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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 13/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 28 de setembre de 2017 
Horari: de 10.05 a 16.35 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa l’assistència: 

Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
 

Cap del Departament de Secretaria de Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 

1. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 27 de juliol de 2017 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 27 de juliol de 2017 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 27 de juliol de 2017 
 
4. Donar compte de la inscripció al Registre de  Convenis juliol i agost de 2017 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 de juliol al 21 de setembre de 2017 
  
6. Donar compte del Decret núm. 201717447 de 21 de setembre de modificació  president 
comissions no permanents de revisió PGOU i Lluís Sitjar 
 
7. Donar compte del Decret núm. 201716787 d'11 de setembre de nomenament de 
representants de la Comissió de Protecció Civil Municipal (PLATERPALMA) 
 
8. Donar compte de la modificació nomenament president del Consell Rector del Patronat 
Municipal de l'Habitatge i RIBA 
 
9. Donar compte modificació nomenament membre del Consell Rector de l'Institut Municipal 
d'Obres Viàries 
 
10. Donar compte del canvi de vocal del Consell de Gerència d'Urbanisme 
 
11. Ratificació modificació Consell de Direcció del Consorci Eurolocal-Mallorca 
 
12. Proposta d'aprovació inicial del Reglament del Consell Municipal de Cultura de Palma 
 
13. Reconeixement compatibilitat d'activitat publica a una TAE de l'Àrea d'Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
14. Resolució de recurs de reposició interposat en data 3 d'agost de 2017, contra acord plenari 
de 29 de juny de 2017 
 
15. Reconeixement compatibilitat activitat privada al Sr. Mulet de la Fundació Pilar i Joan Miró 
a Mallorca 
 
16. Rectificar error material acord Ple de 29 de juny de 2017 reconeixement de deute amb 
l'empresa Azafatas y Traducciones a Punto SL 
 
17. Reconeixement de deute extrajudicial a l'empresa Produccions Xarxa Musical SL per un 
import de 13.091,86€ 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.536,61€ 
 
19. Reconeixement de deute extrajudicial per un import de 24.276€ a favor de la Fundació 
Sant Joan de Déu 
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20. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 166.771,72€ 
  
21. Reconeixement de deute a l'empresa Catering Bon Gust SL per un import de 440€ 
 
22. Reconeixement de deute per un import de 3.983,31€en concepte de prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local 
 
23. Reconeixement de deute extrajudicial factures SGAE i AGEDI-AEI per un import de 
58.614,68€ 
 
24. Aprovar la modificació de crèdit n. 17, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
25. Aprovar la modificació de crèdit n. 18, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
26. Aprovar la modificació de crèdit n. 19, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
27. Aprovar la modificació de crèdit n. 20 de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
28. Aprovar la moratòria a l'aplicació de l'art. 20.6, al capítol VII de l'Ordenança Reguladora 
preu públic per als clubs esportius 
 
29. Aprovar la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per a la prestació de 
serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat municipal, 
concepte 341,03 
 
30. Modificar l’Ordenança reguladora del preu públic per a la  realització d’activitats 
formatives, culturals, musicals i de tallers, als Casals de barri, concepte 341,09 
 
31. Derogar l’Ord. fiscal reg de la taxa per prestació de serveis i realització d’activitats d’acció 
social a diversos  centres mpals. i aprovar Ord. reg Preu públic per a la prestació de serveis i 
realització activitats acció social centres mpals 
 
32. Denegar la sol·licitud de modificació del PGOU en l’àmbit de la finca Sa Creueta. Exp. 
PA05/0012 (01prde14) 
 
33. Denegar l’aprovació inicial del projecte d’Estudi de Detall per ordenació de volums al C/ 
Ferreria, 12. Exp. PE17/0001 (05prden21) 
 
34. Aprovar definitivament l’Estudi de Detall per a la implantació d’una estació de servei al C/ 
Poima 12, Polígon Can Valero. PE16/0005. 05prad180 
 
35. Ampliar el termini d’informació pública de l’aprovació inicial de la modificació del Catàleg 
del PGOU. Exp. PA16/06 
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36. Modificació composició Comissió Centre Històric i Catàleg 
  
37. Aprovar inicialment la zonificació acústica del terme municipal de Palma 
 
38. Proposta separació Consorci Platja de Palma 
 
57. Grup C's relativa a la inseguretat i problemes de renous al barri de Son Armadans 
 
44. Grup PP relativa a acords i consens veïnal 
 
60. Grup PP relativa a Pla de neteja urgent a Palma 
 
61. Grup PP relativa a neteja de torrents 
 
42. Sobre la taula. Grup PP relativa a Ordenança Municipal pel foment de la convivència a 
Palma 
 
47. Grup PP relativa al recolzament de l'Ajuntament de Palma a les arts marcials i esports de 
contacte 
 
59. Grup PP relativa a seguretat jurídica Santa Catalina 
 
49. Grup PP relativa a turisme 
 
39. Sobre la taula. Grup PP relativa a la Policia Local 
 
43. Grup C's relativa a armament Policia Local45. Grup PP relativa a entitats veïnals 
 
50. Grup PP relativa a pla d'inversions  
 
40. Sobre la taula. Grup C's relativa a Comitè d'ètica de la Policia Local de Palma 
 
41. Sobre la taula. Grup C's sobre adopció de mesures d'eficiència energètica i contra la calor 
als centres escolars públics 
 
46. Grup PP relativa a infraestructures educatives a Palma 
 
48. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA  relativa a adhesió al 10 d'octubre com a 
dia de Francesc de Borja Moll 
 
51. Grup PP relativa a aparcaments dissuasoris 
 
52. Grup PP relativa a carril bici en Camí Salard 
 
53. Grup C's relativa a controls de trànsit a l'interior del recinte aeroportuari de Palma 
 
54. Grup C's relativa a les millores d’accessos per a discapacitats a l'aparcament de la Plaça 
Major i eliminació de limitació horària 
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55. Grup C's relativa a la preservació del medi ambient en matèria de residus derivats d'obra 
de l'IMOV 
 
56. Grup PP relativa a residus a solars municipals 
 
58. Grup C's relativa a manteniment dels serveis a la Plaza Torrente 
 
62. Sol·licitud de compareixença a petició del  Grup PP, del  tinent de batle de Mobilitat i 
regidor de Districte Llevant 
 
63. Donar compte de l'informe d'objecció 110/2017 pròrroga extraordinària contracte del 
servei de prevenció aliè 
 
64. Donar compte de l'informe del Pla d'ajust de l'article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de febrer, 
informe seguiment del Pla 2n. trimestre 2017 
 
65. Pregunta oral Grup C's relativa al regidor de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política 
Lingüística 
 
66. Pregunta oral Grup C's relativa a Biblioteca Nou Llevant 
 
67. Pregunta oral Grup PP relativa a obres al CEIP Santa Isabel 
 
68. Pregunta oral Grup PP relativa a façana marítima 
 
69. Pregunta oral Grup PP relativa a volta nocturna amb moto 
 
70. Pregunta oral Grup PP relativa a Camp Redó 
 
FOD 1. Modificació de crèdit núm. 21 de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017   
 
FOD 2. Modificació de crèdit núm. 22, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit en 
el Pressupost Propi de la Corporació   
 
FOD 3. Modificació de crèdit i de canvis de dotació de llocs de treball   
 
FOD 4 Moció dels grups PSIB-PSOE; MÉS per Palma i PODEM PALMA en defensa del sistema 
públic de pensions   
 
FOD 5. Moció PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA en relació a la setmana europea de 
la mobilitat sostenible   
 
FOD 6. Moció grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA contra l’explotació sexual de 
dones i nines 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 27 de juliol de 2017 
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Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 27 de juliol de 2017" 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 27 de juliol de 2017 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 27 de juliol de 2017" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 27 de juliol de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 27 de juliol de 2017 de l’Ajuntament". 
 
4. Donar compte de la inscripció al Registre de Convenis juliol i agost de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 28 de setembre de 2017, els convenis rebuts per 
a la seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes de 
juliol i agost de 2017, amb el corresponent número de registre: 
 
1562 Protocol de col·laboració i coordinació entre les forces i cossos de seguretat de l’Estat i 
els cossos de Policia Local per la protecció de les víctimes de violència de gènere (VIOGEN) (30 
06 2017) (Vinculat als números 1305 i 1319) 
 
1563 Conveni de 23 06 17 entre l’Ajuntament de Palma i l’Associació d’Amics del Poble Sahraui 
de les Illes Balears per contribuir amb els objectius de l’Associació per l’any 2017.  
 
1564 Conveni de 28 06 17 col·laboració entre la Conselleria de Serveis Socials i Cooperació del 
Govern de les Illes Balears i l’Ajuntament de Palma per dur a terme diferents tallers educatius 
per donar contingut a les mesures judicials imposades a menors i joves en el marc de la Llei 
orgànica 5/2000, de 12 de gener, de responsabilitat penal dels menors. 
 
1565 Conveni 17 07 17 entre l’Ajuntament de Palma i el Col·legi Oficial de Farmacèutics de les 
Illes Balears per a la dispensació de receptes farmacèutiques. 
 
1566 Conveni 05 04 17 entre l’Institut Mallorquí d’Afers Socials i l’Ajuntament de Palma per a 
la concessió d’ajudes econòmiques a famílies amb menors en situació de risc social i a 
persones en situació de greu i urgent necessitat per a l’any 2017.  
 
1567 Conveni 01 08 17 entre la Conselleria de Serveis Socials i Cooperació i l’Ajuntament de 
Palma per gestionar el Servei d’Ajuda a Domicili per a persones en situació de dependència". 
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5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 de juliol al 21 de setembre de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a, http:/empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 22 de juliol al 
21 de setembre de 2017" 
 
6. Donar compte del Decret núm. 201717447 de 21 de setembre de modificació  president 
comissions no permanents de revisió PGOU i LLuís Sitjar 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar el Decret de Batlia núm. 13215 de 28 de juliol de 2015 de delegació de presidents 
a les comissions no permanents i delegar la Presidència de la Comissió no Permanent relativa a 
la revisió del PGOU i de la Comissió no Permanent relativa al futur del Lluís Sitjar al regidor de 
l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne Sr. José Hila Vargas, en substitució del 
Sr. Antoni Noguera Ortega. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme i comunicar-
ho a l’interessat." 
 
7. Donar compte del Decret núm. 201716787 d'11 de setembre de nomenament de 
representants de la Comissió de Protecció Civil Municipal (PLATERPALMA) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Actualitzar la composició dels membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA), que és la següent: 
 
Direcció i secretaria: 
- Direcció Delegada: La regidora de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana, Sra. Angèlica 
Pastor Montero i com a suplent la coordinadora  general de Seguretat ciutadana, Sra. Antònia 
Maria Fuster Moyá. 
 
- Gabinet d’Informació: el director general de Comunicació, Sr. Joan Carles Palos Nadal, i com a 
suplent, la directora general de  Protocol, Sra. Montserrat Puyalto Barceló,  
 
- Secretaria Tècnica: l’oficial cap de Bombers, Sr. Manuel Ángel Nieto Izquierdo, i com a 
suplent, l’oficial de Bombers, Sr. Luís Miguel Ortega Ballester. 
 
- Direcció General d’Emergències i Interior del Govern de les Illes Balears: el director general 
d’Emergències i Interior, Sr. Pere Perelló Payeras, i coma suplent, el cap del Departament 
d’Emergències, el Sr. Antonio Bernat Girad. 
 
- Secretari de la Comissió: El secretari adjunt i general del Ple actal. de l’Ajuntament de Palma, 
Sr. Miquel Ballester Oliver, i com a suplent, la  cap del Departament de la Secretaria de la Junta 
de Govern, Sra. Esther Rotger Sureda. 
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Vocalies permanents 
 
- El regidor de l’Àrea de Mobilitat, Sr. Joan Ferrer Ripoll, i com a suplent, la cap del 
Departament, Sra. Josa Arola Serra. 
 
- El director general de l’Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana, Sr. Toni Fiol López i com a 
suplent el cap de la Policia Local, Sr. Josep Palouzie Vizcaya. 
 
- El coordinador de Bombers, Sr. Alex Bergas Ribas, i com a suplent,  l’oficial cap de Bombers 
de S.C.I.S., el Sr. Manuel Angel Nieto Izquierdo. 
 
- El gerent coordinador general de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, Sr. 
Joan Riera Jaume,i com a suplent, el subgerent director general d’Urbanisme, Sr. Gabriel 
Horrach Estarellas 
 
- La coordinadora general de l’Àrea Delegada d’Infraestructures i Accessibilitat, Sra. Virgínia 
Abraham Orte i com a suplent, el cap del Departament, Sr. Urbano Sánchez Pastor-Dotor. 
 
- La coordinadora general de l’Àrea de Benestar i Drets Socials, Sra. Catalina Trobat Sbert  i 
com a suplent, el directora general de Benestar Social, Sr. Joan Antoni Salas Rotger. 
 
- El director general de l’Àrea Delegada de Participació Ciutadana, Sr. Joaquin De Maria 
Arrebola, i com a suplent, la cap del Departament de Participació Ciutadana, Sra. Antònia Casas 
Mora. 
 
- El coordinador general de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar animal, Sr. Josep Maria 
Rigo Serra i com a suplent la directora general de Sanitat i Consum, Sra. Maria Antònia Comas 
Serra. 
 
- El director dels Serveis Jurídics, Sr. Miquel Angel Dot Ramis, i com a suplent, el lletrat 
assessor, Sr. Jaime Barceló Llompart. 
  
Vocalies eventuals 
 
- El director - gerent de Mercat de MERCAPALMA, Sr. Jeroni Barbón Joan. 
 
- El director gerent de l’Empresa Municipal de Transports (EMT), Sr. Mateu Marcús Fiol i com a 
suplent, la directora general de Mobilitat, Sra. Patricia López Sánchez. 
 
- La presidentade l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA), Sra Neus Truyol 
Caimari, i com a suplent,  la directora-gerent d’EMAYA, Sra.Imma Mayol Beltrán.. 
 
- El cap de secció tècnica de l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Públiques Viàries 
(IMOV), Sr. Joan Antoni Sans Martínez, i com a suplent, la coordinadora general 
d’Infraestructures i gerent de l’IMOV, Sra Virginia Abraham Orte.  
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), Sr. Oscar Manuel Cereijo Méndez, i com a 
suplent, l’administrador, Sr. José Llull Pastor. 
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- La coordinadora general de l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política 
Lingüística, Sra. Francisca Niell Llabrés i com a suplent, la directora general de Cultura, Sra. 
Marta Ferré Freitas-Morna. 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Esports (IME), Sr.  José María Gonzalez Navarro, i com a 
suplent, el director general d’Esports, Sr. Sergio Rodríguez López. 
 
- El gerent de l’Empresa Funerària Municipal (EFM), Sr. Jordi Vilà Albareda, i com a suplent, el 
cap del Departament Tècnic, Sr. Miquel Gomila Ginard. 
 
- El president de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma, Sr. Francisco Marín Argudo, i 
com a suplent, la gerent, Sra. Patricia Lliteras Tesouro. 
 
- La coordinadora general de Batlia, Sra. Sandra Solduga Costa. 
 
- El coordinador general de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Martí Siquier Sastre i 
com a suplent, el coordinador de l’Oficina de Control de la Despesa, Sr. Pep Lluís Cortès Fleixas. 
 
- El coordinador general de l’Àrea Delegada de Turisme, Comerç i treball, Sr. Francisco Ducrós 
Salvá i com a suplent la directora general de treball i gerent de PalmaActiva, Sra. Susana 
Rincón Otero. 
 
- La directora general de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior, Sra. Joana Mª Adillón Sastre 
i com a suplent, el cap del Departament de Personal, Sr. Antoni Pol Coll. 
 
- La directora general de l’Àrea d’Educació, Sra. Joana Bardina Pujol i com a suplent, la 
directora general d’Igualtat, Joventut i drets cívics, Sra. Lucía Segura Morillas. 
 
2. Comunicar el present decret als interessats. 
 
3.  Donar compte d’aquest decret a la primera sessió que es dugui a terme el Ple de 
l’Ajuntament". 
 
8. Donar compte de la modificació nomenament president del Consell Rector del Patronat 
Municipal de l'Habitatge i RIBA 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern de dia 15 de juliol de 2015 i designar 
membre i president del Consell Rector del Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA, al Sr. José 
Hila Vargas, regidor titular de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge en substitució 
del Sr. Antoni Noguera Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Donar compte aquest acord al Ple de l’Ajuntament. 
 
3. Comunicar el present acord al Patronat,el qual notificarà a l’interessat".  
 
9. Donar compte modificació nomenament membre del Consell Rector de l'Institut Municipal 
d'Obres Viàries 
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El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern de dia 15 de juliol de 2015 i designar 
membre del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Obres Viàries, al Sr. José Hila Vargas, 
regidor titular de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge en substitució del Sr. 
Antoni Noguera Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Donar compte aquest acord al Ple de l’Ajuntament. 
 
3. Comunicar el present acord al Patronat, el qual notificarà a l’interessat".  
 
10. Donar compte del canvi de vocal del Consell de Gerència d'Urbanisme 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar vocal del Consell de Gerència d’Urbanisme a la regidora Sra. Mercè Borràs 
Dalmau en substitució de la regidora Sra. Helena Paquier Aguiló a qui s’agraeixen els serveis 
prestats. 
 
2. El present acord es notificarà als interessats, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al Ple 
de la Corporació". 
 
11. Ratificació modificació Consell de Direcció del Consorci Eurolocal-Mallorca 
 
Es proposa: 
 
"1. Designar membres d’aquest Ajuntament al Consell de Direcció del Consorci Eurolocal-
Mallorca: 
 
Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, titular 
Sr. Martí Siquier Sastre, coordinador general de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, 
suplent  
 
Sr. José Hila Vargas, regidor de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, titular 
Sr. Francisco Cifuentes Utrero, director general d’Habitatge, suplent   
 
2. Ratificar aquest acord al proper Ple de l’Ajuntament. 
 
3. Comunicar el present acord al Consorci Eurolocal – Mallorca i als interessats". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
SOL·LICITUD INTERVENCIÓ PROPOSTA  (No altera l’ordre del dia) 
 
- Asociación de propietarios Proyecto Vistabona (G-57223620) 
 Punt 38 (Catalina Riutort Alós) 
 
Sra. Riutort Alós, representant de la Asociación de propietarios Proyecto Vistabona: 
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“Hola buenos días a todos. Y si me permiten, voy a hablar en castellano, en deferencia a muchos de 
nuestros vecinos que están aquí, porque hay algunos que les cuesta entender, si hablamos despacito sí 
pero les cuesta entender el mallorquín. Señor Alcalde, Regidoras, Regidores. Buenos días a todos y me 
dirijo a Ustedes, por enésima vez, para transmitirles el malestar de los vecinos de Bellavista, ante tanta 
lentitud y trabas para poder arreglar nuestra urbanización. Queremos una solución ya. Hemos trabajado 
16 años en los trámites y cuando vemos casi finalizado nuestro proyecto y a punto de que el Consorcio 
cierre las puertas, esperanzados en la última tramitación "aprobación definitiva del proyecto de 
urbanización" se nos acaba la esperanza de ver cumplidos nuestros objetivos: un proyecto de 
urbanización, presupuestos y obras sin acabar con el grave problema que tenemos. Solo les voy a 
nombrar alguno de ellos: Emaya ha decidido en los últimos meses retirarnos los contenedores por causa 
de que las calles están intransitables, ello conlleva de que los vecinos que tenemos mayores de más de 
65 años, que es la mitad de nuestra población, tienen que esperar a que sus hijos vayan en coches, les 
recojan las basuras, y las lleven a más de 400 metros, que están los contenedores. Correos nos ha 
negado traernos la correspondencia por el mismo motivo igual dice que no se pueden transitar sus 
vehículos, y que tampoco quieren servirnos ninguna carta, y más de los mismo con Taxis, Ambulancias. Y 
lo que es más gravoso, con la funeraria, que incluso se ha negado a subir a recoger algún cadáver a 
Bellavista. Y lo más grave, esa población de 65 años que representa la mitad de la vecindad, no puede 
salir de casa para evitar caídas, porque ya ha habido tantas que a veces han sido tres y cuatro personas 
que han tenido que ir al PAC. Nuestros coches son clientes habituales de los mecánicos, con el grave 
coste que ello supone para nuestras familias, a parte del gran esfuerzo que vamos a hacer para pagar 
todo lo que conlleva dotarla de todos los servicios, y todo lo que hemos pagado, que por supuesto no 
tenemos, a cargo de nuestros bolsillos. No entendemos de ninguna forma como a un paso de playa de 
Palma y al lado de hoteles de 5 estrellas permitan que vivamos en esas condiciones, que cada vez que 
hay una tormenta, yo diría más bien que por nuestra urbanización ha pasado un tsunami unido a un 
huracán. Los cables de electricidad están en Afganistán en mejores condiciones que los nuestros. Les 
pedimos que cada uno de ustedes haga algo para terminar con este desaguisado, que creemos no 
corresponde a una ciudad perteneciente a la Comunidad Europea. Durante cuatro legislaturas todos han 
visitado Bellavista, todos y cada uno de ustedes, todos los alcaldes, todos los gerentes de Urbanismo, 
todas las personas que estaban en Urbanismo, todas han visitado Bellavista y saben en las condiciones 
en que vivimos. Pero las contestaciones siempre han sido las mismas: no os preocupéis, esto se 
arreglará, habrá solución para todo, y cada paso que avanzábamos, u estáis de enhorabuena, esto está 
ya casi terminado, esas fueron las últimas palabras que oímos en el 2011, cuando se aprobó 
definitivamente no, inicialmente el Proyecto de compensación. Pero ahora ya no son suficientes las 
palabras, queremos hechos, la Aprobación Definitiva del Proyecto de Urbanización de Bellavista. Y lo 
que dicen en Mallorquín está muy bien dicho: prou de cançons senyors i un poquet més de solucions. 
Los vecinos nos sentimos discriminados ya que nuestra contribución de impuestos es completa: 
pagamos IBI, Basuras, Incineradora, etc. y no tenemos ningún servicio, ni el más básico. Somos el 
vertedero de toda la ciudad, no hacemos más que quitar basura, llevarla donde la tenemos que llevar, a 
los puntos verdes, y al día siguiente hay más, y más, y más basura. Esto lo hemos denunciado en el 
SEPRONA, hemos presentado videos y no se ha hecho absolutamente nada. El mejor sitio para soltar los 
perros es Bellavista, a cualquier hora del día o de la noche, las carreras de quads son impresionantes, la 
última vez con un accidente mortal. Y el polvo que hay en verano, la verdad es que tenemos que tener 
las puertas cerradas porque no nos deja respirar, y el barro en invierno, tampoco nos deja circular, los 
socavones y las zanjas sin necesidad de maquinaria, arrastran piedras y arena hasta la primera línea, 
todos los años uno tras otro. Eso supone para Emaya un triple trabajo, porque tiene que limpiar todo lo 
que nosotros tiramos, no nosotros sino las tormentas y las aguas tiran para abajo. Y yo la pregunta que 
se hacen todos nuestros vecinos y nos hacemos nosotros es ¿Vivirían ustedes así? Yo creo que no, pero 
tampoco nos dejan arreglarlo, todo son trabas y más trabas, solucionamos las primeras trabas, salen 
más trabas, solucionamos las segundas trabas, salen más trabas, y aparecen otras y otras y otras. Y así 
llevamos 20 años de tramitaciones y 86 de existencia de esta Urbanización. Yo Señores me gustaría que 
tomaran conciencia y hagan valer su sentido común, y también diríamos su apoyo, para que las demás 
personas que están en el Consorcio aprobaran el Proyecto de Urbanización de Bellavista definitivamente 
para que podamos iniciar unas obras y sentirnos como personas en nuestras casas. Muchísimas gracias.“ 
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12. Proposta d'aprovació inicial del Reglament del Consell Municipal de Cultura de Palma 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Elevar el Projecte del Reglament del Consell Municipal de Cultura aprovat per la Junta de 
Govern el 26 de juliol de 2017 per a la seva aprovació inicial, previ dictamen de la Comissió de 
Serveis a la Ciutadania. 
 
2n. Sotmetre aquest Projecte de Reglament a informació pública en el BOIB i a la pàgina web 
de l’Ajuntament, per un termini mínim de 30 dies hàbils, als efectes de que el veïnatge i les 
persones legítimament interessades puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, 
objeccions o observacions. 
 
3è. Resoldre les reclamacions o suggeriments que es presentin. En el cas de no presentar-se 
reclamacions ni suggeriments dins l’esmentat termini s’entendrà el Reglament aprovat 
definitivament pel Ple sense necessitat d’un nou acord exprés." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
13. Reconeixement compatibilitat d'activitat publica a una TAE de l'Àrea d'Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER..- Reconèixer a la  Sra. Marta Bonnail Martín, TAE superior d’estadística de l’Àrea 
d’Igualtat , Joventut i Drets Cívics, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de 
Professora associada de la Universitat de les Illes Balears,  amb una dedicació no superior a la 
del temps parcial (5 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2017/2018.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de Règim 
Local." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
14. Resolució de recurs de reposició interposat en data 3 d'agost de 2017, contra acord 
plenari de 29 de juny de 2017 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Desestimar el recurs de reposició interposat per la Sra. Romaguera en data de 3 
d’agost de 2017 contra l’acord plenari de data de 29 de juny de 2017, pels següents motius:  
 
L’art. 11 de la Llei 53/1984  disposa que el personal comprés a l’àmbit d’aplicació no podrà 
exercir activitats privades, incloses de caràcter professional, per compte pròpia o dependència 
o al servei d’entitats o particulars que es relacionin directament amb les que es desenvolupin 
al Departament, Organisme o Entitat on estigui destinat, i que pel tipus d’activitat privada para 
la que es sol·licita la compatibilitat pot comprometre la imparcialitat e independència del 
funcionari i perjudicar els interessos generals.  
 
En aquest sentit cal advertir que la relació directa es troba en les activitats que desenvolupa el 
departament, organisme o entitat on es troba destinant la funcionaria i no respecte les 
funcions de que desenvolupa la funcionaria. 
 
El departament al qual es troba destinada la funcionària és el Departament d’Infraestructures 
que segons el decret de Batlia núm. 201713051 d’organització dels serveis administratius de 
l’Ajuntament de Palma publicat en el BOIB núm. 83 de data 8 juliol de 2017 les competències 
que assumeix aquesta àrea inclou  competències que poden tenir relació directa amb l’exercici 
de l’activitat privada d’arquitecte tècnica malgrat no estigui directament relacionades amb les 
seves funcions com a tècnic mitjà d’edificis públics.  
 
SEGON.-  L’art. 1.3 de la Llei 53/84 estableix que en qualsevol cas, el desenvolupament d’un 
lloc de feina pel personal inclòs en l’àmbit d’aplicació d’aquest llei serà incompatible amb 
l’exercici de qualsevol càrrec, professió o activitat, pública o privada, que pugui impedir o 
menyscabar l’estricte acompliment dels seus deures o comprometre la seva imparcialitat o 
independència.  
 
En aquest sentit, malgrat l’interessada fa referència en el seu escrit de data de 3 maig de 2017 
a les activitats que té previst desenvolupar durant la seva activitat privada i al·lega que 
aquestes activitat no impedeixen l’estricte compliment del seus deures ni compromet la seva 
imparcialitat o independència i que a més no té inconvenient en renunciar a tota actuació 
professional en l’àmbit territorial del municipi de Palma, cal advertir que el principi de 
compromís amb la seva imparcialitat o independència tracta de limitar no només l’exercici 
d’activitat que de fet siguin incompatibles, sinó especialment el d’aquelles que potencialment 
poden ser incompatibles, mitjançant la prohibició genèrica, sense exigir que es justifiqui en 
cada cas concret (TS cont-adm12-06-01). 
 
TERCER.- L’art. 12.1 a)  de la Llei 53/1984 estableix que en tot cas, el personal comprés en 
l’àmbit d’aplicació d’aquesta Llei no podrà exercir les activitats següents:  
a) El desenvolupament d’activitats privades, incloses les de caràcter professional, sigui per 
compte pròpia o sota la dependència o al servei de entitats o particulars, en els assumptes en 
que estigui intervenint, hagi intervingut en els dos darrers anys o tingui que intervenir per raó 
del seu lloc públic. S’inclou en especial en aquest incompatibilitat les activitats professionals 
prestades a persones a qui s’estigui obligat a atendre en el desenvolupament del seu lloc 
públic. 
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 En aquest sentit, cap la possibilitat de que l’interessada pugui prestar serveis per raó de la 
seva activitat privada com a arquitecte tècnica a persones a qui hauria d’atendre com a 
arquitecte tècnica en el desenvolupament de lloc de feina de tècnic mitjà d’edificis públics.  
 
QUART.-  Notificar aquesta resolució a la interessada i a la Secció de Nònimes." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
15. Reconeixement compatibilitat activitat privada al Sr. Mulet de la Fundació Pilar i Joan 
Miró a Mallorca 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer al Sr. Pere Manel Mulet Ferrer la compatibilitat per a l’exercici de 
l’activitat privada relacionada amb tasques de ball folklòric mallorquí, en règim de dedicació 
inferior a la meitat de la jornada laboral de 37,5 hores (4 hores setmanals).  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 11 i següents de la Llei 53/84, de26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a la Fundació i les infraccions en matèria d’incompatibilitats 
es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de Règim Local".  
 
Aprovat per unanimitat 
 
16. Rectificar error material acord Ple de 29 de juny de 2017 reconeixement de deute amb 
l'empresa Azafatas y Traducciones a Punto SL 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Rectificar l’error material a l’acord de data 29 de juny de 2017 ons’aprovava el 
reconeixement del deute amb l’empresa AZAFATAS Y TRADUCCIONES A PUNTO SL. 
(B07604762), pel servei de taquilleres al Castell de Bellver d’acord amb les factures 
presentades: núm. 201509-094 de 7 de setembre de 2015 corresponent als concerts dels dies 
14 i 31 de juliol; i 14 i 21 d’agost, per un import de 121,76 euros amb IVA inclòs i la factura 
núm. 201508-089 de 31 d’agost de 2015 corresponent als concerts dels dies 4 i 5 de setembre, 
per un import de 60.88 euros amb IVA inclòs , quan en realitat ha d’esser el següent:  
 
"Abonar la factura núm. 201509-094 de 7 de setembre de 2015 corresponent al servei de 
taquillera als concerts dels dies 4 i 5 de setembre de 2015, per import de 60.88 euros amb IVA 
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inclòs i la factura 201508-089 de 31 d’agost de 2015 corresponent al servei de taquillera als 
concerts dels dies 14 i 31 de juliol; i 14 i 21 d’agost de 2015, per un importde121,76 euros amb 
IVA inclòs." 
 
2. Que l’import total de 182,64 euros (IVA inclòs) s’aboni amb càrrec a la partida 
03.33330.22706 Teatres. Serveis Tècnic del vigent pressupost de despeses. 
 
3. Comunicar el present acord a l’entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
17. Reconeixement de deute extrajudicial a l'empresa Produccions Xarxa Musical SL per un 
import de 13.091,86€ 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb l’empresa PRODUCCIONS XARXA MUSICAL 
SL. (B57656555), amb motiu de les factures següents: 
 
Factura núm. 418 de 30 d’abril de 2017, per un import de 4.930,70 euros amb IVA inclòs,  
Factura núm. 422 de 31 de maig de 2017, per un import de 4.080,58 euros amb IVA inclòs, i  
Factura núm. 427 de 30 de juny de 2017 per un import de 4.080,58 euros amb IVA inclòs. 
 
2. Que l’import total de 13.091,86 euros (IVA inclòs) s’aboni amb càrrec a la partida 
03.33401.22711 (Escola Municipal de Teatre-gestió indirecta) del vigent pressupost de 
despeses. 
 
3. Comunicar el present acord a l’entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.536,61€ 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factura pel consum d’aigua mitjançant 
fonts refredadores a dependències municipals corresponent al mes de maig 2017. Vist que, en 
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aquests moments, la nova licitació s’ha declarat deserta i que, per tant, s’ha de licitar de bell 
nou, es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és el 
següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEÏDOR: EDEN SPRINGS ESPAÑAS.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 
L’Hospitalet de Llobregat (BARCELONA). Arx.31. 
CONCEPTE: Suministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. 
Factura 75/03484902 de 30 de juny de 2017, rebuda el 18 de juliol de 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 3.536,61’-euros". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
19. Reconeixement de deute extrajudicial per un import de 24.276€ a favor de la Fundació 
Sant Joan de Déu 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 24.276€ (vint-i-quatre mil dos-cents setanta-
sis euros) existent amb l’entitat FUNDACIÓ SANT JOAN DE DEU (G57854135) corresponent a la 
factura emesa per les estades d’urgència  durant l’any 2016: 
 
 -Factura núm. 201708, per valor de 24.276 € i corresponent a les despeses de les estades 
d’urgència del servei  
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23120.22717 Benestar Social – Servei d’acolliment municipal curta estada- del 
vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2017. 
 
TERCER.- Notificar aquest Acord a la Fundació Sant Joan de Déu amb CIF G57854135". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
20. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 166.771,72€ 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
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el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions 
fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma corresponents als mesos de febrer i març 2017 
(quotes fixes) i que han arribat a Compres, conformades per l’IMI, en data 4 d’agost de 2017. 
Vist que, en aquests moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està pendent de la confecció 
dels plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa necessari tramitar 
les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICA MOVILES SAU.CIF U-86100054. Gran 
Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma. Factura 
90D2UT070011 de 18/04/2017 i la factura 90D2UT070017 de 20/06/2017 conformades per 
l’IMI en data 3 d’agost i rebudes a Compres dia 4 d’agost 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 166.771,72’-euros" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
21. Reconeixement de deute a l'empresa Catering Bon Gust SL per un import de 440€ 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 148 de 8 de novembre de 2016, per un 
import de 440 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Catering Bon Gust SL, amb CIF B57660581 
amb càrrec a la partida 069120022601 del pressupost vigent (Ref. 8244), corresponent al 
càtering efectuat el mes d’octubre de 2016 amb motiu de les despeses del Ple d’octubre. 
 
2- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 464 de 2 de febrer de 2016, per un 
import de 340,04 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Fichero de Cargos Estirado Sa (FICESA), 
amb CIF ESA78111481 amb càrrec a la partida 069120022601 del pressupost vigent(Ref. 8246), 
corresponent al mes de febrer de 2016 amb motiu de subscripció al Fac en fitxes. 
 
3.- Notificar el present Acord als interessats". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
22. Reconeixement de deute per un import de 3.983,31€en concepte de prestació de serveis 
i subministraments efectuats a la Policia Local 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 3.983,31 euros (deu mil tres-
cents seixanta-tres euros amb setanta-nou cèntims) per les quantitats, empreses i partides que 
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es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i subministraments efectuats a la 
Policia Local fins el 31 de desembre de 2016. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.12 Import: 3.819,96 euros 
CONTRACTISTA:MECXICO COMUNICACIONES SL (R. 4312) 
NIF: BO7642317. 
IMPORT: 3.819,96 euros (BI3.156,99 + IVA 662,97) (2.964,61 + 855,35) tres mil vuit-cents 
denou 
euros amb noranta-sis cèntims. 
CONCEPTE: subministrament material elèctric i telecomunicacions. 
NÚM. FACTURA: 16/000532 i 16/000537. 
 
PARTIDA: 12.13200.227.06 Import: 163,35 euros 
CONTRACTISTA: SYNLAB DIAGNOSTICOS GLOBALES SA(R. 5536) 
NIF: A59845875 
IMPORT: 163,35 euros (BI 135,00 + IVA 28,35) cent seixanta-tres euros amb trenta-cinc 
cèntims 
CONCEPTE: Anàlisis clínics. 
NÚM. FACTURA: EOI-1608-SC-00003. 
 
3r Abonar aquests imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupost de 
despeses". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
23. Reconeixement de deute extrajudicial factures SGAE i AGEDI-AEI per un import de 
58.614,68€ 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
“1.Reconeixement de deute d’exercicis anteriors amb l’empresa Societat General d’Autors i 
Editors (SGAE) amb domicili al carrer dels Caputxins, núm. 4 B, pis 3r D, de Palma CP 07002 i 
CIF núm. G28029643 , en concepte dels drets d’autor derivats de la utilització per part de 
l’IME, d’obres i prestacions del repertori administrat per SGAE, per un import total de 
19.452,72 € i abonar aquestes factures amb càrrec a l’econòmic 20900 (cànon drets propietat 
intel·lectual) del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
2. Reconeixement de deute d’exercicis anteriors amb l’empresa AGEDI-AIE (UTE)amb domicili 
al carrer Padre Damián 40 CP 07002 i CIF núm. U87718094, en concepte dels drets d’autor 
derivats de la utilització per part de l’IME , de drets de comunicació pública, per un import 
total de 15.716,10 € i abonar aquestes factures amb càrrec a l’econòmic 20900 del vigent 
pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
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FACTURA FECHA FECHA_DERECHOS NOMBRE_COMERCIAL SOCIEDAD  IMPORTE   

6003196218 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L’ESPORT PISCINAS SON 
HUGO 

AGEDI 
951,02 €  

6003196236 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. G. ESCALAS 

AGEDI 
1.303,64 

€  

6003196214 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. MARGA 
CRESPI 

AGEDI 
772,65 €  

6003196233 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. RUDY 
FERNÁNDEZ 

AGEDI 1.303,64 
€  

6003196231 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. S'ESTEL 

AGEDI 
1.478,10 

€  

6003196224 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON MOIX 

AGEDI 
2.350,39 

€  

6003196211 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON ROCA 

AGEDI 
772,65 €  

6003196228 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. TONI 
SERVERA 

AGEDI 
772,65 €  

6003196208 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. XAVI 
TORRES 

AGEDI 
772,65 €            10.477,39 €  

0028395740 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT  PM. SON MOIX 

SGAE 
3.666,88 

€  

0028395743 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PISCINAS SON 
HUGO 

SGAE 
960,06 €  

0028395728 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. G. ESCALAS 

SGAE 
1.738,70 

€  

0028395746 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. MARGA 
CRESPI 

SGAE 

560,51 € 

 
 
 
 

0028395731 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. RUDY 
FERNÁNDEZ 

SGAE 2.046,12 
€  

 
 
 
0028395733 07/07/2017 

01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. S'ESTEL 

 
SGAE 

               
2.314,67 
€   

0028395749 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON ROCA 

SGAE 
                    
560,51 €  

 
 
 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
02

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
18

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
7A

E
C

4C
76

D
F

F
3C

C
87

2
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 20 - 

0028395736 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. TONI 
SERVERA 

SGAE                     
560,51 €   

0028395753 07/07/2017 
01/01/2016 - 
31/12/2016 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. XAVI 
TORRES 

SGAE                     
560,51 €             12.968,47 €  

6003196221 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PISCINAS SON 
HUGO 

AGEDI                     
475,51 €   

6003196237 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. G. ESCALAS 

AGEDI 
                    
651,81 €   

6003196226 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. MARGA 
CRESPI 

AGEDI                     
386,33 €   

6003196234 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. RUDY 
FERNÁNDEZ 

AGEDI                     
651,81 €   

6003196232 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. S'ESTEL 

AGEDI 
                    
739,06 €   

6003196225 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON MOIX 

AGEDI 
               
1.175,20 
€   

6003196212 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON ROCA 

AGEDI 
                    
386,33 €   

6003196229 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. TONI 
SERVERA 

AGEDI                     
386,33 €   

6003196209 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. XAVI 
TORRES 

AGEDI                     
386,33 €                5.238,71 €  

6003196234 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT  PM. RUDY 
FERNÁNDEZ 

SGAE 
               
1.023,06 
€   

0028395739 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT  PM. SON MOIX 

SGAE 
               
1.833,44 
€   

0028395742 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PISCINAS SON 
HUGO 

SGAE                     
480,03 €   

0028395727 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. G. ESCALAS 

SGAE 
                    
869,35 €   

0028395732 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. S'ESTEL 

SGAE 
               
1.157,33 
€   

0028395748 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. SON ROCA 

SGAE 
                    
280,26 €   

0028395735 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. TONI 
SERVERA 

SGAE                     
280,26 €   
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0028395751 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
L ESPORT PM. XAVI 
TORRES 

SGAE                     
280,26 €   

0028395738 07/07/2017 
01/07/2015 - 
31/12/2015 

INSTITUT MUNICIPAL DE 
LESPORT PM. MARGA 
CRESPI 

SGAE                     
280,26 €                6.484,25 €  

 
3. Reconeixement de factures de l’exercici corrent que no han seguit el procediment legalment 
establert, amb l’empresa Societat General d’Autors i Editors (SGAE) amb domicili al carrer dels 
Caputxins, núm. 4 B, pis 3r D, de Palma CP 07002 i CIF núm. G28029643 , en concepte dels 
drets d’autor derivats de la utilització per part de l’IME, d’obres i prestacions del repertori 
administrat per SGAE, per un import total de 12.968,47 € amb càrrec l’econòmic 20900 (cànon 
drets propietat intel·lectual) del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
4. Reconeixement de factures de l’exercici corrent que no han seguit el procediment legalment 
establert, amb l’empresa AGEDI-AIE (UTE) amb domicili al carrer Padre Damián 40 CP 07002 i 
CIF núm. U87718094, en concepte dels drets d’autor derivats de la utilització per part de l’IME, 
de drets de comunicació pública, per un import total de 10.477,39 € factures amb càrrec a 
l’econòmic 20900 del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 

 

FACTURA FECHA FECHA_DERECHOS NOMBRE_COMERCIAL SOCIEDAD  IMPORTE   

6003196216 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT 
PISCINAS SON HUGO 

AGEDI      951,02 
€   

6003196235 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. G. 
ESCALAS 

AGEDI   1.303,64 
€   

6003196213 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
MARGA CRESPI 

AGEDI      772,65 
€   

6003196215 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
RUDY FERNÁNDEZ 

AGEDI   1.303,64 
€   

6003196230 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
S'ESTEL 

AGEDI   1.478,10 
€   

6003196223 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. SON 
MOIX 

AGEDI   2.350,39 
€   

6003196210 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. SON 
ROCA 

AGEDI      772,65 
€   

6003196227 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
TONI SERVERA 

AGEDI      772,65 
€   

6003196204 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
XAVI TORRES 

AGEDI      772,65 
€    10.477,39 €  
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0028395744 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT 
PISCINAS SON HUGO 

SGAE      960,06 
€   

0028395729 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. G. 
ESCALAS 

SGAE   1.738,70 
€   

0028395747 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
MARGA CRESPI 

SGAE      560,51 
€   

0028395745 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
RUDY FERNÁNDEZ 

SGAE   2.046,12 
€   

0028395734 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
S'ESTEL 

SGAE   2.314,67 
€   

0028395741 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. SON 
MOIX 

SGAE   3.666,88 
€   

0028508200 13/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. SON 
ROCA 

SGAE      560,51 
€   

0028395737 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
TONI SERVERA 

SGAE      560,51 
€   

0028395754 07/07/2017 
01/01/2017 - 
31/12/2017 

INSTITUT MUNICIPAL 
DE L ESPORT PM. 
XAVI TORRES  

SGAE      560,51 
€    12.968,47 €  

       

         
 

5. Elevar a l’aprovació del Ple. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
24. Aprovar la modificació de crèdit n. 17, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
  
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 17, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior Aug. C. Def. 
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16 92400 48901 PARTIC.  CIUT. SUBV. CASALS DE BARRI 68.500,00 42.500,00 111.000,00 

20 23128 22723 FAMÍLIES, MIGRACIONS I GENT GRAN.- REP. MAQUIN. INSTAL. I UTILLATGE 0,00 5.568,42 5.568,42 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   48.068,42  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior Dismin. C. Def. 

16 33750 22712 CASALS DE BARRI I ALTRES CENTRE.- CONTR. PREST. SERV.GEST.IND. 742.770,42 42.500,00 700.270,42 

20 23128 63300 FAMÍLIES,MIGRACIONS I GENT GRAN.- PREST. SER. FLASSADERS 294.402,40 5.568,42 288.833,98 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   48.068,42  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
25. Aprovar la modificació de crèdit n. 18, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
  
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 18, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior Aug. C. Def. 

06 23141 48000 POBLAT SON RIERA.- AJUDES SUBMINSTRAMENT (AIGUA,LLUM) 0,00 469.224,23 469.224,23 

11 13420 63200 ACCESSIBILITAT.- EDIFICIS I ALTRES CONSTRUCCIONS 0,00 49.192,50 49.192,50 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   518.416,73  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior Dismin. C. Def. 

02 1100 91339 AMORTITZACIÓ PRÉSTEC BANC SABADELL RD 8/2013 1.085.024,14 128.473,14 956.551,00 

06 16500 22100 ENLLUMENAT.- SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA 4.440.000,00 340.751,09 4.099.248,91 

11 17100 22747 PARCS I JARDINS.- CONTRACTE MANTENIMENT 10.410.561,20 49.192,50 10.361.368,70 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   518.416,73  

  
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
26. Aprovar la modificació de crèdit n. 19, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa:  
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 19, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. C. Def. 

10 34200 7100315 APORTACIÓ POLIESPORTIU GERMANS ESCALAS (LL.C.) 0,00 365.804,81 365.804,81 

10 34200 71002 ESPORTS.- TRANSF. CAPITAL IME INVER. ESPORTIVES 630.000,00 1.113.234,32 1.743.234,32 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   1.479.039,13  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. C. Def. 

10 34200 41000 ESPORTS.- TRANSF. CORRENTS A L'IME 11.635.919,16 1.113.234,32 10.522.684,84 

10 34200 7100115 ESPORTS.-  GESPA CAMP DE FUTBOL LA ANTONIANA (LLC) 350.000,00 81.660,27 268.339,73 

10 34200 7100215 ESPORTS.- POLIESPORTIU SON FERRAGUT SON OLIVA (LLC) 650.000,00 284.144,54 365.855,46 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   1.479.039,13  

  
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació,previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
27. Aprovar la modificació de crèdit n. 20 de crèdit extraordinari finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
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Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 20, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
  
A) AUGMENTDE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior(*) Aug. C. Def. 
06 23141 48000 POBLAT SON RIERA.- AJUDES SUBMINSTRAMENT (AIGUA,LLUM)
 469.224,23 153.166,99 622.391,22 
       
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   153.166,99  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior(*)    Dismin. C. Def. 
02 1100 91339 AMORTITZACIÓPRÉSTEC BANC SABADELL RD 8/2013 956.551,00
 153.166,99 803.384,01 
       
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   153.166,99  
 
(*) els imports dels crèdits definitius estan calculats en funció dels augments i disminucions de 
la modificació de crèdit extraordinari núm. 18 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
28. Aprovar la moratòria a l'aplicació de l'art. 20.6, al capítol VII de l'Ordenança Reguladora 
preu públic per als clubs esportius 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar la moratòria a l’aplicació de l’article 20.6, al capítol VII,de l’Ordenança reguladora del 
preu públic perla prestació de serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva 
de titularitat municipal, per als clubs que utilitzen les instal·lacions dels poliesportius 
municipals Son Moix, Germans Escalas, Rudy Fernández i Piscines Municipals de Son Hugo, fins 
a l’aprovació definitiva de l’expedient de modificació de l’ordenança reguladora del preu públic 
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per la prestació de serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat 
municipal". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
29. Aprovar la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per a la prestació de 
serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat municipal, 
concepte 341,03 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar la modificació de l’Ordenança reguladora del Preu públic per la prestació de 
serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat municipal, 
concepte 341,03; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment 
pels articles 41 a 47 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret 
Legislatiu 2/2004,de 5 de març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local, i segons nova 
redacció que  s’adjunta a aquesta proposta. 
 
Segon.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i  presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional. 
 
Tercer.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia següent de la seva publicació al BOIB". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
30. Modificar l’Ordenança reguladora del preu públic per a la  realització d’activitats 
formatives, culturals, musicals i de tallers, als Casals de barri, concepte 341,09 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots en contra (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per a la  realització 
d’activitats formatives, culturals, musicals i de tallers, als Casals de barri, concepte 341,09, pel 
que fa als apartats 1 i 3.d) de l’article 4,en el sentit d’incloure el concepte de Renda Social 
Garantida (RSG) com a supòsit de bonificació del 100 % de la quota a ingressar. 
 
Tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 41 a 
47 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de 
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març; i pel que fa al procediment, s’ha d’estar a l’article 102.2 de la Llei 20/2006, de 15 de 
desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears estableix que les ordenances fiscals 
s’han d’ajustar al procediment establert en la legislació estatal reguladora de les hisendes 
locals.  
 
Segon.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions,s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional. 
 
Tercer.- L’expressada modificació entrarà en vigor al dia següent de la seva publicació al BOIB". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA), 4 vots en contra (C's) 
i 9 abstencions (PP i Sr. Gijón) 
 
31. Derogar l’Ord. fiscal reg de la taxa per prestació de serveis i realització d’activitats d’acció 
social a diversos  centres mpals. i aprovar Ord. reg Preu públic per a la prestació de serveis i 
realització activitas acció social centres mpals 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Aquí sí que hi ha debat.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Secretario, si no estoy equivocado había, Sr. Secretario había una presentación de enmiendas, no se 
si se.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Hay una enmienda que está aprobada por Comisión más otra enmienda que está en la 
documentación.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Que se trata en este punto.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Que está en la propuesta ya introducida, de forma que si se aprueba, se aprueba la propuesta con la 
enmienda, es decir.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Yo pasaré, perfecto, yo pasaré a comentar las enmiendas, tanto las de Comisión de Cuentas como la 
presentada, y Mercè hará una finalización de la propia ordenanza. En Comisión de Cuentas se 
presentaron enmiendas, y a parte se presentó una. Paso a explicarlas, la primera es, viene a ser la 
retirada del nombre concreto de los centros, para evitar problemáticas futuras de aplicación por cambio 
de uno de ellos. Se eliminan dejando solo el concepto como servicios de centros de día municipales, y 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
02

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
18

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
7A

E
C

4C
76

D
F

F
3C

C
87

2
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 28 - 

servicios de Casales municipales. Esto es en el artículo 2 y en las tarifas. Luego, se incluye con una 
capacidad económica inferior, igual o inferior al IPREM, no participa en el pago de estos servicios, que 
estaba recogido en el estudio económico, pero no se había trasladado a la ordenanza, y con esto queda 
incluido en todos los puntos de la ordenanza. Y el último es la aplicación del IVA, que en el servicio de 
comida a domicilio, sí que hay que incluir el IVA. Ha sido complejo determinar si era el ordinario o el 
reducido al 10%, y finalmente por, a través de una consulta a la Dirección General de Tributos, se ha 
determinado que el tipo a aplicar es el, que es obligatorio, que corresponde y que es el 10%. Y ahora 
Mercè pasará a explicar las modificaciones de la ordenanza.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Per nosaltres és important que s’aprovi aquesta ordenança perquè entenem que és la manera 
d’universalitzar els serveis. No només serveis sinó serveis i prestacions. A més a més és important 
aquesta ordenança perquè regula amb els mateixos criteris tots els serveis. També és important aquesta 
ordenança, perquè els mateixos serveis, els mateixos criteris son aplicats en els usuaris, sigui quin sigui 
de on provinguin, vinguin de on provinguin. I finalment, perquè aquesta ordenança s’adapta a la 
normativa vigent. Ja saben que tenim la Llei de dependència del 2006, que apunta cap aquí, la Llei de les 
Illes Balears del 2009, i en un parell d’articles, assenyala com s’ha de fer i com ho hem de tenir per 
regular-ho. Dit aquests quatre punts, que per a nosaltres són els punts base, explicar pues que ja sabem 
que actualment el procés d’envelliment de la nostra població, cada vegada és major. Que es troben, 
tenim a Palma 64.853 persones majors. Tota una situació que ens assenyala la vulnerabilitat d’aquesta 
població i l’augment. Per tant és molt important que puguin disposar de tots els serveis que sigui 
universal i que no es tanqui la porta absolutament a ningú. Quan nosaltres varem arribar, varem trobar 
que a l’ajuntament hi havia cinc serveis de dependència. Hi havia el Centre de dia l’Estel, que el varem 
trobar amb una ocupació de 10 persones, quan n’hi cabien 20, hi havia llista d’espera, i teníem els casals 
d’autonomia, teleassistència, menjar a domicili i el servei d’atenció a domicili. D’aquests cinc serveis ja 
n’hi havien quatre que pagaven, o sigui econòmicament participaven per tenir aquests beneficis, per 
poder gaudir d’aquests serveis. Que ens ha passat? Pues que en el servei d’atenció a domicili, que 
aquest no es pagava, teníem una llista de 400 persones en espera. Hem pogut aconseguir un conveni 
amb el Govern, amb Dependència, amb el qual ens possibilita una nova contractació, amb moltes més 
hores, que es posarà en marxa a partir de primers del 2018, i que eliminarà absolutament aquestes 
llistes d’espera. Llavors, amb aquest sentit, estam parlant del servei d’atenció a domicili, però com ja he 
dit, no només afecta en aquest servei, sinó a tots els altres serveis. Per exemple, en el cas del menjar a 
domicili, en aquest cas, a més a més de posar un servei nou, el aplicar aquest criteri.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Ha d’anar acabant Sra. Borràs.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Sí un segon. Al aplicar aquest criteri, han passat a pagar dels 9 euros a partir de 700 euros d’ingrés a 2,9 
euros. És un gran benefici. I tenen dret a accedir-hi, totes les persones en el servei de teleassistència, 
que abans no era així. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, nosotros votaremos en contra, porque lejos de bueno de tender a eliminar copagos, pues 
vemos aquí que se están introduciendo copagos nuevos. Donde había un servicio de ayuda a domicilio, 
en el que no se pagaba nada, ahora mismo sí se va a tener que pagar, es decir, familias que cobran pues 
muy poca cantidad, ingresan al mes, van a tener que pagar este servicio, que antes no se estaba 
pagando. Con lo cual nosotros con esto no podemos estar nunca, nunca de acuerdo. Por eso lo que 
pensamos es que en vez de establecer una ordenanza, en la que se vayan introduciendo copagos, lo que 
se debería de hacer es introducir ordenanzas donde se vayan poco a poco eliminando o intentar que las 
prestaciones de servicios sociales, amplíen, amplíen el espectro de prestaciones que sean gratis, no 
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pagando. Porque claro, de esta manera tenemos que ahora mismo según usted se está universalizando, 
pero se está universalizando pagando, o sea la gente tiene que pagar para tener este servicio, con lo 
cual es una universalización un poco sui géneris. Entonces por eso mismo nosotros votaremos en contra. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. No sé que me da más vergüenza, si la forma en la cual se ha realizado esta 
proposición, por urgencia. Tuvimos conocimiento la noche antes de aprobarse en Comisión, sin que la 
propia Regidora conociera el texto, sin tener en cuenta el IVA, sin tener en cuenta el mínimo del IPREM. 
Por cierto, propuesta  que este Regidor llevo a término y por eso se lleva esta enmienda en este 
ayuntamiento. O me da más vergüenza el contenido de la propuesta. Ahora lo llaman universalización 
de los servicios. Narices, antes yo lo llamaba copago a esto. Por cierto, un copago que va a afectar a 
personas mayores de 65 años con movilidad reducida, personas con discapacidad, y excepcionalmente a 
personas con dependencia, ese es el ámbito al cual va a afectar. Que rápido ha pasado este gobierno, 
del rescate ciudadano al atraco al ciudadano. Le recuerdo Sra. Truyol el año 2013 un twit suyo, con 
copago están acostumbrada la gente a pagar por servicios básicos, se ve que el servicio de ayuda a 
domicilio ahora no es un servicio básico. El programa de Podemos Palma, cuando habla de gent gran 
dice que debe haber una bonificación en servicio de ayuda a domicilio, que permite garantizar su 
universalidad. … primero, desconocían que no había una tasa, porque era gratuito, con el Partido 
Popular siempre fue gratuito, sino que encima pasan de bonificar a establecer un copago. Madre mía 
que criterio. Y finalmente, el Pacto de la gobernabilidad, habla de reforzar el servicio de ayuda a 
domicilio. Narices, no sabíamos que era a costa de que los usuarios pagaban por un servicio que era 
gratuito. Pero vamos a hablar de datos. La propia Regidora lo dijo, dijo, no me parece tanto que una 
familia que ingrese 600 euros, pague 50 euros. Pues a mi me parece una barbaridad que una familia que 
ingrese 600 pague 50. Otro dato, familias con 1.000 euros, que tengan la desgracia de una persona gran 
dependiente que necesite 40 euros, va a tener que pagar 137 euros. Usted va a hacer pagar 137 euros, a 
familias que ingresan únicamente 1.000 euros. Y antes de la propuesta de modificación, incluso las 
familias que ingresaban menos de 537 euros, también debían pagar este servicio. Pero hablemos de 
autonomía personal, uso de ayuda a domicilio. Con el Partido Popular, la cota máxima de una familia de 
1.200 euros como máximo pagaría 76 euros, actualmente una familia que gane 1.200 euros. ¿Sabe 
cuanto va a tener que pagar por la autonomía personal? 231 euros. Que barbaridad Sra. Borras, que 
barbaridad. Lo más preocupante de todo esto es que únicamente las familias más pudientes, van a 
poder mantener este servicio, porque podrán afrontar el copago, cosa que no podrán hacer las familias 
más desfavorecidas. Sra. Borras, usted debería renunciar por no conocer lo que aprueba, por 
desconocer la realidad de las personas palmesanas. Quizás si no fuera tanto a diadas de otras 
comunidades autónomas y trabajara más en pro de los palmesanos, no presentaría este desastre. El 
Partido Popular, nunca en los peores años de la crisis, introdujo un copago en este ayuntamiento. 
Nunca. Ustedes lo van a introducir. Y voy a aludir a unas palabras del anterior Regidor de Hacienda, el Sr. 
Julio Martínez, que efectivamente dijo, si se me ocurre a mí, me corren a gorrazos. Efectivamente le 
hubiéramos corrido a gorrazos. A ustedes no les tiembla la mano establecer este copago. Sr. Alcalde, ya 
tiene usted legado para Palma, usted va a establecer un copago a las familias mas desfavorecidas, un 
servicio básico que hasta ahora era gratuito. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (MÉS per PALMA): 
 
“Moltes gràcies. Ha començat el dematí amb energia, això sí que és innegable.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Aclarirem que vol dir copago, jo li diré que copago és el terme que utilitzem per, que s’ha aplicat a 
Sanitat, pel tema de la targeta, pel tema de les medicines a les receptes, i Sanitat. Molt bé, però jo li 
explicaré, li diré, li diré que per aquest concepte hi ha paga, els treballadors paguen, paguen les 
empreses, això és un copago. Per sistema de dependència, si l’Estat pagués absolutament els preus de la 
dependència, aquí no hi hauria copagament. Però li vull aclarir més, precisament qui va al 2012, qui va 
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introduir, qui va introduir precisament el tema de la participació econòmica, va esser el secretari d’Estat, 
el Sr. Juan Manuel Moreno Bonilla, que crec que actualment és president d’Andalusia, i en el seu 
moment era secretari d’Estat. I aquest senyor en el BOE del 3 d’agost, va prendre aquesta resolució, 
dient que totes les persones havien de contribuir. Jo li diré com ha dit el Sr. García, que es va fer un 
estudi econòmic a la nostra àrea, i el 90% de les despeses, tenint en compte els usuaris que tenim, serà 
abonada, serà subvencionada per aquest ajuntament. I Sr. Sánchez, vostès ens van deixar 400 persones 
en llista d’espera, pel gener no en quedarà cap, cap ni una. Gràcies.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots en contra, amb una esmena 
d'addició en el sentit d'afegir "L'IVA que li correspon", al preu públic del servei de menjar a 
domicili i una esmena de rectificació, on diu "Centre de Dia Estel" ha de dir  "Centres de dia de 
l'Ajuntament", tot això als annexes que acompanyen la proposta. 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar la derogació de l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per prestació de 
serveis i realització d’activitats d’acció social  a diversos  centres municipals, la darrera 
modificació de la qual va ser aprovada inicialment per acord plenari de 30 de març de 2012, 
elevat a definitiu, en no haver- se presentat cap escrit de reclamació. Tot això en base a la 
legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a19 del Text Refós de 
la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. 
 
Segon.- Aprovar l’establiment de l’Ordenança reguladora del Preu públic pera la prestació de 
serveis i realització d’activitats d’acció social  a diversos  centres municipals i, la redacció de la 
qual s’adjunta a aquesta proposta. Tot això en base a la legislació vigent en la matèria, 
constituïda singularment pels articles 41 al47 del Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març i pel que fa al 
procediment s’ha de estar al que preveu l’article 102.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears, que estableix que les ordenances fiscals s’han 
d’ajustar al procediment establert en la legislació estatal reguladora de les hisendes locals.  
 
Tercer. - Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies,durant els quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional. 
 
Quart.- L’expressada modificació entrarà en vigor al dia següent de la seva publicació al BOIB". 
 
Aprovat amb les esmenes presentades per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM 
PALMA) i 13 en contra (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
32. Denegar la sol·licitud de modificació del PGOU en l’àmbit de la finca Sa Creueta. Exp. 
PA05/0012 (01prde14) 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's): 
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Es proposa: 
 
"1- Denegar la sol·licitud de modificació del PGOU en l’ àmbit de la finca Sa Creueta, situada a 
la Crtra. Coll d’ en Rebassa (Son Ferriol), presentada per la societat Mallorca Blue Sail SL, i 
ordenar l’ arxiu del’ expedient, tenint en compte que la proposta de modificació del PGOU que 
es va aprovar inicialment en data 26/04/2007 per classificar els terrenys rústics afectats com a 
urbanitzable programats, per establir determinats usos industrials,  tenia nombroses e 
importants deficiències, segons informes dels tècnics municipals que obren a l’ expedient i 
que, des d’ aquella data, s’ han presentat altres propostes de modificació del Pla general per 
part de l’ interessat, amb canvis substancials respecte de la proposta aprovada inicialment, 
sense que cap de les versions presentades hagi merescut informe municipal favorable.  
Concretament, la darrera versió presentada per l’ interessat, amb data d’ entrada de 
28/04/2016, ha estat informada desfavorablement quant a la seva motivació per a justificar la 
creació de nou sòl urbanitzable (informe que s’ adjunta com Annex al present acord, i que 
forma part del mateix). 
 
2- Notificar el present acord a Mallorca Blue Sail SL. 
 
3- Comunicar el present acord a tots els serveis municipals que es puguin veure afectats, i 
també a l’ Oficina de Revisió del PGOU. 
 
4- Comunicar el present acord al Consell Insular de Mallorca i ala Comissió de Medi Ambient de 
les Illes Balears". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
33. Denegar l’aprovació inicial del projecte d’Estudi de Detall per ordenació de volums al C/ 
Ferreria, 12. Exp. PE17/0001 (05prden21) 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's): 
 
Es proposa: 
 
"1r.-Denegar  l’aprovació  inicial  del  projecte  d’Estudi  de  Detall per ordenació de volums al 
C/ Ferreria 12, Terme Municipal de Palma,  presentat pel Sr. Antonio Juan Oliver Pons en 
representació no acreditada de "Shedir MallorcaSL",i redactat pels  Arquitectes Claudio Andres 
Hernandez Alcover i Blas Segarra Tomas Riverola, en base a l’informe desfavorable dels Serveis  
Tècnics Municipals jurídic de Planejament, de data 8 de maig de 2017, que s’adjunta com 
Annex,  i que, en síntesi, assenyala que, a la vista de l’estipulat als articles 122 i 123 del 
Reglament de la LOUS, i comprovat que ni al Pla Especial de Protecció i Reforma Interior de Sa 
Gerreria ni al Pla General no es permet augments de volum ni es preveu de manera expressa la 
possibilitat de formulació d’un Estudi de Detall per ordenació de volums quan el que es pretén 
en realitat es un augment del volum de l’edifici catalogat proposant un augment de la alçada 
màxima actual suposant tot això, en conjunt, un incompliment de la normativa vigent (articles 
122 i 123 del Reglament de la LOUS i 22.1 de les Normes Urbanístiques i Ordenances del PEPRI 
de Sa Gerreria). 
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2n.- Notificar el present acord al promotor. 
 
3er.- Comunicar el present acord al Departament d’ Obres i Qualitat de l’ Edificació i al 
Departament d’Activitats".     
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
34. Aprovar definitivament l’Estudi de Detall per a la implantació d’una estació de servei al 
C/ Poima 12, Polígon Can Valero. PE16/0005. 05prad180 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's): 
 
Es proposa: 
  
"1r.- Desestimar l’al·legació formulada en data 5-06-2017 pel Sr. Jean Louis Labadie Regnier en 
representació de "Challenge SA", durant el termini d’informació pública a que ha estat sotmès 
l’Estudi de Detall per implantació d’una estació de servei al C/ Poima 12, Polígon Can Valero, 
Terme Municipal de Palma, aprovat inicialment per la Junta de Governen sessió celebrada el 
12 d’abril de 2017, atès l’informe emès pels Serveis Tècnics de Planejament en data 24-7-
2017ques’adjunta com Annex. 
 
2n.- Aprovar definitivament l’Estudi de Detall per implantació d’una estació de servei al C/ 
Poima12, Polígon Can Valero, Terme Municipal de Palma, presentat pel  Sr. Ignacio Antonio 
Saez, en representació de "Autonet Baleares SL",i redactada per l’Arquitecte Ignacio Antonio 
Saez,  aprovat inicialment per la  Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 12-4-2017, 
atès el resultat de la informació pública.  El projecte d’edificació que es presenti en el seu cas, 
amb la finalitat de sol·licitar les corresponents llicències d’obres i activitat de l’estació de 
servei, d’acord amb l’Estudi de Detall, haurà de complir les normes vigents sobre prevenció 
contra incendis.   
 
3r.- Notificar el present acord a la promotora, així com al Sr. Jean Louis Labadie Regnier. 
 
4rt.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest 
acord. 
 
5é. Assabentar del present acord en el termini de quinze dies al Consell Insular de Mallorca  
així com a l’Arxiu d’Urbanisme de les Illes Balears (Govern de les Illes Balears) amb un 
exemplar complet del present Estudi de Detall i degudament diligenciat, de conformitat al que 
disposen l’art.72 de la Llei23/2006 de Capitalitat de Palma de Mallorca i l’art. 168 del 
Reglament de la Llei balear 2/2014 d’Ordenació i Ús del Sòl per l’illa de Mallorca.  
 
6é- Donar trasllat del present acord als Serveis Municipals que es puguin trobar afectats". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
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35. Ampliar el termini d’informació pública de l’aprovació inicial de la modificació del Catàleg 
del PGOU. Exp. PA16/06 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat: 
 
Es proposa: 
 
"1. Ampliar fins el dia 31 d’octubre de 2017, i amb efectes des del dia 18 d’agost de 2017, el 
termini d’informació pública de la modificació del PGOU per a modificar el catàleg d’edificis i 
elements protegits, per tal que es puguin presentar al·legacions en els termes previstos en la 
LOUS i el seu Reglament. 
 
2. Publicar aquest acord en el BOIB, en un dels diaris de major circulació de la Província, i en la 
web municipal, si bé, els efectes de la publicació, i per tant de la vigència de l’acord, es 
retrotrauen a la data de 18 d’agost de 2017 en que finalitza el període d’un mes acordat en 
data 29 de juny de 2017 per presentar al·legacions, de forma que les que es presentin des 
d’aquella data i fins el 31 d’octubre de 2017, seran analitzades en la tramitació de la 
modificació del PGOU.  
 
3. Tenir a ARCA, representada pel seu president, Sr. Pere Ollers Vives, com a interessat en 
aquest expedient". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
36. Modificació composició Comissió Centre Històric i Catàleg 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat: 
 
Es proposa: 
 
"1.Modificar els acords de l’Ajuntament Ple de dates 26 de novembre de 2015 i 26 de gener de 
2017 pels quals es va establir la composició de la Comissió del Centre Històric i Catàleg.  Així la 
composició de la Comissió serà la següent: 
 
Presidència: El/la titular de  la Batlia 
Vicepresidència 1r: El/la titular de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne 
Vicepresidència 2a: El/la titular de l’Àrea delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 
Política Lingüística 
Vocals amb veu i vot: 
-El/la coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica 
-El/la gerent coordinador general d’Urbanisme 
-El subgerent, director general d’Urbanisme, amb funcions de director tècnic d’Urbanisme 
-El/la assessor de Districte Centre, Platja de Palma i Pla de Sant Jordi 
-Un representant de la Unitat Tècnica del Centre Històric 
-L’Arqueòleg/a municipal 
-El/la cronista de la Ciutat 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics de l’edificació de les 
Illes Balears 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de Balears  
-Un/a representant del Col·legi de Doctors i Llicenciats en Lletres i Ciències de les Illes Balears  
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-Un/a representant de la UIB 
-Un/a representant d’ARCA  
-Un/a representant de la Societat Arqueològica Lul·liana  
-Un/a representant del Bisbat de Mallorca 
-Un/a tècnic del Departament de Patrimoni del Consell de Mallorca 
Vocals amb veu i sense vot: 
-Un/a director/a general de mobilitat  
-Un/a  representant del grup municipal PP 
-Un/a representant del grup municipal C’s".                                  
 
Aprovat per unanimitat 
 
37. Aprovar inicialment la zonificació acústica del terme municipal de Palma 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat: 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la zonificació acústica del terme municipal de Palma, el qual s’adjunta 
al present acord i forma part del mateix, d’acord amb els informes tècnics adjunts.  
 
2. Sotmetre a informació pública durant el termini d’un mes, el corresponent expedient a 
efectes d'al·legacions, mitjançant inserció del corresponent anunci al BOIB.  
 
3. En el cas de no presentar-se al·legacions en el termini establert, l’esmentada actualització 
del mapa de renous quedarà aprovada definitivament, havent de tornar-se a publicar al BOIB i 
donar compte al Ple".  
 
Aprovat per unanimitat 
 
38. Proposta separació Consorci Platja de Palma 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bé moltes gràcies Sr. Batle. Bé el punt 38 que és la proposta de separació del Consorci Platja de Palma, 
perquè ens toca una vegada que un soci del Consorci d’una de les administracions, manifesta la seva 
voluntat d’abandonar el Consorci, encara que sigui de forma unilateral, sense parlar amb ningú, pues la 
resta hem de dissoldre el Consorci. Aquesta manifestació es va fer per part de la Secretaria d’Estat de 
Turisme, mitjançant una comunicació escrita, dient que volien abandonar el Consorci i per tant la resta 
d’administracions hem de posar en marxa el procés de dissolució del Consorci. Per mi es una llàstima, de 
veritat ho dic, perquè era un moment en que el Consorci tenia alguns projectes ja molt avançats, i tenia 
també ja finançament per dur-los endavant. I crec que d’aquesta forma unilateral, sense demanar a 
l’ajuntament de Palma i a l’ajuntament de Lluchmajor, quins terminis, encara que ens volguéssim anar, 
convindria fer aquesta liquidació, jo crec que una lleialtat institucional hagués estat molt be. Però no es 
va produir, simplement sens va comunicar que se n’anaven. Per tant, que fem des de l’ajuntament? 
Demanar en aquest acord que ve, notifiquem pues que si, que s’ha de dissoldre el Consorci, però 
demanem a la Junta Rectora, on estan totes les administracions, encara avui l’Estat, perquè encara que 
ha dit que se’n vol anar, fins que no es liquidi el Consorci, realment no se’n va. Pues li demanem en 
aquesta Junta Rectora, que hi ha alguns projectes de ciutat que volem que s’acabin, abans de la 
liquidació del Consorci. Esta l’asfaltat del carrer Marbella, més que necessari. Està per exemple també 
adequar el solar de Correos a Can Pastilla, com un aparcament, una petició dels veïns de fa molts anys. 
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Esta Bellavista que també es va incloure, i hi ha altres obres. Pensem que això és imprescindible. Els he 
de dir que l’ajuntament té tota la voluntat, i per això esta aquí, que es facin aquestes actuacions. També 
els he de dir que sinó, que el Consorci funciona per unanimitat, si a la Junta Rectora hi ha una única 
administració que diu que no, ja no es pot fer. Per tant lo que demano avui és que aquesta proposta 
s’aprovi per unanimitat del Plenari, de totes les forces politiques, perquè puguem dir a l’Estat que tots 
els grups municipals de l’ajuntament, volem que això es faci abans de liquidar el Consorci. Crec que és 
una petició justa, i és una petició ja que ens trobem amb les conseqüències d’una decisió unilateral no 
compartida, que almanco els efectes damunt Platja de Palma no siguin tan greus. Si això no es fa, si això 
no es fa, tindran que tornar les competències urbanístiques als ajuntaments en el seu dia, i els 
ajuntaments tindran que posar en marxa la seva maquinaria. Tot això no suposa més que un retràs. Els 
vull dir, Sra. Riutort, que estic totalment d’acord amb lo que demanen, absolutament d’acord en lo que 
demanen. Es per mi que ja s’acabi Bellavista, una qüestió de justícia, ho es, per això ara que estic a 
Urbanisme, tinc les reunions amb el Consorci, perquè aquest tema se dugui endavant. Però els he de dir 
que ara ja no tinc la garantia de que ho pugui fer el Consorci, això no els puc garantir, i a jo m’agrada dir 
la veritat. Si no es produeix la dissolució del Consorci, i ens donen temps, el Consorci ho farà, sinó no ho 
podrà fer. Si després tornen les competències a Urbanisme, jo em comprometo a fer tot lo que estigui 
en la meva mà perquè això surti. Vaig estar en el temps que Yolanda Garbí ho va impulsar. Crec que li va 
donar una bona empenta. Una llàstima que aquesta empenta amb aquesta força no va continuar 
desprès. I jo me comprometo a donar la mateixa empenta. Lo que estigui en la meva mà ho faré, perquè 
per mi es una qüestió de justícia, i aquest és el meu compromís amb vostès, ho dic aquí, ho he dit també 
a les reunions que he tingut, i ho vull manifestar públicament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí gràcies Sr. Batle. Nosaltres a la Comissió quan es va tractar aquest tema, ens varem en principi 
abstenir, i ens abstinguérem precisament perquè volíem que s’inclogui l’aprovació del projecte 
d’urbanització de Bellavista, com vostè perfectament sap. Varem arribar a l’acord transaccional, es va 
incloure Bellavista dins la transaccional que varem aprovar tots, i aquesta proposició per aquest motiu 
s’aprovarà per unanimitat, però volem insistir en lo mateix, hi ha una sèrie de qüestions, quan vostè ha 
fet referència a tots aquests temes que queden pendents, n’hi ha uns que suposen una despesa, que hi 
ha un fons per fer-ho, però lo greu és que Bellavista no està pendent de cap fons, està pendent d’uns 
informes del propi ajuntament, d’uns informes que ha d’emetre el propi ajuntament, per traslladar en el 
Consorci, i que es pugui fer definitivament l’aprovació del projecte d’urbanització, entre aquests un 
informe de jardins, sobre la necessitat d’una ... per la pròpia urbanització. D’aquesta forma jo lo que 
demanaria a vostès és que sabent que tenim nosaltres un representant, que en aquesta Junta Rectora, a 
la qual s’acordarà la dissolució del Consorci, tenim veu i vot, com vostè mateix ha dit, pues que el faci 
valer, que el faci valer a fi de que en primer lloc, facem via en tramitar aquests informes, i es puguin 
presentar antes de la dissolució, per evitar un retràs que es donarà si aquestes competències 
urbanístiques tornen a l’ajuntament de Palma, i per altre banda que una vegada que es faci via, no es 
prengui l’acord definitiu de dissolució del Consorci, fins que no s’hagi aprovat aquest projecte 
d’urbanització. I és la petició que nosaltres li reiterem, i ja diem, votarem a favor però un poc 
condicionat en aquestes qüestions. Gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, nosaltres mantindrem la nostra abstenció de la Comissió, i la mantindrem per 
diferents motius. Nosaltres igualment que tots els grups municipals, estam totalment d’acord en que hi 
ha una sèrie d’obres que estan en marxa, com és el tema de Bellavista, que s’ha de dur a terme, però es 
molt més que probable que el Consorci de Platja de Palma no sigui la institució que ho dugui a terme en 
aquest sentit. Per tant lo que sí que seria més sensat és que recuperessin totes les competències 
urbanístiques lo més aviat possible, i que fos el mateix ajuntament de Palma el que ho fes i ho fes el mes 
aviat possible. A demés tenim certes dubtes de que passarà una vegada es liquidi el Consorci. Tots els 
deutes que tinguin, com s’hauran de repartir entre totes les institucions implicades. Igualment els sous 
que hi ha a dia d’avui en el Consorci, que passarà amb aquests sous una vegada es liquidi. Tot el que 
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s’està gastant ara, qui ho està pagant exactament. Per tant nosaltres mantindrem la nostra abstenció. 
Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Pues això és lo que no volia sentir, perquè això lo que em diu és que l’Estat no, no, bé 
segur perquè ho hauran xerrat, no recalçarà que el Consorci acabi els projectes que ha començat, i això 
suposa retardar-ho. Siguem sincers. Segur. Entre que tornen les competències a l’ajuntament, els 
tècnics municipals es posen amb un tema que no feien ells, ho feia el Consorci, ells tindran que fer 
informes addicionals, etcètera, etcètera, etcètera, jo que crec, que vull, no sé jo li demanaria que votin a 
favor, pels veïns eh. Jo senyor Ribas, em comprometo com a representant al Consorci, a defensar aquest 
tema per damunt de tot. Faig aquest compromís, però m’agradaria que el fessin tots en el mateix nivell. 
I també necessitem que el Partit Popular que governa a Madrid, tingui. No, no, no li dic a vostè, ho dic 
per l’abstenció, tingui també aquesta sensibilitat. Sinó el tema es complicarà molt. Per tant demano el 
compromís de tots els grups municipals. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, queda aprovada la proposta. I tinguin clar el compromís, senyores i senyors de Bellavista, de 
que farem tot lo possible perquè això a curt termini, sigui així.” 

 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 6 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 2 abstencions (PP), amb una transaccional 
al punt 3, afegint "así como se acabe la tramitación de la Urbanización Bellavista": 
 
Es proposa: 
 
"1º Notificar al Consorcio para la mejora y embellecimiento de la Playa de Palma y a todos y 
cada uno de sus miembros la decisión del Ayuntamiento de Palma de separarse del Consorció 
para la mejora y embellecimiento de la Playa de Palma. 
 
2º Requerir a la Junta Rectora del Consorcio que adopte los acuerdos oportunos para que el 
Ayuntamiento de Palma recupere sus competencias urbanísticas y el Consorcio le transfiera al 
Ayuntamiento de Palma los recursos económicos no comprometidos integrantes del 
presupuesto del patrimonio público de suelo del Ayuntamiento de Palma que viene 
gestionando el Consorcio para la mejora y embellecimiento de la Playa de Palma. 
 
3º Solicitar a la Junta Rectora del Consorcio para la mejora y embellecimiento de la Playa de 
Palma que se encargue al órgano liquidador la ejecución de los proyectos de Sustitución del 
adoquinado y Asfaltado de la calle Marbella, barandillas y primera Fase del camino del Pont 
dels Jueus, Apertura del Vial C/ Pare Rafel Serra y adecuación del solar de Correos en ca'n 
Pastilla para aparcamiento provisional, así como se acabe la tramitación de la Urbanización 
Bellavista, toda vez que cuenta con dotación presupuestaria para la ejecución de los mismos 
dentro del presupuesto del patrimonio público del suelo del término municipal de Palma". 
 
Aprovat per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, Més per Palma i PODEM PALMA i C's) i 9 abstencions 
(PP i Sr. Gijón) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
-  Federació de veïnats de sa Ciutat de Palma (G-57981755) 
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 Punt 44 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 57 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 60 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 61 (Miquel Obrador Sabater) 
 
- Asociación de vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 39 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 42 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 45 (Francisco Nogales Anca) 

Punt 49 (Francisco Nogales Anca) 
 

- Unió d’Associacions de Mallorca (G-57472045) 
 Punt 43 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt 49 (Francisco Fernández Ochoa) 

Punt 50 (Francisco Fernández Ochoa) 
 
- Asociación de propietarios Proyecto Vistabona (G-57223620) 
 Punt 42 (Catalina Riutort Alós) 
 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (G-57621427) 

Punt 42 (Yusmely Coronado) 
Punt 47 (Pere Felip Buades) 

 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (G-57301814) 
 Punt 42 (Pere Felip Buades) 
 Punt 59 (Pere Felip Buades) 
 
- Federació Balear de kickboxing (V-07935356)  (No figura al RMEC) 
 Punt 47 (Juan José Roig Ribas) 
 
- Federació Balear de Boxeo (G-57439010)  (No figura al RMEC) 
 Punt 47 (Manuel Sánchez Barrera) 
 
- Asociación de Vecinos de Son Armadans (G-07324353) 
 Punt 57 (Bartomeu Berga Picó) 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de veïnats de sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia senyor Batle, bon dia senyores regidors. Avui estam per recordar a l’ajuntament de Palma el 
tema dels contractes o judicis que fa l’ajuntament amb entitats veïnals. En aquest moment estam 
parlant d’associació de veïnats del Born del Molinar, la qual esta inscrita a la Federació. Nosaltres només 
volem una cosa molt senzilla. Creiem que aquest tema estaria acabat, desprès de tants danys i tantes 
reivindicacions i tants de problemes, però no s’ha dut bé per l’ajuntament de Palma, i no vaig veure 
mala fe en les circumstancies, lo que vaig veure és una equivocació total de firmar a esquena dels 
veïnats, un acord que varem veure per premsa, i no s’assimilava per res s lo que és el tema que tenim 
firmat amb l’ajuntament de Palma. Desprès de la reunió que varem tenir, varem considerar que s’havien 
equivocat, que féssim un escrit amb les peticions que nosaltres volíem, nosaltres l’hem enviat però 
nosaltres no, els veïnats desprès de les reunions, i problemes que he tingut amb els veïnats, es que 
habéis cobrado, es que os habéis incluso solucionado por detrás. Porque lo que no tienen en cuenta 
ustedes, lo digo porque en castellano hay personas conmigo también, es que nosotros estamos en 
medio. Estamos defendiendo a los vecinos, y haciendo acuerdos con ustedes. Si ustedes no cumplen los 
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acuerdos, parece que pasteleamos nosotros, y por eso lo llevo al Pleno, porque la solicitud que he hecho 
al Sr. Alcalde, a través de su secretaria, es una reunión directamente con el Sr. Alcalde y el Sr. Juan Riera, 
que es el papel que tenemos firmado con el Ayuntamiento de Palma, y dándole un muy buena solución 
a casi tres millones de euros, entre una cosa y otra, que costara a los vecinos por un mal acuerdo que 
hicieron en su tiempo. Queremos sentarnos, y le pido oficialmente, lo mismo que le pido a la secretaria, 
es la reunión urgente por favor Sr. Noguera. Usted, es fácil de encontrar mi teléfono, usted lo sabe y yo 
el suyo. Yo no lo quiero molestar porque ustedes siempre están comunicados pero le pido 
especialmente lo mismo con la secretaria, se siente usted con nosotros, con el Sr. Riera, y buscaremos 
una solución a todos los temas. No queremos decir nada más, nosotros no apoyaremos la apertura de 
este centro, hasta que no hayamos hablado con ustedes. Este acuerdo solamente tiene que estar, el 
Ayuntamiento de Palma y la asociación vecinal que ganó el pleito. No pedimos nada del otro mundo, 
pedimos que se cumpla lo firmado. Referente al punto 57. Es un problema que todas las entidades que 
están inscritas en esta Federación, es general. Yo conozco muy bien Son Armadans, porque fue el primer 
sitio que repartía con una cabeza la pastelería por ahí, con los chalecitos pequeños de aquellos tiempos. 
Siempre ha sido una barriada muy próxima a Son Dureta, cambió por el tema de Son Dureta, pero ha 
cambiado lo que fácilmente Delegación de Gobierno y ustedes. Digo Delegación de Gobierno, no miro el 
partido que está, yo no lo miro nunca, ustedes no se equivoquen. La tranquilidad de los vecinos de Son 
Armadans por ejemplo. Está lleno de discotecas, está lleno de bandas latinas, de inseguridad, de ruidos. 
Desde esta Federación asimilamos que este problema de Son Armadans está en el Arenal, en Santa 
Catalina, y gracias a Dios no en el Molinar, gracias a Dios. Yo no me explico, no me explico porque nos 
tienen a nosotros, no me explico porque después de jubilado y poder vivir bien, me meto con tantos 
berenjenales, si no soy escuchado ni atendido en nombre de los vecinos y de las barriadas de Palma. 
Nosotros les pedimos a ustedes en un Pleno, que Ciudadanos y el PP apoyó, y ustedes lo consideraron, 
que nos abrirían las puertas a todas las mesas de dialogo. Si nos han hecho un examen como 
trabajamos, lo que hacemos, lo hemos estado demostrando barriada por barriada. Es una petición que 
ustedes nos dieron la puerta de abrirnos. Sabemos que hay otra Federación, pero también hay muchas 
asociaciones, y le pedimos dialogo y mesa, y a través de participación ciudadana, se hizo una promesa 
en este Pleno, que efectivamente, y les pedimos otra vez, si consideran que trabajamos en bien de los 
vecinos, todos los vecinos, todos los vecinos que trabajamos en Palma nos abran una puerta. No le pido 
el dinero que nos han denegado el Ayuntamiento de Palma, como si fuéramos impresentables. Nunca 
me había sentido tan mal y maltratado como en la reunión que tuvimos con los participantes que se 
reunieron para decirnos que no eran personas adecuadas para tener subvenciones de Palma. Miren 
ustedes el Born del Molinar y la Tercera Edad que presido, es pionera en parte social de toda Palma. 
Trabajamos con todas las entidades, la de Son Armadans, la del Arenal, la del Secar de la Real, la de 
Santa Catalina. Somos todos vecinos. La contestación que le pido a Participación Ciudadana, es que ni 
siquiera nos ha contestado al segundo recurso que hemos hecho. Nosotros queremos hablar, queremos 
trabajar. Sr. Alcalde, en serio, queremos trabajar. Relativo en el punto 60, está lo que toda Palma está 
comentando, que es que todas las entidades le pusieron una nota muy baja a la limpieza de Palma, le 
pusieron una nota baja. No hay rencor, no hay actitudes políticas, sino que hay ganas de ayudaros. No 
les quepa ninguna duda. La nota fue muy baja por lo siguiente. Esta Federación se ha reunido con 
barriadas inscritas a ella, y ponen una nota muy baja en la limpieza de Palma en general, que es uno de 
los temas más importantes. Palma es turística, Palma es importante, Palma es una ciudad abierta al 
mediterráneo, y los palmesanos todos la queremos. Pues si todos la queremos pues trabajemos juntos, 
y nos den la oportunidad de trabajar con ustedes. Esta Federación está luchando día a día para la 
limpieza de las calles, aceras. Tenemos brigadas voluntarias, que limpiamos las aceras de hierbas. En las 
torrentadas que hubo últimamente, la gran lluvia del ultimo viernes, fuimos a quitar, lo diré aunque 
muchos no le guste, las ratas que había encima de las rocas, porque por experiencia sabemos que 
cuando hay torrentadas, reconducen trastos y limpiezas de los torrentes, y eso va a las zonas por 
desgracia o por suerte tenemos dos torrentes, uno a cada lado, y por la mañana a las 6:30, antes de que 
puedan la limpieza los que limpian la playa, fuimos 4 o 5 personas, y los tiramos un cesto, y llamamos a 
la chica de limpieza, que había esto en tal sitio, por si tenía que ir alguien de Sanidad a recogerlo. No sé 
como terminó pero supongo que lo hicieron bien. Es decir, que estamos trabajando en todos los temas. 
La limpieza, claro que sí que estamos en ello. Le voy a dar una prueba que estamos en ello. En el Molinar 
colaboramos con Medioambiente, la semana que viene el martes día 6, para colaborar en todos los 
contenedores nuevos que se ponen para las barriadas, para sacar fruto del gasto económico que sale de 
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todos los vecinos. He invitado a todas las entidades que están inscritas en nosotros, para que cuando 
vayan a su barriada, que van a ir una por una, ya estén informados de la forma que pueden ellos apoyar 
y dar soluciones a los vecinos, porque consideramos que a parte del gasto de Medioambiente, el 
Ayuntamiento de Palma, los vecinos, tenemos que poner nuestra parte y contribuir, tanto si hay un 
color de partido como otro, a que el vecino, es muy importante colaborar, tanto por trastos, como 
recoger la basura, no sacar basura a deshoras, y respetar los fundamentos de la limpieza de 
Medioambiente. Estamos en ello. Nosotros, partimos desde todas las barriadas, invitamos a todas las 
partes, por ejemplo en el Molinar tenemos muchos digamos clubs náuticos y muchas partes de esto, es 
muy importante lo del oli, también es muy importante la recogida de los jardines, que hay por todos 
sitios. Si no trabajamos juntos, si no entienden, es igual si no han llegado las subvenciones, pasaremos, 
esperemos tener otro ayuntamiento más comprensivo, y que nos expliquen el porqué nos han negado, 
el porqué nos trataron tan mal el día de la reunión. A mí que me digan que no me parece muy bien. 
Tenemos que agradecer también en Berenguer de Palou, en la plaza de los Patines, el agradecimiento 
de San Jaime, porque por fin la Policía y Sanidad, porque las ratas el día que yo estuve en … de la Salut 
había ratas por los árboles, se vieron. ¿Por qué? Porque los mendigos, que merecen todo el respeto y 
toda la oportunidad porque sin ayudas no se puede sobrevivir, están dejando comida, están dejando 
excrementos, en plena Palma. Ayer fue la Policía no sé cual y puso orden, puso orden en el sentido de 
limpieza, los mandaron en el sitio de lo social. Por favor agradecimiento de San Jaime y de Berenguer de 
Palou con ese tema. Agradecimiento también a Parques y Jardines, porque nos escuchó y ha arreglado 
casi todos los árboles de Palma. Agradecimiento a todos los que nos escuchan. Agradecimiento también 
a mantenimiento por la rosa de los vientos, que se arreglará, es un signo marinero. Claro que sí, lo que 
está bien está bien, pero no comulgaremos con lo que está mal. Sr. Noguera me dé hora, sino 
tendremos problemas. Se lo agradezco. Muchas gracias.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Buenos días señores alcaldes, señores regidores y publico en general. Bueno, como siempre hablar del 
Arenal. Ahora toca en el punto 42 directamente sobre la ordenanza cívica que ustedes tenían que hacer. 
Tienen que redactar, llevan un gran retraso, y afecta negativamente a la convivencia entre vecinos y un 
cierto tipo de turistas en la zona del Arenal. Tenemos que lamentar que estamos sufriendo unas 
situaciones propias de un tercer mundo. ¿Cuando se van a dar cuenta de que hay que gobernar con 
eficacia y solucionar los problemas que arrastramos? Hay que estar preparados para afrontar los viejos y 
nuevos problemas que tenemos, que con el aumento de nuestros visitantes este año, la previsión 
debiera de ser al alza. Pues miren señores, ha sido un desastre, hemos tenido que aguantar, destrozos 
de vehículos, señales de tráfico rotas o arrancadas, vomitados por todas partes, desnudo y sexo 
descarado al aire libre, faltas de respeto, tales como orinar en las puertas u otros lugares públicos sin 
recato alguno. Yo creo que si nos desplazamos en el tiempo y nos pusiéramos en la época de Sodoma y 
Gomorra, seguro que ganaríamos por puntos. Les recuerdo, bueno ya no les quiero hablar de las latas 
que tiran, de las botellas que tiran, de la ropa que tiran. Y ya me contaron ayer la última película, el 
jueves pasado, unos turistas que se habían metido en un piso adosado, se inventaron un tirachinas, pero 
de gomas largas, y tiraban verdaderas almohadas, llenas de agua, contra los vehículos, o sea bolsas de 
plástico llenas de agua, de dos o tres litros, y se la tiraban a la gente. Tuvo que intervenir la Policía, ¿por 
qué pasa esto? Por lo que les acabo de decir, que ustedes no arreglan los problemas. Les recuerdo que 
antes de las elecciones nos hicieron una visita a los vecinos de El Arenal, viendo el panorama nos 
prometieron arreglar varios asuntos y uno de ellos como afectan negativamente las tiendas que venden 
licores a altas horas de la noche y que muchas permanecen abiertas las veinticuatro horas. Se agrava la 
situación ya que se venden bebidas alcohólicas a menores sobre todo en horas nocturnas. Exposición 
externa de venta de bebidas alcohólicas en la mayoría de las Comunidades Autónomas está prohibido, 
está prohibido, y aquí estamos haciendo el ridículo. No. Allí todo el mundo vende cubos, ya es que lo 
vende todo el mundo, hasta las farmacias. Mientras que en la nuestra estamos retrasados en el tiempo. 
La venta ambulante descarada, haciendo la competencia desleal a comerciantes que trabajan con toda 
documentación en regla. Si los comerciantes se quejan, y no encuentran respuesta a sus 
preocupaciones. La conclusión es que Uds. equipo de gobierno, están tácitamente consintiendo este 
tipo de ventas, que llega a ser falta de seguridad ciudadana y bien expresada en los artículos 104.1 y así 
como en la seguridad pública Art. 149.1. Se dedican Uds. a otros menesteres que nada tienen que ver 
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con la función que debieran ejercer y solucionar problemas y no crearlos. El asunto de límites de terraza 
que no se han marcado los espacios de ocupación de las mismas. Ahora hay que añadir la contaminación 
acústica, que estaba erradicada, por que como no hay control suficiente se saltan las normas 
establecidas. Aquí haría yo un paréntesis, y le diría a la Regidora de Policía, que no está presente, le diría 
a ver qué pasa, arreglen ustedes esto, porque con el problema que tiene la Policía, oiga pues tendrán 
que hacer ustedes policías nuevos y honrados, con curso de honradez. Hay muchísimos que son 
honrados, y gracias a estos honrados, estamos superviviendo, o perviviendo. Entonces ahí hay que 
afinar el tiro Sr. Noguera, hay que afinar el tiro, porque si no se arregla esto, la gente está muy mal 
educada, estamos muy mal acostumbrados, me meto yo para no quedarme fuera, y hay que educar. 
Ante todo educar, saber educar, no ser un dictador en este sentido, pero sí saber educar, que a veces se 
necesita seriedad. En el punto 39 sobre la Policía de barrio, que es lo que estaba hablando, me gustaría 
saber si se nombra un Policía de Barrio en concreto nos lo comunicara la regiduría correspondiente para 
poder comunicarnos con él, y pasarnos todos los problemas que tenemos, y darle una solución 
conociendo la problemática. En el punto 49. Sobre pintadas de paredes. Ya no es agradable ver una 
pared de propiedad privada, pintorreada y muchas de mal gusto, muchas paredes pintorreadas de mal 
gusto, pero lo peor es, que se emplean para anuncios insultantes a quienes vienen a visitarnos que de 
paso dejan su dinero a establecimientos de toda índole y que repercute en nuestra economía. Claro 
debe estar que el turismo de borrachera corrompe el turismo normal del que todos vivimos y que 
debemos cultivar, es por lo tanto que tomen acuerdos para que las agencias de viajes que venden 
paquetes de turismo de alcohol se rechacen y que no puedan dañar la imagen de Baleares. Es ahí donde 
hay que tener un esfuerzo para evitar todos los males que nos aquejan y el esfuerzo también debe 
comprometerse hostelería y administración, hostelería y administración. Las pintadas insultantes deben 
perseguirse y no protegerse desde alguna entidad política de esas que no se sabe de donde vienen, pero 
se sabe a donde van. Proponemos como ese sabio Juez de Andalucía que cuando juzga por pintar, la 
condena es limpiar las calles de pintadas en lugar que sus padres, si es menor, tengan que afrontar la 
sanción pecuniaria. Todo este capítulo se cierra con dar buena educación, con ejemplo que se eduque. 
Bueno, yo he leído mi repertorio, pero como tengo tiempo querría hacer una reflexión. Nosotros en 
definitiva lo que queremos es ayudar, como decía nuestro representante y Presidente de la Federación. 
Nosotros somos unos ciudadanos que cada uno tiene su idea política, pero al final lo que quiere es que 
funcione su barrio, y nosotros admiramos a las personas que trabajan, y que les vemos buena fe, sea de 
la ideología que sea, siempre lo hemos hecho, porque creemos que es justo. Por lo tanto no miren 
ustedes muchos problemas que tenemos y que están ciertas partes, más bien con ideología interna, y 
hagamos que Palma sea una ciudad habitable. El Arenal es que la verdad da pena, menos mal que ha 
llegado octubre, y octubre ya tiene otro tipo de gente que viene a disfrutar, viene a tomar una cerveza, 
pero viene a comer y se va a su hotel tranquilamente. Y se deben perseguir todas las discotecas, que lo 
que hacen son, es un centro de mafias, de las cuales no estamos nosotros conformes. Las discotecas 
deben ser discotecas, pero no deben ser lugares que atraigan pues la prostitución, que atraigan la droga, 
y que atraigan peleas como todos sabemos entre grupos de empresariales que luchan para ver quien 
manda más. El ejemplo lo tenemos que algunos están en la cárcel. Por lo tanto nosotros apoyamos todo 
lo que sea honrado, todo lo que sea bueno, y todo lo que nos lleve a un punto en que podamos arreglar 
la ciudad, y con la ciudad mayor cantera. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bona reflexió Sr. Nogales.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor batle, regidors. Relatiu a la proposta del grup Ciutadans, d’armament de policia 
local. Es muy curioso que se aborde el tema del armamento de la Policía Local aquí en este Pleno. 
Podríamos pensar que los hechos terroristas de Barcelona y en toda Europa así lo justifican. Pero 
decimos que es curioso porque la Policía Local al completo estuvo hace un par de sesiones 
manifestándose precisamente aquí en este Pleno por sus derechos esenciales, o sea, que darles un arma 
no va a solucionar las carencias que presenta el cuerpo y que son las que en realidad producen la 
indefensión de los palmesanos. Creíamos que la Guardia Civil, el instituto armado, ya está armado, que 
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los cuerpos especiales ya están armados, pero claro, el protagonismo de los Mossos d'esquadra en los 
atentados de la Rambla nos hace querer emularles con nuestra policía local. Con el arma reglamentaria 
y el adiestramiento adecuado, doy fe de que cualquier policía local sabe cómo tiene que reaccionar ante 
la amenaza del violento; pero si no tiene ni un simple chaleco antibalas poco va a poder defenderse ni él 
mismo cuando el ataque es sorpresivo. Las mafias, la llegada de nuevos delincuentes sin escrúpulos que 
ven en nuestros policías como un elemento débil, de una sociedad que está desprotegida eso debe 
cambiar. Efectivamente, la concepción tradicional de la seguridad, y la policía local es un elemento 
tradicional, cercano al ciudadano, de reacción inmediata a tener muy en cuenta, debe cambiar. Pero por 
favor, revisen las plantillas, hagan indefinidos a los interinos, eliminen la corrupción del cuerpo, no lo 
politicen, devuelvan el honor y el esplendor al cuerpo más querido por los ciudadanos y sobre esa base, 
denles las armas que ellos pidan, que ellos tienen su propio cauce, para saber que es lo que necesitan. 
Diseñen la seguridad íntegra de la Ciudad de Palma de acuerdo a los tiempos tecnológicos en que 
vivimos, pero no pongan a policías armados hasta los dientes que no tienen las condiciones propias de 
su trabajo ni siquiera resueltas. Hace unas semanas Uds. del grupo Ciudadanos, proponían cámaras de 
seguridad, hoy armas y ¿dónde están los policías que vigilen las cámaras? Y ¿dónde están los que tienen 
la preparación necesaria para portar armas? Ya hay alguien a la derecha del Partido Popular a partir de 
estas propuestas. Queda muy bien pedir esas cosas, ¡armas! Pero es que el Cuerpo de la Policía 
Municipal ya ha pasado por esa manera de entender la seguridad, recuerden las famosas motos 
compradas en México de los tiempos de Fageda que no tenían ni siquiera recambios, los ordenadores 
obsoletos acumulados en el Cuartel de San Fernando, el diseño de plantillas que dejan que no haya 
patrullas en las calles a pie y que los guardias se vuelvan oficinistas, con suerte patrullan en vehículos de 
los que ni se bajan. Es que ni gasolina tienen, oigan, ni gasolina. Con este tipo de propuestas 
demuestran un gran desconocimiento de la Historia del Cuerpo, desde luego una simple propuesta en el 
Pleno municipal ni es el cauce ni aborda el asunto con la profundidad que necesita, por lo tanto déjense 
de propuestas que no son serias y que solo van dirigidas a la galería, les recordamos con todo el 
sentimiento de lo que ha sucedido en Barcelona, que Palma al igual que allí ha comenzado después de 
los atentados de las Ramblas a prevenir con bolardos y otros sistemas de seguridad nuestras calles. 
Pueden pasearse con su vehículo por Es Born, por la Calle Unión, por cualquier calle céntrica masificada 
y verán lo fácil que es atentar contra cualquiera que vaya paseando por allí sin más presencia policial 
que la de algún vehículo de la policía local, que pasa por casualidad y ninguna guardia de patrulla a pie 
de calle. Es que están todos los efectivos en Playa de Palma nos dicen, es que Uds. piden armas, es que 
de verdad sin un plan de seguridad ¿a qué jugamos? Les recuerdo que la eficacia no es matar al 
terrorista, sino impedir que el atentado se produzca. Muchas gracias. Respecte de la moció que 
presenta el Partit Popular, relativa en el turisme.  Punt 49. Hi ha col·lectius d'ideologia radical que volen 
canviar el sistema de producció amb la violència i no amb la paraula. Qualsevol persona, grup o 
institució que hagi de recórrer a la violència perdrà la seva legitimitat per poder exigir qualsevol canvi. 
Les institucions i l’ajuntament per davant, han de fer la seva part i no poden donar cap indici de 
justificació d'aquesta manera de fer ses coses. El debat profòn sobre quina Mallorca volem el tenim ben 
clar tots els illencs, volem Ciutat oberta al món i la mediterrània com ho ha estat sempre històricament, 
turística, cosmopolita, segura i, sobre tot, d’economia sostenible amb respecte per el medi ambient. Els 
partits politics, no tots, condemnen la violència, un camí legitimat per fer polítiques radicals al Segle XIX; 
però que hores d'ara no té cap sentit en un marc d'integració i de democràcia avançada del Segle XXI. La 
lògica diu que si volem turisme no podem anar, de cap manera, contra el mateix turisme. Haurem de 
mirar quin tipus de turisme convé o no convé, però mai queden justificades accions que cerquen anar 
contra el sistema i no millorar-lo. Els economistes posen en dubte que el turisme de masses que tenim 
ara aquí a Palma, que hem permès per cert, per sortir de la crisis, sigui un camí positiu per l’economia de 
les Illes Balears i concretament de Mallorca. Els cambrers tenen sous mileuristes del personal de serveis 
i la cotització que fan per la Tresoreria de la Seguretat Social no és sostenible ni a mig ni a llarg termini, 
les contingències que tinguin aquestes persones a la seva vida, mai poden estar cobertes amb una 
cotització precària, tan baixa i uns salaris que els fan dependre d'un empleo que també és precari. Ja 
duim cinc temporades turístiques, cinc, d’excel·lent ocupació però les illes no encapçalen de moment 
cap rànking de riquesa a nivell nacional, som per el PIB l’economia número 12, la 12 d'Espanya i amb 
major percentatge a demés de deute. A on queden per tant els grans iots que s'enfonsen en els ports i 
habitatges de luxe inundats quan arriben els fenòmens meteorològics del canvi climàtic? Tot aquest luxe 
que no serveix per res. Quin sentit té la producció massiva sense la sostenibilitat dels recursos? 
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Aquestes reflexions profundes s'han de fer, però qui empra la violència perd la raó. La societat balear no 
està representada per aquest radicalisme violent, ens ha donat vergonya veure aquests actes 
vandàliques i pintades de turisme fòbia. Mallorca té un nivell alt de democràcia institucional gràcies en 
el Consell insular de Mallorca per una banda, que és el que té la competència i el fet d'un turisme 
massiu que interessa pels seus efectes a la gestió de la ciutat de Palma, la representativitat de les urnes 
és la única permissible, la que confereix a aquesta Institució del govern local, un regim sancionador, 
facin sancions envers aquest tipus de conductes violentes, quasi delictives, perquè potser que més 
endavant si no aprofundim en aquest debat, no tindrem res de lo que debatre damunt el turisme. Volem 
una Palma pel turisme de qualitat. Moltes gràcies. En quant al punt 50. Proposta del grup Partit Popular, 
relativa a pla d'inversions. Miren, esta parece ser que es la idea que tienen Uds. Sres. del Gobierno 
municipal, de lo que es la inversión que se debe hacer en Palma: La remodelación del puerto de Palma 
hecha con escorias procedentes de la incineradora. La Bahía de Palma contaminada por el sistema 
insuficiente de depurado de residuos, mezclándose aguas pluviales con aguas residuales. Las inversiones 
en Madrid, para solucionar esos problemas, mientras tanto, como hoy se ha dicho aquí, esperando, 
yaciendo en paz, mientras la Bahía se muere por aguas residuales descontroladas. Playas del entorno 
urbano con bandera azul cerradas al público por contaminación en pleno verano. Es Passeig des Born 
inundado porque es un antiguo cauce de La Riera claro, ya hemos encontrado la explicación de porque 
se inunda. Dicho de otra manera que a ustedes no les justifica: infraestructuras insuficientes 
históricamente y un alcantarillado en Palma que da pena desde siempre. Construcciones de nuevas 
urbanizaciones, como hoy se está viendo, con Consorcios que son completamente ineficaces, sin 
previsión ni siquiera de parking, ni para coches ni para vecinos. Y lo que es peor, sin previsión de salida y 
entrada a carreteras adyacentes que permitan la circulación fluida, ese es el Plan de Urbanismo que 
ustedes han venido permitiendo hasta ahora. Seguimos construyendo Ghettos como el de las macro 
urbanizaciones frente al cementerio de Palma, que son buen ejemplo de lo que decimos y se permite, 
como lo que ha sucedido hoy y se explica de Bellavista, sin más solución que la de la Guardia Civil. Todo 
se tiene que solucionar con el instituto armado. Eso sí,  el nuevo plan de urbanismo municipal no dejará 
edificar balcones. Todos los parkings del centro de Palma, colapsados en horas punta y el gobierno 
municipal ya anuncia que encima se plantea que se recuperen en la concesión para hacerlos solamente 
de residentes. ¿Y las alternativas? ¿Dónde están las alternativas? La barriada de Cala Mayor 
abandonada, Platja de Palma y Son Gotleu ya ni les contamos y para desalojar Son Baña a mil euros por 
cabeza, mientras los servicios sociales asistenciales en Palma no dan abasto. La tala de pinos 
indiscriminada porque la asociación de Son Rapiña lo ha denunciado, porque sino ustedes ni atentos. En 
fin, son Uds. Sres. del equipo de gobierno municipal quienes se definen como ecologistas y soberanistas, 
lo que tienen de ecologistas ya se ve en la manera en que permiten que se hagan las cosas; pero es que 
la única inversión que quieren para Ciudad, por lo visto es la negativa, la de destruir, la de demoler el 
monolito de Sa Feixina. Es la única inversión que han planificado para 4 años de su legislatura, esa 
inversión sí que la tienen bien prevista y planificada.  Ecologistas y soberanistas para apoyar los anhelos 
de otros y mientras tanto Palma sin barrer. Invertir también es preservar lo que tenemos, para invertir 
en palacios de la Ópera ya hemos tenido bastante circo hasta ahora. Respeten lo que supone ser la 
Capital de Baleares. Ser la capital requiere de un plan de inversiones y planificar supone ordenar por 
prioridades, por lo menos denle prioridad a lo que es necesario porque como permiten Uds. que se 
hagan las cosas son la contra inversión que la Ciudad de Palma necesita. Muchas gracias.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable señor alcalde, señoras y señores regidores. Es necesario, imprescindible 
preservar el espacio público como un lugar de convivencia y civismo, en el cual todos podamos vivir en 
libertad, pero con pleno respeto a la dignidad y a los legítimos derechos de las otras personas. Y no 
basta con el ejercicio de la potestad sancionadora de la autoridad municipal. No. Urge ir más allá y 
promover nuevas alternativas, ya que la convivencia, en Palma, está deteriorada, muy deteriorada. Es 
necesario regular muchos aspectos como, por ejemplo: el trile, venta ambulante ilegal, botellón, 
mendicidad, inseguridad ciudadana, dormir en la calle, uso de patines, monopatines y juegos de pelota, 
tener desinformadas a las entidades ciudadanas por parte de Cort, etcétera, que puedan afectar a la 
convivencia. Y vamos a poner dos ejemplos inaceptables merecedores de nuestra más severa crítica al 
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actual Equipo de Gobierno: Primero, señalaremos el abandono de la barriada de Son Gotleu que, 
desgraciadamente, ante la pasividad de Cort, se ha convertido en una especie de Ciudad sin Ley, en el 
barrio de la Inseguridad. Lo que impera, desde hace muchísimo tiempo, en Son Gotleu es la 
degradación, el martirio, el terror incluso para caminar por la calle en pleno día. Por lo tanto, con todos 
los respetos, acusamos al Pacte del Ayuntamiento de Palma de privar a Son Gotleu de sus derechos y 
libertades, manteniéndola, contra toda lógica, ilegalmente sin vigilancia, sin ley, ni orden. Son Gotleu, 
aunque todas las comparaciones son odiosas, se ha convertido en una especie de gueto. Y nuestra 
entidad solicita dignidad para Son Gotleu. Y, por otra parte, criticamos, enérgicamente, al Equipo de 
Gobierno de Cort por marginar a la activa y dinámica Asociación de Vecinos Es Born del Molinar al no 
comunicarle, se han enterado por la prensa, que el SAPS ya ha estado destinado a diversas actividades 
sin que la citada entidad vecinal haya podido participar en la toma de decisiones. También seria 
conveniente revisar las diferentes ordenanzas municipales que regulan aspectos de ruidos, de limpieza y 
residuos sólidos urbanos, de publicidad dinámica, de movilidad, etcétera. Es una prioridad para este 
Equipo de Gobierno, que no está a la altura de las circunstancias, la creación, de forma consensuada 
entre los diferentes grupos políticos representados en el Consistorio y las Entidades Ciudadanas, una 
Ordenanza Municipal para el Fomento de la Convivencia en Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor batle, senyores i senyors regidors, l'Associació de Ex jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: la nostra entitat avui, aquí, en 
aquest Ple, expressa la seva més enèrgica crítica a l’Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma, 
concretament al Institut Municipal d’Esports, el IME, per marginar, contra tota lògica, a les actives i 
dinàmiques Federacions de boxeu i kick boxing. Tal vegada el IME li té mania persecutòria, com aquell 
que diu? A aquestes dues esportivíssimes i excel·lents Federacions, que són un referent i un exemple a 
seguir. En el nostre criteri el IME en mostra de la seva incompetència, ineptitud i passotisme, està fent-
los a aquestes dues estupendes Federacions, integrades per nombrosos bons esportistes, la massa i el 
cullerot, tenint-los en el més absolut oblit i posant-los tot tipus de pegues i obstacles a l’hora de que 
s’organitzin activitats d’aquestes modalitats a Palma. És òbvia la indiferència del IME a aquests dos 
magnífics esports. Per lo tant, acusem en el IME de tenir una actitud nefasta, atziaga, i sobretot 
antiesportiva amb les Federacions de Boxeu i de Kick Boxing. Lamentable, vergonya, cavallers vergonya. 
El seu tarannà és tan dolent i intolerable, que va obligar a la nostra entitat, si aquest tema no es 
solventa avui, aquí, favorablement, a començar a demanar responsabilitats i dimissions. L’Associació de 
Ex jugadors i Ex jugadores de Futbol Base de Mallorca, se posa incondicionalment al costat d’aquestes 
dues Federacions, i estam disposats a donar la mare de totes les batalles, defensant a capa i espasa, 
democràticament, clar està, els interessos legals del boxeu i del king boxing. La nostra entitat a més 
sol·licita i exigeix al equip de Govern de Cort, que designi un poliesportiu municipal fixo, perquè albergui 
aquests esports de primera línea. Perquè la gent es faci una idea, és com si la natació de Mallorca 
tingués 70 campions d’Espanya, i uns 10 a nivell mundial, que són els números del king boxing a 
Mallorca, i no tinguéssim piscines municipals on entrenar ni competir. I en quant al boxeu balear, és 
inconcebible que no es pugui realitzar cap velada a Palma, màxim quan xerrem d’un esport olímpic, i 
amb un camp, amb un campió d’aquesta ciutat, Youba Sissokho. El IME, segons pareix, té un profund 
desconeixement sobre aquests esports. Ignoren que aquests esportistes no són uns bojos mal educats 
que entren a un quadrilàter, a pegar-se de qualsevol manera i sense regles. No, no i no. Aquests esports 
estan reglats a nivell mundial. És més, són menys violents que algunes arts marcials, que sí tenen cabuda 
a les instal·lacions de Palma. Honorable Sr. Batle de Palma, Antoni Noguera, acudim a vostè, que ens 
consta que és un polític coherent, perquè solventi aquest assumpte. Confiem en vostè Sr. Noguera. Res 
més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Bé, primer passaré al punt nº 42, sobre la convivència. Perquè a Palma hi hagués una bona convivència, 
l’actual Equip de Govern del Pacte de l’Ajuntament de Palma, que no està a l’altura mai de les 
circumstàncies, hauria de donar el primer pas, donant exemple de sensible i respectuosa convivència, 
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cap a les entitats ciutadanes. Però desgraciadament aquest desorganitzat Equip de Govern on cada qual 
segons pareix, fa lo que li dona la real gana, desprecia a les entitats ciutadanes, en tots els Plens de Cort, 
donant una imatge nefasta, un comportament depriment, de molts de regidors, rient-se com aquell que 
diu, del sant i de la festa. La majoria de regidores i regidors, llevat d’algunes excepcions, quan 
intervenim les entitats ciutadanes, en lloc d’escoltar-nos, obliden que són la veu del poble, contra tota 
lògica i de forma vergonyosa, i falta d’ètica, se dediquen a no escoltar, a xerrar entre ells, a xerrar pel 
mòbil, a fer badalls, a sortir al corredor, passar de tot lo que diem, i un llarg etcètera que seria 
interminable enumerar. Inadmissible, molt inadmissible. Aquest fet demostra de forma clara i concisa, 
que les persones que ocupen les poltrones de Cort, guanyant uns sous de luxe sobre els nostres imposts, 
passen olímpicament de les entitats ciutadanes, oblidant-se que varen esser votats per estar al servei 
del poble, en el qual desprecien amb el seu antidemocràtic comportament. I si ells se passen per la 
muntera lo que diem, les entitats ciutadanes, com podem fomentar a Palma una convivència 
respectuosa, que reguli les ordenances municipals, i una bona convivència social? Com pot regular i 
liderar la convivència aquest ineficaç equip de Govern del Pacte de Cort, si entre ells, segons les males 
llengües, que de tot hi ha a vinya del senyor, el Pacte s’ha convertit amb una espècie de galliner, que 
cada un va a la seva bolla. I damunt ni tan sols tenen respecte a les entitats ciutadanes. I els demanem, 
amb aquesta grisenca legislatura, que s’ha fet per part dels jerarques del nostre tambalejant Consistori 
en temes com el botellot, mendicitat, dormir en el carrer, pintades i grafits, etcètera? Cero patater. 
Palma en quant a convivència ciutadana, se refereix, es una espècies de país tercermundista, on un 
elevat número de persones passen les de Caín per poder subsistir i per poder viure en pau. Inclús hi ha 
països tercermundistes, que la convivència és la seva columna vertebral, la seva pedra filosofal. I com 
exemple posarem a Cuba, repeteixo, a Cuba, on la bona convivència és una tradició de cada dia. 
Prenguin exemple de Cuba senyores i senyors de l’Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma. Per 
finalitzar, demano: en mans de qui estam? Que Deu ens culli confessats.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Felip, no sé si tindríem el consens absolut per decidir si Palma se pareixeria a Cuba o no.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“No, però hi ha democràcia, se posi així. I a demés és vera, a Cuba hi ha democràcia i hi ha bona 
convivència, i sinó el convido jo i l’associació el casal d’amistat Cuba-Balears, a venir a Cuba, i vostè 
mateix ho veurà.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Val, continuarem amb el permís del Sr. Batle. Ara és el punt 59 sobre Santa Catalina. La popular i 
marinera barriada de Santa Catalina s’ha de protegir. Per lo tant sol·licitem, exigim, a aquest anquilosat i 
esburbat Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma, que aprovi en caràcter d’urgència, el Pla Especial 
de protecció ambiental i arquitectònica de Santa Catalina. Els cataliners, volem conservar les nostres 
senyes d’identitat que encara queden, amb la Feixina inclosa, repeteixo, amb la Feixina inclosa. La 
nostra idiosincràsia i les nostres tradicions. Estimem lo nostre. No hem d’oblidar que Santa Catalina va 
esser un arraval en el qual la gent obrera no s’havia de desplaçar a fer feina a altres llocs, perquè aquí al 
barri hi havia de tot, com recordaran els més majors. Barri de pescadors per excel·lència. Ja que no de 
bades, Santa Catalina limita amb la mar. Tenia també fàbriques de calçat, de teixits, de ciment, de 
rajoles, de gel, de brodats i de cremalleres, a més d’algunes foneries. I abundaven els cafès com Cas 
Colomista, on sempre es parlava de coloms, Cas Busqueret, on es parlava de gorrions, o Can Mujeres, 
que era de caràcter més alegre. També, també hi havia tres cines, el Progrés, el Modern i el Victòria. De 
tot això avui en queda molt poca cosa, però una part important es pot conservar, i per aquest motiu 
precisament, aquest anodí i esbojarrat Equip de Govern de Cort, ha de posar-se les piles d’una ... vegada 
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i aprovar el Pla Especial de protecció ambiental i arquitectònica de Santa Catalina. Ja basta de dormir a 
la palla. Vostès senyores i senyors del Equip de Govern, han de respectar la història, el passat de la 
nostra barriada, de la qual vostès probablement no saben casi res. El seu origen es remunta al segle 14, 
època en que es va fundar l’Hospital dels pobres de Santa Catalina, al voltant del qual s’agrupà el primer 
raval de població, integrat sobretot, per mariners, pescadors i corders. L’Hospital era situat el 
començament de l’actual carrer de Sant Magí, que arribava fins a Portopí i que rebia el nom de camí 
Ample. Hem de destacar l’Hostal Cuba, situat a la cantonada del carrer Sant Magí, a l’avinguda 
Argentina. Datat el 1904, un dels seus elements més significatius és la torre de planta octogonal amb 
coberta de cúpula, que s’aixeca sobre la resta de la façana, guaitant cap l’emblemàtic i estimat parc de 
la Feina, situat davant. I finalitzaré la meva intervenció amb una frase dirigida al dictatorial Equip de 
Govern de Cort, que és aquesta: Sa Feixina catalinera no se toca, ni se tocarà.” 
 
Sr. Roig Ribas, representant de la Federació Balear de Kickboxing: 
 
“Bon dia Sr. Batle, bon dia regidors. Li passo la paraula a un dels deu campions del món que ha nomenat 
en Pere Felip per començar, i ells els expressarà una mica el sentiment dels esportistes.” 
 
Sr. Ochoa, representant de la Federació Balear de Kickboxing: 
 
“Buenos días. Bueno me llamo David Ochoa, soy bicampeón del mundo de Muay Thai, es un arte 
marcial, es un deporte, es un arte marcial. Soy también campeón de España de king-boxing, en varias 
ocasiones. Y me presento aquí en calidad de deportista, pues sorprendido porque he tenido que ir en 
varias ocasiones a otros países a disputar mundiales, a disputar títulos europeos, incluso títulos digamos 
internacionales, que en mi propia ciudad no he podido, no he tenido ocasión de hacer. No se nos ha 
digamos facilitado lo que es un centro, un polideportivo para poder disputar campeonatos, para poder 
hacer actividades, diadas deportivas, incluso para niños, ya que hoy, hoy por hoy pues yo como 
competidor, bueno ya tengo una carrera disputada, ya tengo una carrera hecha, casi finalizada como 
aquel que dice, pero sí que es cierto que estoy intentando luchar para que el día de mañana mi hijo, ¿de 
acuerdo? Al igual que los hijos de muchos compañeros míos, tengan la posibilidad de que sí que ellos 
puedan, no solo disfrutar a lo mejor de unas garantías para que puedan seguir una carrera deportiva 
como la mía, ¿de acuerdo? Sino que puedan tener una serie digamos de facilidades, para que puedan 
estudiar, para que puedan hacer el deporte que realmente les gusta ¿de acuerdo? Y tengan un 
emplazamiento donde puedan realizar todo ese tipo de actividades. El que hoy por hoy no tenemos. No 
tenemos por una serie de circunstancias que realmente nos sorprende porque desconozco. Yo me voy a 
pelear a otro país, me voy a disputar a un mundial a otro sitio, y realmente que nos digamos nos reciben 
con los brazos abiertos, nos tienen con muy alta estima, y nos tienen muy bien valorados, cosa que en 
mi propia casa no he sentido por desgracia no he sentido nunca. ¿De acuerdo? Bueno muchas gracias.” 
 
Sr. Roig Ribas, representant de la Federació Balear de Kickboxing: 
 
“Yo creía, venía preparando. Jo som d’Eivissa, seguiré en castellà perquè ens estan mirant des de tota 
Espanya. Dins la Federació Espanyola no donem crèdit, aquí és l’únic espai que ens trobem amb una 
cosa així. Jo crec que era desconeixement. Sentir a en Pere Felip, que és un company que pot estar a 
prop de l’esport, veig que no és desconeixement, però faré un repàs molt ràpid. 70 campions d’Espanya, 
10 campions mundials, amb l’existència de la Federació Balear, molts d’ells de la capital del regne, som 
pioners en l’esport escolar, en kick-boxing, pioneros en el deporte escolar en king-boxing. Nos lo ha 
dado la Federación Española para que lo gestionemos, tiene 17.000 licencias, que caen aquí, y no 
podemos organizar, porque no se nos ceden espacios para organizar un campeonato de España, que 
vendrían 5.000 deportistas. Esto creo que sería bueno para el turismo de Palma por ejemplo. Después 
dentro de lo que es el Kick-boxing, tenemos Kick-boxing y boxeo, más de 4.000 practicantes, que 
también pertenecen a la capital del reino. ¿Y eso por qué es? Es porque el Kick-boxing es educación en 
valores. No voy a hablar de mis compañeros de boxeo, porque no lo conozco, pero sé la gente que han 
sacado de las calles, y sé que nosotros tenemos el programa que tenemos a nivel nacional, porque 
educamos en valores, en disciplina, en respeto, en respetar lo que es las reglas del juego, que tanto nos 
llenamos la boca, y su ustedes vienen alguna vez a un campeonato, verán el respeto profundo que hay 
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de las criaturas desde 3 a 17 años. Pero parece que ese no es el problema, porque he leído en prensa Sr. 
Alcalde, que el problema son problemas técnicos, y entonces me lo ponen ustedes muy fácil para 
decirles que aprueben por favor la propuesta que les hace la oposición, y que se dejen de colores, 
porque hasta ahora nunca habíamos tenido esa pega. Es muy simple, problemas técnicos, ¿Qué es? Que 
el ring, la tarima, no sé que, cojan ustedes un tatami que aguanta 300 kilos, y hagan una medida 
compensatoria, o pongan un parquet, una moqueta de estas como lo hacen cuando hay mítines 
electorales de cualquier color. Después, hablan de que en algún momento no se han cumplido las 
normas, dentro de alguna velada de boxeo, que organizan promotores pues se ha vendido alcohol, y por 
eso los han sancionado. Recordemos que Baleares, hemos salido en la prensa, porque padres se 
pegaban a golpes jugando a futbol, no les quitaban ustedes el campo de futbol. Lo que hacen es que 
sancionan a esa persona, a ese club, a esa entidad. Nosotros representamos a 17.000 deportistas de 
toda España y a más de 4.000 de palmesanos, de Palma. Entonces les pido que se dejen de colores, 
simplemente es una cuestión de trabajar, solo es trabajar, y por favor aprueben esa, lo necesitamos, lo 
necesitamos. Gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Domínguez, representant de la Federació Balear de Boxeo: 
 
“Hola, buenos días. No soy el Sr. Manuel Sánchez Barrera, mi nombre es Néstor Domínguez, estoy aquí 
en representación de la Federación Balear de Boxeo, como directivo de la misma, el Sr. Barrera tiene un 
problema de afonía y no se va a poder expresar. Siguiendo un poco en la línea de lo que han expresado 
aquí mis compañeros. Y la verdad es que no nos hace mucha gracia estar aquí para solucionar este 
problema. Venimos un poco a expresar nuestra situación. No entendemos como, además es un 
problema exclusivo de Palma, no podemos desarrollar nuestra actividad, de un deporte que creemos 
que es como otro cualquiera, que además es tanto seguido como practicado por numeroso público, por 
numerosos deportistas, con una gran cantera, con un boxeador olímpico, y que tengamos que andar de 
peregrinos por los diferentes municipios de Palma, solicitando, perdón por los diferentes municipios de 
la isla, solicitando la cesión de algún lugar, donde podamos desarrollar nuestra actividad. No sabemos 
cual es nuestro problema, no sabemos si es un problema de prejuicios, si son cuestiones técnicas. 
Organizamos boxeo y también veladas de king-boxing en diferentes sitios, nunca ha habido grandes 
problemas. Puede haber un pequeño problema personal, o que si alguien pues fuma un cigarrillo o 
algún promotor privado en algún momento ha vendido bebidas alcohólicas, pero creemos que eso es 
algo puntual y no tiene la mayor importancia, se puede sancionar y podemos seguir adelante. Entonces, 
lo que nosotros queremos, como hemos hecho hasta hace relativamente poco tiempo, hasta que 
ustedes han entrado en el gobierno, poder hacer boxeo en Palma, para nuestros deportistas, para 
nuestras jóvenes promesas, para la realidad. Tenemos un boxeador olímpico, tenemos boxeadores 
profesionales de mucho nivel, y nos sigue mucha gente. No sabemos cual es el problema. Creemos que 
Palma dispone de magníficos pabellones, pero no hay sitio para nosotros. Y se da la circunstancia de que 
solo es en Palma. Entonces, exigimos una solución, estamos dispuestos a que esa solución sea buena 
para todos, pero para nosotros es un verdadero problema, que no podamos hacer boxeo. Y además, 
además aprovecho que aquí hay mucha gente escuchando, ponemos de manifiesto que en este caso el 
boxeo es un deporte seguido por mucha gente, no somos un deporte al que la gente no nos preste 
atención. Venimos de llenar el pasado mes de julio el Trui Teatre, donde hemos organizado una 
magnífica velada, donde hemos pagado un alquiler, porque se ha dicho que no estamos dispuestos a 
pagar. Sí estamos dispuestos a pagar, y a cumplir con la normativa. Exigimos una solución, creemos que 
no estamos pidiendo nada extraordinario, tampoco queremos hacer boxeo todos los fines de semana, ni 
Kick-boxing, y creemos que se puede llegar a un acuerdo, a una solución que ustedes nos puedan 
aportar. Estamos dispuestos a sentarnos, una vez más a dialogar, porque lo hemos intentado y no ha 
habido forma en estos dos años de poder llegar a un acuerdo. Y están esperando nuestros deportistas y 
nuestras deportistas, la opción de poder competir delante de toda su gente, en una ciudad magnífica 
como esta, que es una referencia deportiva para otras disciplinas, y en cambio nosotros tenemos este 
problema. No quiero alargarme mucho más, porque realmente el problema es este, creo que lo 
tenemos todos ya muy identificado, exigimos una solución. Ojala que se pueda aprobar la propuesta 
que el grupo Popular ha puesto encima de la mesa, porque creemos que puede ser muy positivo para 
todos, y ya no solo hablo del boxeo, sino de todos los deportes de contacto, y  creo que no, vuelvo a 
reiterarme, no es algo realmente complicado de conseguir, simplemente hay que tener voluntad de 
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querer llegar a ese acuerdo, y querer hacerlo. Simplemente eso, muy buenos días a todos y muchas 
gracias por escucharme.” 
 
Sr. Berga Picó, representant de la Asociación de Vecinos de Son Armadans: 
 
“Bon dia Sr. Noguera, bon dia membres del Consistori municipal, i bon dia a tot el públic aquí present. 
Hoy vengo a hablar del problema, que parece que no existe, por la poca importancia que se le da. Un 
problema grave en Son Armadans. La degradación de El Terreno, tras tantos años de desidia de este 
ayuntamiento, ha llegado al barrio de Son Armadans por la puerta de S'Aigua Dolça, y durante estos 
últimos 10 años sus efectos han modificado totalmente las características de la zona. Los vecinos 
habíamos aprendido a convivir con la vergüenza que ha sido siempre el abandono de la Piscina del Club 
Natación Palma, pero a sus efectos se ha sumado la degradación que lleva consigo la irrupción de la 
prostitución callejera, en la bajada al Paseo Marítimo, los ruidos insoportables hasta altas horas de la 
madrugada de dos discotecas que incumplen todas las ordenanzas municipales, la irrupción permanente 
de bandas latinas y grupos violentos, con peleas y provocaciones, en las noches y madrugadas de jueves 
a domingo, incluso a las carreras de coches en el improvisado circuito Federico García Lorca y Joan Miró 
durante la madrugada. En definitiva, que la zona de S'Aigua Dolça limitada por la Plaza Francesc 
Rosselló, y las calles Federico García Lorca, en el final de la calle Marqués de la Cenia y Joan Miró se ha 
convertido todos los fines de semana en el Bronx de Palma, en una verdadera zona cero donde ya la 
policía local sólo acude en contadas ocasiones y si acude no salen de su coche. Nuestra asociación de 
vecinos ha hecho cuanto ha podido. Lo hemos denunciado en la radio, la televisión y los diarios locales, 
nos hemos reunido con todas las autoridades responsables, hemos acudido a cuantas reuniones se ha 
tratado el tema en los Consejos de Distrito, hemos denunciado sistemáticamente cuantas infracciones a 
las ordenanzas se han producido, incluso en  2015, porque nosotros este problema ya lo tenemos hace 
más de dos años, alertamos sobre las posibles consecuencias, que desgraciadamente se confirmaron, 
con la muerte de un chico en una de las múltiples peleas entre grupos violentos que se producen todos 
los fines de semana, y con este panorama ya hay vecinos que están abandonando sus casas 
favoreciendo así el aumento de la degradación de la zona. Estamos ya hartos, hartos de que todas 
nuestras denuncias sean archivadas, hartos de que la Policía Local derive su responsabilidad a la Policía 
Nacional y viceversa, hartos de que los responsables de seguridad del Ayuntamiento rehúyan sus 
obligaciones. No estamos dispuestos a que nos sigan dejando solos ante los capos de la noche en esta 
zona y abandonados ante este problema y archiven sistemáticamente todas las denuncias de nuestra 
asociación de vecinos, y las que presentan diariamente los vecinos. Es su última oportunidad de asumir 
sus responsabilidades y afrontar de verdad el problema. Los vecinos de la zona estamos ya hartos. La 
asociación de vecinos de Son Armadans con el apoyo de la Federación y sus asociaciones asociadas 
vamos a crearles, con todas nuestras movilizaciones, el mayor problema, el de los vecinos enfrentados 
directamente a este problema. El problema que ustedes no han sabido o no han querido resolver. 
Gracias.” 
 
Sra. Riutort Alós, representant de la Asociación de propietarios Proyecto Vistabona: 
 
“Jo lo únic que voldria expressar de part de tots és que en aquest moment pues en els passadissos, tots 
els partits polítics m’han donat suport, m’han dit que ens ajudarien en lo possible. Lo que sí no acabo 
d’entendre massa bé, perquè nosaltres lo únic que demanem és que el Consorci, abans de dissoldre’s, 
firmi aquesta, és a dir, la concessió del projecte d’urbanització ja definitiu, perquè per filtre que ha 
passat de l’ajuntament ja hi està. Entonces, els diferents partits polítics, han tingut ocasió de xerrar amb 
els veïnats, més afectats de tots, que en aquest moment pues nosaltres no venim a fer llàstima, però la 
veritat és que tenim molts de problemes greus, i que nosaltres estam resolent-los lo màxim possible. I lo 
que nosaltres voldríem i lo que a lo millor no m’he expressat bé, és que vostès insistissin, amb tots els 
partits polítics i hi hagués un consens, que abans de dissoldre’s el Consorci, vostès intentessin que tots, 
perquè tots m’han dit que sí, que tots estan d’acord en lo aprovar que Bellavista s’aprovi. M’han dit que 
sí, és a dir, m’han dit que lo únic que han fet ha estat abstenir-se però que abstenir-se d’altres coses que 
vostès han proposat, però no de Bellavista. Aleshores lo que a jo m’interessaria sabre, és si realment 
vostès, mesclant els punts de l’ordre del dia, perquè és que jo li vaig a dir bé la veritat, i els hi he dit a 
tots, nosaltres no som polítics, som veïnats afectats, i sempre intentem solucionar les coses, o al manco 
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donar-los una solució en els veïnats. I últimament rebem tanta de pressió, tanta de pressió, que li juro 
que és insuportable, és insuportable. Com no poder sortir enmig del carrer i que no t’aturi un veïnat i 
dir, i això quan ho arreglarem? Ja serem morts si anem en aquest pas. I jo lo únic que demano de vostès 
és la seva promesa, de que vostès xerraran amb tots els partits polítics, referent a Bellavista. Ja a la 
dissolució del Consorci o lo que passa en el Consorci, o la gestió del Consorci, a nosaltres, nosaltres en 
realitat ens afectarà com a ciutadans de Palma, per lo que haguem de pagar, però per lo demés és lo 
que els demanem, per favor xerrin amb tots els partits polítics, i se posin d’acord en que és de justícia 
que Bellavista estigui aprovat a la darrera reunió del Consorci, és lo únic que els demanem. I jo crec que 
això ha quedat clar, i crec que tots m’han donat suport, així és que m’agradaria sabre si no se fa, 
entonces vull sabre, haurem de sabre o haurem de cercar el problema quin ha estat. Ara, vostès xerrin 
amb tots els partits i ho arreglin, i nosaltres tan contents perquè podrem continuar amb la nostra tasca, 
perquè me cregui que deures quan era petita en feia molts, però ara en faig més de deures, cada dia 
estic fent deures, un darrera l’altre. I a part d’això som assistenta social, que no ho som oficialment, sinó 
assistenta social de tots els meus veïnats. I hi ha qualque vegada que el meu cap ja no pot més, és a dir, 
ja he arribat a un punt que no tiro la tovallola perquè estam a punt d’aconseguir-ho, però si estam a 
punt d’aconseguir-ho no ens peguin una galtada pels morros. Intentin, intentin posar lo de la seva part. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé Sra. Riutort, jo crec que el regidor d’Urbanisme ho ha deixat molt clar, hem pres nota de tot lo 
que han dit, i l’objectiu és que a la darrera reunió del Consorci, això se pugui aprovar. Però també hem 
de tenir en compte, que evidentment l’ajuntament votarà a favor, però tots han de votar a favor, i és 
això lo que cercarem, el consens. De totes formes també les votacions que hem fet abans, no tots els 
partits polítics han votat a favor d’això, però no se preocupi vostè que la voluntat política d’aquest 
ajuntament, és que això s’aprovi quant abans. I és vera que després de tants d’anys sobren les paraules i 
han d’arribar els fets. I amb això estam. Moltes gràcies.” 

 
57. Grup C's relativa a la inseguretat i problemes de renous al barri de Son Armadans 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, pero me gustaría hacer una intervención. Muchas gracias. Mire Sr. Alcalde, me voy a dirigir a usted, 
en relación a esta propuesta, porque a pesar, porque es un tema que está, afecta, el problema de Son 
Armadans afecta a varias Regidurías, creo que ya es hora de que usted pues asuma digamos el mando 
de este problema que tienen, y que muy bien han expresado hace unos minutos aquí los vecinos de Son 
Armadans. Mire, hace dos años, hace dos años que esta asociación lleva pidiendo y solicitando mediante 
DMS y escritos varios al Ayuntamiento todos, y denunciando, todos los problemas que tienen, ya sea de 
ruidos por culpa de las discotecas, ya sea de gente que está por fuera que hace ruidos también y 
molestan y no dejan dormir. Ya sea porque solicitan más presencia policial en el barrio. Bueno, pues 
después de tanto tiempo, acudieron al grupo municipal Ciudadanos, y presentó una propuesta a la Junta 
de Distrito en el mes de julio. Bueno pues la respuesta respecto a estos tres puntos que he comentado, 
fue bastante patética, por no decir otra cosa. Se les explicó que problemas tenían, y la respuesta o la 
actitud que tuvieron, fue una actitud bastante, actitud pasiva y de desinterés y de pasotismo. Por todo 
ello, ahora lo hemos tenido que traer al Pleno, porque parece que aquí pasan los años, aquí van 
presentando DMS, denuncian, y no ocurre nada. Estos vecinos quieren soluciones, quieren soluciones y 
ya está bien de poner DMS, poner denuncias, sentarse con unos con otros, y todo sigue exactamente 
igual. Y no puede ser. Usted en la radio hace unas semanas, bueno, se escuchó un audio de la Presidenta 
de la asociación, usted dijo que desconocía el tema, o no estaba muy al tanto, pero que sí que les 
llamaría para tener una reunión, bueno pues aún están esperando a que se les llame. Por lo tanto, yo a 
usted lo que le pido es que tenga un compromiso firme a día de hoy, de que se va a poner con los 
problemas y las problemáticas que han expuesto los vecinos de Son Armadans, y que va a poner 
solución, pero va a poner solución en un tiempo razonable. Porque si estamos dos años más, el tema no 
se soluciona. Entonces ya la desesperación de los vecinos es máxima. A mí me llaman diciendo que es 
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que no pueden dormir. Me envían audios de por la noche, de los fines de semana, en los que se oye la 
gente, la gente discutiendo, gente haciendo botellones, etcétera, etcétera. Y luego también han pedido 
una barrera de acceso, que la barrera de acceso al parque interior de esa zona, se ponga un poquito más 
a fuera para que ahí en esas escaleras se evite también que haya botellones, que haya gente 
consumiendo droga, etcétera, etcétera. Entonces, esto es algo que llevan pidiendo como he dicho, y lo 
diré mil veces, durante dos años, y no se le ha dado solución. Creo que no es tan fácil, o no es tan difícil, 
pues darles una respuesta y poner soluciones a este problema. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí buenos días muchas gracias. Bueno, yo no voy a entrar a calificar un poco la actuación, ha dicho que 
patética por parte nuestra, yo digo que ignorante por parte suya, de lo que se ha venido haciendo, por 
lo menos por parte del Área de Seguridad Ciudadana. Primero decir que se han elaborado toda una serie 
de informes a las áreas correspondientes, en relación a que se procediera a medios de prevención 
situacional, en concreto en el espacio público, que se pusieran obstáculos, que hubiera un aumento de 
iluminación, y que hubiera vigilancia en las horas de más conflictivas, que es lo que hemos pedido 
nosotros, junto a la Policía Nacional. En las últimas Juntas Locales de Seguridad, se ha tratado este tema, 
la zona de Joan Miró y la zona de Son Armadans, porque cuando hay una distorsión en el espacio 
público, estamos hablando de altercados de orden público, también es competencia de la Policía 
Nacional. Hemos pedido un acompañamiento, porque nosotros no podemos estar en todo, porque 
nosotros hacemos seguridad ciudadana, pero también hacemos ordenanzas municipales. Le puedo decir 
el último seguimiento que se ha hecho a la zona y a los locales, para que vea lo patético que ha sido, por 
parte de la Policía Local. Día 8 de enero a las 3:55, con todo lo que se hizo en las actuaciones, día 4 de 
febrero a las 4:50 de la mañana, día 5 de febrero a las 2:35, día 13 de febrero a la 1:02, día 18 de febrero 
a las 5 de la mañana, día 19 de febrero a las 5 de la mañana, día 22 de febrero a las 11:50, día 23 de 
febrero a las 11:35, día 15 de marzo a la 1:03, día 18 de marzo a la 1:47, día 18 de marzo a las 22:35, día 
7 de abril, 25 de abril 1:30 de la mañana, 3:20 de la mañana. Este es el trabajo patético que está 
haciendo la Policía Local en Son Armadans. Patetiquísimo, patetiquísimo. Y para referirme en el último 
de los términos, no se si se ha dado cuenta de que yo también soy Regidora de Distrito, no solo de 
Policía, o sea que el interés por mi Distrito es, sí que está feo decirlo pero sí que es un interés en este 
caso mayor, porque tengo la relación directa con los ciudadanos, o a lo mejor no es un interés, sino la 
percepción de los problemas es mayor que el resto de Distritos. En base a ese patético trabajo que se 
está haciendo desde el Área de Seguridad Ciudadana, decir que lo último que tenemos hecho, si no me 
equivoco, es una inspección sonométrica en el Pub Pupetto el Gato Malo, la última inspección 
sonométrica se hizo el día 3 de septiembre de 2017, hace nada, hace tres años, ¿no ves? El día 3 de 
septiembre de 2017, que dio positivo en incumplimiento a las ordenanzas municipales de ruido, y que se 
ha pasado a trámite para que se proceda a decretar lo que corresponda. Este es el trabajo patético que 
viene haciendo la Policía Local desde que soy yo Regidora en la zona de Son Armadans. Se hizo un 
trabajo, con Policías de paisano, Policías locales del Ayuntamiento de Palma, del área de Seguridad 
Ciudadana, con su trabajo patético, en el que se hizo más, un informe de más de 20 páginas, detectando 
la presencia de posibles bandas latinas en la zona, identificando a las personas que pertenecían a esas 
bandas, incluso donde tenían tatuaje, identificación de Facebook, nombre, apellidos y reseñándolos. 
Este trabajo se envió a través del departamento nuestro, que es de investigación, el SIAD, a la Policía 
Nacional, y una de la Junta de Seguridad, les recuerdo que tienen el informe en el que la Policía Local 
advierte de la posible presencia de bandas en la zona de Son Armadans, sobretodo a las afueras de la 
discoteca Búfalo, y que por lo tanto procedan, si necesitan algún tipo de colaboración por nuestra parte, 
algún tipo de información más que podamos en este caso aportarlos, que nos digan en este caso que es 
lo que tenemos que hacer, que nos digan que es lo que tenemos que hacer. Es difícil que se le pida a la 
Policía Local, solo seguridad ciudadana, es muy difícil, porque unos estaremos a favor, otros menos a 
favor, y otros. Pero lo que es difícil es aportar en seguridad ciudadana, aportar en ordenanzas 
municipales, aportar en presencia municipal, en presencia policial, aportar en materias de seguridad por 
posibles atentados, y coordinación con Policía Nacional. Nosotros estamos siempre que podemos en 
todos los sitios. El trabajo de seguimiento está firmado y es fe pública por parte de funcionarios. Por lo 
tanto yo en este caso creo que de trabajo patético nada por parte del Área de Seguridad Ciudadana, y 
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menos patético por parte de los agentes de la nocturna, que se han currado este seguimiento desde el 
día 8 de enero.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“No tenemos ninguna duda de que los agentes están haciendo su trabajo, sin embargo la realidad es 
que los problemas, a pesar del trabajo que estén haciendo los funcionarios correcto, sigue ahí, y al final 
a veces parece que somos los políticos que venimos aquí a desenterrar problemas, y a crear 
controversia en el Pleno. No, estamos recogiendo quejas de los vecinos, y las quejas de los vecinos 
empiezan a ser en Son Armadans desesperadas. Cuando la gente se empieza a plantear vender su 
vivienda, porque se le hace insoportable seguir viviendo en el barrio de toda la vida, ahí tenemos un 
problema grave, porque además ahí es cuando empiezan los graves problemas de degradación, que 
cada vez son más difíciles de solventar, una vez se inicia la rueda. Se están haciendo cosas por parte de 
la Policía. Bien, no tenemos ninguna duda. Pero habrá que hacer muchas más, y no solo por parte de 
Policía, sino que es un tema transversal, en el que todo el ayuntamiento, todo el Equipo de Gobierno de 
la mano, dejando a parte sus reinos de taifas y sus dimes y diretes, pues tendrán que ponerse de 
acuerdo para hacer una actuación coordinada, para que de una manera resuelta y definitiva, se 
solucionen los problemas que hoy afectan a Son Armadans, que hasta día de hoy ha sido un barrio pues 
de gente eminentemente cívica, que además tiene una convivencia absolutamente pacífica, y donde hoy 
por hoy no hay ningún tipo de riesgo, pero que puede acabar siéndolo, si los ciudadanos se ven 
obligados a abandonar sus viviendas, y cambiarse a otro barrio, porque en el suyo es imposible la 
convivencia. Se están haciendo cosas. Bien, felicidades, bien, pero no son las suficientes, y esto es lo que 
pide esta propuesta, que de manera coordinada, todo el Equipo de Gobierno, no solo Seguridad 
Ciudadana, actúe para solucionar los graves problemas que están afectando hoy en día a Son Armadans. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Vale. Sra. Pastor, siento decirle que yo no he llamado patéticos a los Policías. Jamás se me ocurriría 
esto. Le he llamado patética a usted, a la respuesta que usted dio en la Junta de Distrito, porque cuando 
le planteé que pedían más presencia policial, la contestación que dio fue, ya sabes como está el tema de 
la Policía. Esto fue todo lo que se me dijo en la Junta de Distrito, y esto es patético, sí que lo es, por 
supuesto que lo es. Segundo, usted dice, me ha contado todo el tema este de las subvenciones de la 
Policía y tal, me parece estupendo, pero hay un problema, y sigue habiéndolo, y no lo digo yo, yo no me 
lo saco de la manga, no vivo allí, lo dicen estos señores que viven allí. O sea que cuando usted cuente 
todas estas cosas, puede mirarlos a ellos que están aquí presentes. Y por cierto, todo esto que usted ha 
contado, y ya que se preocupa tanto por este barrio y por esta zona, ellos no tienen ni idea de todo lo 
que usted, de lo que usted dice que todo lo que se está haciendo. ¿Por qué no hablan con ellos 
también? Ellos no saben absolutamente nada, por lo menos es lo que me han dicho. Tercero, a parte del 
tema del problema de la Policía, también hay otros problemas, como el tema de la barrera, que esto es 
un tema de infraestructuras, y como el tema de que tienen que ir, han solicitado en escritos, que se 
vayan a realizar mediciones a las viviendas, para ver si las discotecas tienen demasiado ruido o no, y a 
día de hoy y que yo sepa, no se ha ido aún a ninguna vivienda, no, no se ha ido a ninguna vivienda a 
hacer una medición. Bueno, esto es lo que dicen, entonces por favor que se vaya, que les hagan caso y 
que vuelvan. Y si usted dice que se ha hecho, pues que vuelvan a hacerla en otra vivienda, pero que les 
hagan caso. Ahora, lo que me parece absurdo es que usted se escude, su contestación vaya dirigida a 
atacarme a mí, diciendo que yo estoy llamando patéticos a la Policía, sinceramente esto es ganas de no 
querer contestar, y de quitarse un marrón de encima, que es suyo, y usted tiene que poner solución. Y 
desde luego, repito, nunca se me ocurriría llamar patético a la Policía Local, todo lo contrario. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo no voy a entrar a descalificarla, porque se descalifica usted sola con las intervenciones que 
hace, sobre todo la última que dijo que se apuntó al Partido Popular por interés, es que fue vergonzoso 
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pero bueno, yo creo que queda reflejada en cada Pleno con su intervención, la ignorancia con la que 
cuenta las cosas. Decir que si yo, ¿usted cree que mi respuesta no he dado datos? ¿Cree que no he dado 
datos en mi respuesta? Creo que he dado horas, días, fechas y actuaciones que se han hecho. Decirle 
que en cuanto al tema del desconocimiento por parte de la Asociación de Vecinos, tienen relación 
directa con el Distrito, llaman cada vez que quieren, tanto a la secretaria del Distrito como al asesor de 
Distrito, y se les proporciona la información. No me creo yo, no me creo yo, pues si no llama la 
Presidenta es porque a lo mejor no tiene el contacto, pero sí que, pues puede llamar cuando quiera y le 
damos la información. Por ejemplo, tienen un ejemplo, tienen un ejemplo vecino al lado suyo, el 
Terreno, tiene la misma problemática, incluso más agravada que la de Son Armadans, ¿le pueden decir a 
la Asociación de Vecinos del Terreno, si no reciben toda la información de las inspecciones y actuaciones 
que se hacen por parte de la Policía Local? Por favor, lo pido. Si no saben como pedirla, hablen con 
nosotros y les diremos como pedirla en este caso. Bueno, ahora estoy interviniendo yo. En cuanto al 
tema de las sonometrías, las inspecciones sonométricas se hacen en domicilio, no se hacen dentro de 
los locales, porque eso dice la norma ¿vale? Lo que pasa que nosotros no vamos a dar la identidad del 
domicilio donde se ha hecho una inspección sonométrica. Aquí está el acta de la inspección sonométrica 
si la quieren ver. Está firmado en este caso por los inspectores sonométricos que hicieron el acta, y se va 
haciendo de manera constante y periódica, en función de las llamadas y de las necesidades. ¿Qué me 
está diciendo? Que las actas son falsas, con la cara que me está poniendo Sra. Patricia Conrado. No lo 
sé, no lo sé, igual, igual las actas, las actas de las inspecciones de sonometría son falsas también, y no las 
estamos haciendo, nos lo estamos inventando. Sean un poquito más responsables por favor a la hora 
de.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Un moment Angélica, només una petita cosa, jo entenc que hi ha gent que no està a lo millor contenta 
com funcionen les coses, però les entitats ciutadanes tenen el seu temps per intervenir, i així ho ha fet, 
així ho ha fet el Sr. Berga, representant de l’associació veïnal de Son Armadans. Eh val? O sigui que 
deixin per favor xerrar a la regidora que ara li toca el seu torn.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo no tengo nada más que decir, solo que criticaba, no a la Sra. Patricia Conrado 
evidentemente, porque la responsabilidad es de todo el grupo municipal de Ciudadanos, de la patética 
labor que está haciendo como oposición en estos temas, y la falta de conocimiento del procedimiento 
administrativo y dudando, dudando incluso de que no se hayan hecho inspecciones sonométricas, ni 
que las actas sean las que son. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Bé, aquesta proposta ja està aprovada per unanimitat, la reunió amb l’associació de 
veïnats ja està posada en el mes d’octubre, dia 20 d’octubre a les 19 hores m’han dit des de Batlia, i una 
petita reflexió Sra. Conrado, vostè sap lo que hem hagut de patir per heretar un cas de corrupció patètic 
eh, a la Policia Local. Cada vegada que es dirigeixi a la regidora amb aquests termes, pensi en lo que hem 
hagut, lo que ha hagut de passar la regidora amb tot això, i amb la reorganització de la Policia Local. Ho 
dic perquè vostès pot dir lo que trobi, però segons quines paraules com per exemple dir-li patètica, jo 
crec que sobra, sobra.” 

 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat: 
 
Es proposa: 
 
"Que se den soluciones por parte del Ayuntamiento de Palma a las tres propuestas 
presentadas en junta de distrito de31 de julio, a petición de la Asociación de Vecinos de Son 
Armadams." 
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Aprovat per unanimitat 
 
44. Grup PP relativa a acords i consens veïnal 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, son numerosas las quejas de diferentes barrios a los que vamos visitando, en 
donde se quejan de que el ayuntamiento toma decisiones, se supone que por el bien de la barriada, no 
tenemos duda de que lo hacen con buena intención, pero sin tener en cuenta a los vecinos. Es aquello 
de todo por la gente pero sin la gente. En este caso resulta especialmente significativo el caso del Borne 
del Molinar, donde los residentes este verano, pues armaron un revuelo y se sintieron muy incómodos 
cuando vieron que se estaba procediendo a la limpieza del edificio que albergó en su momento el SAPS, 
porque el ayuntamiento de manera unilateral había decidido pues darle la concesión a unas entidades 
concretas, y llevar a cabo unas labores que para nada había consultado o consensuado con los vecinos 
del barrio, que se lo encontraron en prensa a posteriori, en septiembre. Es triste que tengamos que 
venir la oposición, para instar al ayuntamiento de Palma, a una obviedad como es que el Equipo de 
Gobierno tiene que escuchar, consultar y consensuar con los vecinos, las actuaciones que se lleven en 
sus barrios. Creemos que el Govern de la gent, no hauria de menester esser recordat perquè faci això 
d’aquesta manera. I por otra parte también instamos al Equipo de Gobierno, a que cumpla con los 
acuerdos firmados con las entidades REMEC. Y, puesto que estamos hablando del solar del SAPS 
también me siento en la obligación de recordar ese solar que era de propiedad municipal, por una 
pésima gestión en el que en entonces Sr. Hila y que está muy bien que esté ahora porque así lo puede 
escuchar, entonces decidieron darle un uso fraudulento, en desacorde con la normativa vigente. Eso fue 
evidentemente en contra del Partido Popular, que hizo las pertinentes alegaciones, y 8 años más tarde 
el tiempo y la justicia nos han dado la razón, y un solar que era municipal, me parece interesante que 
todos los que estén aquí lo sepan, un solar que era municipal ha vuelto a ser municipal, tras el pago por 
parte de todos los ciudadanos de Palma, de 650.000 euros. Esta es un ejemplo de la brillante gestión del 
Pacte, lo que pasa en este caso quizás se ha hecho justicia, pues todos los que han recibido la sentencia 
judicial, han sido los mismos que la ejecutaron. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Bé, aclarir que l’ajuntament evidentment escolta, consulta i consensua, però després és 
l’ajuntament qui ha de prendre decisions i executar. Dit això aquest Equip de Govern, ja li vaig dir a la 
Comissió, té incorporat l’ADN de la participació, i no podem concebir la governança, sense la 
participació de les persones, sigui directament amb elles o a través de les entitats. I només a manera de 
resum, aportaré lo que des de l’Àrea de Benestar s’ha fet en aquest sentit. Gràcies a escoltar a les 
persones i sobretot a les entitats. Que s’ha fet? Pues s’ha afavorit i s’ha impulsat extraordinàriament el 
programa ICI a Santa Catalina, a la vegada que s’està treballant perquè es pugui extrapolar a altres 
barris. Hem obert, perquè hem escoltat a les persones i a les entitats, centres de serveis socials a Son 
Gotleu, diferents punts com ja sabeu, a la Soledat, l’Arenal, Son Ferriol, etcètera. A més a més i això és 
molt important, perquè hem escoltat i hem vist la necessitat, a 9 barris de Palma s’han creat 9 taules en 
les que intervenen les entitats, totes elles reconegudes, donades d’alta en el REMEC, per aconseguir 
objectius comuns. És a dir, treballem junts, ens hi seiem i treballem junts. Igualment els hem escoltat i 
per això hem fet unes modificacions en les subvencions, que el que fan és obrir una línea que 
reconeixen els projectes socials a diferents territoris, donant així i valorant la feina que fan les entitats. A 
més a més, ja ho sabeu, hem constituït el Consell Municipal de Serveis Socials, on tots hi tenen 
participació, i a la rèplica ja vos diré exactament de quina manera hem escoltat, hem consensuat i hem 
executat respecte de la demanda de l’associació de veïnats del Molinar. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vull recordar que aquesta proposta està aprovada per unanimitat.” 
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Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí Sra. Borràs, yo no sé donde estaba hace tres minutos, porque ha quedado claro y patente que no hay 
consenso ni diálogo con asociaciones, aquí una presente, y cuando ha quedado manifiestamente claro 
que la Sra. Pastor mentía, cuando decía que les había mandado toda la información, el Sr. Alcalde se ha 
apresurado a defenderla. El Sr. Alcalde no debería caer en la misma trampa, nosotros nunca desde 
Ciudadanos, hemos criticado la actuación policial, lo que no puede defender la nefasta gestión de la Sra. 
Pastor, cuando siempre se esconde detrás de los policías. Nunca hemos criticado la actuación de la 
Policía Local, y creo que siempre lo hemos defendido, como los primeros, lo que pasa que no se puede 
esconder y reconocer la nefasta gestión, excusándose en los problemas judiciales de la Policía Local. Ha 
quedado demostrado que este Equipo de Gobierno, no dialoga ni consensúa nada con las asociaciones 
de vecinos. Y ha quedado clarísimamente claro hace dos minutos. Si usted estaba en otro Pleno, lo 
siento Sra. Pastor.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Ha quedado todo dicho, hemos recordado el Sr. Hila los 650.000 euros que hemos tenido que pagar 
todos los ciudadanos para recuperar un solar que ya era nuestro. Y a la Sra. Borràs, yo no sé lo que usted 
tendrá en su ADN, sé las quejas que los vecinos nos hacen elevar en este Pleno. Reflexione sobre eso.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Bosch, recordemos la sensibilidad especial del Partido Popular por las personas con problemas. 
Recordemos que cuando se planteó ubicar el SAPS en el Molinar, ustedes se pusieron del lado de unos 
vecinos que vinieron a decir que eso era el fin del Molinar, que acabaría con el Molinar, que le 
enviábamos a lo peor de lo peor, y ustedes les animaron, les animaron. ¿No se acuerdan? Esa 
sensibilidad que tienen por las personas. ¿Sabéis que ha pasado después? Que no hubo ningún 
problema en el Molinar, no se acabó el barrio. ¿Quién va al SAP? Las personas que han sufrido un 
desahucio, peligrosísimas, muy peligrosas. Eso era el SAPS, y de verdad, ¿no se avergüenzan de su 
actitud? Que yo tengo que escuchar en los pasillos, años después, a personas que estaban aquí, 
disculpándose, por haber jugado a su juego, disculpándose, y diciendo que las utilizaron. ¿Y usted sigue 
con este tema? Intentando darnos lecciones. Por favor, el SAPS del Molinar fue una vergüenza, una 
vergüenza interesada de su grupo, para decir que el SAPS era destruir un barrio, porque les enviábamos 
lo peor de lo peor, y con el tiempo se demostró que el SAPS es un servicio magnífico, que atiende a 
personas como cualquiera de nosotros, que en un momento concreto se encuentran en la calle. Y eso el 
PP lo, vamos, si se acuerdan lo que montaron, y ahora encima nos siguen dando lecciones. Yo creo que 
en ciertos temas mejor nos callamos y pasamos página. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Així i tot estic absolutament d’acord amb la intervenció del Sr. Hila, però així i tot asseguts en una 
reunió amb el Sr. Obrador, varem aclarir com havia anat tot, i per escrit ells varen fer una demanda, i us 
vaig a llegir la resposta que he signat, que diu: que l’informe que per part de la Regidoria de Benestar i 
Drets Socials, s’està complint l’acord signat del dia 23 de març de 2016, ja que. Un, no s’ha destinat 
aquest edifici a un hotel d’entitats, petició expressa que varen fer vostès. Dos, el conveni signat amb 
l’entitat Espiral, compleix amb la destinació del ús per activitats juvenils, per informació i per inserció 
laboral. Que ho varem establir a l’acord de l’ajuntament de Palma i l’associació de veïns el Born d’es 
Molinar. I tres, en cap cas s’ha treballat mai, ni s’està treballant, en contractacions o convenis, que no 
compleixin l’acord especificat anteriorment. I aquesta carta, aquesta notificació la rebreu ja perquè ja ha 
sortit de l’àrea. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“A part de lo que ha comentat la regidora, evidentment, també es va parlar amb l’associació de veïnats, 
que l’ocupació seria un dels principals, bé seria un dels principals eixos d’aquell edifici i PalmaActiva, una 
vegada que se solucionin alguns problemes tècnics, s’incorporarà també a la segona planta. Moltes 
gràcies. Molt bé. Aquestes unanimitats.” 

 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1.El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a escoltar, consultar i consensuar 
amb els veïnats les actuacions que es duen a terme a les barriades. 
 
2.El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a complir els acords signats amb les 
entitats RMEC." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
60. Grup PP relativa a Pla de neteja urgent a Palma 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Yo lamento tener que llamarle tan a menudo, pero resulta que es que 
parece ser que somos el único grupo que es consciente que hay un problema con la limpieza. Y por ese 
mismo motivo, ésta vez he decidido plantear el debate de otra manera, no voy a decir lo que yo opino, 
sino voy a decir lo que opinan los ciudadanos de Palma. Noticia de este mismo verano, Palma la peor 
valorada por sus propios vecinos. Y dice la noticia que además es del Diario de Mallorca, ninguno de los 
servicios públicos de Palma consigue contentar a la mitad de sus residentes, de hecho la ciudad resulta 
la peor valorada por sus propios vecinos, en un listado de las 30 urbes más pobladas de España. Después 
unos párrafos más abajo encontramos una frase que dice: Palma es la quinta ciudad que peor nota pone 
al servicio de limpieza y recogida. La suciedad en las calles y aceras y los excrementos de perro, generan 
los mayores porcentajes de insatisfacción. En opinión del Director General del Observatorio, la 
valoración de Palma es la peor de todos los encuestados, y además manifiestan la más intensa sensación 
de deterioro en estos dos últimos años. No lo digo yo, lo dice el Observatorio, basado en encuestas de 
los ciudadanos. Pero es más, el otro día asistí a la Comisión de quejas y reclamaciones del ayuntamiento, 
y tanto por parte de la Defensora como por parte de la Jefa de Servicio que reciben y gestionan todo el 
tema de las quejas, comentó que precisamente Emaya, una y otra vez es el departamento que recibe 
más quejas también. Por cierto comentó, que está entre los tres servicios que menos responde a las 
quejas de los ciudadanos. Otro día nos encontramos que comentando la subida salarial del Jefe de 
limpieza, sale Izquierda Unida, Izquierda Unida, que desde luego ya les puedo comentar que la afinidad 
política es bastante pobre. Y voy a decir lo que dice el representante de Izquierda Unida: solo hay que 
salir a cualquier calle de Palma, para ver que tenemos una ciudad sucia, comparable a una ciudad donde 
los servicios de limpieza se encuentran en huelga o son inexistentes. El representante de Izquierda 
Unida de las Islas Baleares, con el que no he hablado nunca en mi vida, pero parece ser que opinamos 
igual. Pero es más, tenemos que el anterior Alcalde, el Sr. Hila, antes de irse tuvo que pedir disculpas a la 
ciudadanía, por el descuido y la suciedad de Palma, pero también tenemos que el actual Alcalde, nada 
más llegar ha tenido que pedir disculpas por Facebook a los ciudadanos, por la suciedad de Palma. 
Además dice que hace autocrítica, pide disculpas a los ciudadanos, y reconoce que a pesar de los 
problemas con los camiones, esto no nos exime de tener una Palma limpia, solo faltaría. Estamos de 
acuerdo Sr. Noguera, estamos de acuerdo. La única persona que aquí no reconoce nunca que la 
situación de la limpieza en Palma es bastante deplorable, es la propia Regidora responsable, por lo que 
deduzco que es muy difícil que pueda solucionar el problema, si no reconoce que no funciona. Pero el 
otro día tuvo incluso que oír en la Comisión, que es unánime la buena opinión dentro de Emaya, de los 
propios trabajadores. Bueno, esto sí que ya me puso los pelos de punta, y justamente unos días después 
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salió el tema de las horas extra, pues que los propios, el propio Comité de Empresa, se queja del exceso 
de horas extras de este verano, y además ya no solo dice que Emaya no les comunica, sino que además 
se excusa en lo que es la actividad estival, cuando es una actividad normal cada año y que siempre se 
repite. Y ya para colmo, como si la situación ya no fuera mala, una vez ha dimitido el Jefe de Servicio de 
Recogida, poco tiempo después de haber sido seleccionado, nos encontramos una convocatoria, donde 
se da 12 puntos, 12 puntos al candidato por la experiencia en puestos similares, 12 puntos, y después 
pasamos a que se le da 40 puntos a la entrevista. Pero es más, se le pueden puntuar hasta 3 puntos por 
el catalán, y un punto de los cursos expresamente, pone la convocatoria, dirigidos, cursos expresamente 
relacionados con el trabajo. Yo sinceramente, si con el caos que hay actualmente en Emaya en el 
Servicio de Recogida especialmente, nos podemos permitir estos lujos de todavía experimentar, 
sinceramente creo que bueno, es que ya no es que pida la dimisión de la Gerente, sino es que yo creo 
que es que directamente la Regidora se lo tiene que replantear. Yo Sr. Truyol decirle que les han pasado 
26 meses de gobierno, y le quedan un año y 8 meses para acabar la legislatura. Sinceramente, no sé a 
que está esperando para explicar todas aquellas maravillosas soluciones que tenía cuando usted estaba 
en la oposición, y daba lecciones a todo el mundo. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Des del primer moment que varem entrar en el Govern, varem veure que era molt necessari introduir 
millores dels dos serveis, de neteja i de residus, perquè la situació que ens varem trobar era lamentable, 
tant com estaia la situació del personal, dels treballadors, que estaien en peu de guerra contra el Partit 
Popular, vull recordar que hi va haver fins i tot convocatòries de vaga durant l’anterior legislatura, i a 
més a més un dèficit històric d’infraestructura en relació a residus i neteja. Un fet que varem constatar 
quan varem fer l’auditoria de serveis d’aquests serveis en els primer mesos, i ens varem posar a fer 
feina, per fer un Pla de neteja i de residus, en relació a les inversions necessàries que havíem de fer, que 
s’han traduït en 20 milions d’euros, una inversió històrica que no s’havia fet mai a Palma, per renovar 
tots els contenidors i renovar gairebé el 50% de la flota de recollida de residus, i de maquinària per 
neteja. I per un altre costat, el Pla de millora de neteja i de residus, tenia aquesta part d’inversions, que 
era molt important precisament perquè no s’havia invertit lo que tocava, en molts d’anys anteriors, i 
tenim una evidència de contenidors que estaien fets pols, i de camions de fins a 20 anys d’edat, per tant 
molt vells. I per un altre costat aquest Pla també contempla la millora de l’eficiència de molts de serveis 
que s’estaien donant no se donaven amb l’eficiència que la ciutat se mereix, i a més a més incorporar 
nous serveis que no s’havien donat mai en aquesta ciutat, i aquests nous serveis els estam començant a 
implementar a mesura que va arribant la maquinària. I la maquinària ens ha començat a arribar ara, la 
de recollida de residus, i la de neteja arribarà en aquests mesos, i a partir del mes de febrer tindrem 
pràcticament tots els nous serveis, perquè ja tindrem casi tota la maquinària que hem comprat aquests 
darrers mesos en marxa, i per tant se podrà veure el canvi radical que tindrà aquesta ciutat en relació a 
neteja, i a residus ja l’està veient amb els nous contenidors que estan, que s’estan implantant. Per tant, 
que s’ha de millorar la neteja i els residus? És que ho hem dit des del primer moment, no ens hem 
amagat mai. Perquè vos penseu que estam fent aquest Pla d’inversions i aquest Pla de millora dels 
serveis. Si tot estigués ... no haguéssim hagut de fer feina dins Emaya, lo que estam fent és feina, feina i 
feina, per millorar tots els serveis. I aquest Pla de millores de neteja, també no se podia fer sense tenir 
en compte els treballadors d’Emaya, que els hem tingut en compte en tot moment, per la organització i 
la planificació dels nous serveis, però també incrementant la despesa en personal, perquè durant els 
darrers anys, i sobretot els 4 anys que vareu governar el Partit Popular l’anterior legislatura, se va passar 
d’una despesa per exemple de 46 milions d’euros que tenia Emaya en relació en els serveis de qualitat 
urbana, fins al 2014, el darrer any de la vostra legislatura, que hi havia 37,8 milions d’euros en personal. 
Per tant una retallada brutal de despesa en personal. Per tant, menys treballadors que feien feina en 
neteja i en residus, que nosaltres estam incrementant d’una manera important, precisament perquè 
considerem que s’ha de millorar. Sobretot en la temporada d’estiu, que la ciutat és molt més dinàmica, 
no només pels turistes que ens visiten, sinó per la pròpia dinàmica de la ciutat. Per tant estam fent feina 
de manera valenta, per fer canvis importants amb aquests serveis, i a més a més acompanyats per tota 
l’empresa i tot l’ajuntament. Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (Podem Palma): 
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“Gràcies Sra. Truyol. Ciutadans vol intervenir? Sr. Bauzá.? 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Si vostè me deixa sí.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (Podem Palma): 
 
“I tant que sí, només faltaria té tres minuts.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“ Gràcies idò, ara intervindré. Miri, jo me centraré en la proposició que han fet vostès, com a únic partit 
que se preocupa per la neteja de Palma. Exacte, i per això els faré jo ara una petita reflexió, davant 
aquesta exclusiva que tenen vostès de defensa de la neteja de Palma. Davant d’aquest tot un revolutum 
a la que ens té acostumat, jo m’aniria a fixar-me a les proposicions que fa vostè, i parla d’estat 
d’emergència, parla vostè amb caràcter d’urgència la neteja per tot el municipi, i parla de la dimissió de 
la gerent. Però a continuació vostè a la mateixa Comissió, se’n va i s’absté de la seva pròpia proposició, 
és una cosa, és una cosa curiosa, jo veig lo que hi ha aquí, és a dir, dins el punt i se fan els vots, vostès 
s’abstenen després dins la seva pròpia proposició. Però bé, vostès sabran lo que fan, sabran lo que fan 
perquè des de principi saben perfectament lo que fan, és a dir, l’abstracció que hi ha hagut a davant la 
situació d’Emaya que hi havia, quan en els tres dies d’implantar un sistema, vostès el critiquen, ara 
mateix i ja veuran el punt 61, que hi tornarem, quan van a la neteja de torrents, quan saben que cada 
any els fan els mateixos mesos, s’avancen vostès un mes antes i ja demanen la neteja de torrents, és 
que és constantment lo mateix. Nosaltres que no mirem per la neteja de Palma, com vostè, ens hem 
centrat en un altre cosa, ens hem centrat en l’anàlisi de la situació que tenia aquesta empresa, perquè 
vostès se varen centrar en una situació econòmica que tenia aquesta empresa, i a nosaltres ens pareix 
molt bé. Nosaltres no tenim històric, l’històric el tenen vostès, l’històric el tenen vostès. L’històric que 
tenim nosaltres és veure des d’aquesta legislatura, quina empresa hi havia, i veiem una empresa que 
ens diuen, no és que els camions tenen 20 anys, no és que estam desmuntant camions per muntar-s’ho 
a uns altres, no és que estan descatalogats, no és que no hi ha per granar. Dic, quina empresa tenim 
idò? Tenim una empresa que tenia unes xifres extraordinàries segons els gestors. Jo no tinc res que dir 
respecte en això. Lo que sí tinc que dir és quin és el preu del servei públic. I jo els he estat repetint 
moltes vegades, i a demés sempre he introduït en fora de ficar el dit dins l’ull en els altres, que és lo que 
li agrada a vostè, jo no he ficat el dit dins l’ull a ningú. Lo que els dic és, si nosaltres volem un servei 
públic a determinat preu, anem a veure amem que ens costa i com ho podem fer, perquè lo que hi havia 
en el moment en que comença aquesta legislatura, que és el meu històric, no era una empresa de servei 
públic, ni era una empresa de neteja, i ja li dic ara, no era una empresa de neteja, era un desastre. Era 
un desastre, i en el final haurem de reconèixer aquesta situació, i haurem de reconèixer que els mitjans 
que hi havia eren pocs, els mitjans que hi havia eren pocs. I a demés es privatitzaven determinades 
qüestions, i determinats serveis que tenia Emaya. Per tant m’agradaria que ens definissin quin és el 
servei públic que tenen vostès d’ideal, quan resulta que per recollir herbes fan contractes a un, quan 
resulta que per fer nets els embornals fan contractes a un altre, és a dir, tot es va fent a bocinets, i ho 
anem privatitzant per un sentit i de l’altre, i l’empresa fins i tot, i vostè ho sap, els membres del Comitè 
d’Empresa, venen al Consell d’administració i li digui, escolti, que els embornals els podem fer nets 
nosaltres, i això ho han dit els treballadors allà dedins, i perquè ho havien privatitzat. No, no, perquè ho 
havien privatitzat? Estaia privatitzada. És a dir, jo li dic lo que m’he trobat, és a dir, no és un altre cosa, 
no li puc dir un altre cosa. Si vostè me diu, no és que hi va haver un històric fa 7 anys amb això. Bé, 
vostès la saben, nosaltres no la sabem en aquesta història. Lo que sí ens preocupem és per la neteja de 
Palma. I sí ens preocupem per l’estat en que estaia aquesta empresa i pel servei que havia de donar 
aquesta empresa, i entenem que davant la situació en que estaia l’empresa de maquinària, 
d’infraestructures, de la disposició que havia de tenir per poder donar el servei, no estaia en condicions 
de poder afrontar lo que la ciutat de Palma demana. I probablement hem tingut aquesta marxa darrera 
la legislatura que acabava i la que començava, en que hi ha hagut un excés i una gran demanda per mos 
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de les circumstàncies econòmiques que ha tingut la nostra comunitat autònoma, un increment de 
residus, vostè també ho sap, perquè hi ha hagut més turistes, perquè hi ha hagut més gent, s’han 
recollit més coses, i hi ha hagut un increment, i això ha fet veure encara més ens ha posat a la vista els 
defectes que tenia l’empresa municipal de neteja, i ens ho ha posat a davant. Ens ho ha posat a davant 
però que hem de fer, que hem de fer? Hem de venir a posar tres punts d’una proposició i parlar de tot el 
món, perquè cada vegada que tenim un debat aquí d’Emaya parlem des de la puntuació del Comitè 
d’Empresa, des de si ha caigut un treballador, des de si el taller estaia obert o tancat, sí parlem de tot 
sempre. I a jo m’agradaria que si fem una proposició ens centréssim en això. I en aquesta que ens varem 
centrar, jo crec que, i jo hi era a la Comissió, varem arribar a un acord amb això i varem dir miri, damunt 
aquests temes, no podem estar, no podem estar en acord amb vostès, en altres sí hem estat d’acord, i 
hem estat d’acord en temes de neteja, i en temes de gestió de l’empresa, lo que no estam en temes de 
parlar de tot el món en el mateix temps, i no centrar-nos en temes concrets, per poder anar acabant 
coses. Perquè jo crec que Emaya té futur, i ha d’acabar coses, però se’ls hi han de posar, se’ls hi ha de 
posar, sí clar, però és que els hi hem de posar i no tan sols ho hem de dir, ho hem de practicar amb 
l’exemple. Nosaltres que no ens interessa la neteja de Palma, ja ho sap vostè, perquè així ho ha dit avui, 
no ens interessa gens, lo que fem és parlar amb la gerent, parlar amb els caps de servei, parlar amb la 
regidora, focalitzar temes on hi ha problemes, i enviar la gent a fer problemes. Avui mateix ha vingut el 
cap de recollida, perquè havíem tingut una conversa. Jo crec que els construir a davant l’empresa més 
important que té aquest ajuntament, és de construir tots per poder tenir una neteja. Lo que no podem 
fer és això que estam fent.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Sr. Bauzá quan pugui. 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Jo ja li dic, nosaltres ja sap vostè que no en tenim gens d’interès, però miri, nosaltres continuarem 
igual, continuarem igual, i el dia si vostè governa i també està a Emaya, no se preocupi que farem lo 
mateix, procurarem col·laborar amb vostè perquè es faci net Palma. I no col·laborar a fer debats de tot, 
per no arribar a res.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Yo decirle que yo seguiré haciendo la oposición como considere que debo hacerlo, y además reto a 
cualquiera de los dos a que se mire las mociones que yo llevo presentando desde el principio de la 
legislatura, que por cierto en esta materia son alrededor de 26. La de veces que he propuesto cosas, la 
de opiniones que he dado con respecto al sistema de recogida de trastos, de cómo mejorarlo, porque 
además yo sí me he tomado la molestia de verme las 20 ciudades más importantes de España, como se 
gestiona este tema, y de ver cuales son las diferencias con nuestro sistema de recogida de trastos. Mire, 
yo lo de la crítica destructiva no se lo admito, no se lo admito, y además es que sinceramente es que no 
pienso ni entrar, o sea, que ustedes lo dejen todo en los 20 años de los camiones. Mire, es que en 20 
años hay 4 legislaturas. No es una legislatura de uno ni de otro ni de más allá. Pero es que hace dos 
años, que es lo que hace usted en el gobierno, los camiones tenían 18 y funcionaban, o sea es que, sí, sí, 
sí, es así, o sea realmente, no lo digo yo es que lo han dicho los ciudadanos en el Observatorio, que le 
acabo de leer. Es que la gente ve que en dos años la situación ha ido a peor, y que usted crea que está 
haciendo algo a mejor, cuando me convoca una plaza donde se valora mucho más la entrevista de 
quienes les van a entrevistar, que los años de experiencia, o sea es que eso no sé como me lo va a 
defender usted. 12 puntos la experiencia, 12 puntos. Y 40 la entrevista. O sea esto yo creo que debe ser 
la única persona en el mundo que no entiende pues que aquí desde luego va a pintar mucho más las 
simpatías o lo que nos conozcamos que otra cosa. Esto es así, es un hecho. Y además es que yo sí hablo 
con muchísima gente de Emaya, además hablo con peones y hablo con jefes de sector, y hablo con 
gente que está dentro, y que me dice que les han apartado, que les han apartado precisamente a los 
anteriores jefes de departamento de recogida y de limpieza por ejemplo. Que están apartados, que se 
sientes capaces de hacer mucho más de lo que hacen y no cuentan con ellos. A gente a la que ni les 
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preguntan, jefes de sector que les mandan sugerencias sobre temas que les ignoran. Gente que no 
recibe las órdenes, peones de limpieza que se quejan de que no se mantiene bien la maquinaria, y 
precisamente por eso se rompe, no porque sea vieja, sino precisamente porque no se hace bien el 
mantenimiento. Yo no sé al final es verdad que llegaremos al final de la legislatura y no nos habremos 
puesto de acuerdo, para usted las cosas funcionan mejor que nunca, para el resto de la ciudadanía no, 
no sé, supongo que al final de la legislatura pasaremos cuentas, o se la pasarán los ciudadanos. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Jo no considero que les coses funcionin millor que mai, hi ha molt a millorar, i ho estic repetint, i cada 
vegada que parlem d’aquest tema ho di, i a demés en els moments en que hi ha hagut problemes de 
serveis, com ha estat en el principi d’aquest estiu, he demanat disculpes, he explicat el perquè hi havia 
aquests problemes, i he dit quines eren les mesures que estàvem prenent per resoldre els problemes, 
cosa que a altres moments no s’havia fet. I lo de la política de contractació d’Emaya, per favor, no 
tragueu aquest tema, i molt manco el Partit Popular, quan se sap que Emaya ha estat històricament la 
col·locadora de persones per part del partit que governava, que me sap greu, perquè me sap molt de 
greu per la ciutat, ha estat bàsicament el Partit Popular. Per tant, que ara facem totes les contractacions 
amb criteris d’igualtat, amb criteris objectius, que es facin contractacions obertes, i no a dit, com fèieu 
quan governàveu a dins Emaya, me pareix vergonyós que ara vingueu aquí a criticar la política de 
contractació. I a més a més, tots els processos de contractació que s’estan fent a Emaya, passen pel 
Consell d’administració amb tots els criteris, mai heu votat en contra. Si vos pareixen tan malament 
aquests procediments i aquests criteris que estam posant a les bases de contractació, podeu 
perfectament votar en contra. Mai, mai, mai heu votat en contra. I després me veniu aquí a piular i a 
piular, però després a l’hora de la veritat, que és allà en el Consell d’administració, vos podríeu 
pronunciar, i on podríeu votar, no ho feu. Per tant, ens agrada molt fer la gesticulació en relació en els 
residus, i en relació a la neteja, perquè és un tema que evidentment preocupa a tothom, i per això ens 
preocupa a nosaltres, i estam fent aquest esforç des de l’ajuntament, per fer aquesta forta inversió, i 
aquestes millores de tots els serveis, i per tant jo demanaria que fossin una miqueta més responsables, 
o al manco una miqueta més coherents amb lo que heu fet quan heu estat governant a Emaya, i no 
doneu segons quines lliçons perquè és que vos venen en contra. Perquè ara dieu lo contrari que heu fet 
sempre a dins Emaya, que és espoliar els recursos públics, contractant a dit en els vostres amics. És així, 
a Emaya se sap, sempre, fins fa dos anys, la contractació ha estat absolutament autoritària per part de 
qui governava i contractava en els seus amics i en el seu redol. És així, podeu xerrar amb qui vulgueu, i 
això és sabut, i això ho hem tallat radicalment. I a lo millor això vos pica una mica però és així, és una 
empresa pública i se l’ha de respectar. Per tant votarem en contra com ja havíem dit, del punt 1 i del 
punt 3, i votarem a favor del punt 2 perquè ja ho estam fent.” 

 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts:  
Els punts 1. i 3., es dictaminen desfavorablement per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma, PODEM PALMA i C's) i 2 vots a favor (PP). 
El punt 2, es dictamina favorablement per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a:  
 
1.  Admitir el estado de emergencia que vive nuestra ciudad en cuanto a la falta de limpieza y 
recogida de las calles.  
 
2.  Presentar con carácter de urgencia, un plan de actuación en materia de limpieza y recogida 
para todo el municipio, evaluando que barrios deben ser prioritarios por la acumulación de 
suciedad. 
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3. Instar a la gerente de EMAYA a que presente su dimisión dada la desastrosa gestión de la 
empresa pública durante los últimos dos años". 
 
Aprovat el punt 2, per unanimitat. No aprovats els punts 1 i 3 per 19 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 9 vots a favor (PP i Sr. Gijón) 
 
61. Grup PP relativa a neteja de torrents 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat: 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la elaboración de un plan 
de inversiones que pueda ser conocido y sometido a debate de todo tipo de partidas." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
42. Sobre la taula. Grup PP relativa a Ordenança Municipal pel foment de la convivència a 
Palma 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, el objetivo principal de esta ordenanza, es el de preservar el espacio público, 
como un lugar de convivencia y civismo. Creo que hasta aquí nadie se puede negar a los objetivos que 
tiene esta ordenanza. Esta ordenanza pretende ser una herramienta eficaz, para hacer frente pues a 
estas nuevas situaciones y circunstancias que puedan afectar al mantenimiento del espacio público. Por 
un lado, buscaría el reconocimiento del derecho de todos los ciudadanos a comportarse libremente, en 
los espacios públicos, y sobretodo sean respetados en su libertad. Pero por otro lado también, atendería 
a la necesidad que todos asumimos, determinados deberes de convivencia y de respeto a la libertad, la 
dignidad y los derechos reconocidos a los demás. Yo no me quiero extender mucho, porque es una 
ordenanza que de todos es conocida, y sobretodo los objetivos que pretende alcanzar son conocidos. 
Igualmente se debería trabajar pues en un procedimiento sancionador, con la finalidad de convertirlo en 
una herramienta eficaz, a la hora de facilitar el cumplimiento de estas normas, y si procede el pago de 
sanciones por los infractores, porque ya sabemos que muchos de ellos o algunos de ellos, son gente que 
pasa muy poco tiempo en Palma, y a veces es complicado poder recaudarlo. Por tanto instamos al 
Equipo de Gobierno a la creación, de forma consensuada, entre todos los grupos políticos de este 
Ayuntamiento, una ordenanza municipal para el fomento de la convivencia en Palma, que regule por lo 
menos los siguientes aspectos: trile, actividades sexuales en la calle, venta ambulante ilegal, botellón, 
mendicidad, acampar o dormir en la calle, servicios no autorizados como el tarot, la videncia, masajes, 
tatuajes, aparcacoches, pintadas, grafitos, etcétera. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, molt bé. Bueno, yo el sentido en contra de la, del voto, no es, más que nada porque no creemos en 
la necesidad de mejorar la respuesta, tanto a nivel policial como a nivel también recaudatorio. Es 
porque estamos hablando de crear una ordenanza nueva. Yo creo que a estas alturas de la legislatura 
hemos aprendido, bueno o yo he aprendido en este caso, que teniendo una ordenanza que funciona 
muy bien, que es la ORUCEP en este caso, la que se aprobó en 2010, que evidentemente no es una 
ordenanza perfecta, pero que sí que se le puede dar toda una serie de mejoras que engloba toda una 
serie de actividades que podemos discutir o no que estén dentro de la ordenanza. Y yo creo que es 
mucho más fácil iniciar un procedimiento de revisión de esta ordenanza, porque el procedimiento de 
modificación es mucho más ágil que una nueva ordenanza, la elaboración y también es una ordenanza 
que ya en su momento se debatió, se discutió, y por tanto hay unos puntos que tenemos que mejorar y 
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otros que no importa tocar, y yo creo que el sentido en contra de la votación es ese, el no crear una 
ordenanza nueva sino mejorar la ordenanza que tenemos ya, la ordenanza, la conocida como ordenanza 
del botellón, perdón la ORUCEP, que se amplíen más los aspectos a tipificar dentro de esta ordenanza. 
Por ejemplo a mí me hacía falta la tipificación de las faltas leves, porque ahí ya estamos hablando de un 
gran cajón desastre que va a interpretación del Policía lo que se puede o no se puede denunciar. Yo creo 
que hay que dar seguridad jurídica y yo creo que mediante el procedimiento de modificación de la 
ordenanza, es lo mejor para llevar a término todas estas modificaciones. Y en cuanto al tema de la 
recaudación y el procedimiento sancionador, pues decir que el área de Hacienda y el área de Seguridad 
Ciudadana, están trabajando en un proyecto que esperemos que dé buenos resultados, que más 
adelante hablaremos porque no lo tenemos totalmente cerrado, pero que yo creo que mejorará 
sustancialmente el tema de la recaudación, a la hora de las sanciones sobretodo por el tema de 
incivismo, que es lo que nos interesa, que tengamos una conducta ejemplar y que podamos tener 
sanciones ejemplares para que la gente que venga aquí, se tome en serio que es lo que pasa en la 
ciudad de Palma, y yo creo que el sentido del voto está justificado en contra porque no queremos una 
ordenanza nueva, creemos que tenemos una ordenanza muy buena, que se puso en vigor cuando se 
declaró nula la ordenanza cívica del Partido Popular, y yo creo que en aras a agilizar sobretodo el 
procedimiento administrativo, es mejorar y modificar la ordenanza que está en vigor. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Miri, nosaltres votarem a favor de la proposició del Partit Popular, perquè entenem que, jo 
crec que és una demanda ciutadana, el que ens posem ja fil a agulla, a ordenar aquesta convivència dins 
Palma. Perquè dic això? L’altre dia estàvem parlant d’una zona concreta, d’una barriada de Palma, i 
sempre entrem en confrontació amb aquestes dues coses, és a dir, hi ha gent que té vertaderes 
necessitats, i està enmig del carrer, causant una sèrie de problemes, de convivència amb la resta dels 
ciutadans, però nosaltres no fem res, emparant-nos en els drets d’aquesta persona. Però en el mateix 
temps, ens oblidem dels drets de la resta dels ciutadans, de la resta dels ciutadans que reclamen, en que 
se prenguin solucions concretes, en punts i en persones concretes. I per tant nosaltres creiem que sí, 
que s’ha de veure això, i s’ha de respectar i s’ha d’ajudar, però també hem de tenir en compte que hi ha 
determinades persones i en determinades conductes, que fins i tot pel seu propi estat, no estan en 
condicions de decidir segons quines coses, i en canvi la resta dels ciutadans es veuen privats de poder 
disfrutar d’aquests espais públics, i poder disfrutar lo que és la nostra ciutat. I ho veiem a racons de 
places, de jardins, de parcs, i és un vertader desastre, i ho saben vostès. Sí, hi ha zones de Palma que 
esta mantenint parcs, estam mantenint jardins, i els veïnats mateixos no hi poden ni accedir, ni accedir. 
No, no hi poden accedir, perquè se’ns han transformat o en centres de distribució de droga, o en gent 
que està fent excrements i altres coses i allà ningú hi pot anar a passejar amb la seva família, ni amb els 
seus fills ni amb ningú. I sempre llavors ens emparem en que aquestes persones tenen necessitats, i els 
hem de cobrir en aquestes necessitats, però hem de tenir en compte una cosa, és a dir, hem de poder 
conviure tots a dins aquest espai que és Palma, i per tant jo crec que és necessari que ens hi posem i 
determinem moltes de les coses que no els podem deixar emparades, ni amb l’excusa de perquè li 
declararen els Tribunals, que no era bona l’ordenança cívica, jo crec que això no ens ha de tenir aturats, 
perquè no creem una Comissió per posar-nos a estudiar aquest tema. Per tant nosaltres des d’aquest 
sentit i amb aquest fonament, pensem que la convivència a Palma, amb tots els respectes i amb tota 
l’ajuda que hem de donar a persones que realment ho necessiten, també hem de deixar que els nostres 
veïnats de Palma, disfrutin la seva ciutat, que per això hi contribueixen cada mes o cada any amb els 
seus imposts. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, ustedes dicen que no, y dicen que no porque están trabajando en la 
modificación de la ordenanza actual, la UCEP, pero nosotros necesitamos algún tipo de compromiso por 
su parte, de que todos los aspectos que nosotros hemos enumerado aquí, vayan a quedar regulados en 
esta ordenanza. Si yo ahora me pusiera a pincharla, seguramente empezaría y se pondría nerviosa y me 
saldría con que usted ha estado trabajando durante estos dos años, con los problemas que hemos 
dejado en la Policía, etcétera. Pero la realidad es que usted lleva dos años que en ningún momento se 
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había planteado hacer una ordenanza cívica y regular esta nueva ordenanza. Para su información y 
supongo que ya lo sabe, esta misma exposición de motivos, y esta misma regulación que nosotros 
estamos pidiendo, ha sido aprobada en el Ayuntamiento de Calviá, por Podemos, por MÉS y por PSOE. 
Igualmente ha sido aprobada hace un par de meses en el Ayuntamiento de Llucmajor, por los mismos 
partidos. Yo me va a perdonar pero creo que tiene muchísimas más capacidades como para solo hacer 
una cosa a la vez. Con las ordenanzas vigentes en Calviá y en Llucmajor, es una evidencia que la gente 
que comete actos incívicos, pues se va desplazando hacía las zonas donde no están reguladas estas 
situaciones, y tenemos la situación clara en la Playa de Palma. Puede decirme que no pero en la Playa de 
Palma y hable con cualquier vecino, verá que están hasta el gorro de estas situaciones. Esta ordenanza 
lleva más, si usted además no quiere acabar de comprometerse con el tema de meter la venta 
ambulante ilegal dentro de esta ordenanza que usted quiere modificar, y seguramente es porque espera 
que vaya a salir consensuado, por parte de todos los grupos políticos, en la futura ordenanza de 
ocupación de vía pública que está preparando la Sra. Jhardi. Llevamos un año y diez meses de retraso, 
llevamos diez meses de retraso con el estudio económico, es bastante probable que no acabe ni 
saliendo en esta legislatura, por tanto si tenemos que esperar a hacer esta modificación de su 
ordenanza, a que esté hecha la ordenanza de ocupación de la vía pública, al final ya le digo que no la va 
a hacer ni una ni la otra. Si tiene la esperanza de que la Sra. Jhardi lo regula, además nos está 
demostrando que tiene muchísima fe, por tanto adelántese, lo regule, y ya nos ahorramos todos, el 
tiempo y la necesidad que está imperiosa en la calle. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo escuchando el discurso del portavoz de Ciudadanos, decir que Palma es vamos una 
catástrofe, no podemos ir por ningún sitio porque la inseguridad aflora en cada esquina de esta ciudad, 
que miedo tengo. Bueno decir que no pintemos las cosas tan mal, porque Palma es una ciudad donde se 
convive muy bien, pacíficamente, tranquilamente. Evidentemente problemas como en todas las 
ciudades hay, los problemas de seguridad se intentan sufragar de la manera mejor que podemos, a 
veces acertaremos, a veces llegaremos, a veces no llegaremos, pero yo creo que el discurso este de 
inseguridad total en Palma, yo creo que hay que descartarlo, porque creo que la realidad no es esta. En 
cuanto al Sr. Bonet por parte del Partido Popular, pues decir que el borrador técnico de la modificación 
de la ordenanza está hecho desde el mes de abril, en el mes de abril nos pusimos también con el 
dispositivo de verano, para empezar las negociaciones, no puedo hacer, puedo hacer más de una cosa a 
la vez, soy mujer también, no sé si es un comentario un poco pero sí que lo puedo hacer, decir pero que 
más vale hacer las cosas poco a poco y bien hecho, no todo a la vez y que no salga nada bien. Decir que 
se lleva trabajando técnicamente en el borrador mucho tiempo, decir que sobretodo en cuanto a la 
tipificación de conductas, que no están contempladas como le he dicho ahora mismo, en la ORUCEP 
están todas contempladas. Que evidentemente lo que no se puede crear es una doble regulación, por 
parte de unas ordenanzas municipales que tiene su ámbito de jurisdicción en el mismo término 
municipal. Decir que sí está regulado la ordenanza de ocupación de la vía pública, evidentemente no lo 
puedo regular en la ordenanza de convivencia en este caso de la ORUCEP, entonces sí que hay que 
aclarar estos términos, porque hay que poder trabajar con una herramienta que dé seguridad jurídica a 
la hora de denunciar al Policía. Decir que hemos tenido muchos problemas técnicos a la hora de 
modificar y ordenar este proyecto de ordenanza o de modificación de ordenanza, porque la invasión de 
competencias era un hándicap para nosotros por ejemplo. Nos ha costado mucho en el tema de 
actividades, aunque parezca no, tema de horario, tema de exposición, tema, el tema es también que 
nosotros lo que no queremos incurrir es en una invasión de competencias, que nos tire abajo el trabajo 
que estamos haciendo. A lo mejor no podemos llegar tan lejos como queremos, porque la norma no nos 
lo permite, porque las competencias no nos lo permiten, pero que se va a modificar, espero que se 
puedan modificar, y con el consenso y la participación de todos. Decir que una ordenanza por mucho 
que esté aprobada, por muy buena que sea una norma, una ley, si no se aplica y no se ejecuta 
correctamente, no tiene ningún sentido. Es decir, yo creo que este año por ejemplo, yo no he detectado 
que estuviera peor la playa de Palma que el Arenal de Llucmajor, a pesar de tener su ordenanza 
aprobada, o Calviá tampoco. Creo que los incidentes de Palma han estado muy controlados, y eso no se 
debe solo a la ordenanza ni a la norma, se debe a la actuación que ha tenido la Policía Local este verano 
en las calles de Palma, no solo en Playa de Palma sino en toda Palma. Creo que han echado los restos, 
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para poder cubrir de una manera bastante digna el operativo de verano, a pesar también de la 
circunstancia sobrevenida que pasó en Barcelona, que nos hizo cambiar el dispositivo de verano y la 
operatividad del dispositivo. Yo creo que en este caso este verano está de enhorabuena, que los Policías 
Locales de Palma han dado un plus en sus obligaciones, y en su trabajo como Policía Local. Muchas 
gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ajuntament de Palma insta alequipo de gobierno a la creación, de forma 
consensuada entre los diferentes grupos políticos representados en el consistorio de Palma, de 
una Ordenanza Municipal para el fomento de la convivencia en Palma que regule, por lo 
menos, los siguientes aspectos: trile, actividades sexuales, venta ambulante ilegal, botellón, 
mendicidad, acampar o dormir en la calle, servicios no autorizados comotarot, videncia, 
masajes, tatuajes, aparcacoches, pintadas ygrafittis, el uso de patines, monopatines y juegos 
de pelota que puedan afectar a la convivencia”. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
47. Grup PP relativa al recolzament de l'Ajuntament de Palma a les arts marcials i esports de 
contacte 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle, gràcies. Bueno, después de lo escuchado aquí, tanto por parte del Presidente de la 
Federación de kick boxing, por el campeón del mundo de España, etcétera, etcétera. Después de 
escuchar al representante de la Federación de Boxeo, cualquier aclaración que yo haga, yo creo que ya 
se va a quedar corta. Yo aún así sí que quería destacar tres puntos sobre esta propuesta, y es que hemos 
tenido a lo largo de diferentes meses algunas reuniones con las diferentes federaciones o con su 
Presidente, o con diferentes representantes, y el malestar con el Ayuntamiento de Palma era palpable. 
Era palpable porque han tenido una serie de reuniones en las que no se han llegado a término nada de 
las buenas intenciones puestas encima de la mesa. Cada vez que ha habido una petición para llevar a 
cabo una velada o una exhibición, pues ha habido siempre problemillas y excusas. Y después de lo leído 
el pasado 21 de septiembre en el Diario de Mallorca, nosotros estamos bastante preocupados, porque 
me encantaría de hecho, no darle ninguna credibilidad a todo lo que yo leí, y por lo tanto ahora la 
Regidora tiene la oportunidad de poder desmentir todo lo que dijo el Gerente y está entrecomillado en 
ese periódico. De lo contrario sería evidente que la Regidora de Deportes de este Consistorio, ningunea 
a estas dos federaciones deportivas. Leímos el entrecomillado del Gerente del IME que dice así: hay 
unos costes que no quieren asumir. Y se quedó más ancho que largo. Yo lo primero que hice 
evidentemente es llamar a las Federaciones y decirles, qué costes no queréis asumir. Os han dicho aquí 
que se ha llevado a cabo una velada en un espacio privado en Palma, os aseguro que esta empresa 
privada, si estos señores no van a pagar, no les hubieran cedido o dejado el espacio para que pudiera 
haber estas exhibiciones. Ellos están dispuestos a pagar todos los gastos necesarios y a cumplir todas las 
obligaciones que tengan a nivel de seguridad, por supuesto que sí. Entonces, miente el Gerente del IME 
o ésta gente están diciendo la verdad y el Gerente no, estaba un poco despistado. Igualmente habla de 
que ha habido daños en las pistas, de que había gente fumando, gente tal. Yo me pregunto o donde está 
ese expediente de Son Moix, hablando de los daños que se produjeron en los polideportivos, o sino 
donde está estas declaraciones que son bastante ataques frontales contra la misma Federación. Yo solo 
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espero que corrijan estas declaraciones de este señor, que lo rectifique y que voten a favor, porque 
como han visto es una petición que es necesaria, que los deportes de contacto y las artes marciales se 
sienten ahora mismo un poco ninguneados, y además todos los seguidores, que no simplemente son los 
que lo practican, hay muchos seguidores que les gusta ir a verlo, pues están siendo afectados por esta 
norma. Gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé gràcies, sí gràcies. Evidentment vos votarem a favor els dos primers, com tota la resta d’esports, tots 
els esports tenen el nostre suport més absolut, també els de kickboxing i el boxeu evidentment, només 
faltaria. El tema és be de fet nosaltres tenim diversos esports de contacte com judo o karate, 
taekwondo, a Germans Escales, a Son Moix, a diversos pavellons i centres educatius, i tenim llogats 
alguns espais a clubs i entitats, per pràctica esportiva, també a Germans Escales, a Son Moix, en el 
Pavelló Josep Amengual, a la Ribera, etcètera, etcètera. El problema que tenim no és ni de prejudicis ni 
de voluntat política, el problema com vosaltres sabeu perfectament és un problema d’espai. Ells, tant els 
de boxeu com els de kickboxing, com tota la resta d’esports, tenen les mateixes possibilitats d’accedir a 
les nostres instal·lacions, perquè nosaltres el que fem és complir i aplicar lo que està regulat a la 
ordenança de preus públics. El problema que tenim, que sabeu perfectament, és un problema, que 
estam saturats. No es pot atendre, ojala tant de bo que nosaltres poguéssim atendre a tots els esports 
però no són ells només que es queden defora, hi ha altres que també es queden defora, i això és un 
problema que haurem de resoldre al llarg del temps. No es pot fer tot en 4 anys. Per tant, jo continuo a 
la disposició tant del kickboxing com de la boxa, per dialogar, fer velades o esdeveniments puntuals a 
veure si podem posar-nos d’acord, perquè de vegades no ha estat possible, perquè els pavellons que 
nosaltres oferíem tampoc els anaven bé a ells, però podem continuar dialogant sobre aquest tema, i 
també m’ofereixo a xerrar amb la consellera d’esports, per veure si poden arribat a un conveni pel 
Palma Arena, que això s’ha fet anteriorment, i no crec que hi hagi d’haver cap problema, perquè puguin 
fer un conveni de cessió d’espai gratuït en el Palma Arena. O sigui estic a la vostra disposició, tant per 
una cosa com per l’altra. Ara, sabeu perfectament que és molt difícil donar cabuda a tothom, no podem 
fer miracles. I per tant, ara mateix no estam en condicions de donar suport a les altres dues propostes, 
els dos punts primers sí que els votarem a favor evidentment, però els altres dos haurem de votar en 
contra.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, yo me sorprende Sra. Moll, porque si desde el primer día hubieran tenido la actitud que ahora usted 
ha mostrado, las dos Federaciones aquí presentes, no hubieran acudido a la oposición pidiendo ayuda, 
tiene que ser consciente de eso. Algo ha fallado en el IME para que estos señores estén aquí y hoy 
quejándose del trato en este caso del maltrato recibido por parte del IME. Evidentemente no voy a 
hacer un alegato de estos dos deportes, lo han explicado ellos perfectamente y mucho mejor que yo. 
Pero no hay que olvidar que son dos grandes deportes a nivel mundial, el boxeo a nivel olímpico desde 
1904, y estos deportes Palma, nuestra ciudad, como ciudad moderna, no podemos permitirnos 
prescindir de ellos. Sus deportistas son ciudadanos de Palma, y como ciudadanos de Palma, tienen el 
mismo derecho de practicar su deporte en los espacios públicos, igual que cualquier otro deporte. Por 
eso desde Ciudadanos, y como no podía ser de otra forma, vamos a apoyar la moción presentada por el 
Partido Popular, y vamos a apoyar siempre todo el deporte en general, incluido faltaría más, el boxeo y 
el kick boxing. Gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Evidentemente no salimos de nuestro asombro, ustedes nunca decepcionan, dicen 
que sí pero no. Ustedes dicen que sí, van a votar que la Federación de boxeo y kick boxing tengan las 
mismas posibilidades que tiene cualquier federación deportiva, solo faltaría. Es que solo faltaría que 
votaran en contra, lo que pasa es que lo tienen que poner en práctica. Y que durante dos años, dos años 
y medio que llevan no hayan tenido ni una sola fecha, en ninguno de todos los polideportivos 
municipales, para cedérselo a estas dos federaciones, yo creo que tiene guasa, tiene guasa que venga 
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usted aquí no sé, no le tiemble ni la cara y diga que no han tenido ni un solo día de disponibilidad para 
poderles dar a estas federaciones. Creo que se está riendo de nosotros, y por extensión se está riendo 
de las dos federaciones. Visto lo visto empiezo a creerme lo que leí el otro día, o vi entre líneas en el 
periódico, y lo que me habían contado, a su Regidora de Deportes, ni le gusta el deporte, es que ni lo 
conoce ni lo quiere conocer. Pero yo iría más allá, sus peticiones siempre por sistema, o se traspapelan, 
o se las van pasando de un funcionario a otro, y al final el funcionario valiente, que ve que estas 
personas están un poco apuradas porque llega la fecha límite, les escribe un mail y les dice, señores me 
sabe mal pero la fecha solicitada la federación pues no hay disponibilidad, o cualquier excusa barata que 
se inventa en ese momento. Y esa es su manera de trabajar. Llevan el sectarismo hasta áreas como es el 
deporte. Algo, utilizan las áreas municipales según si les gustan o no les gustan, según sus gustos 
personales impiden incluso utilización a los que no comulgan con sus ideas. Y todo es muy democrático 
vemos. Le voy a poner otro ejemplo de excusa barata, que han empleado alguna vez, no se pueden 
poner tantas sillas en la pista deportiva, porque se daña el suelo. Han oído bien, las sillas que ponen las 
federaciones dañan el suelo. Pero si recorremos, vamos a mirar el año pasado mismo, vemos una foto 
del Sr. Pedro Sánchez en un polideportivo municipal, lleno de sillas, porque además estaba muy lleno, 
porque así lo dijeron ustedes, pero estas sillas no dañaban el suelo, solo dañan el suelo las sillas de las 
federaciones. Creo que tiene también guasa este tema. Todavía es peor, todavía es peor, hoy se ha 
presentado el programa de la temporada de ópera en el Teatro Principal. ¿Y saben cuál es la imagen 
central? El deporte que ustedes no quieren en este ayuntamiento. Parece que el Consell de Mallorca, sí 
que tiene cierto agrado por los deportes de contacto y las artes marciales. En cambio aquí vemos que 
no, pero igual si nos vamos al Ayuntamiento de Calvia, si nos vamos de Sa Pobla, o de cualquier sitio, 
que allí no les ponen ninguna pega, los acogen con los brazos abiertos. Ustedes son así. Después además 
llegará dentro de un par de años el Sr. Sissokho, por poner un ejemplo, se proclamará campeón del 
mundo en las próximas olimpíadas, y ustedes irán corriendo a las puertas del aeropuerto, le recibirán 
con los brazos abiertos, le dirán que es el mejor del mundo, el Alcalde se pondrá aquí en medio y dirá las 
bondades del boxeo a nivel balear, y que éste es palmesano es la monda. Pues ustedes trabajan así, 
pero cuando de verdad hay que ponerse las pilas, no, es que no podemos, no hay disponibilidad, es que 
no queremos comprar unas planchas que valen 300 euros para ponerlas en el suelo, y que puedan 
instalar los rings esta gente, los cuadriláteros en los polideportivos. Pero ustedes son así. Federación de 
boxeo, Federación de Kick Boxing, a todas las federaciones de artes marciales y de deportes de 
contacto, hoy en vista del éxito, queremos anunciarles que la próxima legislatura que gobierne el 
Partido Popular, uno, todos los deportes tendrán el apoyo del Consistorio y las mismas posibilidades con 
la administración, y lo pondremos en práctica.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“I dos, daremos prioridad a uno de los polideportivos municipales para todos los deportes de contacto y 
artes marciales, es nuestro compromiso. Muchas gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, Sr. Bonet jo entenc que ara prometi coses que fins ara no han fet mai, i que també, també entenc 
que evidentment doni suport, que els vagi molt bé per fer oposició, els hi vaig molt bé per fer oposició 
pues donar suport a les reivindicacions legítimes d’aquests esportistes, que perquè hi ha moltíssims 
d’esports en aquesta ciutat, nosaltres som la capital, tenim moltíssimes més peticions que a altres 
bandes per ventura sí que vos poden acollir en un moment donat, i jo entenc que a vostè li va molt bé 
fer oposició amb aquestes legítimes reivindicacions, és vera, però que fins ara, sempre me fa repetir-me, 
li he de tornar repetir coses que ja li he dit a altres Plens. Vostès sempre havien apostat molt pel futbol, 
nosaltres estam intentant diversificar, nosaltres estam posant a punt les instal·lacions esportives 
municipals, que estaven en un estat lamentable. Nosaltres estam donant solució a reivindicacions 
històriques, que vostès tenien aturat, com el camp de l’Antoniana, i com el poliesportiu de Son Oliva. 
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Estam posant, estam donant solució a la gent del rugby per exemple, estam intentant donar solució a 
l’atletisme, estam posant cal·listènia per la ciutat, perquè la gent pugui diversificar, i que no tot sigui el 
futbol. Però bé, com ja he dit abans, no es pot fer tot en 4 anys, nosaltres estam fent moltíssim més de 
lo que vostès varen fer en  anys, amb dos anys hem fet moltíssim més. Ara mateix no estam en 
condicions de donar suport en aquesta proposta, però doni’ns 4 anys més i ja veurà com nosaltres farem 
molt més de lo que han fet vostès. Gràcies.” 

 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania s'acorda que es tractarà al Ple 
 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ajuntament de Palma muestra su total apoyo a la Federación Balear de Boxeo y 
se compromete a cederles las instalaciones municipales en las mismas condiciones que se les 
ceden a cualquier federación deportiva. 
 
2. El Pleno del Ajuntament de Palma muestra su total apoyo a la Federación Balear de Kick 
Boxing y se compromete a cederles las instalaciones municipales en las mismas condiciones 
que se les ceden a cualquier federación deportiva. 
 
3. El Pleno del Ajuntament de Palma se compromete a adquirir en el año 2018 todo el material 
necesario para salvaguardar las instalaciones municipales y poderlas ceder con plenas 
garantías, para que se pueda realizar cualquier instalación (escenarios, tarimas, 
cuadriláteros...). 
 
4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma habilitará, al menos, una instalación deportiva 
municipal cubierta para que se puedan llevar a cabo veladas, jornadas o exhibiciones de 
cualquier arte marcial o deporte de contacto." 
   
Aprovat els punts 1 i 2, per unanimitat. No aprovats els punts 3 i 4, per 15 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
59. Grup PP relativa a seguretat jurídica Santa Catalina 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat, amb 
una transaccional al punt 1, on diu "amb caràcter d'urgència", ha de dir "amb caràcter 
prioritari": 
 
Es proposa: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern aprovar amb caràcter prioritari el 
pla especial de protecció ambiental i arquitectònica de Santa Catalina. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a desenvolupar totes les mesures 
legals necessàries per a que la seguretat jurídica sigui efectiva i real." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
49. Grup PP relativa a turisme 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
02

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
18

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
7A

E
C

4C
76

D
F

F
3C

C
87

2
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 66 - 

 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Tots hem sentit i tots estarem d’acord, a davant l’afirmació de que el turisme 
és el principal motor econòmic de les Illes Balears, de Mallorca i de la nostra ciutat Palma. Si el 
pressupost de Cort es va poder augmentar en un 5,6% el pressupost de l’any 2017, va esser gràcies al 
augment de l’activitat econòmica, gràcies a l’augment de llicències de terrasses, gràcies a l’augment de 
llicències urbanístiques, gràcies a l’augment i a la millora del comerç. Les vendes de comerç minorista el 
mes d’agost d’enguany, de l’any 2017, varen augmentar un 2,4, i l’empleo en llocs de feina en aquest 
sector, en el sector de comerç es va augmentar un 4,3. L’empleo augmenta el setembre un 5,2 a Palma, i 
es va situar en els índexs de l’any 2008. És a dir, els llocs de feina de Palma es varen augmentar, i tenim 
els mateixos que teníem l’any 2008. Vostès varen dir, el Govern va treure pit, de que 11.544 persones 
havien trobat lloc de feina el darrer any a Palma, i un 80% d’aquests llocs de feina, venia precisament del 
sector serveis. Una dada que jo estic molt contenta de poder dir aquí, i crec que tots estam orgullosos, 
és que fa 59 mesos consecutius, que les dades d’atur baixen a Palma. Tot això just és possible, perquè 
moltes, moltes mesures que se varen prendre a la passada legislatura i anteriors, han fet que la 
temporada turística, ja no sigui de 6 mesos. Avui en dia a Palma sabem que el mes de setembre, el mes 
d’octubre, el mes de novembre, tenim les nostres estances hoteleres, la nostra ocupació hotelera, és 
gairebé d’un 70 o un 80% els hotels que estan oberts. Varem tenir una dada que també tots estam 
contents, que és que el primer trimestre d’enguany, les pernoctacions varen pujar a Palma gener, febrer 
i març, un 30%. Totes aquestes dades, jo no me les invento, són dades que ha donat la regidora Joana 
Maria Adrover. Dades de les que jo me sento orgullosa, perquè gran part d’aquestes dades es deuen a 
mesures que durant altres legislatures s’han fet, i principalment a la legislatura anterior. Que passà? Ara 
damunt de totes aquestes mesures que es varen fer, perquè Palma fos un referent turístic, cultural, 
gastronòmic, de compres, de patrimoni, 12 mesos de l’any, i que a demés tenim una situació 
geopolítica, que ens propicia a que vingui molta de gent a Palma, i jo com a palmesana me sento 
orgullosa de que gent d’altres ciutats, d’arreu de tot el món, vulgui conèixer la meva ciutat. Ens trobem 
que aquest estiu hem tingut per primera vegada actes vandàlics a Palma. No xerro just de les pintades, 
que ja varem tenir els mesos d’hivern. Els mesos d’hivern varen aparèixer a dins tot el casc antic de 
Palma, unes pintades a façanes, inclús bastants d’elles protegides, que aquestes pintades varen estar 
tota una sèrie de mesos, perquè estaven pendents d’un permís de la Conselleria, un permís de 
Patrimoni, per poder actuar i llevar-les a damunt aquestes façanes protegides, però aquest estiu ja hem 
tingut uns actes vandàlics que jo qualificaria de greus, greus és quan qualsevol ciutadà, sigui de on sigui, 
sigui de on sigui, es seu a una terrassa i amb bombes de fum i amb qualsevol tipus de mecanisme, se’ls 
ataca de qualque manera, i ho poso entre cometes, a aquests turistes. Crec que davant d’aquest tipus 
d’actes, i davant de totes i cada una de les pintades que cada dia, cada dia, cada dia ens trobem a Palma, 
cada dia, hi ha d’haver una actuació, ferma, tranquil·la, serena, sossegada i sobretot consensuada de 
tots els partits polítics, per una banda condemnar els actes vandàlics, però per l’altre banda anar a 
cercar un turisme evidentment sostenible i de qualitat, però és bo que tots ens posem d’acord, tots a la 
una, en que aquest tipus d’actuacions no podem succeir. Jo me preocuparia, i me preocuparia molt que 
no li donéssim importància. Mirin, això la setmana passada, seguien utilitzant aquesta plantilla, no en 
aquest espai, això és el carrer de San Miquel, no en el carrer de San Miquel però just darrera del Corte 
Inglés de les Avingudes, just darrera, tres dies seguits, seguien apareixent aquestes pintades. És una 
plantilla que es vera que és molt bo de fer, un dia ho varem xerrar amb el batle, és molt bo de fer posar 
una plantilla en terra i tal, però amb aquesta rapidesa que es posa aquesta plantilla, amb aquesta 
rapidesa s’ha de llevar. Aquesta ferratina, que és una ferratina també molt bona de fer, molt bona de 
posar, avui estava en el carrer de San Miquel. Ara si no s’ha llevada, avui aquesta ferratina està en terra 
del carrer de San Miquel. N’hi havia un caramull, se’n havien llevades un parell, i aquesta encara i era. 
Aquest tipus de coses que pareix que no tenen importància, sí que la tenen, perquè després quan obrim 
avui a digitals, o mirem un diari com The Sun, i ja es fa ressò de tot aquest tipus de polèmiques a Palma, 
o The Sun es fa ressò dia 27 de setembre de la darrera manifestació que es va fer a Palma dia 23, i collint 
una sèrie d’imatges sesgades, d’una sèrie de pancartes que hi havia, jo crec que vostè coincidirà amb jo 
que no és bo. I crec que vostè ha d’estar d’acord amb jo perquè vostè des de la seva Regidoria, 
segueixen gastant en promoció turística a Palma, per tant seria incongruent per jo que votessin en 
contra. I a demés, a demés, perquè els mateixos partits polítics que varen votar en contra a la Comissió, 
d’aquesta proposta que nosaltres duim, han arribat a un acord, a través de diferents transaccionals, en 
el Consell Insular de Mallorca. El Consell Insular de Mallorca davant una proposta similar en aquesta, 
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varen arribar a una transaccional i es va votar a favor, els mateixos partits polítics, MÉS, PSOE i Podem, 
va votar a favor en el Consell Insular de Mallorca. També es dur una proposta en el Parlament de les Illes 
Balears, una PNL en Comissió de Turisme, suposo que ens votaran a favor. També la presidenta Francina 
Armengol va dir en pregunta parlamentària, que estava en contra dels actes vandàlics, jo espero que 
vostès recapacitin, proposin una transaccional com li vaig proposar a la Comissió, i votem tots a favor 
d’un turisme bo per Palma, i condemnar els actes vandàlics. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, recordar a tots els regidors que les intervencions són de 5 o 3 minuts, no poden esser de més, 
ho dic perquè tothom ho tingui en compte.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Bé, aquest Equip de Govern Sra. Durán, ja ha condemnat en diverses 
ocasions, tant les pintades, com les ferratines, i insisteixo, no compartim i estam completament en 
contra de tot tipus de discriminació o atac que es faci contra qualsevol col·lectiu o persona, per suposat 
també del turístic. O repeteixo per si no li ha quedat clar, i insisteixo amb aquesta afirmació, però lo que 
cerca el fons de la seva proposició, és perseguir, combatre i denunciar una opinió de persones que no 
comparteixen determinats aspectes del model turístic. Mirin, podrem estar en major o en menor 
desacord amb la gent que opini sobre l’activitat turística, però el que mai podran trobar vostès en 
aquest Equip de Govern, és una estratègia, que és la que vostès plantegen, consistent en suprimir o 
perseguir qualsevol tipus de manifestació, d’expressió de la gent que no encaixi en els seus 
plantejaments. A més, a l’exposició de motius de la seva proposició, i la seva pròpia intervenció, lo que 
fan pràcticament és beatificar la Llei 8/2012 de turisme. És la Llei salvadora de la ciutat, salvadora de 
l’economia i salvadora del model turístic. Una Llei que com a mínim, convindrà amb jo de que al manco 
és incompleta, perquè només beneficia a una part del sector turístic, a l’hoteler, ni a ciutadans ni a 
treballadors, ni en el comerç. Una Llei i una gestió del Partit Popular a l’anterior legislatura, que lo que 
ha fet és deixar també molts de punts calents a Palma, per exemple, es va promocionar moltíssim una 
ciutat amb turisme de creuers, però no es va tenir gens en compte cap tipus de mesura de mobilitat 
sostenible, perquè aquests turistes entressin a Palma sense crear saturacions. Ara sí que s’està fent, des 
de fa dos anys. Una ciutat que lo que feia era midar el seu èxit turístic, en tema de números, de números 
de visitants, de números de turistes, quant més millor era el seu lema. Sense preocupar-se en cap 
moment, des del Partit Popular, de la despesa mitjana del turista a la destinació, del salari mitjà que 
cobren els treballadors i treballadores del sector turístic. Aquest ajuntament com vostè ha dit, aquest 
Consell que tenim ara de Mallorca, el Govern ara liderats per partits d’esquerres, han inclòs a dins la 
seva agenda política, i dins la seva tasca, el debat de la saturació i de la sostenibilitat. No hem mirat a un 
altre banda, hem detectat els signes, hem fet cas en aquests signes. Des d’Emaya, des de Cort, ja s’està 
actuant, com no s’havia fet mai, inclús a façanes privades, Emaya no havia fet netes mai façanes 
privades, quan les pintades i els atacs són contra discriminació i contra col·lectius. Es fan net. Des de la 
Fundació de Turisme, recollim totes les queixes, incidències, que ens fan arribar. Per exemple les guies o 
qualsevol ciutadà, avisem a Emaya, immediatament es renten les pintades. Si vostè en té de detectades, 
igual que ens envien altres escrits, enviï’ns les dades concretes i instarem a Emaya i farà net com es fa 
normalment. A més, es treballen en formules d’equilibri turístic, de sostenibilitat, que ajudin a que el 
turisme suposi una millora pel benestar de la ciutadania, que d’això es tracta, amb això se, d’això es 
tracta la sostenibilitat. S’està treballant en el PIAD, amb la Llei d’habitatge i urbanisme, en la Llei de 
lloguer turístic que ja la tenim, amb un límit de places d’allotjament turístic, amb un impost turístic 
sostenible. I és cert, com vostè diu, que les dades generals que afecten a l’economia de la ciutat, són 
positives, clar que sí, jo ho dic cada mes, i ho dic molt contenta. Que ha augmentat la contractació 
laboral, que ha augmentat l’ocupació, que ha baixat l’atur, però hi ha un factor que vostès Sra. Durán 
veig que no li interessa, se gira quan començo a xerrar de treballadors, que vostès han obviat de manera 
deliberada en tot aquest debat. L’estancament de salaris dels treballadors, a les Illes Balears el salari 
brut mensual és un 17% per davall de la mitjana de l’Estat. Entre els anys 2009 i 2016, la pèrdua de 
poder adquisitiu dels assalariats, ha estat d’un 3,4% i no passa res. No passa res, i la gent no pot ni 
piular. No diguin que defensen els interessos turístics quan s’obliden dels que fa possible qualsevol 
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activitat econòmica en aquesta ciutat, els treballadors i les treballadores del sector turístic. Hem de 
recordar que vostès han tingut l’oportunitat de sumar-se a la posició d’aquest Equip de Govern i apostar 
d’una manera decidida i clara, per millorar les condicions dels treballadors de Palma, de posicionar-se en 
contra del treball precari i dels salaris baixos. I lo que varen fer Sra. Durán, és votar en contra.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Muchas gracias. Bueno tengo que, lo primero comentar que he escuchado esta mañana que hay un 
principio de acuerdo con el tema del convenio colectivo con los hoteleros, por el cual se va a subir los 
salarios, los próximos 4 años un 17%, lo cual, que es lo que usted estaba comentando, lo cual nosotros 
desde el grupo municipal Ciudadanos, nos alegramos porque ya era hora de que la recuperación 
económica, sobretodo el sector hotelero, repercutiese también en los trabajadores. Bueno, es sabido 
por todos, a parte de esto, todo lo que representa el turismo para las Islas Baleares, y evidentemente 
para Palma. Creo que no hace falta volver a repetirlo. Consideramos que atacar y criminalizar la 
industria del turismo, es un error gravísimo que no se puede consentir. Y lo digo por estos grupos que ya 
se han comentado aquí, o colectivos, que se han dedicado este verano pues a hacer pintadas, a poner 
pegatinas en los coches, a hacer una especie como de acoso con bengalas en el moll vell, etcétera, 
etcétera, ¿no? Esto me alegro que estemos todos de acuerdo en que lo condenamos, lo condenamos 
firmemente y procuraremos evidentemente que no se vuelva a repetir. Pero tenemos que tener en 
cuenta que esto hace mucho daño a la imagen de Palma, porque uno de los puntos clave para que un 
turista viaje a Palma, o lo que más valora es la seguridad que ofrece la ciudad. Frente a estos 
acontecimientos de este verano, la prensa internacional se ha hecho eco, y por lo tanto lo que el 
principal valor que podemos ofrecer puede verse mermado por culpa de estos colectivos, que realizan 
estas acciones de turismo fobia. Tampoco las declaraciones de algunos políticos ayudan a mejorar esta 
situación. Tenemos a la Sra. Camargo que este invierno dijo que no quería más turistas en invierno, yo 
imagino que en verano menos, pero bueno que no quería más turistas. Aquí el Sr. Noguera dijo en unas 
declaraciones, que llamó basura al turismo alemán en turismo.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No, no, no, no, no.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, bueno, luego, pero sí calificó de basura a un tipo de turismo alemán que viene aquí. Nos 
encontramos con que el Director General de Participación Ciudadana, participa en el carril bici. En el 
carril bici no, en el carril guiri, perdón, bueno en lugar de hacer esto podría dedicarse a trabajar lo que 
tiene que hacer, en lugar de hacer estas, ir en estas comparsas. En definitiva, yo creo que se debe, y hay 
margen de mejora del modelo turístico, tenemos que ir hacía un modelo de turismo sostenible, todos 
queremos esto, pero desde luego intentemos evitar declaraciones políticas desafortunadas, y actuemos 
con contundencia frente a estos ataques de turismo fobia de estos colectivos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sí, intentaré esser breu, difícil però intentaré esser breu. Bé amem Sra. Adrover, 
perquè no voten a favor del primer punt? Vostè ha dit aquí que estan en contra dels actes vandàlics, i els 
condemnem, ha dit que estan, i ho ha dit un parell de vegades, i a demés ha dit que volia esser bastant 
contundent i bastant clara, que vostè condemnava els actes vandàlics. És exactament el que posa el 
primer punt de la nostra proposició. Perquè no voten a favor? Miri, jo m’ha paraescut la seva 
intervenció, sincerament, cercar tot un relat d’excuses per no arribar a un acord en cap dels punts, ni 
siquiera de transaccionar cap dels punts. Suposo que vostè aquí a l’ajuntament de Palma tenen 
problemes amb el PSOE, perdó el PSOE són vostès, que tampoc els reconeixem molt darrerament, amb 
Podemos i amb MÉS, i no hi ha hagut manera d’arribar a un acord amb ells, per poder votar qualcun 
d’aquests punts. Mirin, nosaltres lo que volem és que condemnin els actes vandàlics, i lo únic que volem 
que es combatin de manera judicial si fa falta, són els actes delictius, que suposo que la Sra. Pastor està 
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totalment d’acord. Únicament els actes delictius. Faltaria més que les manifestacions no se poguessin 
fer. Qualsevol manifestació s’ha de poder fer, nosaltres estam totalment a favor de les manifestacions 
que es fan a Palma, a dins lo que és l’ordenament jurídic legal, com per exemple la darrera manifestació 
de dia 23. Jo estic xerrant dels actes que es varen fer en el moll vell, amb bombes de gas, això estava 
xerrant jo. O qualsevol acte delictiu que es pugui fer, aquests són els que volem combatre i no d’altres. 
No ha d’embullar la troca perquè jo no ho hem embullat. Vostè diu que a la nostra exposició de  motius 
lloem la Llei turística, no és un tema de lloar la Llei turística, hi ha un paràgraf que xerra de la Llei 
turística, però no es vota a l’exposició de motius com li vaig dir a la Comissió, lo que es vota són els 
punts de la proposició. Lo que vostè no me podrà negar, és que gràcies a la Llei turística, avui a la platja 
de Palma tenim més d’un 60% d’hotels de 4 estrelles, que no els teníem. I ara tenim un 60%, i és gràcies 
a la Llei turística, però això no té res que veure amb la proposició que li dic, que li presentem avui. 
Escolti’m, es el momento de que los sueldos acompañen la recuperación de empleo. Tornaré a repetir, 
es el momento de que los sueldos acompañen la recuperación de empleo. Això ho va dir la ministra 
Fátima Bañez dia 4 de juliol d’enguany. Que el País ho titulava i el País deia: la Ministra presiona a los 
sindicatos y presiona a los hoteleros y presiona para que se haga un convenio acorde a las circunstancias 
económicas. Clar que volem que millorin els sous, clar que ho volem, faltaria més, no embulli. Aquesta 
proposició va destinada a uns fets que succeeixen a Palma cada dia. Avui dematí li he mostrat una 
ferratina que avui dematí estava posada en el carrer de San Miquel. Per tant a davant d’això el votar un 
punt de la nostra proposició que diu que es condemnem aquests actes i que es perseguiran, jo crec que 
és necessari i és bo que donem aquest missatge a tots els ciutadans, perquè lo que es fa és votar això, 
no que vostè digui que tal. I res més. Un altre cosa que vostè ha dit, que me preocupa, és el tema de la 
saturació. Constantment xerren de la saturació, sense donar cap tipus de dades. Jo els vull dir una cosa, 
a l’any 2010 teníem un problema molt greu a Espanya, molt greu, que era que cada dia es destruïen llocs 
de feina. Se varen arribar a destruir fins a 5 milions de llocs de feina, i va esser precisament amb vostès, 
amb el PSOE i amb el Sr. Zapatero.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Sí Sra. Conrado, comparto la alegría, yo también he visto, vi ésta noticia, y estoy 
deseando que sea una realidad y que se cierren estos términos e incluso mejores. La duda que me ha 
entrado al verla y al conocerla, es si esto hubiera ocurrido si durante estos dos años de gobiernos de 
izquierdas, no se hubieran tomado las medidas valientes, que se han estado tomando ahora, desde las 
instituciones. Sra. Durán, vostè mateixa se mostra tal i com és i com pensa, per vostè la reivindicació de 
drets laborals és una excusa, una excusa que jo poso a dins el meu discurs, i és vera, gràcies a la Llei 
turística que tenim, la 8/2012, tenim moltíssimes més places hoteleres a Palma, però, i moltíssima 
renovació, clar que sí, però també moltes més places, que en qualque cosa deuen influir en aquest tema 
de la saturació, i del increment d’allotjaments turístics, que ens estan donant després tots aquests 
símptomes que veiem a dins la societat. Miri, insisteixo, les pintades que vostè vegi, els atacs que vostè 
detecti, els ens trasllada a la Fundació, els traslladi directament a Emaya, i s’actuarà com s’està actuant 
ara mateix. Tenim un codi penal, que incorpora tot el tipus de delictes i d’actuacions i d’accions que no 
estan permeses a dins la nostra societat, i uns cossos de seguretat que els persegueixen. Jo crec que la 
persecució no és el camí. Anem pel diàleg. Crec que l’èxit turístic del que vostès parlen, passa 
absolutament per la millora de les condicions als treballadors i de les treballadores. Duguin en el Plenari 
propostes constructives, que convidin en el diàleg, i en aquest sentit i tenint en compte en els 
treballadors, i ens tindran en el seu costat.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma condemna qualsevol acció violenta, acte vandàlic o 
manifestació fòbica contra els interessos turístics de les Illes Balears. 
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2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d'Innovació, Recerca i Turisme del 
Govern de les Illes Balears a actuar amb contundència davant els actes vandàlics contra el 
sector turístic o manifestacions de fòbia explicita contra les persones que ens visiten i en 
particular, a perseguir judicial o administrativament els actes vandàlics concrets que es 
produeixin, en la modalitat que sigui, susceptibles de ser sancionats, o bé denunciar-los davant 
la Fiscalia i, si escau, personant-se en qualsevol diligència que estigués oberta per aquesta raó.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d'Innovació, Recerca i Turisme del 
Govern de les Illes Balears a impulsar mesures per a protegir la imatge turística de les Illes 
Balears i preservar el seu prestigi com a destí hospitalari i de qualitat per combatre els efectes 
d'aquesta campanya intimatòria pugui tenir sobre els potencials visitants que tinguin previst 
triar a les Illes Balears com la seva destinació turística. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma impulsarà, en col·laboració con las Comunitats Autònomes i 
el Govern de Espanya, el turisme sostenible sobre la base de un creixement econòmic inclusiu 
y sostenible". 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
39. Sobre la taula. Grup PP relativa a la Policia Local 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Varem presentar en el darrer Ple, una proposició que es va quedar sobre la 
taula, perquè no sé si era que la regidora bé no va poder venir, no va poder assistir i, però sí que 
considerem que és una proposició que val la pena xerrar d’aquesta qüestió, perquè tot lo que sigui fer 
propostes en positiu, per tal de millorar la nostra seguretat ciutadana, per tal de millora les condicions 
laborals dels nostres policies, dels nostres bombers, i per tal de tenir pues unes millores en les 
condicions i en els mitjans, no només personals sinó també materials, crec que és una bona oportunitat. 
Creo Sra. Regidora que es una buena oportunidad, y que siempre pues el poder hablar de estos temas 
en positivo, hace pues que las cosas puedan ir mejor. Por eso nosotros presentamos esta proposición. 
En el primer punto, instamos a que se lleve a cabo las actuaciones oportunas para dotar a la Policía Local 
de Palma, de un plan de empleo que proporcione seguridad jurídica y estabilidad laboral en la plantilla. 
Estaría bien que nos pudiera explicar la situación, hace muy poco acaba de salir en los medios de 
comunicación, una noticia, que en fin es una noticia que evidentemente pues puede ser de interés, y es 
evidentemente de interés, sobre la convocatoria de nuevas plazas, que afectaría a su área, de Seguridad 
Ciudadana. Yo no sé si aprovechando este debate, estaría bien que usted pudiera explicar estas 
oposiciones, las condiciones de las mismas, la previsión que hay, cuando se podrían hacer, si ha habido o 
no ha habido acuerdo y consenso con los representantes de los trabajadores. En definitiva, que nos 
pueda concretar un poco más sobre este asunto. Sí es cierto que sí que le pediríamos, bueno hay miles 
de temas que preocupan. ¿No? Uno de los temas está, son los interinos, que evidentemente pues es un 
colectivo pues que también se ha reunido con todos los grupos municipales, y que pues siempre han 
tenido miedo desde un punto de vista pues lógico, a que un proceso selectivo pues evidentemente 
pueda suponer una pérdida de sus puestos de trabajo. Entonces, sí que nos gustaría ver de qué manera 
se van a plantear, si usted tiene prevista esta situación de los interinos, y de qué manera se va a 
convocar estas plazas. Si hay previsión de ese plan de empleo, y en qué medida pues se va a garantizar 
estabilidad, que son los propios policías, que son los propios representantes de los empleados públicos, 
del Área de Seguridad Ciudadana, que lo han ido reclamando a lo largo pues como usted sabe 
perfectamente, de estos meses. Otro tema que también es importante, y que también ha sido objeto de 
una crítica también importante, por parte de los trabajadores, ha sido el refuerzo operativo que se ha 
hecho en Playa de Palma, porque, por boca suya, ellos mismos nos han trasladado y lo han hecho 
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además en este Pleno, que se ha hecho reforzando la Playa de Palma, pero desmantelando otras 
unidades y otras zonas de nuestra ciudad. En este sentido, sí que nos gustaría saber, si usted nos puede 
hacer un balance, a lo mejor esto sería pues monotemático, pues podríamos hacer solamente una 
comparecencia o una proposición para hablar de este tema, pero sí que pues nos pueda analizar un 
poco, que es lo que ha pasado este verano, o que es lo que todavía está pasando en estos últimos 
coletazos del verano, y de qué manera pues que previsiones usted puede tener, para que ese 
desmantelamiento no se produzca. También es importantísima la figura del Policía de barrio. El Policía 
de barrio yo creo que es una figura pues que todas las formaciones políticas hemos recogido en 
nuestros programas electorales, porque es aquella figura del Policía, cercana, del ciudadano, del vecino, 
que da una estabilidad, no solamente una seguridad real sino también psicológica, es decir, el que la 
gente sepa que hay uno o dos o lo que sea, cuantos policías de barrio sean necesarios en la barriada, 
dependiendo de las circunstancias, y en fin, de las características de esa barriada, pues sin duda alguna. 
Nosotros se lo decimos  porque allá donde vamos, barriada que visitamos, Junta local nuestra a la que 
vamos, todo el mundo nos pide lo mismo, todo el mundo nos dice lo mismo, y por lo tanto tenemos la 
responsabilidad Sra. Pastor, de venir aquí y de transmitírselo. También que se trabaje para recuperar la 
motivación y la confianza de los empleados públicos del área de Seguridad Ciudadana. Usted sabe 
perfectamente que ha habido una falta de confianza, de motivación, que ha habido muchos problemas, 
no los vamos a enumerar, porque han sido muchos, y de distinta índole, y por lo tanto creo que es 
importante que el empleado público se sienta reconocido, y se sienta útil, y que se le valora 
profesionalmente. Y yo creo que ahí sí que pues desde el área, desde la dirección política, se tiene un 
papel fundamental. Es cierto que hay que poner orden, y que tiene que haber disciplina, pero es cierto 
que tiene que hacerse de forma justa, y es cierto que se tiene que valorar el trabajo magnífico de unos 
grandes profesionales que tenemos en la Policía Local de Palma. Y luego otro punto que también pues 
es un tema que ha salido en numerosas ocasiones, y que se ha reiterado ¿No? Y es que se hagan las 
acciones necesarias para dotar a la Policía Local de Palma, de todos aquellos recursos materiales 
necesarios, de acuerdo con las necesidades propias de cada unidad. Me atrevería a decirle que en este 
punto podríamos hablar, no solo la Policía Local, sino también los Bomberos, también han sido 
reivindicaciones importantes, por lo tanto, personal, empleados públicos del área de Seguridad 
Ciudadana, y bueno pues en fin ha salido el tema de los chalecos, ha salido el tema de las armas.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Sr. Rubio.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, Sr. Alcalde. Han salido pues todas estas cuestiones que esperemos pues que usted nos pueda 
avanzar algo, y nos pueda decir que piensa hacer. Gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, yo en primer momento apuntar un poco el sentido del voto, primero para 
que el Secretario lo tenga en consideración, en el punto 1, 3, 4 y 5 votaremos a favor, en el punto 2 
votaremos en contra, y ahora explico el sentido del voto. Bueno, el punto, en cuanto al plan de empleo, 
en cuanto al punto 1, la noticia que ha salido, es bueno, la noticia es que llevamos unos meses ya 
trabajando tanto de cara a la oferta pública de empleo del Ayuntamiento de Palma, como también con 
el Govern como sabéis con el tema de consolidación de los interinos, que hubo un Decreto el 1/2017, 
que se aprobó por parte del Gobierno, que establecía un procedimiento más ágil, y en este caso para 
poder estabilizar las plantillas de todas las policías locales de Baleares, en cuanto a la situación de 
interinaje que tenía, que era ya muy preocupante y que llevaba mucho tiempo. Bueno, decir que se ha 
llegado a un acuerdo en mesa conjunta, en la que ha habido unanimidad por parte de todos los 
sindicatos representados en esa mesa, y por parte de la administración, en el sentido de que se han 
aprobado toda una oferta pública de ocupación que os paso un poco a detallar, para que tengáis 
constancia, y a ver si no, os puedo explicar con claridad la situación porque es complejo, porque 
estamos hablando de que partimos de arrastrar oferta pública de años anteriores también, de la pasada 
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reposición, que por Ley de Presupuestos Generales del Estado, no han permitido sacar el 100% de la 
tasa de reposición de empleo, que como sabéis los Presupuestos Generales del Estado de 2017 se 
aprobaron hace muy poquito, que por lo tanto no podíamos proceder a hacer la oferta hasta que no 
tuviéramos la Ley de Presupuestos Generales del Estado aprobada. Y luego, el procedimiento de 
consideración de interinos. Estamos hablando que en total salen 11 plazas de ejecución de oferta de 
ocupación pública de años anteriores, 20 plazas en cuanto a tasa de reposición. Estamos hablando de 
toda Seguridad Ciudadana, Bomberos y Policías. 20 plazas de reposición del año 2017, eso quiere decir 
fallecidos y jubilados, que están dentro del área, que nos permite la Ley de Presupuestos Generales del 
Estado de 2017, cubrir el 100%, es decir 20 plazas de Bomberos y de Policías han sido fallecidos o 
jubilados 2017-2017, y estamos hablando de la tasa adicional, en este caso de interinos, que estamos 
hablando de 96 plazas, que es lo que nos permite la ley, porque estamos hablando de un 90% de las 
plazas que tenemos en situación de interinaje, que están dotadas y sin titular. Por lo tanto estamos 
hablando de una oferta pública de 130 plazas. ¿Qué supone ésta oferta pública de empleo de 130 
plazas? Creo que supone un hito en este caso en el Ayuntamiento de Palma, como oferta de Seguridad 
Ciudadana, creo que es una oferta de las más importantes que ha habido a lo largo de la historia del 
Ayuntamiento de Palma. A mí pesar y muy a mí pesar, y debido al marco normativo que tenemos, no 
supone ampliar plantilla, sino supone estabilizar los puestos de trabajo y cubrir las plazas que han 
quedado libres por fallecimiento, o por jubilación. Es decir, la Ley no nos permite crear nuevas plazas, y 
por lo tanto aumentar plantillas, más que en estos términos. Bueno pero yo creo que es importante 
¿Por qué? Porque partimos de una situación de precariedad en los puestos de trabajo, sobretodo la 
Policía Local. Recordad que Bomberos no tienen interinajes. Sí la Policía Local de Palma. Estamos 
hablando de agentes que tienen más de 10 años de servicio, en una situación de interinidad, que hay 
que darles una estabilidad. Y esto lo haremos mediante la convocatoria de estas plazas, por el 
procedimiento que se ha establecido en coordinación con el Govern Balear. Es decir, saldrán las plazas 
de Palma, Capdepera y Calvia a la vez, para que se puedan concursar, y la gente pueda acceder a la plaza 
en propiedad. En cuanto a Bomberos, decir que son 12 bomberos nuevos más. Que hemos apostado por 
12 bomberos de la escala básica, que se necesita, porque necesitamos cubrir el servicio ordinario, 
porque se ha ido mermando la capacidad a nivel de recursos humanos, tanto de la plantilla de 
bomberos como de la plantilla de policía. Por lo tanto yo creo que es una enhorabuena, sobretodo a los 
sindicatos, por el trabajo de negociación que ha venido haciendo con el área, de aportar y sobretodo de 
llegar a acuerdos a la hora de que saliera por unanimidad ésta oferta pública de empleo. Yo creo que es 
algo muy importante, que esperemos que para el 2018 también os emplazo a ustedes señores del 
Partido Popular, a que puedan hablar con sus compañeros a nivel estatal, para que nos dejen abrir el 
grifo de las nuevas contrataciones, sobretodo en las plantillas de seguridad, porque la seguridad es un 
servicio básico, imprescindible del ayuntamiento, y todos los ayuntamientos de España, y yo creo que es 
un tema bastante importante, yo creo que estamos de enhorabuena en este caso por parte de todos los 
funcionarios del Ayuntamiento, en este caso de Seguridad Ciudadana, y por parte también de los 
sindicatos, y del Govern del Ayuntamiento de Palma. Por eso digo que el punto 1 votamos a favor, 
porque el trabajo ya está iniciado y hecho también. Hay un compromiso, quiero recordar, en el tema de 
la promoción interna. Este Equipo de Gobierno, en este caso el área, se ha comprometido a revisar 
todas las situaciones que estén en Comisión de servicio, y en el margen de lo que nos permite la ley en 
cuanto a techo de gasto, y en cuanto a normativa, que son plazas con titular y con dotación económica, 
se puedan sacar, quitar las comisiones de servicio, y adjudicarlas ya en propiedad mediante el concurso. 
Por lo tanto tenemos un plan bastante bueno, bastante consensuado. Yo creo que es el inicio de la 
reclamación de la Policía Local de Palma en este caso que creo que ya viene siendo hora. En cuanto al 
punto 2, en cuanto al refuerzo operativo de playa, bueno pues decir que obviar contra la situación 
actual de la plantilla de Palma, me vas a decir que lo siente mucho pero que no es su problema. Bueno, 
pues es el problema de todos. Segunda actividad sin destino, 29 personas. Segunda actividad con 
destino, 50 personas. Reducciones y concilias, 114 personas. Restricciones o limitaciones por ejemplo 
por temas médicos, 69 personas. No pueden hacer traslado de detenidos, 83 personas, porque tienen 
más de 50 años que es lo que dice el convenio de la Policía Local de Palma.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant quan pugui.” 
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Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“En situación de baja laboral, 93 personas. Otros, 28 personas. Decir que en total de agentes con 
limitaciones laborales, tenemos 466 agentes con limitaciones. Sin limitaciones 409, de una plantilla de 
875. Organizar un servicio en una ciudad, que es una de las más importantes de España, con este 
número de plantilla, es muy complicado. Por lo tanto, decir que todos los esfuerzos del refuerzo de 
Policía, se han hecho de una manera creo que equilibrada, en cuanto a las necesidades de servicio que 
había a la ciudad. No se ha reducido el personal en los barrios, se ha abierto una bolsa voluntaria de 
trabajo, la gente no está trabajando en jornada ordinaria, sino que también trabaja en jornada 
voluntaria. Decir que evidentemente la plantilla es insuficiente, que necesitamos, no solo recuperar la 
tasa de reposición, sino que necesitamos muchos más efectivos, y que yo creo que también para estos 
temas hemos elaborado una encuesta de satisfacción en los barrios este año, para ver como va después 
del dispositivo de verano, para ver las carencias que tenemos y mejorar para el próximo dispositivo. Yo 
creo que el trabajo también es ir mejorando, y rectificar los errores que vamos cometiendo, por lo 
tanto, luego sigo en la segunda parte, pues continúo con la exposición del resto de preguntas. Gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Ben fet.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, bueno evidentemente no voy a entrar a estudiar los cinco puntos, porque los cinco son muy 
importantes y cada uno de ellos merecería una intervención. Sí referente al primer punto, a mí lo que 
me preocupa, nos alegra que se saquen estas plazas para los interinos, pero lo que nos preocupa que 
claro cubren el 90% de los interinos. ¿Qué pasa si no se acepta a trámite su recurso que presentaron en 
contra de que los funcionarios interinos no ostenten el carácter de autoridad? ¿Qué pasaría? Es que 
llovería sobre mojado, perderíamos policías, y de los más jóvenes además, sería un gran problema. Mi 
pregunta es si lo tienen, si lo contemplan, si lo tienen previsto, si tienen pensado alguna actuación para 
mantener este 10% restante que tenemos que ser conscientes que es posible que no se acepte a trámite 
el recurso. Referente al segundo punto, sí que somos conscientes y es verdad, que para reforzar Palma, 
Playa de Palma, se ha optado y se ha tenido que recortar servicios y policías en barrios. A lo mejor no 
había otra forma, no hay pan y los peces, no se multiplican, pero a veces usted lo ha negado, y es lo que 
no nos gusta. Usted que no mienta, que lo reconozca. Todos somos conscientes del problema que hay 
en el aspecto laboral, en el número de funcionarios de la Policía Local, todos somos conscientes, y 
siempre le hemos apoyado, pero vaya con la verdad por delante, y ahí siempre nos tendrá a su lado. Sí 
que somos conscientes de que se ha disminuido este número de Policías de barrio, y sí que en cuanto se 
pueda, y nosotros siempre lo hemos pedido, no solo que hay que volver al antiguo número de Policías 
de barrio, sino que se tiene que aumentar plantillas. Porque la Policía local es una Policía cercana y debe 
ser cercana al ciudadano. Y el Policía de barrio es la primera imagen que tiene del ciudadano de la 
Policía de Palma. Y evidentemente apoyaremos y votaremos a favor de los cinco puntos, porque ya 
algunos puntos de ellos ya se habían presentado, incluso por nuestro partido, pero no está de más 
recordarlo, y dar apoyo en este caso a la Policía Local de Palma. Gracias.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Muchísimas gracias, bueno, agradecer al Equipo de Gobierno por el apoyo del punto 
1, 3, 4, 5. Yo creo que es positivo que estos puntos se puedan aprobar por unanimidad, y yo creo que 
esto pues es pues dar ese oxígeno, dar ese apoyo que necesita, que necesitan los Policías locales, que 
necesitan los empleados del área de Seguridad Ciudadana, que en fin, pues han tenido tantas quejas, 
tantas críticas, y han vivido situaciones especialmente complicadas, y que así nos lo han transmitido 
cuando se han manifestado en este Pleno, y por lo tanto incidir en la gran importancia que tiene el 
hecho de que una entidad o un colectivo, pueda hablar en un Pleno como éste, porque se ve de una 
manera clara pues que eso crea o causa unos efectos, y esos efectos yo creo que son positivos, cuando 
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sale un compromiso para beneficiarles y para ayudarles y apoyarles en este sentido. ¿No? Lamentar que 
no nos apoye el punto segundo, pero sí es cierto que no es algo que nos hayamos inventado nosotros, 
es decir, también ha habido unas quejas, ha habido unas críticas, es cierto que los medios son los que 
son, los recursos son los que son, tenemos los recursos humanos que tenemos. Tenemos los medios 
materiales que tenemos, pero en la gestión de esos recursos y de esos medios, bueno pues se puede 
hacer de muchas maneras. Y es cierto que puede ser que haya habido unidades o puede ser que haya 
habido otras barriadas, bueno pues que se hayan visto especialmente afectadas por ese refuerzo, de la 
misma manera que pasa en otras áreas, no solamente pasa en la suya, pues también se hacen refuerzos 
en determinadas líneas de autobús, y otras pues hay retrasos y quedan fuertemente debilitadas. Pero 
en fin, por eso digo que creo que cuando hablamos de seguridad, es importante que no dé esa 
sensación de desprotección, que es la sensación que tienen muchos ciudadanos, y que así nos lo 
transmiten a nosotros, cuando vamos a las Juntas, cuando vamos a pues asociaciones, entidades, y así 
nos lo dicen. ¿No? Es una de las grandes preocupaciones de los vecinos de Palma, y por lo tanto es 
compromiso de todos poner los medios posibles. Me ha parecido interesante que usted Sra. Pastor ha 
dicho que Madrid abra el grifo para que podamos tener más personal, es decir que usted tiene las 
posibilidades que tiene por una cuestión legal, que usted puede dar estabilidad pero no puede 
incrementar la plantilla como a usted le gustaría, y pide que Madrid efectivamente abra el grifo. Si eso 
significa que ustedes desde su formación política estarían dispuestos a apoyar los Presupuestos 
Generales del Estado, nosotros estaríamos encantados, vamos, estaríamos encantados. O sea que si 
usted quiere que añadamos un sexto punto en el que ustedes se comprometen a instar a su partido a 
apoyar los Presupuestos, para tener una mejor seguridad en nuestra ciudad, pues oiga todo se puede 
estudiar. Pero vamos, en cualquier caso decirle que en fin valoramos positivamente el apoyo de estos 4 
puntos, y decir que todo lo que podamos hacer por el bien de nuestra Policía, pues creo que es un bien 
que hacemos a la ciudadanía. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno decir que yo continúo con el relato. Este mes de septiembre se ha iniciado un 
programa de potenciación de la Policía de barrio, que consiste en la creación de equipos de trabajo de 
los propios agentes, para valorar su tarea en cada barrio, revisar los procedimientos actuales de trabajo. 
Eso es, empezamos con la implantación del Policía de barrio, hay que determinar en que barrio 
concreto, que es lo que se necesita. No es lo mismo un barrio por ejemplo como Blanquerna, que un 
barrio por ejemplo como Son Roca. Bueno pues se empiezan los equipos de trabajo, con los policías y 
oficiales de barrio de policía comunitaria actuales, para mejorar. En paralelo, mejoraremos también lo 
que es la unidad de tráfico, para tener más agentes dentro de la unidad, y por lo tanto que se mejore en 
el tema del tráfico, y que se dé apoyo a las unidades también de barrio. Y también se amplía lo que son 
la unidad de Policía tutor, que estamos pendientes de sacar ahora ya el concurso, para que la gente se 
pueda presentar, que está aprobado también en mesa con sindicatos. En cuanto al tema de la 
motivación, bueno pues evidentemente todos sabemos que parte de una causa de desmotivación de la 
policía viene por las situaciones que hemos venido aconteciendo, otras vienen por el malestar mismo 
que hay dentro de la plantilla, ante las situaciones de agravios comparativos entre unidades. Unas 
personas cobran más que otras a nivel salarial, e incluso a nivel también de funciones como Policía. Se 
está intentando reestructurar y mejorar y que haya unas funciones generalistas para todo el mundo, y 
que todo el mundo se sienta identificado como Policía Local de Palma, ¿no? Como dentro de una 
unidad. Y decir que se ha creado también un trabajo impulsado por el Departamento psicológico de la 
Policía Local de Palma, en el que se han incorporado los agentes que están titulados también en 
psicología, dentro de la Policía Local de Palma, y están diseñando todo un plan de acciones y propuestas, 
para que ésta Regiduría lleve a cabo, son propuestas de ellos, que creen que pueden motivar a sus 
compañeros, y que yo en este caso me lo tomo como una imposición casi, casi a la Regiduría, para que 
las lleve a término, y puedan mejorar en el ambiente laboral. Yo creo que es una iniciativa muy buena, 
porque parte mismo de los propios agentes que conocen como trabajar a nivel motivacional con la 
Policía Local de Palma. En breve tendremos conclusiones, yo participaré también en las próximas 
reuniones, porque yo todavía no he participado en ellas, y las conclusiones que se saquen serán 
mandato para esta Regiduría, para mejorar y motivar a la Policía Local de Palma. En cuanto a las 
acciones necesarias de recursos humanos, bueno pues recordar que en estos dos años que llevamos, 
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que no son dos años de ejercicio presupuestario todavía, pues hemos mejorado la renovación de la 
flota, en motos, furgonetas, motocicletas, bicicletas, adquisición de fundas antihurtos para las armas, 
chalecos antibalas hemos comprado 30 para las unidades que no tienen dotación obligatoria. Se ha 
renovado la licencia del programa de gestión de la Policía. Se ha sacado el concurso de transmisiones, 
que está pendiente de adjudicar, 250.000 euros. También está pendiente de la partida económica del 
Consell de Mallorca, que pasa este mes por el Pleno del Consell de Mallorca, el concurso en este caso de 
armamento, que comprende la compra y renovación de armas que tienen más de 20 años algunas, y la 
compra de chalecos antibalas. También estamos hablando de toda una serie de mejoras como compra 
de cinemómetros, compra de alcoholímetros evidénciales, renovación de calabozos, renovación de 
puertas para temas de seguridad. Se ha renovado, se ha arreglado el torno, se ha arreglado el escáner, 
se va a poner lo que es un cristal antibalas en puertas de Policía, con lo que es el recibimiento por parte 
en este caso de la Policía Local de Palma, de puertas, que se puedan sentir mucho más seguros. Se van a 
facilitar chalecos a la gente que están en los edificios municipales de cara al público. Yo creo que las 
inversiones en estos dos años, que no han acabado el ejercicio presupuestario, son muy importantes y 
espero que este presupuesto, poder negociar y también tener una mejora en la inversión dentro de 
Policía Local, y también de Bomberos, con el compromiso de la compra de autoescala de 800.000 euros, 
que estaba, que tiene que estar incluido en este presupuesto que viene de cara al ejercicio 2018. Por lo 
tanto decir que en cuanto lo que diga, lo que pasa con los interinos, tendremos que acatar la sentencia, 
si un Juez nos lo dice yo creo que es importante remarcar esto. Evidentemente esperemos que la oferta 
pública del 2018, podamos rescatar esas plazas que no se nos queden fuera, yo mantendré a los 
interinos hasta poder recuperar esas plazas. Es mi compromiso si puedo hacerlo. Y decir, que si usted 
cree que desde el grupo municipal, somos tan influyentes como para que Rajoy nos dé esta concesión, 
pues iremos donde haga falta, y podemos aprobar un punto en los Presupuestos Generales del Estado, 
que sea ampliar la plantilla de Seguridad Ciudadana, sobretodo en el Ayuntamiento de Palma, o sea que 
estamos dispuestos a hablar con el Sr. Rajoy, ya que nos reciba a nuestra Presidenta a lo mejor a través 
de usted me recibe a mí o en este caso al Portavoz del Partido Socialista que es José Hila. Muchas 
gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a 
 
1) Que lleve a cabo las actuaciones oportunas para dotar a la Policía local de Palma de un Plan 
de Empleo que proporcione seguridad jurídica y estabilidad laboral a la plantilla. 
2) Que el refuerzo operativo en la Playa de Palma, no se haga desmantelando otras unidades, 
en perjuicio de las demás barriadas de Palma. 
3) Que impulse de manera decidida la figura del Policía de barrio. 
4) Que trabaje para recuperar la motivación y la confianza de los empleados públicos del área 
de Seguridad Ciudadana. 
5) Que realice las acciones necesarias para dotar a la Policía Local de Palma, de los recursos 
materiales necesarios de acuerdo con las necesidades propias de cada unidad." 
 
Aprovat els punts 1, 3, 4  i  5, per unanimitat. No aprovat els punt 2, per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
43. Grup C's relativa a armament Policia Local 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
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Es proposa: 
 
"Instar al equipo de gobierno a que dote a los agentes de nuestra Policía Local del armamento 
y medios necesarios para desempeñar su labor sin exponerse a riesgos innecesarios." 
 
Aprovat: per unanimitat 
 
45. Grup PP relativa a entitats veïnals 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat amb les 
següents esmenes: 
Al punt 5 s'elimina el darrer paràgraf des de "ampliación" fins "electrógenos"  
Al punt 7 desprès de "Cort" segueix "dentro de sus posibilidades para la realización de 
actividades por parte de las entidades ciudadanas." 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a, 
 
1. Creación de una ventanilla única municipal destinada a entidades ciudadanas para gestionar 
y coordinar los trámites administrativos que impulsen estas entidades, de manera que todos 
los procedimientos necesarios se puedan ejecutar desde un mismo punto de atención. 
 
2. Agilizar los plazos en la tramitación de ayudas a entidades vecinales, implantación de 
períodos bienales en las convocatorias, así como su publicación en los primeros meses del año. 
 
3. Posibilidad de realizar la primera inscripción y renovación en el RMEC por vía telemática. 
 
4. Creación de una aplicación o portal de acceso restringido y único para entidades en materia 
de información, con el objetivo de que todas las entidades reciban la misma información, por 
la misma vía, facilitando así todo el proceso comunicativo. 
 
5. Simplificación y mayor agilidad en la tramitación de autorización de ocupación de la vía 
pública para actividades de entidades vecinales con posibilidad de presentación y confirmación 
por vía telemática.  
 
6. Actualización, mayor accesibilidad y comprensión del catálogo de infraestructuras del 
Ayuntamiento de Palma, con adecuación constante a la normativa vigente. 
 
7. Elaboración de los planes de emergencia y seguridad por parte de Cort dentro de sus 
posibilidades para la realización de actividades por parte de las entidades ciudadanas." 
 
Aprovat per unanimitat, amb les esmenes aprovades en comissió 
 
50. Grup PP relativa a pla d'inversions 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la elaboración de un plan 
de inversiones que pueda ser conocido y sometido a debate de todo tipo de partidas". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
40. Sobre la taula. Grup C's relativa a Comité d'ètica de la Policia Local de Palma 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, el juliol d’enguany se publicó en el BOIB la constitución del Comité de ética de la 
Policía Local de Palma. Desde el grupo municipal Ciudadanos, y siguiendo nuestra política de ayudar en 
todo lo que beneficie a nuestra Policía Local, no vamos a entrar a valorar, al menos en esta ocasión, de 
la necesidad o idoneidad de la creación de este Comité. Si desde la Regiduría de Seguridad cree que esto 
beneficiará a la Policía Local, adelante, estamos a su lado. Sí lo que criticamos es una vez más se ha 
tomado una decisión, que afecta directamente a los trabajadores de la Policía Local, sin contar con ellos. 
No nos parece lógico, que un Comité cuyas decisiones afectarán directamente a los trabajadores de la 
Policía Local, no cuente con un representante de ellos, que pueda dar su opinión. Nosotros creemos que 
para que este Comité de ética consiga sus objetivos, tiene que contar con la implicación local de los 
Policías locales. Por ello, vemos necesario e imprescindible, que un representante de los trabajadores, 
en este Comité, pudiendo dar su opinión, y que cuente con voz y voto. Es por ello, que la proposición 
que hacemos es muy simple, es que un representante de la Junta de Personal de los funcionarios del 
Ayuntamiento de Palma, forme parte como miembro de pleno derecho, en el Comité de ética de la 
Policía Local. Creemos que es una petición muy lógica, que todo el mundo entenderá, y que si todos 
creemos y confiamos en escuchar la opinión de los trabajadores de este ayuntamiento, todos 
contaremos con el apoyo de todos y cada uno de estos, de los partidos que forman el Pleno. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, yo creo que en principio voy a explicar un poco lo que pretendemos con el 
Comité de ética, porque a lo mejor desde el grupo municipal de Ciudadanos no se ha entendido, o no lo 
han entendido como nosotros lo hemos entendido, la creación de este Comité la figura y lo que 
representa. Bueno, el Comité de ética de la Policía Local de Palma, es un órgano de carácter colegiado, 
consultivo, de asesoramiento, con composición interdisciplinar en materia de ética policial, que da 
apoyo y asesoramiento a la Regiduría del área y a la Jefatura de la Policía Local, para mejor calidad del 
servicio y como espacio de reflexión también en el debate de los temas, de una manera ética. Decir que 
es un órgano de asesoramiento a Regiduría y a Jefatura, que es un órgano de fiscalización y mejora del 
servicio policial, no de las conductas particulares de los policías, que quede claro. Es un órgano de 
participación interdisciplinario, diferentes actores que participan, tanto la UIB, como un miembro de la 
Fiscalía, en este caso Adjudicatura, miembro también de una entidad, que estamos en este caso en 
trámite de decidir que entidad a nivel de derechos humanos, formará parte del Comité ético. Y 
sobretodo un órgano de fiscalización, de limitación incardinación, tanto en problemas de formación 
como también en futuras y posibles normativas, que podamos participar como parte imprescindible del 
Govern ¿no? A la hora de hacer la normativa. La Regidora no está, la Regidora no está dentro del Comité 
en este caso. Yo no quería que fuera un órgano partidista, yo quería que fuera un órgano en este caso 
que se dedicara solo a eso, a determinar no las conductas individuales sino a determinar las normas 
deontológicas y de ética de la Policía Local de Palma. Por lo tanto, igual que entiendo que ningún partido 
político debe estar representado, también entiendo que la parte sindical tampoco tiene que estar 
representada, porque en este caso no estamos hablando de problemas directamente de los 
trabajadores. No, estamos hablando que la situación actual de la Policía Local de Palma, requiere a lo 
mejor de unas normas deontológicas, que en muchos sitios están aprobadas, en muchos cuerpos y 
fuerzas de seguridad, tienen su código deontológico. Y en este caso por eso queremos que sea 
multidisciplinar, y que no sea partidista ni partidario. Yo por lo tanto no estoy de acuerdo con la 
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incorporación de ningún miembro de la Junta de Personal, porque el problema es determinar a que 
miembro nombras, de que sindicato es el que nombras, si va a haber un problema, porque 
evidentemente, todos los sindicatos, pasa como en los partidos políticos, cada uno tiene su ideología y 
su pensamiento, y su opinión sobre los temas. Y en este caso aquí lo que haríamos sería transgredir lo 
que es el sentido esencial en este caso, del Comité ético de la Policía Local. Por eso tampoco he pensado 
que esté tampoco la Regidora, porque la Regidora es de un partido con unas siglas, y el próximo Regidor 
puede ser un partido con otras siglas. Y no quiero que el ideario político ni sindical, intervenga en este 
Comité ético, por lo menos mientras yo sea la Regidora. Por lo tanto sí que se puede hacer una 
propuesta, a lo mejor de mejora, en cuanto a los miembros del Comité ético como puede ser incluir un 
Policía de la escala básica, un Policía también de la escala ejecutiva, porque yo ante la afirmación que 
usted ha dicho de que la Policía no está representada en este Comité, pues yo la niego, niego la mayor. 
El Jefe de la Policía Local de Palma, está dentro del Comité ético de la Policía Local de Palma, y yo creo 
que representa a todos y cada uno de los policías y las policías locales de Palma. Y yo creo que su 
trayectoria le avala y le acredita, para ser una figura técnica e imparcial, en la gestión de las normas 
deontológicas y el Comité de ética de la Policía Local de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, muchísimas gracias. Sí simplemente para y muy brevemente, para anunciar que votaremos a favor 
de esta propuesta del grupo municipal de Ciudadanos, y bueno, lo que dice la Regidora de que no va, no 
está de acuerdo en que vaya un representante sindical, porque pues sería como si fuese la Regidora, 
que es de un grupo municipal, o que fuese otro Regidor por ser de otro grupo municipal, nosotros no 
vemos mal que en este Comité haya un representante de la Junta de Personal, y a lo mejor una solución 
sería pues que vaya un cargo orgánico representativo. ¿No? Más allá de que sindicato tiene que ir, 
bueno pues que vaya el Presidente, por ejemplo, pues sería una solución, y estamos hablando pues, 
pues de algo puramente institucional, ¿no? Totalmente representativo, independientemente del color, 
la afiliación pues que pueda tener pues esa persona. Pero sí es cierto que podría ser una buena fórmula 
para que el personal se sienta representado, en un órgano que sí que entendemos y eso lo 
compartimos, es eminentemente técnico y de asesoramiento, es decir, no estamos hablando de un 
órgano político, sino que estamos hablando de un órgano de asesoramiento, cuyas deliberaciones pues 
son consultivas, no son de obligado cumplimiento pero sí es cierto pues que en fin esta Comisión pues 
marcará evidentemente unas tendencias y unas líneas, pues que después serán recomendables pues 
seguirlas. En cualquier caso insisto que nos parece correcto el apuntar a que la Junta de Personal pueda 
estar representada, y por eso pues votaremos a favor. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Bueno, me sorprende Sra. Pastor, una persona del Partido Socialista Obrero Español, deslegitime a la 
Junta de Personal y tilde a los sindicatos de partidistas. Bueno, nosotros en la proposición, no pedimos 
que sea algún miembro de un sindicato, sino que precisamente algún miembro de la Junta de Personal. 
Que la Junta de Personal Sra. Pastor, es la que representa y ha sido elegida democráticamente para 
representar a los trabajadores. Por lo visto usted no lo reconoce como tal, nosotros sí. Usted me dice 
que el Jefe de la Policía Local ya representa a todos los Policías. Con todos mis respetos, el Jefe de la 
Policía Local, tiene y se lo puedo asegurar, una visión muy distinta a la que pueda tener un Policía de 
base o un representante de la Junta de Personal. Muy distinta, y es normal. Y lo que no entendemos que 
en un abanico tan amplio, que compone este Comité de ética, tan amplio, no quieran escuchar a un 
representante de los trabajadores. No lo podemos entender. Ahora si usted cree que los representantes 
de los partidos, no representan a los trabajadores, y actúan de forma partidista, bueno, esto es una 
visión que usted tiene, muy particular, que nosotros no compartimos. Por eso, repetimos y solicitamos a 
todo el Equipo de Gobierno, y a todos los grupos de este Pleno, que permitan que un representante de 
los trabajadores, forme parte del Comité de ética de la Policía Local. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
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“Sí, bueno yo decir que estamos hablando de un Comité de ética, de normas deontológicas, que yo creo 
que hay expertos y gente que conoce la materia suficiente, más que suficiente dentro del Comité ético, 
o que puede formar parte del Comité ético, para elaborar un código deontológico y un código ético de la 
Policía Local de Palma. Yo creo que la figura del Jefe es representación de los policías de Palma, claro 
que lo creo evidentemente, si no lo creyera no lo tendría como Jefe de Policía. Decir que la propuesta 
que ha hecho esta Regiduría no es cerrarse en banda, sino que se ha hecho una propuesta de incorporar 
tanto a la escala ejecutiva como a la escala básica, dentro de este Comité ético. Que sean los mismos 
policías, no solo los que siempre tengan que hablar por voz de los sindicatos, o por voz de la Junta de 
Personal, sino que los mismos policías que quieran participar de este Comité ético que se les pueda dar 
voz y cabida dentro del Comité, que yo no tengo ningún problema. Que sean ellos mismos y los que 
estén interesados en participar de una manera directa, puedan participar, y yo creo que mejor 
representación que de Jefe de la Policía y los propios policías, en este caso dentro del Comité ético, no la 
van a tener a través de la Junta de Personal. Muchas gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"Qué un representante de la Junta de Personal de los funcionarios del Ayuntamiento de Palma 
forme parte como miembro de pleno derecho del Comité de Ética de la Policía Local de 
Palma." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
41. Sobre la taula. Grup C's sobre adopció de mesures d'eficiència energètica i contra la calor 
als centres escolars públics 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)3 abstencions (PP)  i 1 vot a favor C's), amb el vot 
de qualitat del president. 
 
Es proposa: 
 
"1. Instar a la Conselleria d’Educació del Govern de les Illes Balears a: 
 
a. Realitzar, atenent al dispost a l’article 14 de la Llei Orgànica 8/1985, de 3 de juliol, 
reguladora del Dret a l’Educació i a l’empara de la disposició final segona sobre el 
desenvolupament normatiu del Reial Decret 132/2010, de 12 de febrer, pel qual s’estableixen 
els requisits mínims dels centres que imparteixen l’ensenyament de segon cicle d’educació 
infantil, educació primària i educació secundària, una normativa detallada sobre les 
característiques de construcció dels centres educatius amb la finalitat que els objectius estètics 
no suposin una minva enfront dels objectius d’eficiència i seguretat que han de tenir aquestes 
edificacions públiques i amb l'objectiu que contempli, entre altres especificitats d'edificació de 
centres, la necessitat de climatització i ventilació a les aules, així com les zones d’ombra a 
espais a l'aire lliure i totes aquelles mesures constructives i d’equipament que permetin edificis 
més eficients I sostenibles des del punt de vista energètic i que al seu torn proporcionin més 
benestar, més confort i una millor habitabilitat tant a l’alumnat com als docents i al personal 
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d’administració i serveis dels centres, complint així de forma pormenoritzada amb la normativa 
de seguretat i salut als centres de treball. 
b. Realitzar un estudi de la situació actual i frau de compliment de la normativa sobre 
certificació energètica als centres educatius públics al municipi de Palma. 
c. Elaborar un pla d'actuació per a l'efectiu i progressiu compliment de la normativa sobre 
certificació energètica dels centres educatius. 
d. Realitzar un pla plurianual per a la millora de la qualificació energètica dels centres 
educatius i a impulsar la instal·lació i utilització d’energia solar fotovoltaica. 
e. Establir en els casos en què no existeixi la climatització i ventilació adequada quines mesures 
són les més recomanables, prioritzant les més sostenibles, per aconseguir que l'habitabilitat i 
salubritat de les aules i dels centres sigui la més adequada. 
f. Realitzar, en base a l'informe de les infraestructures de cada centre realitzat per 
l’Ajuntament de Palma, un pla de renovació de les instal·lacions elèctriques dels centres 
educatius i adequar-lo al reglament de baixa tensió en la mesura del possible en cada cas. 
g. Realitzar un estudi de la situació actual dels centres educatius pel que fa a ombres en espais 
a l’aire lliure i per preveure la instal·lació d'elements estructurals, de caràcter artificial vegetal, 
essent els elements vegetals la primera opció. 
h. Traslladar als Consells Escolars les recomanacions tècniques per millorar les condicions 
d’habitabilitat i eficiència energètica dels centres educatius per als seu coneixement prèvia les 
reformes necessàries. 
i. Revisar les condicions d’habitabilitat de les aules prefabricades per garantir-hi unes 
condicions mínimes de salubritat mentre es completi la seva total eliminació.  
j. Observar clàusules socials i mediambientals en la contractació amb empreses externes per 
realitzar treballs de certificació energètica, mesuraments, projectes i obres als centres 
educatius. 
k. Realitzar un informe d'avaluació inicial dels riscs de la seguretat i salut dels treballadors a 
cada centre educatiu on encara no existeix aquest informe, complint amb l’obligatorietat que 
estableix la Llei de Prevenció de Riscs Laborals amb respecte ales condicions que s'exigeixen 
quant a temperatura, humitat, ventilació, aïllament tèrmic, etc.  
l. Realitzar una previsió econòmica del cost de manteniment que suposaran aquestes noves 
adaptacions d’habitabilitat als centres educatius dependents de la Conselleria d’Educació de la 
Comunitat Autònoma, a fi que es tengui en compte aquest augment i sigui incorporat als 
propers pressuposts. 
m. Realitzar una previsió econòmica del cost de manteniment que suposaran aquestes noves 
adaptacions d’habitabilitat als centres educatius el manteniment dels quals depengui de 
l'Ajuntament, a fi que es tengui en compte aquest augment i sigui incorporat als propers 
pressuposts." 
 
Aprovat per unanimitat, la transaccional 
 
46. Grup PP relativa a infraestructures educatives a Palma 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, bon dia. Palma desbordada al inici de curs, curs escolar marcat per obres sense acabar, més aules 
prefabricades que mai, increment de ràtios, tot això han estat titulars d’aquest inici de curs. Qui ho 
hagués anat a dir? Qui ho hagués anat a dir que vostès començarien el curs amb aquests titulars? Amb 
caos i amb Palma desbordada per una falta de planificació per part de la Conselleria, que l’excusa en els 
alumnes nouvinguts, cosa que passa cada any. Cada any arriben alumnes de fora en el darrer moment, 
lo que passa és que clar, s’ha de planificar. L’al·lusió de darrera hora va esser el conseller, incrementa en 
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dos nins les ràtios de les aules de Palma. Qui hagués anat a dir que aquestes serien les solucions del 
Govern de la gent, dels que venien a salvar l’educació. Jo no crec que aquest sigui el rescat dels 
ciutadans, ni crec que tampoc sigui el rescat que tenien pensat pels nins i nines d’aquesta ciutat, 
augmentant ràtios. Aquesta és la qualitat educativa que cridaven i que exigien cridant? Lo cert és que les 
infraestructures educatives de Palma, s’han de seguir millorant, així com s’ha vingut fent aquests darrers 
anys, i com ja el Partit Popular havia planificat, i s’han dut millores a diferents centres. Però ara hi ha un 
increment, s’ha produït també els darrers anys, un increment poblacional, i s’ha de donar una resposta a 
les zones on hi ha una manca d’infraestructures educatives. Per tant és imprescindible que posem fil a 
l’agulla, i el govern construeixi les infraestructures que fan falta. Ara bé, qui ha de donar la primera 
passa endavant, perquè això sigui possible, ha d’esser l’ajuntament de Palma. L’ajuntament és qui ha de 
posar a disposició del govern, els solars municipals, perquè hi pugui construir les escoles municipals. 
Que ja de passada s’ha xerrat de si serien aules prefabricades, si serien estructures modulars, si ja tenen 
qualque idea de lo que serà, pues ens agradaria sabre quin és el projecte que hi ha si és que en tenen, i 
que com deien es produeixin aquests dos fets: un, que de veres l’ajuntament de Palma posi a disposició 
del govern els solars, i posteriorment el govern hi procedeixi a la construcció dels centres. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, està bé, com que estam d’acord amb aquest acord, amb aquesta proposta, pues està bé que vostè 
ens faci el míting després de tot, de lo que, de lo abandonat que han tingut les escoles durant els darrers 
4 anys de la legislatura seva, i quan tot lo que s’està invertint ara per posar al dia els nostres centres, 
tant des de l’ajuntament com des del govern, però bé, jo no discutiré amb vostè sobre aquest tema, 
però vamos té així mateix té mèrit per part seva. Simplement dir-li que segons la llei conjuntament amb 
l’ajuntament, estam en coordinació, per reserva de solars educatius a tota la ciutat, tant a mitjà com a 
llarg termini, i a curt termini també, i els dos solars més urgents, que és un que hi ha a La Femu i a l’altre 
que és per Son Ferragut, ja estan en procés de cessió, i la Conselleria ja ha començat a planificar el 
projecte de construcció d’un CEIP. Molt bé gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Miri, nosaltres votarem a favor de la proposició que fa el Partit Popular, perquè entenem que és 
necessari, és necessari que es faci aquesta cessió de solars per construcció de nous centres, i que 
tinguem unes infraestructures educatives d’acord amb les necessitat que té la nostra ciutat. Volia fer 
menció també en el mateix temps igual que ara manifestem aquí l’acord, que jo crec que en això estam 
d’acord, en millorar aquest tema d’infraestructures. També en haver arribat a un acord a damunt lo que 
és augmentar qualitat a dins els propis centres, i és augmentar també les qüestions tècniques que es 
donen dins els centres, perquè també al igual que a altres coses estam comentant, de que hi ha hagut 
un abandonament en certa manera, d’un tema d’inversions a dins els centres escolars a dins Palma, que 
han fet necessaris que ara s’hagin de prendre altres mesures. Jo crec que és una mesura encertada, que 
la proposició va per bon camí en aquest sentit, i que jo crec que si ens hi posem, som capaços de poder 
arribar a un acord, a damunt el tema de millora de la qualitat de lo que estam oferint en els nostres 
estudiants, a dins el sistema d’educació, i lo que volem fer amb les infraestructures dins Palma. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“No és un míting Sra. Moll, són fets, són fets que s’han produït aquest mes de setembre, no me’ls he 
inventat, no els he somiat, són fets que tots sabem. Vull dir li poden agradar menys o li poden agradar 
menys però són fets que s’han produït aquest mes, com és un fet que les millores que s’estan realitzant 
a Palma, se varen deixar, totes elles, se varen deixar planificades, perquè es varen deixar planificades 
reformes a 38 centres educatius d’aquesta ciutat. Per tant, lo de pintar centres, també estava planificat. 
Està molt bé que vostès es passegin per les escoles mostrant tot lo que han fet, però ho va deixar 
planificat el Partit Popular. Me xerra de mèrit, que és un mèrit Sra. Moll? És un mèrit haver dit que 
invertirien 1.000 milions en educació i que de moment no ho han fet? És un mèrit haver dit que 
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utilitzarien el 5% del PIB en educació? I tampoc ho han fet. O el 10% del increment de pressupost que 
deia MÉS invertiria en educació, i que tampoc ho ha fet. És un mèrit haver dit que baixarien ràtios? I que 
no ho han fet. És un mèrit que varen dir que baixarien els barracons? I que tampoc no ho han fet. O és 
un mèrit haver dit que construirien escoletes municipals a Palma? I tampoc no ho han fet. Això són 
mèrits Sra. Moll?” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, insisteixo, que lo que vostès han deixat fet un desastre nosaltres ho estam arreglant en aquesta 
legislatura, a tots els nivells, tant infraestructura com de professorat, etcètera, etcètera, per tant estam 
d’acord amb aquest tema, nosaltres cedirem els solars que facin falta, i estam en coordinació amb la 
Conselleria. Moltes gràcies.” 

 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania s'acorda que es tractarà al Ple 
 
Es proposa: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a cedir solars municipals al 
Govern de les Illes Balears per ús educatiu. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació a construir a Palma  els 
centres educatius necessaris per donar resposta al creixement de la població escolar." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
48. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA  relativa a adhesió al 10 d'octubre com 
a dia de Francesc de Borja Moll 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé. Bé, pues jo explicaré el que venia a explicar aquí. No entenc massa bé el debat a aquest punt. 
Francesc de Borja Moll és una de les figures més destacades, i crec que això no ho pot negar ningú, de la 
cultura de les nostres illes. Col·laborador d’Antoni Maria Alcover, i més tard continuador de la magna 
obra del diccionari català-valencià-balear, al 1934 fundà l’editorial Moll, amb la intenció d’oferir al lector 
de les illes, la possibilitat de lligar bona literatura en llengua pròpia. Durant anys va dur a terme aquesta 
tasca, malgrat la censura franquista d’aquell temps, i de fet va publicar el primer llibre en llengua 
catalana, d’autor viu, després de la guerra civil. Es deia el Somni Encetat, del poeta Miquel Dolç. Va 
escriure obres de gramàtica, dialectologia, onomàstica entre d’altres, i va esser un gran pedagog, sobre 
la unitat de la llengua. Com a dibuixant, va elaborar moltes de les il·lustracions del diccionari i de les 
rondalles mallorquines. Va reunir les rondalles en una col·lecció de 24 volums, i les va reeditar durant 
desenes d’anys. Jo crec que únicament per això, seria indiscutible donar-li el recolzament. Convertint-les 
en les obres més venudes, llegides i estimades arreu de les illes. Premi d’honor de les lletres catalanes, 
premi o sigui medalla d’or de la Generalitat de Catalunya, medalla d’or de la Comunitat de les Illes 
Balears, Doctor Honoris Causa per 4 universitats, Basilea, Barcelona, Illes Balears i València. El 98 va 
esser declarat fill il·lustre de la nostra ciutat, el tenim aquí, presidint el nostre Plenari. A més de la seva 
talla científica, Moll es va distingir sempre com una persona jo crec que especialment pacífica, 
conciliadora i amable, un perfil més necessari que mai. De fet, va adoptar com a lema, la gota constant 
forada la dura roca, fent de la perseverança el seu leitmotiv per desenvolupar la seva activitat. Així, amb 
amabilitat, amb un somriure, i amb una inesgotable capacitat de feina, va lluitar sempre contra les 
dificultats, des d’aconseguir permís per comprar paper, fins a burlar la censura franquista, i publicar 
obres en teoria prohibides. Passant per totes les complicacions econòmiques que va haver de superar 
constantment per dur a terme la seva tasca. Exemple paradigmàtic d’aquesta actitud, és el diccionari 
Alcover Moll, en el que va treballar incansablement, durant més de 40 anys, sense saber si el podria 
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veure publicat. El seu tercer volum d’aquesta obra, es va publicar finalment l’any 1964. Precisament la 
Institució Francesc de Borja Moll, es va crear l’any 2015, per promoure la figura i obra de Francesc de 
Borja Moll, posant en valor especialment aquest caràcter conciliador, assossegat, pedagògic i cordial, 
per la seva tasca de difusió cultural, preservar el seu llegat i continuar la tasca de l’editorial, l’editorial 
Moll. L’octubre del 2017, es va celebrar, es celebra perdó, la segona edició del dia de Francesc de Borja 
Moll, el dia 10 d’octubre, data del seu naixement. La institució Moll es proposa consolidar aquest dia, 
any rere any, per instaurar una data permanent, que commemori i difongui una de les personalitats més 
importants de la llengua i la cultura catalana a les Illes Balears, mitjançant la planificació d’activitats, que 
permetin acostar-se a la obra, la figura i els valors d’en Francesc de Borja Moll, es persegueixen els 
objectius de proporcionar una oferta cultural interessant i de qualitat, visibilitzar la figura de Francesc de 
Borja Moll, les seves aportacions a la llengua i els seus valors humans. Establir vincles mitjançant la 
llengua i la literatura, entre els públics de tots els territoris, fomentar la llengua i la cultura, en destacar 
una de les figures que més hi ha treballat, i fomentar la tradició oral i la literatura popular, com vehicle 
de transmissió de la llengua i dels valors de pares a fills, i donar a conèixer el nostre llegat literari, a un 
ampli públic no especialitzat. Per tot això, per donar suport a la promoció d’un dels nostres fills il·lustres, 
i un dels màxims exponents de la nostra cultura, proposem que el Ple de l’ajuntament, acordi adherir-se 
al dia de Francesc de Borja Moll, que és ja el dia 10 d’octubre. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres des de Ciutadans, no posarem en dubte la figura d’en Francesc de Borja 
Moll, ni molt menys, vull dir, té tot el nostre reconeixement. Tota l’exposició que vostè ha fet, la 
coneixem, i considerem que la seva obra és fantàstica, tant el diccionari com l’edició de les rondalles i 
tot lo que ha fet. Estam d’acord, lo que passa és que instituir un dia per un fill il·lustre, quan n’hi ha tants 
d’altres, en Marian Aguiló, en Joan Alcover, en Miquel Costa i Llobera, n’hi ha molts més, en Joan Miró, 
n’hi ha molts. Clar, nosaltres entenem que això s’hauria d’haver fet d’un altre manera, o s’hauria de fer 
d’un altre manera, i que estaria bé que s’instituís, i no només que l’ajuntament s’adherís, sinó que fos el 
propi ajuntament el que promogués aquestes jornades, en relació en els fills il·lustres de l’ajuntament, i 
que tenen un, i que mereixen i tenen merescut aquest reconeixement. Per aquest motiu creiem que 
s’hauria de fer d’un altre forma, s’hauria de fer pues més o menys seguint lo que diu el Reglament 
d’honors i dignitats, per anomenar un fill il·lustre, una cosa similar, és a dir que es fes una proposta, hi 
hagués una Comissió, aquesta Comissió ho elevés en el Ple, i fos el Ple el que digués, bé, pues a partir 
d’ara cada dia 10 d’octubre, pues serà el dia d’en Francesc de Borja Moll, i tal altre dia serà el dia de tal 
senyor. Si no és així nosaltres no podem donar recolzament en aquesta proposta, encara que ja dic, no 
és una proposta que ens pareixi malament amb absolut, i per això no votem en contra, per això 
simplement ens abstenim. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé idò pues nosaltres més o manco lo mateix, nosaltres lo que considerem és lo 
següent, i a demés ho varem dir a Comissió, perquè no hem canviat. Nosaltres no posem en dubte cap 
dels mèrits que ara ens acaba de narrar, i de tota la obra que ens ha deixat per tots en Francesc de Borja 
Moll, no ho posem en dubte, i a demés vull remarcar que nosaltres considerem que és una figura 
valuosa, i a demés un fill il·lustre de la nostra estimada ciutat Palma, dit això, creiem que s’ha d’establir 
de qualque manera un procediment, un protocol. No creiem que la manera sigui que una associació 
cultural, que l’associació cultural Borja Moll ho sol·liciti adherint-nos en el dia 10 d’octubre, com aquesta 
associació cultural moltes d’altres ens demanaran l’adhesió a altres dies, que a lo millor també tindrien 
raó a demanar-ho, i també l’ajuntament de Palma s’hauria d’adherir. Per tant nosaltres creiem que 
hauríem de entre tots decidir un Reglament, un sistema, perquè a partir d’aquí com que vostè molt bé 
ha dit Sr. José Hila, ha dit que aquestes dades lo que se pretén és que siguin dates permanents, si tots 
els regidors d’aquí hem de votar perquè dia 10 d’octubre ja sigui una data permanent, com qualsevol 
altre data que haurem de seguir votant permanent, per diferents adhesions, creiem que ha d’esser a 
través d’una Comissió. Hi ha d’haver uns informes, a jo m’agradaria sabre també el informe del cronista 
de la ciutat, i que hi participés tota una sèrie d’experts. Això és lo que jo crec. Ens passarà moltes 
vegades que diferents associacions culturals ens ho demanaran, i creiem que hi ha d’haver un criteri, no 
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un dia sí i un dia no, perquè segurament cada una de les persones que ens presentin, pues tindrà mèrits, 
per tant jo crec que per no anar posant dates permanents sense un criteri, crec que haurien d’establir 
un procediment i un protocol. Moltes gràcies. Per tant nosaltres votem abstenció.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, la veritat és que si hem de començar a millorar la participació ciutadana i a 
assumir moltes de les propostes, aquesta proposta en concret, crec que és de les primeres que hem 
d’acceptar. No només s’ha demanat a l’ajuntament de Palma, s’ha demanat a altres ajuntaments, s’ha 
demanat a altres institucions, i la veritat crec que no hi hauria d’haver cap problema, i perquè a demés 
tots vosaltres ja heu dit que coneixeu tots els mèrits del fill il·lustre Francesc de Borja Moll, perquè 
nosaltres com ajuntament de Palma també ens hi puguem adherir, que per ventura és vera que en el 
futur ens hauríem de plantejar si a altres fills il·lustres es pogués fer actuacions semblants. Si voleu que 
plantegem poder crear una Comissió perquè es treballi en aquest sentit, bé, jo crec que en el futur no hi 
hauria cap problema, però si la iniciativa ciutadana ha tret aquesta primera proposta, seria molt trist 
que l’ajuntament de Palma no s’hi adherís en bloc. No, res més a afegir.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, és que hi ha un procediment, és que ho aprova el Plenari, no és la primera vegada en tota la història 
d’aquest ajuntament, de totes les legislatures venen peticions d’aquestes, i quan vostès governen ens 
hem adherit a elles. És que no entenc molt bé, és adherir-se, no és que ho organitzi l’ajuntament, que a 
partir d’aquest moment sigui una festa municipal, ens adherim a una festa que fa una entitat que és 
l’hereva legal de la seva feina. No és qualsevol. Per tant el que demano és deixar a lo millor de costat 
resquemors que puguem tenir d’algun tipus. Sí, no, no, és lo que pareix de veritat perquè no té sentit 
l’argumentació, al manco pels que sabem com funciona l’ajuntament, no té cap sentit aquesta 
argumentació, és el Plenari que es manifesta. Si aquesta és l’argumentació li tindré que dir que totes les 
propostes que vostès duen a Plenari, no venen amb cap expedient, per tant tampoc podrem decidir res 
del que ens proposen, perquè no venen amb cap expedient. Per tant, lo que es diu és, Francesc de Borja 
Moll, que ens està mirant aquí, pensin en la seva figura per favor, pensin en la seva figura, estan dient 
que la institució hereva, hereva legalment del seu llegat, que té com a funció promoure el seu llegat, un 
dels més importants que tenim, ens abstenim d’adherir-nos al dia que ells organitzen el record 
d’aquesta persona. Jo crec que si fos de les lletres espanyoles, uno de los más insignes escritores de la 
lengua española, y lo propusiera la Fundación heredera Camilo José Cela, heredera otro tal, no 
estaríamos diciendo esto. Entonces jo crec que lo de la unitat de la llengua catalana, que jo crec que és 
lo que els hi dona una mica de por, a mi no em dona cap por, crec que en Borja Moll va esser una figura 
sobretot de diàleg, va esser una figura que va superar les dificultats per rescatar una herència que 
vostès i jo presumim cada vegada per exemple, les rondalles mallorquines, que les mostrem a tots, que 
estam orgullosos d’aquesta tradició. Sense ell, això no podria esser. Únicament per aquesta, per aquesta 
acció que va endur endavant de les rondalles, crec que mereix dir que sí a tot, dir que sí a tot. Estam 
xerrant d’una persona que ens supera, jo crec que a tots, a mi el primer, en el seu llegat i en la seva 
capacitat. I per tant no entenc una abstenció, els demano que pensin en ells, en la seva família també, 
pensin en la seva família, en els seus hereus, i no diguin que s’abstenen, diguin votem a favor, i si 
l’ajuntament després vol fer la seva festa, ja farà tot un expedient. Aquí és una iniciativa d’una entitat 
que crec que té tota la capacitat de fer-nos aquesta petició, i lo que no seria molt normal és que 
s’adherís el govern, el govern i l’ajuntament no, quan és el nostre fill il·lustre, i és una persona de 
reconegut prestigi, que ningú aquí podria dir res contra ella. Per tant sí que els demano aquest gest, jo, 
no és demanar massa, un gest.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si ho hagués proposat la Fundació Jaume III o en Pep Gonella o qualsevol altre cosa, no sé si hagués 
estat la mateixa votació, però bé és igual.” 
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Dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEMPALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"La Institució Francesc de Borja Moll és una associació cultural privada, sense ànim de lucre, 
creada l'11 de desembre de 2015 i amb seu a Palma. Promou la figura i obra del filòleg 
menorquí Francesc de B. Moll i Casasnovas, alhora que continua la tasca de la seva editorial, 
l’Editorial Moll, que l'octubre del 2014 havia anunciat el seu tancament definitiu. 
L'octubre de 2014, l'Editorial Moll, fundada per Francesc de B. Moll el 1934, va publicar una 
carta de comiat per anunciar que tancaria les seves portes després de 80 anys en 
funcionament. La lletra concloïa amb aquestes paraules: "Els llibres sempre formaran part de 
la nostra vida i qui sap si en el futur ens retrobarem a través de nous projectes literaris. Fins 
aviat!". Un any més tard, aquest projecte literari es materialitzava en la Institució Francesc de 
Borja Moll, una iniciativa concebuda per salvar el llegat de Francesc de Borja Moll i continuar 
l'activitat de l'Editorial Moll conferint-li una nova personalitat jurídica. 
La Institució Francesc de Borja Moll s'establí com a institució privada i autofinançada. Això 
significa que el capital prové exclusivament dels socis, que es distingeixen en dues tipologies, 
socis fundadors i socis col·laboradors. El 3 de febrer de 2016 va tenir lloc l'acte de presentació 
en societat de la Institució Francesc de Borja Moll al Gran Hotel de Palma. Posteriorment, es va 
dur a terme la presentació a la resta d'illes: el 4 de març a Ciutadella, ciutat natal de Francesc 
de B. Moll, el 8 d'abril a Eivissa, i el 9 d'abril a Formentera.  
L'entitat assegura la continuïtat del projecte editorial iniciat per Moll l’any 1934. En aquesta 
tasca destaquen d’una banda l’ampliació i millora del monumental Diccionari Català-Valencià-
Balear i,de l’altra, la reedició i publicació de l’Aplec de Rondalles mallorquines i la continuació 
de la seva edició crítica. També s’impulsen reedicions d’altres llibres del catàleg adquirit, com 
les Obres Completes de Francesc de B. Moll, Antoni M. Alcover i Gabriel Alomar. 
 
DIA DE FRANCESC DE BORJA MOLL  
 
Francesc de Borja Moll va néixer el 10 d’octubre de 1903. Per aquesta raó, ja en el primer any 
d’actuació es va decidir promoure el dia 10 d’octubre com a Dia de Francesc de Borja Moll, 
amb la voluntat que aquesta data quedàs marcada al calendari.  
Mitjançant la planificació d’activitats que permetin acostar-se a l’obra, la figura i valors de 
Moll, es persegueixen els objectius següents: 
- Proporcionar una oferta cultural interessant  i de qualitat que apropi la figura, l’obra i els 
valors de Moll a la ciutadania. Destacant que l’abast del projecte.  
- Acostar la figura de Francesc de Borja Moll a un espectre major de públic amb l’adopció 
d’estratègies participatives i de mediació adaptades a diferents perfils. 
- Visibilitzar la figura de Francesc de Borja Moll, les seves aportacions a la llengua i la cultura, 
els seus valors humans.   
- Establir vincles, mitjançant la llengua i la literatura, entre públics de tot el territori. 
- Fomentar la llengua i la cultura  en destacar una de les figures que més hi han treballat. 
- Fomentar la tradició oral i la literatura popular com a vehicle de transmissió de la llengua i 
valors de pares a fills. 
- Donar a conèixer el nostre llegat literari a un públic ampli no especialitzat.   
 
L’any 2017 se celebra la segona edició del Dia de Francesc de Borja Moll. La Institució Molles 
proposa consolidar aquest dia any rere any per a instaurar una data permanent que 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
02

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
18

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
7A

E
C

4C
76

D
F

F
3C

C
87

2
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 86 - 

commemori  i difongui una de les personalitats més importants de la llengua i la cultura 
catalanes. 
Enguany la Institució Moll es planteja la II Edició del Dia de Francesc de Borja Moll mitjançant 
la planificació d’un programa d’accions i esdeveniments vinculats a l’obra i  figura de Moll al 
"territori DCVB", és a dir, ales quatre Illes Balears, a Barcelona i a València.  
Francesc de B. Moll és una de les figures més destaca des de la cultura de les nostres Illes. 
Col·laborador de Antoni M. Alcover i més tard continuador de la magna obra del Diccionari 
Català Valencià Balear el 1934 fundà l’Editorial Moll amb la intenció d’oferir al lector de les Illes 
la possibilitat de llegar bona literatura en la llengua pròpia. Durant anys va dur a terme 
aquesta tasca malgrat la censura franquista i, de fet, va publicar el primer llibre en llengua 
catalana d’autor viu després de la Guerra Civil: El somni encetat, del poeta Miquel Dolç.Va 
escriure obres de gramàtica, dialectología, onomàstica, entre altres, i va ser un gran pedagog 
sobre la unitat de la llengua. Com a dibuixant va elaborar moltes de les il·lustracions del DCVB i 
de les rondalles mallorquines. Va reunir les Rondalles en una col·lecció de 24 volums i les va 
reeditar durant desenes d’anys, convertint-les en les obres més venudes, llegides i estimades 
arreu de les Illes. Premi d’Honor de les Lletres Catalanes, Premi Ossian, Medalla d’Or de la 
Generalitat de Catalunya, Medalla d’Or de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, Doctor 
honoris causa per quatre universitats (Basiles, Barcelona, de les Illes Balears i València), el 1998 
va ser declarat Fill Il·lustre de la nostra ciutat. 
Per tot això, proposam que el Ple de l’Ajuntament de Palma acord i adhererir-se al Dia de 
Francesc de B. Moll, 10 d’octubre." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
51. Grup PP relativa a aparcaments dissuasoris 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
"1) El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que es comprometi a dur a 
terme les actuacions necessàries per tal de trobar els espais adequats que puguin ser destinats 
a aparcaments dissuasoris. 
 
2) El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a que es comprometi a col·laborar 
amb el Consell de Mallorca, i a que es coordini amb la Institució insular dins l’àmbit del Pla de 
Mobilitat de l’Àrea Metropolitana".  
 
Aprovat per unanimitat 
 
52. Grup PP relativa a carril bici en Camí Salard 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat amb esmena de modificació on diu "equip de 
govern" ha de dir "Consell de Mallorca" 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Consell de Mallorca a promover la construcción 
de un kilómetro de carril bici entre los puntos señalados en el plano adjunto correspondiente 
al tramo del Cami Salard entre los cruces de éste con la carretera de Sineu en Son Morro y el 
de la Calle Biniamar en Son Gibert, de forma que quedase conectado la zona del Rafal-Vivero 
con La Gruta en el Molinar, facilitando, de esta forma, el acceso en bicicleta al litoral con su 
extenso paseo de bicicletas".  
 
Aprovat per unanimitat, amb l'esmena aprovada en comissió 
 
53. Grup C's relativa a controls de trànsit a l'interior del recinte aeroportuari de Palma 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Espero que no els molesti molt. Bé, és una qüestió que tampoc varem poder discutir 
dins la Comissió, però sí l’hem discutida pels passadissos i l’hem anada parlant a mesura que ens hem 
anat trobant, i hem anat traient coses per un vent i per l’altre. I els vull dir que un aeroport com 
l’aeroport de Palma, avui en dia per falta segons me diu la regidora, per falta d’un conveni pues se troba 
ara mateix que dins els aparcaments que hi ha, i l’ordenació dins el propi aeroport, hi ha una mancança 
total de pues una regulació del trànsit, una regulació de l’horari dels aparcaments, i a davant les 
infraccions que es puguin donar dins el propi recinte de l’ajuntament, tampoc hi ha un servei de grua, ni 
un servei per dipòsit dels cotxes, perquè es pugui dur a terme pues una activitat d’ordre a dins el trànsit 
de l’aeroport de Palma. Que ens trobem amb això? Pues miri que vostès en qualsevol moment dels 
moments de més afluència que hi ha hagut de turistes en el nostre aeroport, de més afluència de vols, i 
vostès han anat a deixar qualsevol parent, amic, visitant o qualsevol, pues s’han trobat que quan van als 
aparcaments, pues no poden passar, senzillament s’embossa. I s’embossa perquè l’ús que s’està fent 
allà dedins pues és un ús que AENA posa unes persones que posen una informació, però la gent no en fa 
cas de les persones que donen la informació. Ens trobem per tant que a davant lo que està succeint és 
que els cinc minuts que hi havia per deixar el cotxe i descarregar, ja no són cinc minuts sinó són 50, 
perquè n’hi ha qualcun que hi va i hi queda. Les furgonetes de recollida o de deixada de lloguer de 
cotxes també hi van i també acaben d’omplir els aparcaments que hi ha i embossen lo que hi ha, i quan 
arriba gent i troba que no hi ha aparcament però dur en el viatger que l’ha de deixar. La solució quina 
és? Se posa en segona fila i descarrega. I ja ens trobem que just queda un passadís estret per passar tots 
els vehicles que hagin de passar per aquella zona. Nosaltres que dèiem? Pues que se recuperi això, que 
se recuperi el control per part de la Policia Local de Palma, que feia bona feina allà, que teníem i podíem 
recollir, que feia els controls que havia de fer, damunt llicències de taxis, damunt la circulació que hi 
havia damunt els horaris d’aparcaments, totes les tasques que feia la Policia Local, ordenant aquests 
fluxes a dins l’aeroport, i ara mateix no tenim. Ens trobem amb un altre cosa, és a dir, la primera imatge 
que es rep quan un arriba o quan se’n va a dins l’aeroport de Palma, veure aquest descontrol, pues jo no 
sé que vol que els digui, dins el municipi de Palma trobar aquest descontrol, amb aquest focus dins 
l’aeroport de Palma, tampoc és que faci molt de goig. Per altre banda li vull dir un altre cosa, sí que hem 
parlat també que miri, hem de firmar un conveni sí o sí, vull dir, però és que quan firmaran el conveni, 
quan es seuran a fer un conveni. Perquè nosaltres també parlem amb AENA Sra. Pastor, i el tema és que 
duen des del mes de juliol que per mi no s’han ni saludat amb AENA, i ha passat tota la temporada 
d’estiu. I la temporada d’estiu acabarà i continuem igual amb lo mateix que tenim a dins l’aeroport de 
Palma. Llavors hi havia la obligació d’haver de tenir un conveni sí o sí per poder ordenar el trànsit dins 
l’aeroport. Miri, la comparança que ens fan amb el port de Palma, bé en el port de Palma tenen un 
conveni però no oblidi que el port de Palma té una Policia administrativa i que si nosaltres no hi anàvem, 
ells almenys l’ordenança del trànsit, ells sempre hi havia estat, i hi havia la Policia del port, que treia i 
entrava cotxes quan era menester. A dins l’aeroport de Palma, no succeeix això, no hi ha Policia que 
sigui pròpia de l’aeroport de Palma, i per tant nosaltres lo que fem és demanar-li, a dins aquesta 
proposició, és que es reemprenguin novament els serveis que donava la Policia Local dins l’aeroport 
internacional de primer nivell de Palma, perquè no succeeixi lo que està passant fins ara. I si hem de 
firmar un conveni jo no li dubto que es posi a firmar i a negociar un conveni, però lo que no podem fer 
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és deixar això a expenses de tenir el conveni, i deixar l’aeroport amb la situació en que està, sense 
ordenar el trànsit ni l’aparcament. Gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Bueno, yo quiero primero ponernos en situación, vale, hablamos de una Policía que 
multaba en el aeropuerto a los ciudadanos, debido a la carencia de infraestructuras por parte de AENA, 
que es su responsabilidad de poder proporcionar un sitio de estacionamiento o de parada, a los 
ciudadanos y ciudadanas de toda Mallorca, y bueno en este caso de todo Baleares, se puede decir casi, 
casi, que venían al aeropuerto de Palma. Y por qué decidieron quitar de repente el parking, la estancia 
gratuita mientras acompañábamos a familiares en este caso, o a compañeros al aeropuerto. Por lo tanto 
yo creo que la falta de previsión en la infraestructura de AENA, teniendo la capacidad económica que 
tienen, las competencias que tiene, que la pague el ciudadano mediante multas, creo que en este caso 
la Policía Local de Palma no iba a ser cómplice de ese beneficio, porque lo que hace el Policía Local de 
Palma era, multaba para que entrara dentro del parking y pagara el ciudadano que iba al aeropuerto de 
Palma. Yo creo que ya está bien, ya está bien de pagar por todo, incluso por ir al aeropuerto. Yo creo 
que en este caso la posición del gobierno era muy clara en esta situación. ¿Posicionamiento? 
Posicionamiento en cuanto a jurisdicción y competencia, estamos hablando de que es jurisdicción 
aeroportuaria, que tenemos un convenio le dije con el puerto pero no en relación a Policía, porque 
Policía solo entra por tema accidentes de tráfico, como hace en el aeropuerto a día de hoy todavía, sino 
porque también tenemos un convenio por el tema de bomberos, de servicio de prevención y extinción 
de incendios, no con Policía Local, por lo tanto vamos a ponernos en la mitad de actuación. Y decir que 
no voy a llorar otra vez más por la falta de recursos que tengo en mi área, a nivel de Policía Local de 
Palma. Bueno, decir que se han hecho reuniones, tanto bilaterales entre áreas, como también desde 
Alcaldía, como entre los Regidores, incluso entre nosotros para proponer convenios. Se hicieron unas 
propuestas de convenio que AENA no aceptaba. En esa línea volvimos a hablar el mes de julio como bien 
ha dicho y hablamos de adaptar más el convenio para que tengamos todos un beneficio de la situación. 
Pero bueno, yo quiero recordarle que el aeropuerto de Palma, es una entidad supramunicipal, y no es 
justo que los ciudadanos de Palma, con sus impuestos, sufraguen un servicio que es competencia de 
AENA, una entidad que es público privada, que genera beneficios, dividendos, y que se reparte entre sus 
socios, en este caso capitalistas de la entidad. Lo único que se reclama desde el Ayuntamiento de Palma, 
es otra vez los 30 minutos gratuitos, no pedimos nada más. Lo que no puede ser es que después de 
decirnos que sí, que sí, que atendían a nuestras peticiones, pongan 15 minutos gratuitos, y que el primer 
minuto, el minuto 16 cueste 1,67 euros. Que es casi una hora en el parking ordinario del aeropuerto. Eso 
es tomarnos el pelo, tomarnos el pelo a los ciudadanos y ciudadanas de Palma, que estamos sufragando 
con nuestro impuesto el servicio municipal que queremos dar al ayuntamiento, perdón al aeropuerto. 
Por lo tanto es su problema, supramunicipal, no tiene porque tener todo el peso y la carga el 
Ayuntamiento de Palma, y más ante la situación que tenemos, que no estamos boyantes a nivel de 
número de efectivos, pero sí que a pesar de no tener convenio, y a pesar de no tener autoridad para 
poder actuar en zona aeroportuaria, solo para temas de accidentes de tráfico, llegamos a toda una serie 
de convenios. Por ejemplo la zona de llegadas, pedimos los 30 minutos, dijimos que pusieran personal 
de seguridad, que nos ofrecíamos a ayudarles con la formación para el control y la regulación en las 
entradas y accesos de peatones, que estamos a su disposición siempre con problemas de accidente de 
tráfico, que se hicieran obras también en la zona de salidas, para que la gente pudiera estacionar o parar 
en salidas. No se ha hecho, ha pasado la temporada turística, y AENA no ha hecho lo que tenía que 
hacer, en este caso en la zona de salida, para los estacionamientos públicos. Estamos hablando de un 
paso semafórico, que es competencia de AENA, que tiene que regular el personal de AENA. Dimos el 
apoyo, de manera puntual, tenemos ningún problema en ir, de manera de formación de cómo controlar, 
de cómo decirle al ciudadano lo que tiene que hacer. Y una consideración especial tuvimos con el tema 
de la licencia de los taxis, en el momento que la Conselleria, en este caso de transportes, nos pidió 
apoyo para regular o intentar perseguir a las personas que estaban ejerciendo la actividad de taxi sin 
licencia, los taxis piratas, allí estuvo la Policía Local de Palma. A la llamada del Director, en este caso 
tanto de Transporte como del aeropuerto, hemos ido a requerimiento por parte del Jefe de la Policía, 
directamente su número de teléfono lo tienen cuando hay un problema. Por lo tanto yo creo que sí 
queremos que el aeropuerto funciones, claro que sí, que creemos que es un problema supramunicipal, 
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que no tiene porque sostener solo el ayuntamiento de Palma, que necesitamos un convenio, porque eso 
dice la ley. Cuando se trabaja entre administraciones, hay que establecer un convenio de servicios, 
establecer una tarifa o establecer un pago por este servicio que se da por parte de una administración a 
otra administración, y no queremos más que lo justo para los ciudadanos y ciudadanas de Palma, que 
nuestros impuestos repercutan en el beneficio, no vamos a poner Policías para multar a los ciudadanos, 
que gracias a la mala gestión de AENA, a la infraestructura, no puede parar ni aparcar para llevar a sus 
familiares. No lo vamos a hacer.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Sí, vamos a ver, nosotros vamos a dar apoyo a la iniciativa del grupo 
Ciudadanos, y ojo con los argumentos que se dan, es decir, no nos parece que la argumentación que ha 
expuesto la Regidora de Seguridad Ciudadana sea lo más lógico, porque cuidado, vamos a ver, Palma es 
la capital de las Islas Baleares, y Palma tiene que soportar no solamente tener un puerto importante, no 
solamente tener el aeropuerto, tiene que soportar muchas otras cosas, es decir Palma tiene el hospital 
de referencia, por ejemplo. Entonces ¿qué pasa si hay un problema de seguridad o un problema de 
movilidad en las afueras del hospital de referencia? No llevamos a la Policía Local porque es que claro, 
esto es un, no, pero bien pero bien, no, pero claro, el tema es ese. Es decir, cuando se produce un 
problema, que afecta a la seguridad, o cuando se produce un problema que afecta a la movilidad, un 
problema de aparcamiento, un problema en el que pues en fin, puede haber situaciones de conflicto, de 
embozo, de colapso, que es lo que hemos visto este verano, no solo este verano sino todos los años, 
pues evidentemente la respuesta que usted ha dado, nos parece una respuesta pues no sé, como muy 
poco responsable, porque claro que tenemos una responsabilidad. No le falta razón al decir que 
nosotros tenemos un sobreesfuerzo, una sobrecarga por ser la capital de la Comunidad Autónoma, en 
eso estoy de acuerdo, pero bien, para eso tenemos una Ley de Capitalidad, pues que a lo mejor ustedes 
con más vehemencia tendrían que reivindicarle al Gobierno de la Comunidad Autónoma, pues que nos 
den el dinero necesario ¿no? U otras fuentes de financiación o de recursos que nosotros evidentemente 
vamos a estar de acuerdo en reivindicar y en reclamar. Pero lo que sí es cierto es que el Ayuntamiento 
de Palma tiene ahí una responsabilidad, importante, y sí es cierto que nosotros consideramos que tiene 
que haber presencia policial, especialmente en los momentos en los que pues puede afectar la 
seguridad ciudadana, o se puede afectar, o puede haber problemas de movilidad, o de tránsito. En 
definitiva yo creo que el ayuntamiento tiene que no limpiarse las manos y decir, bueno esto no es mi 
problema, no tengo porque resolver esta papeleta, sino que evidentemente  se tiene que implicar, y en 
este sentido nosotros creemos que esta proposición es acertada, es responsable, y le daremos apoyo. 
Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Pastor, ya nos ha dicho en lo que no llega a un acuerdo con AENA, ahora 
convendría que tomásemos nota, a ver como arreglamos el problema, porque deberíamos hacer el 
convenio y arreglar el problema. Es decir, yo estoy totalmente de acuerdo en que usted no haya podido, 
no haya querido, o no haya querido la otra parte, en llegar a un acuerdo con usted. Pero ahora hace 
falta que pongamos las manitas encima de la mesa, y resolvamos el tema de aparcamiento, porque 
usted me dice, no, es que el de AENA no ha hecho el tema de formación con su personal. Mire usted, los 
de AENA salen con la camiseta, se lo diré yo, salen con la camiseta, y la gente no les hace ni caso, ni 
caso, porque lo que esperan es que salga un agente de la autoridad, dirija aquello y resuelva el 
problema que hay de aparcamiento y de atasco, dentro de esos parkings. Y ese es el tema, por mucho 
semáforo que les hagan poner, por muchas camisetas que les pongan, por mucha formación que les dé 
al personal de AENA, la gente luego está la respuesta ciudadana, y la respuesta ciudadana ante unas 
personas que informan, que no tienen carácter de autoridad, que no pueden sancionar, y que no 
pueden hacer nada, lo que hace es dejarle el coche y le dice, canta lo que quieras que yo dejo el coche y 
voy a hacer lo que tengo que hacer en la terminal. Por tanto yo lo que le digo, ya sabemos donde no 
llegamos al acuerdo, fuercen ustedes el poder llegar a un acuerdo, pero mientras tanto hay que arreglar 
esto. Es decir, y piense que somos la capital de la Comunidad Autónoma, que puede ser supramunicipal, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

71
02

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
18

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
7A

E
C

4C
76

D
F

F
3C

C
87

2
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 90 - 

pero que nosotros somos la capital, tenemos el aeropuerto en nuestro término municipal, y la primera 
imagen que damos nosotros, y la última, es esa, la de un aeropuerto atascado. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, yo primero por parte del Partido Popular que se refiera a Seguridad 
Ciudadana dentro del aeropuerto, sabiendo que está más que cubierta la seguridad ciudadana por la 
Policía Nacional y la Guardia Civil, me parece un discurso vano, vano total. En cuanto a temas de tráfico, 
la Policía Local está allí, pero quiero que tengamos claro que el servicio de la Policía Local no es un 
servicio de saldo, no es un servicio de saldo, eso está claro, porque es un servicio muy importante, que 
necesita sus recursos para poder operar de manera clara, y tener seguridad jurídica a la hora de actuar, 
por eso hablamos de jurisdicción, de competencia, de convenios entre administraciones, no reclamamos 
nada más. Que para que dos personas o dos partes lleguen a un acuerdo, como bien dice mi compañera 
Joana, hay que ceder por parte de ambas partes, para llegar al convenio, lo que no va a ceder solo es el 
Ayuntamiento de Palma, a favor de una entidad público privada, que tiene beneficios, que alquilan 
espacio público y cobran un canon, o sea que sí tienen competencia para alquilar un espacio público 
cedido y cobrar un canon, y no tienen competencia para aumentar el personal, para el control de los 
problemas que están teniendo. Pues mire que quiere que le diga Sr. Bauzá, yo le digo que cuando voy 
por la calle circulando con mi coche, y veo un operario de obra que me dice stop, porque hay una obra 
me paro, me paro, y de eso se trata, de civismo y de ciudadanía, también se trata de eso. Por lo tanto 
decir que nosotros tenemos claro que la Policía Local asiste cuando es necesario al aeropuerto de 
Palma, que también tenemos claro que la Policía no va a ser un instrumento para engrosar los bolsillos 
de AENA, metiendo a la gente en el parking porque no disponemos como ciudadanos y ciudadanas de 
Palma, ni de Mallorca, de un aparcamiento gratuito, que estamos hablando de que tienen espacio 
público, que AENA tiene espacio público, incluso parte municipal. Que no podamos libremente estar en 
el aeropuerto para dejar a nuestros familiares y amigos para coger un avión, me parece que yo creo que 
ustedes como, en lugar de grupo municipal, llámese grupo municipal defensor de AENA, porque de 
ciudadanos no defienden nada de nada. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, grup municipal AENA, sí senyor. També recordar Sr. Bauzá que AENA té per l’aeroport de les 
Illes Balears 300 milions d’euros de benefici cada any. Que és interessant això.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Que por parte del Ayuntamiento vuelva a desplegarse a la Policía Local de Palma en el recinto 
aeroportuario para hacerse cargo de los accesos a las zonas de su competencia, regular los 
aparcamientos externos del aeropuerto haciendo cumplir las normas establecidas y los 
controles, competencia de la Policía Local.  
 
Al propio tiempo se desplace hasta el mismo, un servicio de grúa  para que los vehículos de los 
infractores puedan ser trasladados a un aparcamiento interno designado al efecto, pudiendo 
retirar los coches en el mismo recinto una vez cumplidos los requisitos administrativos 
pertinentes". 
 
No aprovat: per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
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54. Grup C's relativa a les millores d’accessos per a discapacitats a l'aparcament de la Plaça 
Major i eliminació de limitació horària 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No sé quants de milions tenim ara per això, o no hi podem anar. Miri, hem fet una 
proposició perquè hem vist que els accessos que es donen des de la Rambla fins a la plaça Major, amb 
gent amb dificultats motores, amb gent amb discapacitats, té aquesta limitació horària, que també 
passa a esser una limitació per aquestes persones usuàries d’aquest accés. I per tant la primera qüestió 
que nosaltres plantegem, és que s’eliminin aquestes, que s’eliminin aquestes limitacions horàries, i 
tinguin un accés les 24 hores, igual que té l’aparcament, al igual que qualsevol persona tingui 
discapacitat o no en tingui, ha de poder accedir des de baix de la Rambla a la plaça Major, sense 
necessitat d’haver d’anar cap a la plaça dels Patins i pujar cap al carrer de San Miquel, quan l’horari fa 
que els accessos estiguin tancats. Per tant nosaltres lo que els fem és això. No? De al marge de tot això 
hem estat parlant amb el regidor d’Infraestructures, i jo crec que hem parlat de coses i coses positives, 
però la nostra exigència com a grup és que en aquests moments se necessita una mesura immediata, és 
a dir, no podem dir a les persones que tinguin necessitat de poder accedir a la plaça Major des de la 
Rambla, no, no, esperi dos anys que farem una obra, i ara ho arreglarem, i ho tenim tot en marxa. No, 
haurien de cercar la mesura en que s’eliminessin aquests entrebancs que tenim d’accés, aquesta 
limitació horària perquè la gent pogués fer ús, i hauríem de posar les mesures convenients, perquè 
allarguéssim el màxim possible, o eliminar aquesta limitació horària, mentre ens posem a veure quins 
projectes se poden fer a damunt aquella zona, perquè la gent que té discapacitat, la gent que té 
problemes de mobilitat, puguin accedir, sense haver de fer aquests desplaçaments tan llargs, per haver 
d’anar a fer una volta a Palma. I jo crec que la volta la pot fer però si un vol, no si té urgència o ha d’anar 
a cercar el cotxe a dins el mateix aparcament, és a dir, una persona que vagi en cadira de rodes i tingui 
el cotxe dins l’aparcament, no hi pot anar les 24 hores, perquè no té accés directe per la limitació 
d’aquests horaris. Per tant aquest és el fonament de la nostra proposició, i en principi oberts, ja els dic, a 
veure qualsevol altre projecte que sigui de millora dels accessos, des de la Rambla a la plaça Major. Lo 
que sí demanaríem és que hi hagués unes solucions immediates perquè aquestes persones tinguessin 
accés sense limitació horària, i sense haver de fer els desplaçaments que han de fer a dia d’avui. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Romero (Podem Palma): 
 
“Gracias. Sí, ese es un punto negro de accesibilidad de la ciudad, es un punto muy difícil de solucionar, si 
no es con un elevador, como hay ahora. El problema que hay en este momento con el servicio del 
elevador, es un problema de in civismo y de inseguridad que hay en la zona, que provoca que el 
elevador sufra constantemente actos vandálicos. Recientemente hace unas semanas, hemos quitado 
una motocicleta de dentro, es decir la gente la usa no solo para transportarse, sino también para 
transportar vehículos dentro. Eso provoca que la máquina sufra distintas averías. También se utiliza de 
urinario el ascensor, eso provoca que haya que estar constantemente limpiándolo, pero además del 
coste que implica el mantenimiento, estos meses hemos gastado alrededor de 7.000 euros desde 
principio de año hasta ahora, en mantenimiento, que no sería un problema, si realmente pudiese 
funcionar. Debido a estos inconvenientes, en la legislatura pasada, se decidió acotar el horario, porque 
se detectó que a partir de las 12 de la noche, es cuando más actos vandálicos había, por tanto eso 
producía que el ascensor estuviera averiado toda una semana, no se pudiese arreglar al día siguiente 
digamos, si sufría un acto vandálico el domingo, el lunes no podía estar operativo, entonces con una 
razón motivada creo yo, se acotó ese, provisionalmente el horario de servicio. Actualmente el ascensor 
funciona hasta las 9:30 de la noche, para nosotros es insuficiente, y hemos estado revisando a ver si se 
podía ampliar el horario. No hacerlo 24 horas, porque eso generaría una indefensión por parte del 
aparato, y sufriría los actos vandálicos que viene sufriendo hasta ahora, en mayor medida incluso. Pero 
sí podríamos cerrarlo 12:30, que creo que es un horario apropiado, porque ya las familias y la gente en 
general, es cuando más actividad hace. Este horario tiene sus inconvenientes, que necesita una persona 
que vaya a abrir el ascensor y lo cierre a esta hora 12:30. Y eso necesita de disponibilidad de alguna 
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brigada o de Policía que vaya y bueno una persona que esté disponible para eso. Tiene este 
inconveniente que no lo tendría si estuviese 24 horas abierto. De momento y hasta que estudiemos, 
sigamos estudiando distintas alternativas, yo le propuse una transaccional en este sentido: el Pleno del 
Ayuntamiento se compromete a ampliar el horario de servicio del ascensor de Plaza Mayor, de lunes a 
viernes de 7 a 0:30 horas, y estudiar la posibilidad de ampliar los sábados y domingos de 8 a 22 horas, 
actualmente el domingo no se da servicio, y en este caso tendríamos que estudiar con Policía que el 
mismo Policía que abre y cierra algunos parques de la ciudad, pueda ir ahí y abrir y cerrar el ascensor. 
Esto lo tenemos que estudiar y, lo del fin de semana lo tenemos que estudiar con Policía, por tanto a día 
de hoy no podemos confirmar que lo podamos hacer. Pero también nos comprometemos a estudiar 
otras alternativas, como la que ya le presenté, de poner o un ascensor a pie de calle, es decir moverlo de 
sitio porque en ese sitio está bastante oculto, y es cuando sufre más actos vandálicos. O incluso poner 
una escalera mecánica o una cinta en las escaleras de, en las escaleras que hay en la zona, hasta la 
primera parada del ascensor, y con eso seguramente corregiríamos algunos problemas que hay. Eso 
acompañado de más vigilancia policial, creo que daría solución al problema que tenemos. Le repito, yo sí 
me comprometo, se apruebe, estén de acuerdo o no, en ampliar el horario de lunes a viernes en lugar 
de cerrar 9:30 de la noche, cerrar a las 12:30, con eso creo que ya en parte se solucionaría el problema, 
y estudiaríamos ampliar el fin de semana, una vez que tuviésemos o un brigada o policía disponible para 
poder abrir y cerrar la puerta. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros apoyaremos la proposición del grupo de Ciudadanos, porque 
evidentemente estamos ante una situación obviamente que se tiene que arreglar. Lo que está claro es 
que ésta situación actualmente afecta, no solo a las personas que sufren algún tipo de discapacidad, 
sino que también afecta a personas que puedan tener una movilidad reducida, a personas que vayan 
con cochecitos, personas cargadas con bolsas y demás. Y por tanto yo desconozco si técnicamente es 
mejor ampliar el horario. Se ha propuesto por parte del Regidor una serie de medidas técnicas, que a lo 
mejor evitarían los actos vandálicos, pero bueno por nuestra parte la apoyaremos, para que o bien a 
través de la ampliación del horario, mayor vigilancia o otras medidas técnicas, posiblemente se solvente 
una situación que está afectando a determinados colectivos en esta ciudad, y que yo creo que todos 
tenemos el compromiso de solucionar, así que votaremos a favor tanto de la propuesta en su origen, 
como de la transaccional planteada por parte del Regidor. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Mire, yo le puedo aceptar que cambien el horario, lleguen hasta las 12:30, pero fíjese usted que 
haciendo uso de la empatía, imagínese usted, que usted y yo tenemos una discapacidad y tenemos que 
hacer uso de esos medios, es decir, ya no tan solo va usted en silla de ruedas, o vamos los dos, sino que 
además no podemos desplazarnos, o además nos ponen un horario. Pero ya no nos bastaba una cosa 
para tener la otra. Yo creo que ahí, yo creo que sería una posible solución para ir viendo como 
resolvemos el tema, porque este tema tiene, es mucho más profundo que el tener un horario, o no 
tener horario. Es que al final, después teniendo en cuenta que el sábado estamos hablando de 8 a 22, si 
alguien viene a abrirnos, y el domingo no hay servicio, y es que cada vez les ponemos más pegas a las 
personas que tienen esta dificultad. Y lo único que al final ofrecemos, es que desde las 21:30 vamos a 
ponerle tres horitas más para que pueda desplazarse. Yo creo que el tema para resolver los problemas 
para el desplazamiento de estas personas, va un poco más allá de movernos en el horario. Y yo creo que 
sería interesante que ustedes se  pusieran a trabajar en el tema del proyecto, y pudiera ofrecernos una 
transaccional en otro sentido, y que no quedara circunscrita únicamente a un tema de horario. Si usted 
tiene previsto, como me dice, y ha dicho en este Pleno, que tiene un proyecto para poder cambiar o 
bien la ubicación del ascensor, o bien cambiar y poner una rampa mecánica, pues presenten ustedes un 
proyecto a modo de transaccional, dice, mire usted, voy a hacer esto, lo dotamos presupuestariamente, 
y esa es la transaccional que tenemos, y nosotros ahí aceptaríamos. Fíjese usted, me dice usted mañana 
que va a estudiar el horario de las tres horas, y va a poner el sábado. Yo se lo acepto a expensas de que 
en el próximo Pleno nos traiga usted el proyecto, y nos diga usted que obra, como la va a pagar, y que va 
a hacer en la plaza Mayor. Porque mientras tanto las personas seguirán estando limitadas por un 
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horario, y un día habrá avería, otro día no habrá avería. Si usted mira nuestra proposición, y yo estoy 
seguro que la ha visto, al margen de decirle que se facilite el acceso a estas personas, les decimos, 
tomen ustedes medidas de seguridad, si hay que poner unas cámaras. Hay que tener un servicio de 
urgencia. Si existe vandalismo, nosotros tenemos que paliar esa situación, porque la persona que carece 
de esa movilidad, y tiene que hacer uso de ese medio, no podemos andar contándole nuestros 
problemas, porque nosotros precisamente lo que estamos es para resolverlos, no para contárselos a él. 
Si él ya los tiene los problemas. Él tiene un problema, y el problema es su desplazamiento en una silla de 
ruedas, ese es un gran problema. Y eso es lo que tenemos que resolver nosotros, no decirle. A mí me 
parece muy mal que uno meta una moto dentro del ascensor, pero lo de la moto en el ascensor a la 
persona que va en la silla de ruedas, poco le resuelve, cuando tienen una necesidad y tiene que 
desplazarse. Entonces yo sí que le acepto lo del horario, lo que sí le pediría es que a expensas de lo que 
usted ha expuesto en el Pleno, ese proyecto, dejásemos la proposición sobre la mesa, y en el próximo 
Pleno volviéramos a tratar este asunto, y en este caso yo le volvería a leer mi proposición, y usted nos 
expondría como transaccional el proyecto que tiene, para poder dar una solución a las personas con 
esas carencias en su movilidad, y con esas discapacidades que ahora mismo no pueden hacer uso. Y ya 
le digo, le acepto los cambios de horario, hable usted con la Sra. Pastor, a ver si el sábado y domingo 
alguien va y abre. Gracias.” 
 
Sr. Romero (Podem Palma): 
 
“Si, gracias. Lo que usted me plantea del proyecto, que se lo planteé yo, da una solución a largo plazo, 
pero lo que estamos buscando ahora es una solución a corto plazo, una solución inmediata, una 
solución inmediata no es fácil. Podemos abrirlo mañana 24 horas, no hay problema, de hecho nos 
facilitaría la tarea a nosotros, porque no tendría que estar un brigada pendiente del tema, pero le 
aseguro que volveremos al problema anterior, que tendríamos un ascensor inservible durante días. Y 
creo que eso perjudicaría aún más a las personas con movilidad reducida, o a las personas que como yo 
también lo uso, lleva el carrito del niño, y no puede bajar por ahí. Bueno, si le parece lo dejamos sobre la 
mesa a expensas de ampliar el horario fines de semana. El tema del proyecto es una cuestión a largo 
plazo, hay que estudiar, hay que estudiar también con Comisión de centro histórico, que lo acepte ahí, 
hay que darle una vuelta más importante, eso es una cuestión que hay que empezar a trabajar ahora, 
pero no es una cuestión que vaya a solucionar el problema inmediatamente. Lo que sí va a solucionar o 
a mejorar la situación, va a ser ampliar el horario, la mayoría de las familias pasean hasta las 12 de la 
noche por plaza Mayor, y eso lo sabe, y esto creo que ayudaría bastante. Independientemente de que 
quede sobre la mesa, yo voy a poner, dar la orden de que se amplíe ese horario, de lunes a viernes, y 
esperaremos a ver si fines de semana podemos también ampliarlo.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Atendida la argumentación referida en la presente, solicitamos se disponga la ampliación de 
los horarios para el servicio de los accesos existentes y que tenga una cobertura de 24 horas al 
igual que el aparcamiento.  
 
Que se dote al mismo en caso de averías de un servicio de atención de emergencia para que 
sin dilación puedan ser resueltas y restaurado el acceso a los usuarios con discapacidad sin que 
tengan que sufrir los desplazamientos referidos en el acceso una vez que queda suspendido el 
servicio de acceso".  
 
Sobre la taula 
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55. Grup C's relativa a la preservació del medi ambient en matèria de residus derivats d'obra 
de l'Àrea d'Infraestructures 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. El otro día en Comisión hablamos de esta proposición que efectuamos nosotros, 
porque claro hay este solar en el predio de Son Reus, donde el área de Infraestructuras destina para 
reciclar, por decirlo de alguna manera, el material que extrae de las zanjas como usted explicó. Y 
nosotros mantenemos, y lo seguiremos haciendo hoy, que esto va en contra de la legislación vigente en 
materia de residuos de construcciones y demoliciones, y más en concreto del Real Decreto 105, del año 
2008. Claro, lo que nosotros consideramos, es que no se puede hacer una doble vara de medir, no se 
puede exigir al ciudadano, y la administración hacer otra diferente. El criterio que usted expuso en la 
Comisión el otro día, podría ser un criterio válido, de hecho todo lo que sea ahorrar en el gasto público, 
si es de una forma razonable, pues nos parece perfecto. Todo lo que es evitar poner obstáculos en la vía 
pública, para que la gente se pueda mover y desplazar mejor, nos parece también loable. Pero claro, 
esto no tiene que incumplir la normativa, y esto no ha de ser una excepción. El Real Decreto al que yo he 
hecho referencia, es muy claro al respecto. Cuando habla de residuos de demolición, el artículo 3.1 
apartado a, habla de la reutilización, pero debe ser, la reutilización debe acreditarse de forma 
fehaciente su destino a reutilización. Ustedes yo no sé si esto lo cumplen o no lo cumplen. Convendría 
en todo caso que nos lo explicara. Pero es que además hay una cuestión aquí que es capital, y es que la 
utilización de esos materiales, debe hacerse en la misma obra. No puede coger usted material de obra 
de diferentes sitios, compuesto de diferentes materiales, llevarlos a un solar, triturarlos y luego 
repartirlos por Palma. Esto también viene en este Real Decreto, en el artículo 9, en el apartado 1 y 2. 
Claro, a nosotros nos preocupa que, lo que le decía antes, que se exija a la ciudadanía una cosa, y que la 
administración incumpla. Si un ciudadano coge de su casa, y de otra casa que pueda tener en otro sitio, 
y porque tiene un solar vacío, mete ahí los escombros, y luego los vuelve a emplear para hacer relleno 
en el jardín, pues a lo mejor si nos enteramos les enviamos al SEPRONA. Claro, esto lo hace el 
ayuntamiento ¿Cómo se puede justificar esto? Nosotros entendemos que ésta práctica debería cesar, 
no es una cuestión como usted dijo, de que nosotros seamos una especie de socios o aliados del MAC 
Insular, yo ésta empresa ni la conozco, ni ninguno de mi grupo tampoco, y le puedo asegurar que no 
tenemos ningún beneficio, ni sabemos quienes son. Es una cuestión de que si le exigimos a la ciudadanía 
que vaya al MAC Insular, el ayuntamiento también vaya. Si nosotros, lo que le decía antes, es una 
cuestión de tratamiento de residuos, el Real Decreto es muy exigente en la materia. El Real Decreto y el 
Plan Director Sectorial también de residuos de construcción, neumáticos y tal, y voluminosos. No se 
cumple, o al menos esto es lo que en apariencia y salvo que usted lo explique mejor, tenemos claro, 
tanto nosotros como veo que el Partido Popular. Por tanto, nuestra proposición es bien sencilla, dejen 
de hacer esto, reciclen y reutilicen el material de obra tal como dice la ley, a través del MAC Insular, y en 
todo caso repongan a la situación anterior, el solar que ustedes han modificado para poder llevar a cabo 
estos trabajos.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias. Pues retomando lo que ha empezado mi compañero de Ciudadanos, nosotros 
igualmente en la Comisión denunciamos ésta situación. Recordar que además ya el 7 de marzo el grupo 
municipal Popular, registró una solicitud de información en este sentido, por unas quejas vecinales. Casi 
7 meses después todavía no tenemos ninguna respuesta, ninguna documentación nos ha llegado de la 
Regiduría. Pero después ha sido MAC Insular quien el 20 de julio se ha dirigido al Consell de Mallorca, en 
su condición de concesionario del servicio insular de gestión de residuos, pidiendo que el Consell Insular 
tome medidas legales contra los vertidos que hace pues el ayuntamiento en Son Reus. Ya no solamente 
es que la Dirección de residuos haya abierto un expediente, sino que también la Agencia de defensa de 
territorio del Consell, pues ha mandado un inspector al solar de Son Reus, y con fecha 24 de julio, se 
levanta un acta que dice: 1. Que en el solar citado se ha hecho una excavación de unos 50 cm. De 
profundidad, por unos 17.300 m2 aproximadamente. Y 2. Que en esa excavación, se ha rellenado 
parcialmente con residuos de demolición y restos de material asfáltico, triturado, explanado y 
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compactado, es decir, tratado. Se calcula entonces según las fotos aéreas y según los estudios que se 
han hecho, que se han vertido unas 7.000 toneladas de escombro, en un solar municipal. La Dirección de 
residuos ha elaborado un informe donde dice además que se ha solicitado información, tanto a la 
Conselleria de Medioambiente como a la Dirección, a la Regiduría de Urbanismo de aquí, pidiendo si 
efectivamente se tiene algún tipo de autorización para hacer este tratamiento de residuos. Tanto el 
Consell, el Govern, como el ayuntamiento, pues han negado esa autorización. Aún así, y después 
además de salir en los medios, que el Consell expedienta doblemente a Cort, el Regidor el otro día en 
Comisión, nos niega que tenga conocimiento de que se está produciendo estos expedientes, nos niega 
que tenga conocimiento de todo esto, cuando además le demostramos el otro día que existen unos 
registros de entrada en el ayuntamiento de Palma de 26 de julio del 2017, con el informe elaborado por 
la Dirección general de residuos, dirigida en un caso al Sr. Rodrigo, y en otro a Regidor de Urbanismo el 
Sr. Hila. Con lo cual si no tienen conocimiento todavía a día de hoy alguien en el ayuntamiento pues 
desvía los papeles hacía otro sitio. Como bien ha dicho mi compañero de Ciudadanos, el Real Decreto de 
2008, precisamente en cuanto a la gestión de residuos, exige una autorización al gestor autorizado, 
¿qué significa esto? Que según el propio Real Decreto y el Plan Director del Consell, solamente pueden 
gestionar residuos en este caso de demolición, aquellos gestores que estén autorizados. En la isla de 
Mallorca, única y exclusivamente MAC Insular, está autorizada al tratamiento de residuos. Y es así 
porque así ha sido adjudicada la concesión por parte del Consell de Mallorca. Y es más, solamente se 
permite la gestión, en este caso del ayuntamiento, si fuera para utilizarlo en la misma obra, y siempre 
previa autorización del Consell de Mallorca, que no es el caso. Pero como bien dice el acta, en este caso 
ni siquiera era con la intención de reutilizarlo en la obra, puesto que como digo, se ha excavado un 
agujero de 50 cm. Y se ha rellenado con material de demolición, lo que significa que en ningún caso se 
pensaba reutilizar, sino que se estaba en cierta medida escondiendo. Ante esto, los argumentos del 
ayuntamiento, del Regidor en cuestión han sido, que el seguimiento o la manipulación de residuos, es 
cosa de los técnicos, que el tratamiento es idéntico al que se referirían en la planta de tratamiento del 
Consell, es decir, una total ignorancia de la normativa en este caso, o una total desidia en cuanto al 
cumplimiento de la normativa. Y yo me pregunto, con que legitimidad el ayuntamiento de Palma, puede 
estar sancionando precisamente a los particulares y a las empresas, por tirar residuos de demolición en 
los solares públicos o privados, porque nosotros estamos jactándonos precisamente de perseguir a los 
incívicos, mientras el ayuntamiento de Palma está dando semejante ejemplo. Además esto requiere 
para tratar el tema de los residuos, pues requiere impermeabilización de las superficies de carga y 
descarga, en cuanto a tratamiento de aguas. Se tienen que tomar medidas en cuanto a la captación de 
particulares en suspensión. Se tienen que tomar medidas en cuanto a la protección de los trabajadores 
frente al amianto. Tiene que haber un control y un seguimiento medioambiental, que en ningún caso 
cumple este solar del ayuntamiento de Palma. Yo me pregunto, ¿puede garantizarnos el Regidor de 
Infraestructuras que todas estas medidas se toman por parte del ayuntamiento en el solar de Son Reus? 
También me gustaría saber en este caso la opinión de nuestra Regidora de Medioambiente, qué le 
parece que el propio Ayuntamiento de Palma, esté tirando residuos de demolición en un solar 
municipal, sin seguir en ningún caso la normativa que establece, tanto el Consell de Mallorca como el 
Real Decreto. Gracias.” 
 
Sr. Romero (Podem Palma): 
 
“Gracias. Bueno, en primer lugar, me costó mucho entender las proposiciones, porque están 
evidentemente mal formuladas. Ciudadanos habla que el IMOV deje de hacer no sé que tratamiento. El 
IMOV no hace ningún tratamiento, el IMOV solo se encarga de dar licencias en la vía pública. Pensé que 
lo iban a corregir ahora, pero no, siguen así, porque leen el periódico, leen informaciones, además que 
no están contrastadas, y van a rebufo de ese tipo de informaciones, además de las informaciones que 
les da MAC Insular en este caso. También la Sra. Bauzá se olvidó de decir, que este tipo de actividades o 
actuaciones que está realizando el ayuntamiento, que sigue realizando, empezaron a instancias del 
Partido Popular en la legislatura pasada, donde se solicitó permiso a Urbanismo, de licencia para ese 
solar, que ahora se está empezando a adecuar para utilizar. Nunca se usó hasta ahora. Antes se hacía en 
el vivero municipal, que era sí un sitio que no estaba adaptado para almacenar elementos de alumbrado 
por ejemplo, que es una de las cuestiones para lo que está preparándose ese solar. Pero bueno, en 
cualquier caso, esto lo autorizó el Regidor de Infraestructuras la legislatura pasada, en 2013 en concreto, 
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y además figura en el pliego de vialidad en la adenda que se aprobó en la legislatura pasada, y figura 
toda esta actividad y como se debe hacer. Lo pueden revisar en el pliego. Eso se olvidó decir porque 
claro parece que se llevan por las informaciones que le traslada MAC Insular, y se olvidó que es el propio 
Partido Popular quien llevó esta iniciativa. Y no me parece mal porque es acorde a la ley. Lo que se hace 
en concreto, y para no repetirme tanto respecto a la Comisión es, cada vez que se hace, el ayuntamiento 
cada vez que hace una obra en la vía pública, y hace una zanja, normalmente la pone al costado al zanja, 
para luego tapar si pasa una tubería o si pasa una tubería de alumbrado por ejemplo, o si tiene que 
arreglar un trozo de acera, etcétera. En algunos sitios como es complicado cortar la calle, y hay 
problemas de accesibilidad, o la obra va a durar un poco más, porque a lo mejor Emaya tiene que pasar 
una tubería, o Parques y Jardines tiene que quitar o reponer un arbolado, etcétera. Para que no esté ese 
material ahí, se traslada a este solar, donde no se hace ningún tratamiento, simplemente se vuelve a 
poner y a reponer en la misma zanja. ¿Cuál es la diferencia en que esté al costado de la zanja o que esté 
en el solar? Pues ninguna. Y usted hablaba de que cualquier ciudadano podría hacer lo mismo. Sí, 
cualquier ciudadano puede hacer lo mismo. En el ámbito de la misma obra, puede utilizar los elementos 
de excavación, y eso lo hace cualquier constructor que construye un edificio por ejemplo, puede solicitar 
cierta cantidad de material, volverlo a utilizar en la misma obra, y es lo que hace el ayuntamiento. En el 
mismo ámbito de la obra, puede reutilizar ese material. No es verdad que el ayuntamiento luego 
desparrama esa tierra por toda Palma. Llevamos un control de trazabilidad de cada uno de esos 
elementos. Evidentemente elementos totalmente inertes, es reutilización de material que le sirve al 
ayuntamiento para seguir con las obras, es decir, es material de ayuntamiento que quita y vuelve a 
poner en el mismo sitio. El material que es peligroso, por ejemplo el material que se quitó de los techos 
de los colegios, el amianto, como usted nombró, eso me parece un acto de demagogia, decir que puede 
ser peligroso, que allí estemos levantando amianto. Realmente ese material se lleva a MAC Insular, y la 
prueba de eso en todas las facturas que tenemos desde el año 2014, hasta el año 2017. Este año hemos 
gastado en MAC Insular 14.000 euros, en tratamiento de residuos. Que es todos los residuos que el 
ayuntamiento no utiliza, es decir, nosotros no almacenamos residuos, es que no lo queremos, lo usamos 
si nos sirve, por ejemplo si quitamos la balaustrada de la Costa de la Sang, se quitó, no se llevó a MAC 
Insular como comprenderá, se quitó, se enumeró cada una de esas partes, se almacenó en ese solar que 
usted dice que no se debe almacenar, y se volvió a reponer exactamente igual, porque ese es material 
útil. Claro, para ustedes son escombros, para nosotros es material importante para la ciudad, y se volvió 
a reponer, y puede ir a ver como está. Usted a lo mejor hubiese hecho la balaustrada toda nueva, pues 
perfecto, nosotros no, recuperamos ese material que es valioso para nosotros y se puede utilizar, y lo 
volvemos a poner. En conclusión, ese solar se hace, no solo para almacenar materiales de obra, como 
adoquines, etcétera, que se van a utilizar en las obras, sino también para almacenar los báculos de 
alumbrado, mientras se están utilizando, para no tenerlos en la vía pública, para almacenar la 
maquinaria del ayuntamiento, y otros elementos. Y ya para finalizar, el Plan General dice perfectamente 
que esto es legal, los técnicos lo certifican de esa manera, y que además ese solar está adaptado para, al 
Plan Director para la gestión de residuos sólidos urbanos de la isla de Mallorca. Y eso está contemplado 
ahí, se lo, lo hemos respondido así a quien lo ha solicitado. No tengo constancia de que el Partido 
Popular haya solicitado información, siempre estamos abiertos para evitar sobretodo estos malos 
entendidos de que el IMOV gestiona no sé que, porque el IMOV no gestiona realmente. Y bueno. Por 
otro lado, también quería hacer constar que esto, este tipo de tratamientos.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Romero s’està passant un poc del temps. Vagi acabant.” 
 
Sr. Romero (Podem Palma): 
 
“Sigo en la próxima. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí. Sr. Rodrigo mire yo lo siento pero es que yo debo de andar tremendamente confundido, yo pensaba 
que hacía 32 años que había acabado el colegio, como para que ahora me vengan a mí a recordar como 
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se tiene que escribir. De todas formas podemos hacer una cosa, si quiere cada tarde de 5 a 6 usted me 
da una clase de gramática, o yo le doy a usted una clase de comprensión lectora, porque creo que las 
proposiciones las escribo con una claridad meridiana. Habla usted de que nosotros si tenemos relación o 
información que nos pasa el MAC Insular. No mire, la información es a parte del periódico, del Consell 
Insular de Mallorca, que es donde se está tramitando esto. Y ya le estoy diciendo y se lo he dicho antes, 
que a lo mejor no me quiere entender, que nosotros no tenemos ninguna relación con el MAC Insular. 
No sé a lo mejor ahora usted cuando haga la contrarréplica, me dice que es que tenemos, que ésta 
información nos la ha pasado el IBEX35, el Banco de Santander, o el BBVA. No lo sé, yo de usted y de 
este tipo de hablar, ¿perdón? El MAC Insular, pero no me ha pasado la proposición, entonces disculpe, 
debo tener un problema de gramática, y mi redacción no debe ser la mejor, pero bueno, es igual. Mire, 
ya le he dicho que si es por tratar un tema de accesibilidad, de movilidad, a nosotros nos parecería bien 
que usted tal, pero el problema es que no se ajusta a normativa. El artículo lo dice bien claro, que la 
legislación de la Comunidad Autónoma, podrá eximir de la autorización administrativa reculada en los 
apartados 1 a 3 del artículo 8, a los poseedores que se ocupen de la valorización de los residuos no 
peligrosos, de construcción y …, en la misma obra en que se han producido. Ustedes hacen un 
movimiento de esas tierras, las llevan de un lugar a otro, y además luego lo que dice es que, y las 
condiciones, fijando los tipos y cantidades de residuos, y las condiciones en que la actividad puede 
quedar dispensada de la autorización. Que esta actividad de valorización de residuos, reguladas en este 
artículo, se ajustarán a lo establecido en el proyecto de obra. Claro, usted habla de que utilizan la misma 
tierra para cada obra, se la llevan allí, la devuelven a la misma zanja. Lo deben tener muy bien 
controlado, porque o bien solo hacen una zanja en Palma, o van sectorizando, en todo caso ya le he 
pedido que en todo caso, yo puedo estar equivocado, yo lo reconozco, no soy infalible, fallo muchas 
veces. Mire, he puesto IMOV, he puesto una enmienda para corregirlo, porque es verdad que me he 
equivoqué cuando lo redacté, pero yo los errores los reconozco, no tengo ningún problema. En todo 
caso, si yo me equivoco y está así, y todo se hace ajustado a la ley, cumpliendo con lo que establece este 
artículo, que yo lo dudo, en este caso, y además no lo dudo yo, lo duda el MAC Insular, y lo duda el 
propio Consell de Mallorca en el informe que ha presentado y que tiene usted, porque ha entrado en el 
Registro de este ayuntamiento. En este caso si es así, pues ya se lo he dicho antes, pues nos lo aclare, y 
tampoco no hay ningún problema. Si todo se hace bien, y todo se hace conforme a la legalidad ¿qué 
problema le podemos poner? Ninguno. El problema es que existe esta duda a través de este informe del 
Consell Insular de Mallorca, de la publicación que a usted le gusta tanto en el periódico, y supongo que 
de estos informes del MAC Insular que a mí me pasan por la noche, pues no sé, o en un bar, no sé con 
quien me deba yo reunir del MAC Insular, para que nos diga estas cosas.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, yo igualmente, como mi compañero de Ciudadanos, me parece absolutamente ridículo, que todavía 
nos venga con estos argumentos, de si representamos a MAC Insular. Es que mire, esto es un acta de 
inspección de la Agencia de disciplina del Consell de Mallorca. Y ésta acta no la ha hecho ni MAC Insular 
ni la he hecho yo, la ha hecho un técnico de la Agencia de disciplina, que nos afecta igual a todos, 
seamos ayuntamiento, seamos ciudadanos, seamos PP o seamos Podemos. Esto nos afecta a todos. Y 
dice muy clarito, dice muy clarito, que el ayuntamiento de Palma en este solar, no solo es que deposite 
los residuos, es que los está tratando, ha hecho un agujero, y los está escondiendo en ese mismo solar. 
Eso no es lo que autoriza la ley, que dice que en cualquier caso se puede utilizar siempre dentro de la 
misma obra, sin desplazarlos, y además siempre y cuando tengan autorización del Consell de Mallorca, 
cosa que usted no tiene. O sea que déjese de chorradas, y céntrese en el tema que estamos tratando, 
porque es un tema muy serio. O sea, esto es algo que no se permite a nadie en esta isla, ni en toda 
España. O sea, hay un Real Decreto que regula el tratamiento de residuos, y hay un gestor autorizado 
que es único en toda la isla de Mallorca, que es MAC Insular, no por decisión del Partido Popular, ni de 
ninguno de los que estamos aquí, es porque así se ganó esa concesión en su momento. Y además hay 
numerosas sentencias que dicen que el único gestor autorizado en esta isla es MAC Insular. Usted me 
podrá decir como me dijo el otro día, que le parece muy caro, a mí también me lo parece, yo también lo 
he tenido que pagar muchas veces. Pues haga usted las gestiones oportunas con su partido en el Consell 
de Mallorca, pero usted no puede decidir por su cuenta y riesgo, que porque es caro no le da la gana de 
pagarlo, cuando los demás lo tenemos que pagar. Y me parece tremendo además su posicionamiento, 
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cuando además el propio Consell Insular de Mallorca, los dos Jefes de servicio que hacen el informe, que 
usted ya tiene y nos niega, dicen que precisamente el desarrollo por parte del ayuntamiento de Palma 
de esta actividad, supone un grave perjuicio para el interés público. Y además en este caso es 
especialmente grave porque proyecta para el resto de productores de residuos, que no existe la 
obligación de tratamiento de las instalaciones del servicio público insularizado, ya que el principal 
generador de residuos en estas islas, es decir el ayuntamiento de Palma, está realizando operaciones 
paralelas sin amparo legal ni administrativo. Esto lo dicen los técnicos de la Dirección de residuos del 
Consell de Mallorca, no lo dice el Partido Popular, ni lo dice esta Regidora. Lo dicen dos técnicos que se 
han tomado la molestia de hacer un informe al respecto. Como bien verá en esta foto, ésta es la foto 
que se obtuvo unos meses antes de que nosotros presentáramos la solicitud por escrito. Y unos meses 
después, cuando la Agencia de disciplina urbanística se presenta en el solar, estos residuos han 
desaparecido y han sido enterrados, después de haber sido triturados en ese mismo solar. Esto no es 
reutilización en la obra, esto es directamente un atentado contra el medioambiente y la salud pública. 
Así que usted podrá excusarse en que nosotros somos amigos de MAC Insular, y que todos somos muy 
malos, pero es que además, para desmentir sus informaciones con respecto a lo que hacía el Partido 
Popular, la misma acta de la Agencia de disciplina urbanística, en su punto 3 pone, estas obras se 
realizan con posterioridad al 30 de octubre del 2015, según fotografías aéreas que han sido 
contrastadas. Así que déjese usted de cambiar de tema y de dedicarse a cosas que no interesan, y 
céntrese en este tema que me parece bastante importante. Además le pediría que se coordinara un 
poco con sus representantes en el Consell de Mallorca, que el 14 de septiembre han votado a favor de 
esta misma proposición que nosotros hemos presentado aquí, y exigen al ayuntamiento devolver el 
solar prestado anterior. Gracias.” 
 
Sr. Romero (Podem Palma): 
 
“Sí, gracias. Cuando le hablaba que el Partido Popular puso en marcha esta actividad, no la obra sino la 
actividad de almacenar residuos, repito, está en el pliego, y el pliego, los pliegos son públicos, lo puede 
ver, está claro en el pliego, en la adenda, léala, donde el Partido Popular es donde, cuando empieza a 
hacer esta gestión y a almacenar estos residuos o escombros, o todo lo que retira que puede ser útil y 
aprovechable en otros sitios en Palma. Le repito, como lo de la Costa de la Sang ¿para usted eso hubiese 
sido lo más idóneo? Ir a MAC Insular, triturarlo y olvidarnos y hacer uno nuevo. No, para nosotros eso es 
de los palmesanos, y se tiene que volver a poner en el sitio, si se puede reutilizar. El resto, lo que sobre, 
eso sí es, se lleva a MAC Insular, está en las facturas. Todo lo que es contaminante se lleva a MAC Insular 
y punto. En cuanto al precio, yo en Comisión le dije, que si para este ayuntamiento fuese más 
económico llevar a MAC Insular y no tener que estar gestionando un solar, no tener que estar moviendo 
camiones, etcétera, lo haría, pero también le dije que con los precios de MAC Insular es inviable para 
que nos guarde un trozo de tierra, para después ir a retirar, nos cobraría 43 euros la tonelada, casi 100 
veces más que en Cataluña, donde se llega a cobrar 1,50 euros. Mientras aquí se cobra hasta 175 euros 
en Cataluña cobran 1,50 euros. Y eso es algo que es verdad, el Consell tiene que revisar, pero es una de 
las motivaciones que el ayuntamiento tiene que preparar un solar para guardar porque es lo único que 
se hace, almacenar la tierra que posteriormente utiliza. Y repito, nunca se ha perdido la trazabilidad del 
material, y siempre se utiliza dentro del mismo ámbito de la obra. Esa foto, que es la misma que me 
pasaron los responsables de MAC Insular cuando hablé con ellos, es la misma foto pues se la han dado 
ellos, esa foto que le han pasado a usted, y usted viene aquí a defender los intereses de una empresa en 
lugar de los intereses de los ciudadanos, es decir, si le hiciésemos caso a usted y dejáramos de hacer una 
actividad que no tenemos la obligación de llevar según que material a MAC Insular, si lo hiciéramos les 
cargaríamos 300.000 euros al bolsillo del contribuyente, y yo tengo que velar por el contribuyente, 
siempre dentro de la legalidad. Los técnicos dicen y certifican que todo es legal, y yo tengo que creer a 
los técnicos. Yo estoy cansado de que aquí se ponga en duda la labor de los técnicos. Si un técnico me 
firma que está todo bien, y que el solar es apto para eso, y además me dice que en el Plan General lo 
pone, lo pone claro, pues yo no tengo que dudar de los técnicos. Si un técnico me dice que con eso 
beneficiamos al ciudadano pues lo hacemos, pero usted se sienta ahí y ve por el beneficio de una 
empresa, de MAC Insular. Tenemos aquí al grupo AENA y al grupo MAC Insular, cada uno defiende a los 
intereses, de espalda al ciudadano. Eso es lo que hay aquí, no hay más. Gracias.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 vots a favor (PP i C's) i l'esmena presentada: "Se modifica el texto de la proposición, 
sustituyendo "IMOV" por área de infraestructuras" 
  
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento insta al Área de Infraestructuras a cesar inmediatamente en el 
vertido de residuos de obra en el solar próximo a Son Reus, a tratar los residuos conforme a lo 
establecido en el Real Decreto 105/2008, de 1 de febrero, por el que se regula la producción y 
gestión de los residuos de construcción y demolición, así como el Plan Director Sectorial para 
la gestión de los residuos de construcción-demolición, voluminosos, y neumáticos fuera de uso 
de la Isla de Mallorca, y a reponer el citado solar a su estado original". 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
56. Grup PP relativa a residus a solars municipals 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.- Proporcionar a los grupos de la oposición la información relativa al citado expediente. 
 
2.- Cesar con carácter inmediato la descarga de residuos de demolición en el referido solar 
propiedad del Ayuntamiento de Palma. 
 
3.- Restaurar el solar a la situación inicial que se encontraba con anterioridad a los hechos 
relatados."  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
58. Grup C's relativa a manteniment dels serveis a la Plaza Torrente 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 a favor (PP i C's): 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma se compromete a ejecutar de forma subsidiariael 
mantenimiento y la prestación de servicios de la Plaza Torrente." 
 
Sobre la taula 
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62. Sol·licitud de compareixença a petició del  Grup PP, del  tinent de batle de Mobilitat i 
regidor de Districte Llevant 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Regidor de Mobilitat. Li, hem presentat aquesta compareixença, perquè hi 
ha una sèrie de qüestions que considerem que són importants, que es puguin aclarir, que es puguin 
exposar, davant aquest Plenari. Una primera qüestió que ens agradaria que vostè pues ens pogués 
explicar la situació en la qual es troba, és la contractació de la nova flota d’autobusos de l’empresa 
municipal. Quina és la situació administrativa, quines passes s’estan donant en aquests moments, i en 
quina situació es troben els plecs per la contractació d’aquests autobusos. I quines previsions tenen 
vostès de quan ja podrien contar amb aquesta primera fornada d’autobusos aquí a la nostra ciutat. 
Vostè sap perfectament el dèficit que tenim, en aquests moments pues hi ha línees pues que tenen 
dèficits o problemes amb els freqüències, bé, ja hem xerrat molts de pics que s’han de reforçar 
determinades freqüències en els mesos d’estiu. I això pues suposa que els usuaris es vegin perjudicats 
per altres línees, pues que es veuen ressentides en aquest sentit. També és cert que s’ha produït pues 
per accident, i a demés ja hi ha hagut a les auditories pertinents, que han esclarit els fets, pues els 
accidents pels quals s’han cremat diversos autobusos, que també han d’esser reposats, i en definitiva 
considerem pues que és una qüestió important, i volem sabre quina és la situació a la qual es troba. Un 
altre tema que també és important, és el tema de la contractació dels xofers de la EMT. Vostè sap 
perquè a demés ha estat vostè qui en el començament d’aquesta legislatura va fer un concurs, per la 
contractació de 100 places, de 100 xofers, si no estam equivocats s’han contractat 72 xofers del nombre 
total de places que estaven, que varen opositar, i que hi havia disponibles. Però sí que és cert que 
nosaltres ara ens trobarem amb una situació complicada, perquè d’aquestes contractacions, poques són 
indefinides, hi ha un gran nombre d’aquestes contractacions que són, que acaben dia 31 de desembre 
de 2018, i per lo tant això suposarà pues que tindrem un problema, perquè hauríem de sabre de quina 
manera pensen vostès resoldre aquest problema i aquesta qüestió. Clar, si dia 31 de desembre de 2018 
acaben pues gran part de la plantilla, de quina manera tindrem garantit que a l’empresa municipal hi 
haurà personal, amb quines condicions i de quina manera vostè ens pot garantir que efectivament no es 
produirà aquest buit tan important de personal. Sí en aquests moments hi ha mancances en quant al 
nombre de xofers contractats, perquè tal i com s’ha exposat i ha sortit a diferents mitjans de 
comunicació, i a més a més també aquest estiu, hi ha hagut pues una sèrie de protestes per part dels 
representants dels treballadors, de l’empresa municipal, i han fet referència a determinades qüestions. 
Entre d’altres estan pues que són més de 4.000 hores extres mensuals, que en aquests moments s’estan 
pagant a l’empresa municipal. Si no és exacta la xifra, ens agradaria sabre exactament quin nombre 
d’hores extres s’estan pagant. I una de les coses que preocupa en els representants dels treballadors, és 
que bé es pugui en fi davant aquesta situació lo que es pugui estar fent, és anar més enllà de lo que la 
legislació laboral permet en quant al nombre d’hores que un treballador pot fer, i en tot cas ens 
agradaria sabre si segons el seu punt de vista, sí que s’està complint aquesta legislació laboral, i si no és 
abusiu o no pot esser excessiu, per dir-ho d’una manera més suau, el nombre d’hores extres que s’estan 
demanant als xofers de la EMT. Després també ens agradaria demanar-li Sr. Ferrer per un altre qüestió, i 
serien les noves contractacions que se volen fer des del seu, des de l’empresa municipal. Varem tenir 
també coneixement i a més a més també ha sortit als mitjans de comunicació que s’ofertaran places de 
tècnic i especialista en manteniment, subaltern xapa i pintura, subaltern electromecànica, encarregat de 
taller, tècnic en desenvolupament i execució de projectes, tècnic en organització i estructura d’empresa. 
I voldríem que ens expliqués de quina manera o com vostès.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
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“Sí, bé pues Sr. Ferrer, si li pareix en el segon torn continuaré amb la meva exposició. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Miri, en referència a les noves contractacions, ja m’avanço jo perquè vaig veure 
atentament la seva intervenció, del tema de manteniment, de l’ampliació de la convocatòria de, per 
suplir places en el Departament de manteniment. La plantilla que existia l’any 2012, era de 32 persones 
en manteniment. Actualment en tenim 22. Li refrescaré a demés, quines són les tasques que fan els 
membres de manteniment de la EMT, perquè vostè no és que suggerís, simplement deia que el que 
podíem fer nosaltres ara amb aquesta nova convocatòria, seria duplicar tasques d’una feina que 
nosaltres tenim encarregada a una empresa externa, que és la que dur el manteniment concretament 
ASITSA. Per llevar-li el dubte, tot i que crec que això ja ho hauria de sabre, el manteniment, el personal 
propi de la EMT dur a terme tasques de xapa i pintura, sí, el personal propi dur a terme aquestes 
tasques, té directament encarregades aquestes tasques. Bastar recordar a demés les activitats 
formatives que hem fet amb el SOIB, perquè hem pogut tenir joves que s’han format justament en el 
taller propi de la EMT, i han pogut tenir una qualificació professional. Una de les altres tasques que fan 
també, amb la gestió d’equips embarcats i l’electrònica dels busos. I la tercera tasca important que duen 
els membres de manteniment de la EMT, és el control i gestió de la flota, i la subcontracta de 
manteniment. Això significa que la EMT necessita personal propi, que no només desenvolupi aquestes 
tasques que he enumerat, sinó que a demés es dediqui a controlar la bona feina que estigui fent o no la 
subcontracta de manteniment que vostès en mandats anteriors varen introduir a la EMT carregant-se 
tota l’estructura de manteniment propi que tenia l’empresa, com moltes altres EMTs d’Espanya, i que 
ara fa que siguem una de les poques EMT espanyoles que tinguem el manteniment subcontractat. A mi 
francament me sento molt còmode contractant gent a manteniment, bàsicament perquè no vull que me 
passi lo que els va passar a vostès, aquí els he dut uns retalls de diari de l’anterior legislatura, que ens 
varem haver d’assabentar que l’empresa que dur el manteniment, es dedicava a fer el manteniment per 
altres empreses privades. Jo no vull que em passi això, jo vull que el personal meu, el personal de la EMT 
que és nostre, que és de tots, pugui controlar la feina que s’està fent a la contracta, perquè estam 
parlant d’un cost anual de més de 7 milions d’euros. Jo no vull que el meu gerent hagi d’enviar una 
carta, com va enviar el gerent que tenien vostès en el seu mandat, a l’empresa concessionària del servei 
de manteniment, demanant-li: ¿es habitual que ustedes desplacen personal de Asitsa fuera de las 
instalaciones de la EMT? ¿Ha realizado Asitsa alguna ocasión con personal propio de la EMT, tareas 
fuera del mantenimiento propio de la EMT? Jo no vull haver de fer-me aquestes preguntes, jo vull tenir 
la seguretat de que el manteniment s’està fent bé. Vostès, a resoltes de la denúncia que es va fer per 
part del grup municipal socialista, i tot lo que va sortir a premsa, li varen imposar una sanció a l’empresa 
adjudicatària, de 3.000 euros, tot reconeixent els fets. Per tant el personal de manteniment de la EMT, 
serveix per controlar. I serveix per controlar bé, i per tant no escatimarem cap esforç en posar més gent 
a fer feina a dins aquesta plantilla específica. De quina manera ho fem? De la manera més transparent, 
seguint tota la legalitat, seguint tots els preceptes, tenint tots els informes. Quan ho duguem al Consell 
d’administració, ho tindrem tot degudament informat, i no ens botarem ni una coma al procediment. Jo 
no vull que em passi com els va passar a vostès, i jo ara estic agafant el bloc del Sr. Hila, que la 
legislatura anterior tenia un bloc, i anava publicant moltes coses, que em serveixen per veure quin era el 
passat. Jo segueixo el bloc del Sr. Hila, vostè per desgràcia no pot seguir el bloc del Sr. Vallejo, perquè 
ara li ha pegat per xerrar de bicicletes. Doncs bé, en el bloc del Sr. Hila, es publicava que vostès les 
convocatòries de personal les feien amb una ETT. Jo això tampoc ho faré. I com tampoc faré és deixar de 
banda, com deia abans, tot el control del manteniment, perquè seguint citant al Sr. Hila, li haurem de 
pagar drets d’autor, seguint citant el Sr. Hila, volem, podem veure que 2011 o 2013 i 2012, aquesta línea 
que puja acceleradament cap a dalt, són els costos de manteniment de l’empresa externa, que dur el 
manteniment de la EMT. Per tant tot el control que posem, no serà en va, i sempre serà fet d’acord amb 
totes les garanties. A nivell de costos, no dupliquem, no estam afegint més costos afegits, simplement 
estam substituint treballadors que s’havien jubilat, per treballadors que començaran a fer feina a la 
EMT, i que els podran donar servei a totes aquestes necessitats. Tampoc ho faig per acallar els sindicats, 
com vostè deia, perquè aquesta convocatòria es va començar a pactar a mitjans de juliol, i la protesta de 
sindicats va esser a principi d’agost, i a demés per una cosa totalment diferent a la plantilla de 
manteniment, sinó que anava més aviat referida als torns que s’estan realitzant en la conducció. Tot 
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això, aquesta convocatòria, en varem parlar a demés en el darrer Consell d’administració, al qual vostè 
no va venir ni tampoc va designar cap altre substitut del seu grup municipal. En aquell mateix Consell 
d’administració, varem imposar una sanció, però podia haver vingut un membre del seu grup municipal, 
varem imposar una sanció a Asitsa, i a demés varem explicar perquè dúiem a terme aquesta 
convocatòria de persona. Així hagués tingut tota la informació, però bé, jo la dono aquí per acabar 
d’aclarir la problemàtica. Els nous xofers, els nous xofers se contracten perquè des de la EMT ens 
trobem que tenim un buit important de personal, totes les jubilacions, incapacitats, per desgràcia també 
morts, que hi havia hagut durant el passat mandat, no s’havien cobert, s’havien deixat allà bé, ja vindrà 
l’altre i ja ho arreglarà. Varem fer una convocatòria de personal, 100 persones, n’hem incorporat 76, en 
diferents tongades, i tot plegat ens indica que les circumstàncies que han provocat la seva contractació, 
repeteixo, jubilacions, tenim una plantilla que va envellint, també jubilacions anticipades, malalties, 
incapacitats definitives i transitòries, i també per desgràcia morts, tot farà que quan arribem al 31 de 
desembre de 2018, ens trobem que tindrem suficients circumstàncies per mantenir l’actual plantilla, i 
cercarem la fórmula perquè donada còmodament, i que aqueixa plantilla segueixi prestant els serveis. I 
si d’aquests 76 hem d’arribar als 100 que teníem previstos, hi arribarem, sempre i quant les 
circumstàncies i necessitats ens ho indiquin. I si hem de fer una segona bossa la farem, perquè el que no 
volem nosaltres és deixar caure la EMT, el que no volem nosaltres és matar la EMT, matar-la, que 
significa no donar-li treballadors, perquè puguin treure cada dia els autobusos al carrer. Pel que fa a les 
hores extres, anem a veure, quant començarem el mandat, ens trobarem una mitjana de 800 serveis 
sense cobrir durant tot l’any, això significa que el bus que ha de passar a les 8 no passa. O hem redreçat i 
en el 2016 hem passat de 800 a 400, perquè sempre hi ha contingències inesperades. Per tant, hem 
reduït la meitat. Les hores extres, podíem imaginar-nos un escenari en el qual, quan vostès començaren 
a governar l’anterior mandat, que varen aconseguir reduir les hores extres, és vera, del 2011 al 2012 va 
davallar un 57% i del 12 al 13 va davallar un 28%. Però perquè? Això té trampa, té explicació, varen 
davallar els usuaris d’octubre 2011-octubre 2012, la EMT perdé 4 milions d’usuaris. Per tant, poca gent 
hi havia per passejar per Palma. Varen davallar els serveis que es prestaven, i varen deixar serveis sense 
cobrir. Del 2013 a 201, caram, comencen a incrementar-se les hores extres, i aquí sí que governaven 
vostès, incrementant un 138%, i del 14 al 15, un altre 20%. Perquè? Perquè han de cobrir les jubilacions 
amb les quals arribaren vostès a un pacte amb els sindicats en 2013, i perquè a demés no se feien 
substitucions, per tant a llavors no n’hi entren, hem de fer els que estan dedins, hem de forçar la 
màquina perquè facin més feina. Que passa de 2015 a 2016? Quan ja hi som nosaltres. Davallen un 
3,5%. I de 2016 a 2017, preveiem tancar l’any amb un 20% menys d’hores extres. Tot i que hem 
augmentat en 1.660.000 els usuaris que tenim a la EMT. Ves per on. Pel que fa a la nova flota, gràcies 
per el interès per la nova flota, gràcies per el interès de la renovació d’aquesta flota tan obsoleta, que jo 
hem vaig trobar a damunt la taula de l’anterior gerent, com els deures, que m’havia preparat els deures. 
No? Abans parlàvem de classes de gramàtica, pues a mi hi havia un gerent l’anterior mandat de la EMT, 
que me tenia preparat els deures, me va dir, no, lo que has de fer és contractar personal, i lo que has de 
fer és renovar la flota. Vaja, i perquè no ho va fer vostè? Silenci. Nosaltres ens hi varem posar, varem 
aconseguir el finançament del vell i és cert que les coses no van tan aviat com a mi m’agradaria i com a 
la resta de ciutadans que ens preocupa el transport públic ens agradaria. Ara mateix estam en processos 
formals, estam acabant uns plecs que volem que siguin impecables, aquest és el meu compromís amb 
l’ajuntament i amb la ciutadania. No volem que siguin uns plecs que se posin en discussió, no volem 
tampoc que siguin uns plecs que quan passin els anys ens haguem donat compte que hem pagat els 
busos dues vegades. Jo no vull que això passi. I tot d’una que ho tingui, tingui tots els informes 
preceptius, i tinguem endavant el contracte de finançament amb el vell, això es posarà en marxa. Que 
ho haguéssim pogut tenir l’any passat? Tant de bo ho haguéssim pogut tenir l’any passat, però aquesta 
administració com sap vostè perfectament, és lenta, hem de complir tots els preceptes legals, i jo no 
m’atreviria a dur, i estic segur que vostè com a regidor de l’oposició, no me deixaria portar a un Consell 
d’administració, uns plecs de renovació de la flota de busos que fossin incorrectes. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Ferrer, ens ha explicat vostè el tema del borsí del personal que es destinarà en el 
manteniment. Jo lo que, clar, me sorprèn, és que haguem de contractar gent, per controlar en els que 
estan fent la feina. Vostè ho ha dit, que contractaven aquest personal per contractar, perquè hi havia 
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hagut un problema una vegada, que es dedicaven a fer feina. Jo ho he sentit. Clar, si és així això és molt 
trist. I que consti eh, no li estic dient que no me pareixi bé en aquest cas que faci aquestes 
contractacions. Si s’ha de controlar una empresa perquè ens pren el pèl, lo que s’ha de fer entre altres 
coses és resoldre el contracte d’aquesta empresa que ens pren el pèl, si és que ens el pren. I si hem de 
menester gent pues se fa. Ara bé, jo crec, si no vaig malament, que en aquest Ple varem acordar que es 
faria un informe per determinar si era possible la recuperació del servei de manteniment dels 
autobusos, perquè el contracte aquest d’aquesta empresa, que per lo vist ens enganyava, és un 
contracte ruïnós. I encara ho és més, ara que m’he assabentat que ens enganyaven. Voldria sabre, ja 
que estam, que ens expliqui a quin punt estam d’elaboració d’aquest informe, quan el podrem veure, 
per sabre quantes renovacions d’aquest contracte ruïnós haurem de patir. Després voldria també que 
ens comentés un poc, el tema de, hem xerrat del manteniment, dels tècnics, en desenvolupament i en 
execució de projectes, que també xerra aquesta noticia del Mundo que han fet referència tots dos. 
Voldríem sabre, quina és la necessitat d’aquest tipus de personal, quines característiques hauran de 
reunir, perquè quan un xerra amb diferents treballadors de l’empresa, pues pot esser que el tècnic de 
manteniment o el personal de manteniment, no presentin dubtes en quant a la seva contractació, però 
aquest personal més tècnic, sí que els planteja. Nosaltres voldríem que fos una contractació neta, que 
no hi hagués cap dubte respecte a possibles nepotismes, que s’han xerrat, d’això de perquè es contracta 
gent per pacificar el tema amb segons quins sindicats. Ens agradaria que ens ho expliqués, quina 
necessitat hi ha d’aquest tècnics, i bé, perquè els contracta, en poques paraules. I després, i ja per 
acabar, el tema de la flota, que també ens preocupa. Voldríem sabre que ens concretés un poc més, a 
quin punt estam, perquè en teoria ja hauríem d’haver començat a veure coses i estam que continuem 
pràcticament com antes de l’estiu, i bé, i aquesta flota cada vegada es fa més vella, de cada vegada 
tenim més problemes amb els autobusos, i és un tema que ens preocupa i que vostè ha de solucionar.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Ferrer, vostè està crispat, sí, jo li he fet una intervenció molt tranquil·la, li 
he exposat una sèrie de punts que ens preocupen, és una sèrie de punts que són d’interès general 
d’aquesta ciutat, és una sèrie de punts que a més a més, els preocupen als representants dels 
treballadors. No m’he inventat res, ha estat una cosa que ha sortit als mitjans de comunicació, i lo únic 
que li he demanat és que ens pugui aclarir aquestes qüestions de quina manera vostès les pensa solució. 
I vostè resulta que ha tret el bloc del Sr. Hila d’un altre legislatura, que no és aquesta, és un altre 
legislatura, i que jo crec que no és el tema a debatre. El tema a debatre és aquesta legislatura. Jo no li 
vull fer retrets perquè jo també li podria fer retrets d’aquella legislatura, també ho podria fer, i també 
podria dir que les comptes de la EMT, pues eren pràcticament la quiebra de la empresa. Ho podria dir, i 
que la legislatura passada es va haver d’arreglar, perquè les factures no se pagaven, i els proveïdors 
donaven cartes dient que suspenien el subministra, perquè no s’estaven pagant les factures. Però jo 
crec que tot això no és important ara, no és important, lo important és que estam en aquest punt, lo 
important és, com deia el regidor de Ciutadans, que en aquest Ple se va arribar a un acord, i vostè es va 
comprometre a donar un informe, pel qual es digués en quina situació estava el tema de les 
subcontractació de l’empresa amb l’empresa Asitsa. Si era necessari continuar amb aquesta 
subcontractació, o si s’havia de remunicipalitzar el tema del manteniment de taller, etcètera, etcètera. I 
aquest informe nosaltres no el tenim, per tant la pregunta és: el té el informe? El té? Punt número 1. Si 
el té és, ens donarà el informe? Punt número 2. I punt número 3, si no té el informe, i no sap quina 
situació hi ha, un altre pregunta, perquè fa aquests contractes? Perquè vostè me diu, xapa i pintura 
efectivament ja heu fa l’empresa. Sí, però manteniment, electromecànica, taller, tot això està 
externalitzat. I perquè vostè crea places? Perquè? Perquè vostè crea places? No me digui que no, vostè 
crea places d’un servei que està externalitzat. La pregunta és, perquè? Perquè? Per controlar a 
l’empresa? No m’ho crec. I un altre pregunta que vostè hauria de contestar, està encara aquest servei 
subcontractat, i per tant està en vigor. Fins a quin dia durarà aquesta, es prorrogarà aquest contracte? O 
no? Fins quant estarà externalitzat el contracte? Hi haurà pròrroga? No hi haurà pròrroga? Quin 
termini? Ens agradaria sabre. Si continuarà la pròrroga, la pregunta és, perquè fa noves contractacions? 
Perquè això implica un augment de la massa salarial, i això no és necessari. Per tant, quin és el motiu? 
Quin és el motiu? I després també ens agradaria, si vostè ens pot xerrar dels requisits d’aquestes places 
que se creen, perquè hi ha pues una sèrie de requisits per exemple, tècnic en organització i estructura 
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d’empresa. Quins requisits se demanen i perquè? I tècnic en desenvolupament i execució de projectes. 
Volem sabre si efectivament són necessaris aquests dos llocs de feina, i quins requisits se demanen per 
aquests dos llocs de feina. En qualsevol cas, vostè ha d’entendre que aquesta és una qüestió que ens 
preocupa i que vostè ha d’aclarir sobretot, insisteixo, perquè en aquest Plenari vostè mateix es va 
comprometre a fer un informe, un estudi, damunt aquesta externalització, i vostè no l’ha fet. A més a 
més després vostè ha fet actuacions que poden induir a l’error o a la confusió. Perquè si continua el 
servei externalitzat es fan noves contractacions? I que ens expliqui bé perquè en el final això són 
recursos humans, això són recursos públics, i això significa Sr. Ferrer, pues que ens ha d’explicar molt bé 
perquè es donen aquestes passes. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Amem, el motiu de les contractacions evidentment qualsevol empresa, a qualsevol 
àrea de l’ajuntament ha d’exercir un control sobre les seves contractes. Si pel fet de tenir externalitzat 
un servei determinat, ja ens pensem que podem prescindir de tot el personal propi, jo demà me’n vaig a 
la meva àrea de mobilitat i els dic senyors, com que tenim el contracte de senyalitzacions, el contracte 
de semàfors, el contracte de la ORA, se’n poden anar tots vostès a ca seva, perquè vostès aquí no hi 
pinten res. No és aquesta la motivació per la qual nosaltres contractem, ho he dit abans. Se’ns havien 
jubilat tècnics de manteniment, i el que fem ara és reposar-los. No ens estam inventant res, estam 
reposant els tècnics de manteniment que feien falta a la EMT, i feien falta i li he posat com exemple les 
noticies de l’anterior mandat, perquè vegi de on venim i perquè vegi quina és la necessitat. Jo ja ho sé 
que no tinc cap necessitat de fer sang amb l’anterior mandat, perquè l’anterior mandat ja és 
suficientment sangonós i suficientment fastigós, amb tot lo que va causar a la ciutadania, com perquè jo 
m’hagi de dedicar a cada Ple a recordar-ho. Però els hi dic perquè vegin quines són les conseqüències de 
no tenir ben dotat un departament de manteniment. Jo els demanaria Sr. Ribas també, que deixi de 
mirar els diaris, que miri un poc més la informació, que la contrasti un poquet més, me consta que vostè 
és intel·ligent, i que ens demani, que en els Consells d’administració, és el lloc que té per vostè demanar 
tota la informació. Nosaltres li donarem amb molt de gust, i podrà veure que això que ha dit en aquest 
Ple, és pura i completa demagògia, no estam duplicant tasques, no estam posant personal per posar, ni 
tampoc estam contractant personal per acontentar en els sindicats. Jo, aquesta és una faula 
contemporània que jo no hi crec en absolut, jo els pactes amb els sindicats el meu gerent els fa en base 
en allò que els ha de fer en els drets dels treballadors, i aquí no estam pactant places, ni estam pactant 
enxufes de cap mena. Per tant, jo ja sé que la meva paraula a vostè no li servirà de massa, però en 
qualsevol cas com li vaig dir a l’anterior convocatòria de xofers, en cas de dubte, fiscalia, en cas de 
sospites de que jo estic enxufant a gent, de que estic intentant pactar i estic col·locant a gent de la meva 
corga o de lo que sigui, fiscalia, però moure falsos testimonis no és ni interessant ni constructiu pel que 
suposa que ens estan pagant el sou. Pel que fa a la quiebra de la EMT, veritablement en podem xerrar 
tot el que vulgui vostè, podem fer una enquesta a la ciutadania, i anem a veure quins varen esser els 
resultats de la seva gestió en els usuaris i les xifres que tenim. Al informe de l’externalització, té raó, me 
vaig comprometre i compliré amb el meu compromís. És més, quan duguem la renovació, que ara no 
record, però vingui vostè i vegi el contracte que tenim actualment, podrà veure les pròrrogues i podrà 
veure totes les dates, terminis que vostè me demana aquí, jo evidentment no me’ls sé de memòria. En 
el moment de prendre qualsevol de les decisions, internar completament, internalitzar parcialment, o 
deixar-ho com està, a damunt de la taula del Consell d’administració, tindran el informe que ens diu com 
i perquè ho hem de fer, per tant aquest informe el tindran, en seran partícips i jo seré el primer que seré 
interessat en que en puguin conèixer el seu contingut. Perquè em sembla, i jo estic aquí completament 
d’acord, en que la manera de gestionar millor el manteniment a la EMT, és de manera internalitzada. 
Que no ho podem fer d’un dia cap a l’altre? També és vera. Val? Però també me record ara i a nivell de 
coherència, perquè la coherència és una cosa que és que crec que és un poc feixuga per practicar segons 
quins, que vostès ara Sr. Rubio, me posi aquí el crit en el cel, perquè se suposa que estic duplicant, que 
estic ficant personal a la EMT, i fa un estiu, quan varem contractar a 3 o 4 al·lotets i al·lotetes per donar 
informació a l’aeroport, me va muntar aquí en aquest Ple una demostració demagògica, vamos, 
espectacular, de que si nosaltres estàvem externalitzant. Se decideixi, a veure quin model de gestió li 
agrada més, si escolta en el Sr. Regidor que té aquí devora, que dur assumptes d’economia, la gestió 
completament externalitzada, seguint els mandats de l’últim liberalisme, o si ens anem ja a una part 
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més socialista. Al final resultarà esser vostè més socialista que jo. De la resta de places que no són 
estrictament de manteniment, que insisteixo, són necessàries perquè tant se val lo que els conti jo, 
mirin l’anterior plantilla i veuran lo que fiquem de nou, i ja se convenceran, no importa que segueixi jo 
gastant saliva, perquè tanmateix no els convenço. La resta de places són efectivament necessàries, 
necessitem gent que desenvolupi projectes a la EMT, i necessitem més tècniques que puguin assessorar-
nos i que puguin dur endavant els projectes que té la EMT pel davant, els reptes que té la EMT 
endavant. Se’ns havia jubilat gent, gent que duia moltíssims d’anys fent feina a l’empresa, és necessari 
reposar-lo, i nosaltres aquesta convocatòria, única i exclusivament el que fem és reposar el personal que 
se’ns ha jubilat, amb unes condicions completament transparents. Quan vulguin, quan tinguin la 
convocatòria del Consell d’administració, debatrem els mèrits, els requisits, i totes les qüestions que 
queden incloses a la convocatòria, no m’estendré en elles, però són les que hem considerat tècnicament 
com imprescindibles per tenir un personal format i de qualitat, que tregui endavant els projectes que té 
la EMT per endavant. Gràcies.” 

 
Es sol·licita: 
 
"La compareixença del tinent de batle de Mobilitat i regidor de Districte Llevant." 
Compareix el Sr. Ferrer 
 
63. Donar compte de l'informe d'objecció 110/2017 pròrroga extraordinària contracte del 
servei de prevenció aliè 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 110/2017 PRORROGA EXTRAORDINARIA 
CONTRACTE DEL SERVEI DE PREVENCIÓ ALIÈ" 
 
64. Donar compte de l'informe del Pla d'ajust de l'article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de 
febrer, informe seguiment del Pla 2n. trimestre 2017 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Per favor, per favor, m’agradaria intervenir en aquest punt un momentet. Sí, en el 64. Sí, el punt 64 fa 
referència en el Pla d’ajust que en el seu moment se va elaborar amb una errada important, allà on hi 
havia unitats varen sortir mils, i a partir de llavors hem arrossegat contínuament aquesta errada, que 
ens impedeix sabre quin desviament hi ha en despeses. No, no está corregido. ¿Está corregido? No lo he 
visto. ¿Lo habéis corregido ya? 17%. Ok, vale ya está.” 

 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, el 
interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del plan de 
ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se dará traslado al 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a través de la plataforma telemática que 
habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 
y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, se deberá presentar 
el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del Ayuntamiento de Palma de 
Mallorca. 
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II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el artículo 
10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información sobre los 
siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas identificando la 
entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. Igualmente, se 
incluirá información de los contratos suscritos con entidades de crédito para facilitar el pago a 
proveedores. 
- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las medidas del 
plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que se 
adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa a la evolución de los ingresos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación 31/12/2017 en 
términos globales positiva del 5,60 %. 
 
2. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Existe una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la 
situación a 31/12/2017del -31,97 %.  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plan de ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD4/2013(gastos financieros) se introdujo en millones y no en miles. En 
caso contrario, la previsión correcta de gastos totales del plan de ajuste para 2017 sería de 
396.722,23, y la desviación sería de 17,87 %. 
 
3. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al Plan de 
ajuste debido a la consolidación de la deuda de los Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art 
Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres Consorcios se han disuelto 
por acuerdo de Pleno de21de octubre de 2012 y el Ayuntamiento de Palma ha asumido la 
parte de la deuda viva pendiente. También hay que tener en cuenta la concertación de 
operaciones de crédito por el Ayuntamiento de Palma a través del ICO en el marco del Fondo 
de Impulso Económico para la ejecución de sentencias firmes. 
 
En los datos del endeudamiento existe una incidencia referida ala operación derivada del RD 
4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso implica que todos 
los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. Igualmente sucede con los gastos 
financieros derivados de esta operación, que están en millones y no en miles y esto hace que 
el porcentaje de gasto corriente aumente y el de ingresos financieros también. Teniendo en 
cuenta los datos correctos, la desviación de la previsión de cierre 2017 respecto del plan de 
ajuste es de 49,94 %, por los motivos explicados en el párrafo anterior. 
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La magnitud del ahorro neto es positiva en  2.751,24 miles de euros. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 21.847,66 miles de 
euros, frente a los 42.565,52 previstos en el Plan de ajuste. 
 
4.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
5.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos con 
entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 30/06/2017. 
 
6.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  
La deuda comercial a 30/06/2017, correspondiente a las obligaciones reconocidas pendientes 
de pago, procedentes de los periodos que se especifican, se ha cifrado en 27,11 millones de 
euros.  
En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Organismos 
Autónomos, Fundaciones y el propio Ayuntamiento. 
 
7.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del ejercicio 2017 se han realizado operaciones con derivados(SWAPS) por importe 
de 301,54 miles de euros.  
 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro, mejor 
fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que se 
celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de captura 
de datos habilitada al efecto antes del 31 de julio de 2017. 
Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajuste del Ayuntamiento de 
Palma de Mallorca en el futuro para ver sise consolida el cumplimiento de los objetivos 
contenidos en el mismo." 
 
65. Pregunta oral Grup C's relativa al regidor de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 
Política Lingüística 
 
Es retira la pregunta pel grup C’s  
 
66. Pregunta oral Grup C's relativa a Biblioteca Nou Llevant 
 
"La biblioteca municipal sita en la barriada de Nou Llevant lleva mucho tiempo cerrada. 
 
¿Tienen prevista la apertura de esta biblioteca?, y si es así,¿Para cuando se prevé su 
apertura?" 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
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“Molt simple, com vostè ha pogut veure. La biblioteca municipal de la barriada Nou Llevant, dur molt de 
temps tancada, i és una petició que ens han fet els veïnats, i evidentment també ens interessa a 
nosaltres, de si pensen obrir-la, i si és així, de quin temps tenen previst per obrir-la.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies. Sr. Cañellas, bé, explicar-li que des del primer moment des de la Regidoria s’ha 
revisat tot lo que són les localitzacions i les infraestructures de les biblioteques, i sobretot ho hem fet 
tenint de referència el mapa insular de lectura pública de Mallorca, que es va publicar el 2011. En el cas 
concret que ens esteu demanant, entenem que la biblioteca de Nou Llevant, està situat a una zona molt, 
molt, molt perdó, a una, està molt ben situat sobretot perquè hi ha molta de població infantil i juvenil, i 
sobretot perquè hi ha molts de centres d’educació primària i secundària. I bé, sobretot ara allò que 
estam fent és valorar la possibilitat de tornar-la a obrir, i sobretot posar un servei especialitzat de 
biblioteca juvenil i infantil. Ara mateix, no li vull dir una data concreta, perquè s’han d’acabar de, s’ha 
d’acabar de valorar concretament, però sí que com Equip de Govern tenim la voluntat d’obrir quan 
abans possible, aquesta biblioteca, donant aquest servei de biblioteca juvenil i infantil.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Gràcies.” 

 
Contesta el Sr. Carrió 
 
67. Pregunta oral Grup PP relativa a obres al CEIP Santa Isabel 
 
“A què es deu el retard de les obres del Col·legi Santa Isabel de Palma i quan està previst que 
els alumnes puguin tornar a aquest centre?” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP):  
 
“Sí, moltes gràcies. Això és un altre mèrit de la gestió que han fet aquest inici de curs, de la falta de 
planificació, perquè 125 alumnes del CEIP de Santa Isabel, no han pogut començar a les seves escoles, a 
la seva escola, perquè bé, les obres no han acabat, i hi ha escombres suposo, no hi ha els seus taules i 
cadires, i voldríem sabre, una mica els motius d’aquesta falta de planificació. Perquè s’han registrat 
endarreriments o si ja estava previst, i fins quan preveuen que aquests alumnes estiguin en el col·legi de 
Son Quinqués, allà on han estat desplaçats. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, moltes gràcies. Sí, les obres que no estan acabades no són les obres de l’ajuntament. L’ajuntament 
ja ha acabat totes les obres que havia de fer, les obres del patí que havíem de fer canalitzacions, havíem 
de fer pluvials, per cert un problema històric, creat per les obres del seu famós metro, un altre dels 
desastres que hem hagut d’arreglar nosaltres, que ens ve de vostès. I també hem fet tot el paviment, la 
pavimentació, hem fet separació del patí dels petits i d’infantil. I també han posat fons, i hem millorat 
tancaments. Les obres que queden per fer, no són obres de l’ajuntament, són obres del IBISEC, que no 
sé si han tingut un problema amb l’empresa contractaria, però vaja de totes maneres, de totes les obre 
que s’han fet aquest estiu, només ha estat aquesta que no s’ha pogut acabar. Està tot coordinat i 
controlat, tot funciona perfectament, l’ajuntament ha reforçat la neteja del centre, s’han instal·lat zones 
per aparcar els autocars, per desplaçar als infants, i s’ha posat reforç de policia tant a l’entrada com a la 
sortida de Son Quint, perquè no hi hagi cap problema de seguretat pels alumnes. Les obres acabaran a 
final d’octubre, principi de novembre, i aquests 125 alumnes podran tornar a la seva escola.” 

 
Contesta la Sra. Moll 
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68. Pregunta oral Grup PP relativa a façana marítima 
 
"Respecte a les negociacions amb Endesa relatives a la Façana Marítima: 
 
1. En quins solars estudia Cort incrementar l’edificabilitat per tal de compensar l’esmentada 
empresa donada la nul·litat de la modificació Puntual del Pla General d’Ordenació en allò 
referent a "Sector de Llevant Façana marítima", sentència núm. 134 de 29 de març de 2017, en 
el seu cas? 
 
2. Quin serà l’ús? 
 
3. Quantes plantes tindran les edificacions?" 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Respecte a les negociacions que dur l’ajuntament amb Endesa, relatives a la façana 
marítima. En quins solars estudia Cort incrementar l’edificabilitat, per tal de compensar a l’esmentada 
empresa donada la nul·litat de la modificació puntual del Pla General d’Ordenació, en allò referent al 
sector de Llevant, façana marítima de la sentència nº 134, de 29 de març de 2016, en el seu cas quin 
serà l’ús d’aquests solars, i quantes plantes tindran les edificacions. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sra. Jhardi. Bé, a partir del dia 3 d’abril del 2017, en que fou notificat a l’ajuntament la 
sentència que obligava a revisar la modificació puntual del Pla General a la façana marítima, i en base 
que es va fer, en base d’insuficiència dels estudis de mercat, i de l’estudi econòmic financer, 
l’ajuntament el que ha fer és per una part, en primer lloc presentar un recurs de cassació, en 
coordinació amb el Consell, en aquesta sentència. I en segon lloc, anar treballant de cara a la possibilitat 
d’arribar a un acord amb Endesa, pel que cas que no fossen més a aquest recurs. En aquest sentit, s’ha 
treballat en la realització d’un nou estudi de mercat, i s’ha anat estudiant possibles formules de 
compensació, en el cas que els valors resultants de l’estudi, obliguessin a augmentar els aprofitaments 
atorgats a Endesa. En tot cas el plantejament que està previst, és el de compensar possibles increments 
en el mateix àmbit de la façana marítima, sense reduir els espais lliures destinats a parc a primera línea, 
i sense augmentar ni les alçades previstes, ni l’edificabilitat residencial, en primera línea. Això és el que 
fins ara els podem dir, estam estudiant quina ha d’esser la formula de compensació, per part dels 
nostres tècnics, i a partir d’aquí començaran les negociacions amb Endesa.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“No ha esmentat quin serà l’ús, i que els solars seran dins la façana marítima ja ho sabem, el que volem 
saber és quins solars en concret.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Els mateixos que fins ara, o sigui estam xerrant els mateixos solars que hem xerrat fins ara. No podem 
anar més enllà perquè no sabem que hem de compensar, perquè el jutge no ens va dir quina era la 
relació de compensació, ens va dir que l’estudi econòmic financer, que suportava aquella modificació, 
no estava ben fet, o no era suficientment ampli, i que es tornés a fer. Això és lo que s’està tornant a fer, 
i quan tinguem aquest estudi, sabrem quina és la compensació que hem de tenir amb Endesa, i per tant 
la tindrem que situar en els mateixos solars que hem xerrat fins ara sempre, i no es contemplen nous 
solars. Lo que sí exposa de condició de línea vermella, és que els solars de primera línea, siguin parcs i no 
siguin edificis de vivenda, això és lo únic que fins ara puc dir perquè és que no tenim més, estam 
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esperant que els tècnics municipals facin les taxacions, per sabre quina és la regla 1-3, 1-2, 1-2,8 que 
tenim que negociar amb Endesa, perquè sinó no podem començar. I Endesa està d’acord. Endesa també 
està fent els seus estudis, per després asseure’s cadascú amb la conclusió a la que ha arribat, i aquí 
començar la negociació.” 

 
Contesta el Sr. Hila 
 
69. Pregunta oral Grup PP relativa a volta nocturna amb moto 
 
"¿Por qué motivo se cambió el emplazamiento histórico de salida, después de numerosas 
ediciones realizándose en las Avenidas? 
 
¿Por qué motivo se dejó sin luz en el alumbrado público al lugar alternativo impuesto por el 
Ayuntamiento a los organizadores, a pesar de conocer la hora de salida y de estar autorizado? 
 
En relación a la vuelta motera prevista en abril, ¿tiene ya el Ayuntamiento previsto algún 
emplazamiento para la salida?" 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, la pregunta va relacionada con la ruta nocturna de motos que históricamente 
se ha hecho siempre en, justo delante del Corte Inglés, y este año una semana antes se les modificó el 
emplazamiento. La primera de las preguntas es, ¿a qué se debe ese cambio de emplazamiento? La 
segunda pregunta va en la línea de que el emplazamiento que se les dio fue en el Castillo de Bellver. En 
el Castillo de Bellver cuando llegaron todas las motos, se encontraron que todo estaba a oscuras, no 
pudieron poner música, no pudieron tener luz. De hecho para datos curiosos, la gente buscaba, 
imaginaos había 2000 o 3000 motos, tenía que buscar su moto con el móvil porque no se veía 
absolutamente nada. También, cuál es la motivación de que si hay un cambio de emplazamiento 
propuesto por el Ayuntamiento de Palma, no se dote de la luz o de lo necesario para poder estar allí. Y 
la última pregunta es que en abril es la otra gran vuelta a Mallorca en moto, y si van a mantener este 
cambio de ubicación, o si va a ser el mismo emplazamiento. Es importante porque para la de abril sí que 
se esperan alrededor de 6000 motos históricamente, y saber si se va a mantener o se va a cambiar. 
Gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies. Sí, aquest és un esdeveniment que en el final no va gestionar IME perquè el mateix 
organitzador va decidir que o va posar les normes de participació que no és un esdeveniment de 
caràcter esportiu, sinó exclusivament turístic. Per tant ells després varen començar a fer totes les 
gestions pel seu compte, varen gestionar amb policia i tinc entès que varen de mutu acord varen canviar 
la ubicació d’aquest esdeveniment, l’organitzador juntament amb policia, per qüestions de seguretat, i 
per evitar haver de tallar les avingudes. La qüestió d’enllumenat per lo que m’han passat, se veu que no 
havia arribat la sol·licitud a Infraestructures, això també devia esser un error de l’organitzador, i en 
quant a la sol·licitud pel mes d’abril, encara no ens ha arribat cap sol·licitud, i quan la tinguem pues 
mirarem de gestionar-ho juntament amb policia com fem sempre, per cercar la millor solució per tots, 
sempre juntament i dialogant amb l’organitzador de l’esdeveniment.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Sí, bé la sol·licitud d’abril vos arribarà, i segurament vos arribarà pues com a totes les empreses, estan 
els darrers dies fent això i vos arribarà la sol·licitud. Ja sabeu que hi haurà perquè tota la vida s’ha fet 
aquesta carrera, per tant comenceu a mirar, i que no sigui com aquesta vegada, que han hagut de 
canviar els cartells posant ferratines a damunt per explicar a la gent que hi havia un canvi 
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d’emplaçament. I això de que es va fer de mutu acord, per consens, a demés hem de tenir un poquet la 
situació com va esser. O se cambia el emplazamiento o no se hace. Per tant, qualsevol li diu que no en 
aquesta gent. Per tant, consenso, esperemos que el consenso no sean todos así, y demanar-vos que ja 
comenceu a pensar que passarà el mes d’abril i que no vos torni a passar lo mateix. Val? Gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, tindrem en compte el seu suggeriment. Gràcies.” 

 
Contesta la Sra. Moll 
 
70. Pregunta oral Grup PP relativa a Camp Redó 
 
"1. Durant quan de temps es preveu que dita vivenda romandrà tapiada?  
 
 2. Quina és la previsió per a la mateixa? " 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Noguera. Bé, recentment va sortir en els medis de comunicació, que una de les vivendes 
que havia estat rehabilitada a l’ajuntament, propietat municipal, està tapiada. Voldríem sabre durant 
quant de temps preveuen que aquest habitatge romangui tapiat, i quina és la previsió per ús de la 
mateixa. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies per la pregunta. Aquest habitatge està reservat per la possibilitat de reallotjar en ell a 
alguna persona que surti del bloc que estam en expropiació, i s’ha tapiat perquè així ho han recomanat 
els serveis tècnics del Patronat de l’Habitatge, per evitar que sigui ocupat, perquè després tardarien 
molt de temps en poder fer fora a les persones que hi hagués. Per aquesta precaució s’ha tapiat, a 
l’espera que pugui venir alguna persona reallotjada del bloc 8, que ara mateix es troba en període 
d’al·legacions de l’expropiació. Està previst que a finals de novembre, principis de desembre, que el 
procés ja estigui molt avançat, i per tant ja pugui esser ocupat per una persona o una família d’aquest 
bloc.” 

 
Contesta el Sr. Hila 
 
FOD 1. Modificació de crèdit núm. 21 de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, el primer fuera de orden 1, es la modificación de crédito 21, si no estoy equivocado, que es una 
modificación para ejecutar inversiones dentro del Proyecto Edusi, que se presupuestaron todas dentro 
del área de Urbanismo, y como se deben ejecutar por distintas áreas, se hace ese traslado de 
adecuación a la partida correcta, que es una modificación global de 91.000 euros.” 

 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 21, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
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Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. C. Def. 
08 33600 7800299 EDUSI.- PLA DIRECTOR SON BOTER 1.000,00 8.000,00
 9.000,00 
10 34200 7100199 EDUSI.- ELEMENTS DE TRANSPORTS SUB. ENERG.(VEHICLES ELECTRICS)
 0,00 67.088,00 67.088,00 
10 34200 7100299 EDUSI.- NOVES INTAL. TÈC. SUB. ENERG. (PUNTS DE CÀRREGA) 0,00
 5.000,00 5.000,00 
11 93320 6230099 EDUSI.- MONITORITZ. EDIF. MPALS. PLP 0,00 11.537,35
 11.537,35 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   91.625,35  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. C. Def. 
08 23120 2270099 EDUSI.- CONTRACT. PREST. SERV. PROM. SOCIAL 100.000,00
 91.625,35 8.374,65 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   91.625,35  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, s'aprova per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 2. Modificació de crèdit núm. 22, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit en 
el Pressupost Propi de la Corporació 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“La segunda fuera de orden es una modificación de crédito de 6400 euros, para afrontar unos gastos de 
restauración de unos bienes patrimoniales, si no recuerdo mal, o si no estoy equivocado son unos 
cuadros.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 22, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el  Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. C. Def. 
03 33600 68900 PATRIMONI HIST`ORIC.- ALTRES INVERSIONS 0,00 6.400,00
 6.400,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   6.400,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. C. Def. 
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03 33600 61900 PROTEC. I FEST. PATR. HIST-ART.- RESTAURACIÓ MONUMENT I ESCULT.
 10.000,00 6.400,00 3.600,00 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   6.400,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat: prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, s'aprova per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 3. Modificació de crèdit i de canvis de dotació de llocs de treball 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, es una modificación de crédito, para dos dotaciones, una de coordinador general de Policía, que se 
obtiene de sobrantes del Jefe de servicio del área de Seguridad Ciudadana, que ocupará un funcionario, 
y no supone coste. Y luego el Director General de Ferias, Mercados y Ciudadanía, que se hace 
modificación de ahorros de mercados por 4000 euros, y por la no cobertura del puesto de Jefe de 
Servicios de Mercados, para la plaza de la Dirección General de Sanidad, bueno Director General que 
substituirá a la Dirección General de Sanidad y Consumo, que ahora está en baja maternal o 
prematernal. Maternal.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Bueno, ésta fuera de orden ha llegado esta mañana. Yo creo que es algo 
importante y que debería estar algo más explicado. Porque cuando uno lo coge lo que ve es que 
volvemos a crear cargos de libre designación, cargos, altos cargos en el ayuntamiento, uno más, dos 
más. Y en este caso es pues a costa de personas o a costa de puestos de trabajo de funcionarios de 
plantilla. Ahora usted nos acaba de explicar que es una maternidad. ¿Qué va a pasar cuando se termine 
la maternidad? Creo que este tipo de actuaciones, bueno no tiene ninguna explicación, la verdad es que 
falta, falta aquí una explicación para saber porque necesitamos un coordinador, porque necesitamos un 
director, si solamente es para aprovechar ese recurso, es que estamos en maternidad. No lo sé, lo acaba 
de decir usted, no lo sé pero creo que falta más explicación, claramente.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo por parte del área de Seguridad Ciudadana, el coordinador que se ha nombrado nuevo es un 
subinspector ya de la Policía Local de Palma, lo único que se hace es cambiar la situación que tiene él 
como subinspector, a coordinador de Policía Local. Es una situación diferente, creo que jurídicamente se 
pone en una situación de servicios especiales, si no estoy equivocada, y lo que se hace es dotar la plaza 
de coordinador, para que pueda cobrar el sueldo, evidentemente. Claro, porque pensad que hay un 
Director que no está ya, que tenemos una asignación presupuestaria, y lo que hemos hecho es cubrir la 
plaza con un coordinador. Entonces es una asignación presupuestaria, no es ampliar la, me estoy riendo 
de Guillermo, no es ampliar el área, es, no es nada más, es mover de la dotación económica, para poder 
pagar la nómina en condiciones normales a este señor evidentemente. Este señor está nombrado, tiene 
que cobrar y evidentemente tiene que haber una regulación en su situación salarial.” 
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Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, por parte de Sanidad, estamos refiriendo no solo a la baja maternal de la Directora General actual 
de Sanidad y Consumo, sino a una reestructuración del área, con una ampliación específicamente de lo 
que es atención a la ciudadanía y consumo, para fomentar los derechos de los ciudadanos, y también 
una modificación dentro del área de Sanidad que después se podrá reestructurar, con la creación de la 
oficina Palma Salud, y con una creación también de cuerpo de inspección en tema de sanidad, servicios, 
ruidos, etcétera. O sea que estamos hablando de una reestructuración del área que en breve les 
podremos presentar.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Pues después de las explicaciones, me reafirmo en lo que he dicho, ustedes intentan aprovechar para 
tener más cargos públicos, para tener más personal de confianza, aprovechan los recursos y los … no 
tiene mucho sentido, no hay una explicación por una necesidad en concreto, sino porque bueno 
tenemos esto, ya que aprovechamos que aquella está de baja o que el otro es no sé que pues entonces 
utilizamos el dinero para eso, francamente.” 

 
Es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de suplement de crèdit n. 16  finançat amb baixa de crèdit en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. inicials Aug. Crèdits def. 
12 13200 12001 POLICIA.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A2 611.685,08 2.431,67
 614.116,75 
12 13200 12100 POLICIA.-  COMPL. DESTÍ PERS. FUNCIONARI 3.901.162,72 897,08
 3.902.059,80 
12 13200 12101 POLICIA.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNCIONARI 14.867.053,91
 4.236,15 14.871.290,06 
12 13200 12103 POLICIA.- ALTRES COMPLEMENTS 2.589.348,97 150,81
 2.589.499,78 
12 13200 15101 POLICIA.- GRATIF. SERV. EXTRAORDINARIS 735.000,00 326,09
 735.326,09 
12 13200 16000 POLICIA.- ASSEGURANCES SOCIALS 10.194.386,13 1.947,64
 10.196.333,77 
19 43120 10100 MERCATS.- RETRIB. ORGANS DIRECTIUS 0,00 6.418,23
 6.418,23 
19 43120 16000 MERCATS.-  ASSEGURANCES SOCIALS 169.726,09 2.060,25
 171.786,34 
     18.467,92  
 
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits ant. Dism. Crèdit defin. 
12 13000 12000 SEGURETAT I PROTECCIÓ CIVIL.- RETRIB.BÀS.GRUP A1 99.026,74
 9.989,44 89.037,30 
19 43120 12000 MERCATS.- RETRIB. BÀSIC  GRUP A1. 10.823,07 1.178,81
 9.644,26 
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19 43120 12100 MERCATS.- COMPL. DES. PERS. FUNCIONARI 85.042,16 614,46
 84.427,70 
19 43120 12101 MERCATS.- COMPL. ESPECÍFIC PERS. FUNC. 220.572,99 1.617,96
 218.955,03 
19 43120 15001 MERCATS.- COMPL. PRODUCTIVITAT 27.154,94 243,57
 26.911,37 
19 43120 16000 MERCATS.-  ASSEGURANCES SOCIALS 171.786,34 823,68
 170.962,66 
19 43120 21200 MERCATS.- REPARACIÓ I CONSERVACIÓ EDIFICIS 4.000,00
 4.000,00 0,00 
     18.467,92  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
4. Aprovar la dotació dels llocs de treball següents, i actualitzar la plantilla vigent de 
l’Ajuntament:  
Coordinador General de Policia Local     OD0120023 
Director General de fires, mercats i ciutadania    OD0110046 
  
5. Donar compte de l’acord adoptat a l’Àrea interessada, a l’Àrea de Funció Pública i Govern 
Interior i al Registre de Personal i Informàtica, als efectes que corresponguin". 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, s'aprova per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 4 Moció grups PSIB-PSOE; MÉS per Palma i PODEM PALMA en defensa del sistema 
públic de pensions 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé, és una proposta que ens han demanat el debat Plenari els sindicats UGT i 
Comisiones Obreras, per donar recolzament, a unes marxes que faran el dia 9 d’octubre, per garantir les 
pensions i el poder adquisitiu dels pensionistes, que és evident que en els darrers anys ha quedat molt 
tocat, i que té perspectiva de no millorar. I també per la preocupació que existeix, d’un sistema que ja 
ha tret tot lo que hi havia al fons de reserva, i que ara ja està endeutant directament la seguretat social, 
i que no es veu de moment cap sortida de futur, que doni una volta al futur de les pensions, més enllà 
de proposar allargar l’edat de jubilació. A aquest pas ja no sé quan ens tocarà a nosaltres. Bé aquesta és 
la proposta. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Tornarem a reiterar lo mateix que els hem dit a cada Ple, un Ple rere un altre. I venga, i 
venga. Si vostès duen això ja així, vol dir que tots tres ja n’han parlat, vol dir que no feia falta que avui a 
les 9:45 o 50, rebéssim nosaltres aquests papers a dins el nostre correu. Vol dir que aquesta urgència és 
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tal urgència que vostès han tingut tots aquests dies per poder-ho mirar, ens ho han passat ara, i avui ens 
ho duen a discutir a Ple. I qui diu això diu lo que hem discutit fa dos minuts del personal, ara parlarem 
del sistema de pensions, de la setmana europea de la mobilitat, i llavors de l’explotació sexual de dones i 
nines. És a dir, no sé com explicar-los que si vostès tenen temps per reunir-se vostès, poden enviar i 
tenen temps, una vegada que han arribat a l’acord, per no haver d’arribar en aquesta situació un altre 
vegada, i que nosaltres puguem veure les coses com Deu mana. Però vostès insisteixen en lo mateix. I 
ara ens hem d’engolir primer una modificació de llocs de feina, que l’hem vista avui dematí també 5 
minuts antes, llavors ens toca això, i llavors ens tocarà lo altre. Avui els haurem tornat a repetir, el 
pròxim Ple tornaran dur dues declaracions institucionals més. No ho sé. Vostès sabran com ho fan. 
Nosaltres, jo ja li dic, la meva intervenció és que ens abstindrem a tot, ja no importa que ens demani ni 
paraula per les altres, ens abstindrem a tot i farem exactament lo que vostès fan, és a dir, a vostès els 
importa tres pitos lo que nosaltres votem d’aquí o d’allà, perquè vostès ja han arribat a un acord, 
aixecaran la mà i votaran. I com que els és igual, nosaltres ens abstindrem i la pròxima vegada que 
tinguin ganes de parlar amb nosaltres, i ens ho donin en dos dies o tres dies d’antelació, llavors 
discutirem en el Ple. Mentrestant, miri de totes les FODs que hi ha aquí, a Ciutadans pot apuntar que 
ens abstenim, perquè no en discutirem ni una. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sr. Batle, només vull 30 segons, passaré després la paraula en el regidor Pep Ignasi Aguiló. Miri, jo me 
vull dirigir a vostè, a en Toni Noguera. La mateixa setmana que vostè va entrar com a batle, ens va cridar 
en el grup municipal del Partit Popular, i jo li vaig agrair públicament, vaig fer una roda de premsa, i lo 
primer que vaig fer va esser agrair que vostè ens hagués citat. Lo primer que me va dir és que vostè 
tenia un compromís ferma en intentar arribar a consensos amb tots els regidors de l’ajuntament de 
Palma, que evidentment vostès tenien un pacte de Govern, i vostès tenien les seves polítiques, però 
feien comptes demostrar-nos que era vera que volien el consens. Ple darrere Ple lo que veiem és el 
despreci per part seu, de vostè directament, i de tots els regidors de Govern per l’oposició. Un despreci 
que cada Ple ho veiem, perquè a les 9 menys 10, a les 9 i mitja, a les 10 menys 10, rebem tres, quatre, 
cinc, fora d’ordre. Avui han estat 4 o han estat 6, i així cada Ple. Jo no me crec, vostè me va enganyà, el 
m’havia cregut, i he de dir que me va enganyà. Me pensava que és vera que vostè volia realment aquest 
consens. A vostè li és exactament igual lo que votem, a vostè li interessen els seus acords de 
governabilitat, i sense cap tipus de vergonya, ho demostra Ple darrera Ple. I ara ja passarem en aquesta 
proposició.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Amem, la democràcia, el govern de les majories pren respecte a les minories. Entrar, 
qualsevol cosa d’aquestes, que pot dur a confusió, i que a demés té la intenció de dur a confusió, crec 
que té una mala intenció. Perquè vostès segurament lo que estan cercant és que nosaltres votem pues 
en contra, o que votem abstenció. I poder dir, mirar, aquests del Partit Popular estan en contra de les 
pensions públiques. Pues no senyor, no estam en contra de les pensions públiques, lo que estam en 
contra és de fer les coses d’aquesta manera. Si vostès ens haguessin cridat nosaltres aquí canviant una 
sèrie de paraules i de frases, podíem arribar a un acord, perquè estam a favor de les pensiones 
públiques, clarament. I justament per això pensem que moltes de les coses que estan aquí, en aquest 
contingut, no són correctes, estan malament, però hem de poder-ho dir-ho, i la forma de dir-ho és estar 
assegut i poder fer les modificacions, no entrar a les 10 del dematí i si t’agrada, t’agrada i si no t’agrada 
no t’agrada. Aquesta tècnica de amem si el Partit Popular, amem si l’oposició cau i ens vota en contra de 
qualque cosa que sembla popular. Ja l’han feta altres vegades, i crec que és hora de que acabem amb 
ella.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. La realitat és que aquesta proposta ens la varen enviar ahir, ahir els sindicats ens varen 
citar i ens la varen donar, jo suposo que vostès també tenen interlocució amb els sindicats, ho vull 
suposar. I vull suposar que aquesta marxa que es farà a tota Espanya, els ha arribat al seu partit. Estic 
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segur que sí. Nosaltres el que fem és recollir aquesta proposta, i vist que és el dia 9 d’octubre, portar-lo 
al Ple. No crec que sigui cap crim. I no és res que no hagin fet vostès, res eh. O sigui que també, que jo 
vaig estar la passada legislatura, també a vegades he d’escoltar unes coses. És com si haguéssim nascut 
avui. I vostès fossin perfectes i ho fessin. Que jo els he vist eh. I lo que feien nosaltres els hi votàvem 
sempre a favor a les urgències. Vostès no ho feien això eh. Per tant també això de donar lliçons. Jo li dic, 
si abans de donar-m’ho ahir, m’ho donen dues setmanes abans, tenen el meu compromís que jo si 
m’arriba a mi, jo xerraré amb tots vostès. Tenen el meu compromís. Si m’arriba el dia d’abans m’és més 
complicat, ho heu d’explicar així d’aquesta manera, som humà, costa més, em costa més. De totes 
maneres també vostès porten propostes que els hi diuen les entitats, avui ho hem vist, i no ho xerren 
abans amb nosaltres, les presenten al Plenari. Per això també són els Plenaris eh. I respecte al Plenari, es 
demostra, li diré punt 44 unanimitat, 57 unanimitat, 60 unanimitat, 61 unanimitat, 59 unanimitat, 43 
unanimitat, 45 unanimitat, 50 unanimitat. Les pareix poc respecte a la feina de l’oposició? Ja m’hagués 
agradat a mi que em fessin això la passada legislatura. De veritat els hi dic, perquè la feina era perquè te 
votessin sempre en contra. Per tant, jo lo únic que demano és, dos sindicats, els dos sindicats de 
referència ens fan arribar aquesta proposta, perquè la marxa és el dia 9, suposo que l’han enviat a tots 
els partits, i nosaltres li donem trasllat al Plenari. Els hi vaig dir que la pròxima vegada m’agradaria que 
m’avisessin abans, també els hi vaig dir. I el meu compromís és, totes les que a mi m’arribin, no se 
preocupin, les tractaré amb vostès amb temps. Tenen el meu compromís. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"Ens sumem a les reivindicacions de les Organitzacions Sindicals CCOO i UGT i recolzem les 
marxes promogudes per aquestes organitzacions, que travessen la nostra localitat,  en la 
defensa d'un sistema públic de pensions que  garanteixi el manteniment del contracte social 
inherent al nostre sistema de pensions públiques.  
A través del mateix s'afavoreix la cohesió social i es respecten els drets construïts al llarg de la 
vida laboral, al costat de mesures efectives de redistribució de la riquesa, que garanteixen 
pensions suficients en tots els casos.  
Així mateix traslladem Al Govern, grups parlamentaris i interlocutors socials, la necessitat de 
recuperar els mecanismes de govern participat del sistema públic de pensions a través del 
Diàleg Social i en el marc configurat en el Pacte de Toledo." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, s'aprova per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 5. Moció grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA en relació a la setmana 
europea de la mobilitat sostenible 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Duim aquesta moció per emmarcar-lo dins el mes de setembre, que és justament on 
haurem acabat de celebrar la setmana europea de la mobilitat. Per no només haver recreat i haver fet 
una conscienciació ciutadana, des de les diferents activitats que s’han programat des de l’àrea de 
Mobilitat, sinó per també tenir un reforçament polític del missatge que estam llançant a la ciutadania, 
vers la mobilitat sostenible. Són 4 punts, me cenyeixo estrictament a lo que està escrit, per no anar més 
enllà, i per no aportar més informació en el debat. El primer, millorar el finançament, reclamar a l’Estat 
que millori el finançament del transport públic. Segon punt, implantació d’alternatives a l’ús del vehicle 
privat. El tercer punt, seguir amb l’aplicació del PMUS, i modificar-ho si escau, perquè puguem dur a 
terme els objectius que s’hi proposen. I el quart punt és sumar-nos, no només que ja ho hem fet 
enguany, sinó en el futur, a totes les setmanes europees de la mobilitat sostenible, per tal de seguir 
generant aquest debat i aquesta conscienciació ciutadana. Gràcies.” 
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Es proposa: 
 
"1. El Ple de l'Ajuntament acorda reclamar un millor finançament a l'Estat per tal de millorar 
les connexions urbanes i interurbanes amb transport públic col•lectiu. 
 
2. El Ple de l'Ajuntament acorda impulsar o continuar impulsant mesures decidides per a la 
implantació d'alternatives a l'ús del vehicle privat com pugui ser la millora de la xarxa urbana 
de transport públic, la generalització de l'ús de la bicicleta a tots els vials, la pacificació del 
trànsit, la recuperació d'espai a favor dels vianants, etc. amb la intenció d'aconseguir reduir els 
nivells de trànsit en el municipi i, conseqüentment, de contaminació. 
 
3. El Ple de l'Ajuntament acorda seguir amb la implantació de les mesures previstes en el Pla 
de Mobilitat Urbana Sostenible (PMUS) i fer-hi totes les modificacions i ampliacions que 
calguin per donar cobertura als objectius que s’hi proposen. 
 
4. El Ple de l'Ajuntament acorda sumar-se als actes de la Setmana Europea de la Mobilitat 
("parking day"; Dia Europeu Sense Cotxes; campanyes informatives) els quals tenen com a 
objectiu la generació d'una conscienciació ciutadana a favor de les mesures enfocades a assolir 
una mobilitat més sostenible."  
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitad, s'aprova per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 6. Moció grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA contra l'explotació sexual de 
dones i nines 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Efectivament, aquest mes també hem celebrat el dia internacional contra l’explotació sexual, i es tracta 
de persones que afecta majoritàriament a dones i nines arreu del món. Estam xerrant aproximadament 
d’uns 20 milions de persones, i des de l’ajuntament considerem que tenim l’obligació legal i ètica, 
d’actuar davant aquesta xacra. Per això proposem el següent acord, que té 4 punts. En el primer instem 
en el Govern d’Espanya a l’aprovació d’una llei contra l’explotació sexual. En segon lloc, instem en el 
Govern de les Illes Balears, perquè en col·laboració d’altres administracions i entitats, desenvolupi un 
Pla autonòmic contra l’explotació sexual, i un protocol d’atenció a les víctimes de la tracta, amb fins 
d’explotació sexual. A demés ens comprometem com ajuntament a realitzar campanyes pedagògiques i 
de sensibilització sobre aquesta realitat, i també incorporar la perspectiva de gènere i de drets humans a 
les estratègies i campanyes turístiques, per desmotivar el turisme sexual. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias. El Equipo de Gobierno lleva pocas propuestas en Pleno, pero las que lleva en este Pleno 
llama la atención. Lleva un copago en Servicios Sociales, otra para colocar a amigos y esta propuesta que 
como poco y por decir algo ligerito, está poco preparada. Vamos punto por punto. Ayuntamiento de 
Palma, insta al Govern d’Espanya a l’aprovació d’una llei contra l’explotació sexual. Sra. Martín, esta ley 
ya existe, y además no es ley ordinaria, es ley orgánica y se llama Ley Orgánica del Código Penal, que en 
el capítulo quinto del título sexto, establece absolutamente todas las fórmulas de explotación sexual, y 
todas llevan aparejado penas de cárcel. Oiga es que ya existe esta ley, en forma de ley orgánica. El 
Código Penal. Es que no sé a que tenemos que instar a aprobar. Y si se refiere a medidas para evitarlo y 
tal, hay un Plan estatal 2015-2018, aprobado por el Partido Popular, con 104 millones de dotación, que 
20 millones son para las comunidades autónomas. A lo mejor habría que instar a que ejecuten la parte 
que le corresponde a Baleares, que no están ejecutando actualmente. Punto dos, es copia literal de lo 
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que aprobó el Parlamento de les Illes Balears la semana pasada. Copia literal. ¿Cuántos organismos 
tenemos que instar al Gobierno a que cumpla? A lo mejor es que o bien no se coordinan con sus grupos, 
porque fue a propuesta tanto de MÉS como de Podemos, como del Partido Socialista. Es que a lo mejor 
no se fían del Gobierno que hay actualmente gobernando y tenemos que llevar, propóngalo en Sineu, 
en Sant Llorenç, en el Consell Insular, y a lo mejor así nos hacen caso. Pero es que es copia literal, no 
tiene mucho sentido. El punto 3 y el punto 4, votaremos a favor, el punto 2 también, porque bueno si es 
cuestión de instar, instaremos para que cumplan. Y en el punto 1 nos abstendremos, porque 
obviamente es algo que ya existe. También recordar una cosa Sra. Martín, a principios del 2015 se 
aprobó por el consenso de todos los partidos políticos a través del IBDONA el Plan de Igualdad. ¿Sabe 
que medida contenía ese plan? Que en la mayor brevedad posible se aprobara un plan de actuación, 
contra la trata y la explotación sexual ¿Qué ha hecho este Gobierno que lleva dos años y pico 
gobernando? Pero es que se insta en el Parlament en el plazo máximo de un año, con lo cual ¿vamos a 
estar tres años sin este plan de actuación? Parece que trabaja poco y mal este Equipo de Gobierno. Y 
finalmente también Sra. Martín, ya que hablamos de personas que están en una situación complicada, 
creo que también están en una situación muy complicada las víctimas de violencia de género, su partido 
hace una es el único que no ha aprobado el Plan contra la violencia de género, aprobado en el 
Congresos de los Diputados. Deberíamos instar a su partido que lo apruebe de una vez y no se quede al 
margen. Creo que las víctimas de violencia de género se lo merecen. Muchas gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, he sentit xerrar en el Partit Popular de drets socials com ha xerrat abans, i ara de qüestions de 
gènere, la veritat és que és bastant escandalós. Miri Sr. Sánchez, sincerament, el Pla d’igualtat d’aquest 
ajuntament s’ha presentat, s’ha fet en col·laboració me consta amb moltíssimes entitats, hi ha hagut 
una feina molt important per part de totes les Regidories liderada per la Regidoria d’Igualtat, i crec que 
podem treure pit, especialment d’aquest Pla d’Igualtat i de totes les activitats que se fan. Jo no entraré 
en fer més comentaris. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"1. L’Ajuntament de Palma insta el Govern d’Espanya a l’aprovació d’una Llei contra 
l’explotació sexual. 
 
2. L’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears perquè en col·laboració amb les 
altres institucions de l’illa i les entitats sense ànim de lucre i ONG’s especialitzades en el tema, 
desenvolupin un Pla Autonòmic contra l’explotació sexual i un Protocol d’atenció a les víctimes 
de la tracta amb fins d’explotació sexual, en col·laboració també amb per garantir una efectiva 
protecció, recuperació i integració socio-laboral. 
 
3. L’ajuntament de Palma realitzarà campanyes pedagògiques i de sensibilització sobre la 
realitat del tràfic de dones i nines amb finalitats d'explotació sexual i de la prostitució, a fi de 
conscienciar a la societat d'aquesta amarga realitat i lluitar contra ella, des de la 
responsabilitat social i individual.  
 
4. L’Ajuntament de Palma incorporarà la perspectiva de gènere i dels drets humans a les 
estratègies i campanyes turístiques per desmotivar el turisme sexual." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat. El punt 1 s'aprova per 15 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 9 abstencions (PP i Sr. Gijón) i 4 vots en contra 
(C's). Els punts 2, 3 i 4, s'aproven per 24 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM 
PALMA, PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
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Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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